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ÄRENDEN 
 

Justering 
 

   
1.  KS/2023:110  Svar på medborgarförslag angående förbud mot bruk av lustgas på 

allmän plats  
 

2.  KS/2023:146  Revidering av lokala ordningsföreskrifter  
 

3.  KS/2023:175  Inrättande av beredningen för brottsförebyggande arbetet  
 

4.  KS/2022:79 Projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande 
 

5.  KS/2023:80 Begäran om anstånd för förlängd svarstid gällande finansiering av 
Heden, nytt särskilt boende i Malmköping 
 

6.  KS/2023:74  Uppdrag att utvärdera och se över effekterna av näringslivsrådet 
och näringslivsstrategin  
 

7.  KS/2023:187  Svar på uppdrag om att utreda hur hyresmodell för skolor kan 
förändras  
 

8.  KS/2023:147  Nämndinitiativ från Cecilia Friis (MP) om att tillskriva regeringen om 
att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal verksamhet  
 

9.  KS/2023:183  Kommunstyrelsens nämndplan 2024–2027 med budget 2024 och 
plan för intern kontroll 2024  
 

10. KS/2023:77  Uppdrag att ta fram förslag med kostnad på hur man skulle kunna 
utöka antalet återvinningscentraler (för privatpersoner)  
 

11.  KS/2023:41  Granskning av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen (GDPR)  
 

12.  KS/2023:191 Nämndinitiativ särskilt boende 
 

13. KS/2023:3  Delegationsbeslut inom kommunstyrelsen 2023 /beslut i 
anställningsärenden under perioden 2023-09-01 till och med 2024-
01-01 finns hos Demokratiservice/ 
 

14. KS/2023:1  Anmälningsärenden till kommunstyrelsen 2023  
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 DATUM 2024-01-04  
 
 

 Postadress Besöksadress Telefon Bankgiro E-post 
    

 642 81 Flen Sveavägen 1 0157-430000 5854-6045 flens.kommun@flen.se  
 Flen 

 
Inkomna synpunkter 2023-09-01 - 2024-01-04  
 
 
Beskrivning Datum 

Inbjudan till möte om Celsingeskolan 2023-10-02 

Synpunkt gällande sökfunktionen på hemsidan/Google 2023-10-02 

Synpunkt gällande information på hemsidan 2023-11-07 

Synpunkt angående kontaktcenter 2023-12-05 

Synpunkt angående kontaktcenter 2023-12-13 

Synpunkt angående kontaktcenter 2023-12-15 

 



 

  20231204

Kommunstyrelsens riktade frågor till Flens Bostad AB vid 
uppsiktsdialog den 15 januari 2024 (Fastställda av KSAU 4 december) 

 
1. Hur arbetar bolaget för att motverka välfärdsbrott? Exempelvis 

"svartuthyrning", hembesök, antal boende/lägenhet etc. 

2. Samtliga kommunala bolag fick i uppdrag i Strategisk plan med budget 
2023 att redovisa handlingsplaner för energieffektiviseringar som görs i 
nuläget och planeras av bolaget de närmaste tre åren - hur ser bolagets 
handlingsplan ut? 

3. Hur arbetar bolaget med digitalisering?  Tillämpar FBAB idag några e-
tjänster och planerar bolaget att utvecklas på det området? 

4.  Hur arbetar bolaget med att skapa trygga gemensamma områden i sina 
bostadsbestånd? 

5. Hur går arbetet i FBAB utifrån KFs beslut om att färdigställa 20-40 nya 
bostäder varav 25% ska vara av mellanboendeform, i kommunens olika 
orter? Vilka tankar finns kring att skapa fler anpassade boenden för 
äldre? 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 

§ 107 KS/2023:110 – 000 
 
Svar på medborgarförslag angående förbud mot bruk av lustgas på 
allmän plats 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
 
att bifalla medborgarförslaget med hänvisning till att arbete har inletts, 

KS/2023:146 - Revidering av lokala ordningsföreskrifter. 
______________________  
 
Bakgrund 
Ett medborgarförslag har inkommit 2023-06-14. 
Förslaget godkändes av Kommunfullmäktige 230828 §74. Kommunfullmäktige 
uppdrog till kommunstyrelsen att besvara medborgarförslaget. 
 
Medborgarförslaget föreslår att Flens kommun förbjuder bruk av lustgas på 
allmänna platser i Flens kommun med hänvisning till att det är ett utbrett 
problem bland unga som kan medföra fysiska men för dem som brukar. 
 
Precis som förslagsställarna skriver är bruk av lustgas ett växande problem i Flens 
kommun, där unga inhalerar lustgas i berusningssyfte. Att använda lustgas kan 
medföra hälsorisker som till exempel medvetslöshet och köldskador samt vid 
upprepad användning även skador på nervsystemet. Det ökande problemet med 
bruk av lustgas medför även ett problem med nedskräpning som blir 
resurskrävande och kostsamt för kommunen. Det är viktigt såväl ur ett 
folkhälsoperspektiv som barnperspektiv samt miljöperspektiv att Flens kommun 
bidrar till att begränsa bruk av lustgas. 
 
När medborgarförslaget inkom till kommunfullmäktige var arbetet redan påbörjat 
att skriva fram ett förslag till ändring av lokala ordningsföreskrifter rörande bruk 
av lustgas på allmän plats, KS/2023:146 - Revidering av lokala 
ordningsföreskrifter. Detta ärende kommer att tas upp i kommunfullmäktige 
2023-01-29. 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
att anse medborgarförslaget besvarat med hänvisning till att arbete har inletts, 

KS/2023:146 - Revidering av lokala ordningsföreskrifter. 
 
Yrkanden 
Emma Dahlin (M) yrkar ändring med att bifalla medborgarförslaget. 
 
Propositionsordning 
Ordförande finner att det förutom förvaltningens förslag finns ett 
ändringsyrkande.  
 
Vid ställd proposition på förvaltningens förslag mot Emma Dahlins (M) 
ändringsyrkande finner ordförande att kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar 
att bifalla Emma Dahlins (M) ändringsyrkande.  
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-11-14  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Samhällsutveckling  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Jessica Ekermann  
   
DIARIENR KS/2023:110   
  
 

 
 

Svar Medborgarförslag angående förbud mot bruk av lustgas på 
allmän plats.  

 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
 
att anse medborgarförslaget besvarat med hänvisning till att arbete har inletts, 

KS/2023:146 - Revidering av lokala ordningsföreskrifter. 
 
 
Sammanfattning 
Ett medborgarförslag har inkommit 2023-06-14. 
Förslaget godkändes av Kommunfullmäktige 230828 §74. Kommunfullmäktige 
uppdrog till kommunstyrelsen att besvara medborgarförslaget. 
 
Medborgarförslaget föreslår att Flens kommun förbjuder bruk av lustgas på 
allmänna platser i Flens kommun med hänvisning till att det är ett utbrett 
problem bland unga som kan medföra fysiska men för dem som brukar. 
 
Precis som förslagsställarna skriver är bruk av lustgas ett växande problem i 
Flens kommun, där unga inhalerar lustgas i berusningssyfte. Att använda lustgas 
kan medföra hälsorisker som till exempel medvetslöshet och köldskador samt 
vid upprepad användning även skador på nervsystemet. Det ökande problemet 
med bruk av lustgas medför även ett problem med nedskräpning som blir 
resurskrävande och kostsamt för kommunen. Det är viktigt såväl ur ett 
folkhälsoperspektiv som barnperspektiv samt miljöperspektiv att Flens kommun 
bidrar till att begränsa bruk av lustgas. 
 
När medborgarförslaget inkom till kommunfullmäktige var arbetet redan 
påbörjat att skriva fram ett förslag till ändring av lokala ordningsföreskrifter 
rörande bruk av lustgas på allmän plats, KS/2023:110 - Revidering av lokala 
ordningsföreskrifter. Detta ärende kommer att tas upp i KF 230129. 
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Sanna Almqvist Jessica Ekermann 
Samhällsutvecklingschef Brottsförebyggande-och ANDTS-samordnare 
 
 
Skickas till: 

 Förslagsställarna 
 Akt 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunfullmäktige  2023-08-28
 
 
 

§ 74  KS/2023:110 – 000 
 
Medborgarförslag angående förbud mot bruk av lustgas på allmän 
plats 
 
Kommunfullmäktige beslutar 
 
att medborgarförslaget får ställas, samt 
 
att remittera förslaget till kommunstyrelsen för vidare beredning. 
______________________  
 
Bakgrund 
Ett medborgarförslag inkom 2023-06-14 som föreslår förbud mot bruk av lustgas 
på allmän plats (Bilaga 3). 
 
 
 
Skickas till: 
Förslagsställaren 
Kommunstyrelsen  
Akt 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 

§ 108 KS/2023:146 – 003 
 
Revidering av lokala ordningsföreskrifter 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
 
att anta revideringen av de lokala ordningsföreskrifterna (Lokala 

ordningsföreskrifter för Flens kommun, Flens kommuns författningssamling 
2020:20 - 003), 

 
att revideringen gäller från 2024-03-01, 
 
att de reviderade föreskrifterna anmäls till Länsstyrelsen Södermanlands län, 

samt 
 
att uppdra till kommunstyrelsen att inta de reviderade lokala 

ordningsföreskrifterna i Flens kommuns författningssamling. 
______________________  
 
Bakgrund 
Under de senaste åren har det blivit alltmer vanligt att framför allt ungdomar 
använder lustgas i berusningssyfte, vilket uppmärksammats i många kommuner. 
Även i Flens kommun har detta bruk ökat i omfattning. Bruket sker inte sällan 
utomhus och på offentliga platser. Genom att inhalera lustgas kan ett kortvarigt 
rus uppnås. Inhalering av lustgas är inte förbjuden och bruket är inte heller 
reglerat i ordningslagen. Bruk av lustgas innebär dels hälsorisker för individen 
(såsom köldskador i svalg, medvetslöshet samt vid långvarigt bruk även skador på 
nervsystemet), dels ökade risker för säkerhetsbrister och ordningsproblem. Det 
medför även ett problem med nedskräpning som blir resurskrävande och 
kostsamt för kommunen. Det är viktigt såväl ur ett folkhälsoperspektiv, som 
barnperspektiv samt miljöperspektiv att Flens kommun bidrar till att begränsa 
bruk av lustgas. 

 
Kommunen har enligt ordningslagen (lag 1993:1617, kapitel 1, § 2) möjlighet att 
besluta om att jämställa vissa platser med offentliga platser och utforma lokala 
föreskrifter kring särskilda platser eller områden. Flens kommun har lokala 
ordningsföreskrifter, där bland annat förtäring av alkohol på offentlig plats har 
reglerats (Föreskrifterna antogs av kommunfullmäktige 2020-12-10 § 117). 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 

 
 
I Flens kommuns arbete med trygghets- och brottsförebyggande frågor har 
lägesbildsanalyser visat att det frekvent förekommer bruk av lustgas, framför allt i 
Flens tätort och ofta på platser utformade för barn och unga. Detta bekräftas i 
kommunens samarbete med Polisen. För att detta problem ska kunna åtgärdas, 
ser kommunledningsförvaltningen att det finns ett behov av att inkludera 
reglering kring inhalering av lustgas på offentliga platser i Flens tätort i de lokala 
ordningsföreskrifterna. Därför lämnas här förslag på revidering av de lokala 
ordningsföreskrifterna. Polisen ser positivt på om förbud mot inhalering av 
lustgas inkluderas i de lokala föreskrifterna. 

 
De förändringar som föreslås i nu gällande föreskrifter avser dels ett tillägg med 
en paragraf som särskilt reglerar förbud mot inhalering av lustgas på offentlig 
plats § 11 b, dels en specificering av i vilka områden som förbudet ska gälla, vilket 
markerats i bilaga 4. Det markerade området är större än det område som i nu 
gällande föreskrift gäller för alkohol. Detta motiveras av att kommunens 
kartläggningsarbete pekat på att problemen är mer spridda. Därför föreslås att 
förbudet att inhalera lustgas ska gälla i ett större område. 
Kommunledningsförvaltningen gör bedömningen att det större geografiska 
området även är relevant för reglering av förtäring av alkohol (§ 11 i nu gällande 
lokala ordningsföreskrifter). Därför föreslås att området för förbud mot 
alkoholförtäring på offentlig plats utvidgas till det område som markeras i 
bilagan. 
 
Förslag till ändringar: 
Tillägg av paragraf om förbud mot inhalering av lustgas: 
§ 11 b. Det är inte tillåtet att inhalera lustgas på offentlig plats inom de områden i 
Flens tätort som framgår i bilaga 4. 
 
 
 
Skickas till  
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-10-16  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Avdelning Samhällsutveckling  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Jessica Ekermann  
   
DIARIENR KS/2023:146   
  
 

 
 

Revidering lokala ordningsföreskrifter  

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige föreslås besluta 
 
att anta revideringen av de lokala ordningsföreskrifterna (Lokala 

ordningsföreskrifter för Flens kommun, Flens kommuns 
författningssamling 2020:20 - 003), 

 
att revideringen gäller från 2024-03-01, 
 
att de reviderade föreskrifterna anmäls till Länsstyrelsen Södermanlands län, 

samt 
 
att uppdra till kommunstyrelsen att inta de reviderade lokala 

ordningsföreskrifterna i Flens kommuns författningssamling. 
 
 
Sammanfattning 
Under de senaste åren har det blivit alltmer vanligt att framför allt ungdomar 
använder lustgas i berusningssyfte, vilket uppmärksammats i många kommuner. 
Även i Flens kommun har detta bruk ökat i omfattning. Bruket sker inte sällan 
utomhus och på offentliga platser. Genom att inhalera lustgas kan ett kortvarigt 
rus uppnås. Inhalering av lustgas är inte förbjuden och bruket är inte heller 
reglerat i ordningslagen. Bruk av lustgas innebär dels hälsorisker för individen 
(såsom köldskador i svalg, medvetslöshet samt vid långvarigt bruk även skador 
på nervsystemet), dels ökade risker för säkerhetsbrister och ordningsproblem. 
Det medför även ett problem med nedskräpning som blir resurskrävande och 
kostsamt för kommunen. Det är viktigt såväl ur ett folkhälsoperspektiv, som 
barnperspektiv samt miljöperspektiv att Flens kommun bidrar till att begränsa 
bruk av lustgas. 
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Kommunen har enligt ordningslagen (lag 1993:1617, kapitel 1, § 2) möjlighet att 
besluta om att jämställa vissa platser med offentliga platser och utforma lokala 
föreskrifter kring särskilda platser eller områden. Flens kommun har lokala 
ordningsföreskrifter, där bland annat förtäring av alkohol på offentlig plats har 
reglerats (Föreskrifterna antogs av kommunfullmäktige 2020-12-10 § 117). 

 
I Flens kommuns arbete med trygghets- och brottsförebyggande frågor har 
lägesbildsanalyser visat att det frekvent förekommer bruk av lustgas, framför 
allt i Flens tätort och ofta på platser utformade för barn och unga. Detta 
bekräftas i kommunens samarbete med Polisen. För att detta problem ska 
kunna åtgärdas, ser kommunledningsförvaltningen att det finns ett behov av att 
inkludera reglering kring inhalering av lustgas på offentliga platser i Flens tätort i 
de lokala ordningsföreskrifterna. Därför lämnas här förslag på revidering av de 
lokala ordningsföreskrifterna. Polisen ser positivt på om förbud mot inhalering 
av lustgas inkluderas i de lokala föreskrifterna. 

 
De förändringar som föreslås i nu gällande föreskrifter avser dels ett tillägg med 
en paragraf som särskilt reglerar förbud mot inhalering av lustgas på offentlig 
plats § 11 b, dels en specificering av i vilka områden som förbudet ska gälla, 
vilket markerats i bilaga 4. Det markerade området är större än det område som 
i nu gällande föreskrift gäller för alkohol. Detta motiveras av att kommunens 
kartläggningsarbete pekat på att problemen är mer spridda. Därför föreslås att 
förbudet att inhalera lustgas ska gälla i ett större område. 
Kommunledningsförvaltningen gör bedömningen att det större geografiska 
området även är relevant för reglering av förtäring av alkohol (§ 11 i nu gällande 
lokala ordningsföreskrifter). Därför föreslås att området för förbud mot 
alkoholförtäring på offentlig plats utvidgas till det område som markeras i 
bilagan. 
 
Förslag till ändringar: 
Tillägg av paragraf om förbud mot inhalering av lustgas: 
§ 11 b. Det är inte tillåtet att inhalera lustgas på offentlig plats inom de 
områden i Flens tätort som framgår i bilaga 4. 
 
 
Beslutsunderlag 

 Nu gällande lokala ordningsföreskrifter (Författningssamling 2020:20 
003) 

 Förslag till reviderade lokala ordningsföreskrifter 
 Bilaga med geografiska gränser för revidering 

 
 
Sanna Almqvist Jessica Ekermann 
Samhällsutvecklingschef Brottsförebyggande-och ANDTS-samordnare 
 
Skickas till:  
Kommunstyrelsen  
Länsstyrelsen i Södermanlands län 
Lokalpolisområde KFV 
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Akt



 
 
 
 
KOMMUNAL FÖRFATTNINGSSAMLING 

      2020:20 - 003 
 

 
 
 
 
 
 

Lokala ordningsföreskrifter för Flens 
kommun 

 
 
 
 
 

 
 

Antagen av kommunfullmäktige 2020-12-10 § 117 
Förslag 2023-11-21 
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Allmänna lokala ordningsföreskrifter för Flens kommun 
 
Flens kommun föreskriver följande med stöd 1 § förordningen (1993:1632) med 
bemyndigande för kommuner och länsstyrelse att meddela lokala föreskrifter enligt 
ordningslagen (1993:1617). 
 
§ 1 Föreskrifternas innehåll och tillämpningsområde 
 
a) Innehåll 
Grundläggande bestämmelser om allmän ordning och säkerhet på offentlig plats finns i 
3 kap. Ordningslagen (1993:1617). 
Dessa lokala ordningsföreskrifter innehåller ytterligare bestämmelser om hur den 
allmänna ordningen i Flens kommun skall upprätthållas. Dessa föreskrifter gäller även för 
kommunens salutorg. 
 
b) Tillämpning 
Föreskrifterna är tillämpliga på alla platser inom kommunen som är offentlig plats 
enligt 1 kap. 2 § första stycket 1-4 ordningslagen om inte annat anges. 
Föreskrifterna är även tillämpliga på Prins Wilhelms torg i Flen samt Stora torget i 
Malmköping. Inom dessa områden fastställer samhällsbyggnadsnämnden antalet saluplatser. 
Plats anvisas av ansvarig handläggare på samhällsbyggnadsförvaltningen. 
En normalplats för torghandel är 4 x 2,5 meter. Önskas större plats debiteras detta som 
ytterligare plats/-er. 
 
c) Områden som jämställs med offentlig plats 
Vid tillämpningen av 3 kap. Ordningslagen och dessa föreskrifter skall, med stöd av 1 
kap. 2 § andra stycket ordningslagen, följande områden jämställas med offentlig plats: 
- Violentorgen, Bagargränd, Skomakargränd i Flen 
- Samtliga kommunala badplatser (bilaga 1) 
- Malmahed (bilaga 2) i Malmköping 
- Plevnaområdet (bilaga 3) i Malmköping 
- Område inom Flens tätort (bilaga 4) 
 
d) Kommunens yttrande 
Innan polismyndigheten fattar beslut om tillstånd enligt 7 §, 8 §, 9 §, 10 § första stycket och 11 
§ bör kommunen ges tillfälle att yttra sig. 
 
§ 2 Lastning av varor med mera 
 
Vid lastning, forsling, lossning och annan hantering skall den som är ansvarig för 
åtgärden göra vad som behövs för att undvika att allmänheten utsätts för tillfälliga 
olägenheter genom buller, damm, spill eller dålig lukt. 
Avlastning och uppläggning av gods får inte ske så att brandposter, brandsläcknings-
utrustningar och utrymningsvägar blockeras eller att räddningstjänstens arbete hindras. 
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Gångbanor och cykelbanor får inte blockeras vid lastning, lossning och annan hantering på 
sådant sätt att fotgängare eller cyklister tvingas ut i körbanorna. 
 
§ 3 Schaktning, grävning med mera 
 
Tillstånd krävs för schaktning och grävning i kommunal mark. Det åligger den som ansvarar för 
åtgärden att ansöka om tillstånd. Den som är ansvarig för upptagande av 
grus, jord eller sand, tippning av fyllnadsmassor, schaktning, grävning eller annat 
liknande arbete skall se till att det sker på ett sådant sätt att allmänheten utsätts för 
minsta möjliga olägenhet. 
 
§ 4 Störande buller 
 
Arbete som orsakar buller eller annat oljud och som utgör en påtaglig störning för 
allmän ordning, säkerhet eller trafik på offentliga platser, t ex stenkrossning, pålning 
och nitning, får inte ske utan polismyndighetens tillstånd. 
 
§ 5 Containrar 
 
Tillstånd krävs för uppställning av container på kommunal mark. Det åligger den som 
ansvarar för åtgärden att ansöka om tillstånd. Ägaren eller nyttjanderättsinnehavaren 
till en container, som skall ställas på en offentlig plats, är skyldig att tydligt märka 
containern med ägarens eller nyttjanderättsinnehavarens namn, adress och 
telefonnummer. 
 
§ 6 Placering av markiser, flaggor och skyltar 
 
Markiser, flaggor och skyltar får inte sättas upp så att de skjuter ut över en gångbana 
på lägre höjd än 2,50 meter, över en cykelbana på lägre höjd än 3,2 meter eller över 
en körbana på lägre höjd än 4,50 meter. Tillstånd/lov krävs för skyltar som ej avser 
trafik. 
 
§ 7 Placering av flyttbara skyltar, marschaller med mera 
 
Tillstånd krävs för flyttbara skyltar, marschaller med mera. Det åligger den som ansvarar för 
åtgärden att ansöka om tillstånd. Flyttbara skyltar ”trottoarpratare”, brinnande marschaller 
och liknande anordningar får inte utan tillstånd av polismyndigheten placeras på gångbanor 
eller körbanor. De får inte sättas upp så att vägmärken, vägvisning och dylikt skyms eller på 
annat sätt är trafikfarliga. 
Det åligger tillståndsinnehavaren att tillse att trottoarprataren inte är utställd när kommunen 
meddelat att sopning och annat gatuunderhåll skall ske eller då vädret medför snöröjning och 
halkbekämpning. 
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§ 8 Affischering 
 
a) Tillstånd av polisen 
Affischer, annonser eller liknande anslag får inte utan tillstånd av polismyndigheten 
sättas upp på sådana husväggar, staket, stolpar eller liknande som vetter mot offentlig 
plats. 
 
b) Tillstånd krävs inte på särskilda anslagstavlor 
Tillstånd behövs inte för att sätta upp anslag på tavlor, pelare, eller andra liknande 
anordningar som är avsedda för detta ändamål. 
 
c) Tillstånd krävs inte för näringsidkare att annonsera på rörelsens byggnad 
Inte heller krävs tillstånd för näringsidkare att sätta upp annonser och andra 
tillkännagivanden som avser näringsidkarens rörelse på byggnad där rörelsen finns. 
Upp till A3 sen krävs bygglov. 
Observera att bestämmelserna i § 6 ska iakttas. 
 
§ 9 Högtalarutsändning 
 
Information, reklam, propaganda eller andra budskap som riktar sig till personer på 
offentliga platser får inte ske genom högtalare eller liknande utan tillstånd av 
polismyndigheten. 
 
§ 10 Insamling av pengar 
 
Polismyndighetens tillstånd krävs för insamling av pengar i bössor eller liknande, om 
insamlingen inte utgör led i en tillståndspliktig allmän sammankomst eller offentlig 
tillställning. 
När insamlingen skall ske i samband med gatumusik krävs inte tillstånd. 
 
§ 11 a Områden där alkoholförtäring är förbjuden 
 
Alkoholhaltiga drycker med en alkoholhalt överstigande 2,25 volymprocent alkohol får 
inte förtäras på offentlig plats eller inom område som jämställts med offentlig plats enligt 1 § 
ovan samt inom område enligt bilaga 4 annat än i samband med tillåten utskänkning därav. 
Alkoholhaltiga drycker med en alkoholhalt överstigande 2,25 volymprocent alkohol får 
inte heller förtäras på skolor och skolgårdar samt idrottsanläggningar. 
 
§ 11 b Områden där inhalering av lustgas är förbjuden 
 
Det är inte tillåtet att inhalera lustgas på offentlig plats inom de områden i Flens tätort som 
framgår i bilaga 4. Lustgas får inte heller inhaleras på skolor, skolgårdar och förskolegårdar 
samt idrottsanläggningar på övriga platser i kommunen. 
 
§ 12 Ambulerande försäljning 
 
Ambulerande försäljning får ej ske på Violentorget, Bagargränd, Skomakargränd, Prins 
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Wilhelms Torg och Stora Torget i Malmköping inom de områden där särskilt fastställda 
lokala ordningsföreskrifter för torghandel gäller. 
 
Med ambulerande försäljning avses sådan gatuförsäljning som tar offentlig plats i 
anspråk endast tillfälligt och i obetydlig omfattning och som därför inte kräver tillstånd 
enligt 3 kap. 1 § ordningslagen. 
 
§ 13 Fördelning av saluplatser, tider för försäljning, försäljning av livsmedel m.m. och avgift  
 
Vid fördelning av saluplatserna gäller följande: 
Saluplatser tilldelas försäljarna i den ordning som de senast en dag före försäljningsdagen 
förhandsbokas hos samhällsbyggnadsförvaltningen.  
Innehavarens rätt att använda saluplatsen får inte överlåtas på någon annan. 
 
Torghandeln får ske på följande tider: 
Försäljning får äga rum på helgfria vardagar samt lördagar och söndagar. 
Försäljning får helgfria vardagar börja tidigast kl 08.00 och avslutas senast kl 21.00. På 
lördagar och söndagar tillåts försäljning mellan kl 08.00 och 18.00. 
 
Etablering av försäljningsstånden samt uppläggning av varor och redskap får tidigast ske kl 
07.00. Stånden skall vara avvecklade samt varor och redskap bortplockade inom en timme 
efter försäljningstidens slut. 
 
På begäran av polismyndigheten eller annan myndighet eller om särskilda skäl föreligger får 
samhällsbyggnadsnämnden besluta att försäljning i särskilt fall skall ske vid andra tider än vad 
som stadgas ovan eller helt ställas in. 
 
Sprängmedel, pyrotekniska varor, knivar, skjut- och stridsvapen samt andra därmed jämförliga 
varuslag får inte säljas på saluplatsen. 
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar om förbud mot försäljning av övriga farliga varor. 
 
Vid försäljning av livsmedel gäller i tillämpliga delar bestämmelserna i livsmedelslagen 
(2006:804) och livsmedelsförordningen (2006:813) samt föreskrifter meddelade med stöd av 
dessa. 
 
Varor och redskap får inte placeras på de gångar som är avsedda för gångtrafik utmed eller 
mellan saluplatserna. 
 
Motorfordonstrafik regleras i lokala trafikföreskrifter. 
Motorfordonstrafik är endast tillåten under uppackning mellan kl 07.00 och 09.00 samt under 
nedpackning mellan kl 16.00 och 22.00 på vardagar och mellan kl 16.00 och 19.00 på lördagar 
och söndagar.. 
 
Innehavaren av saluplatsen är skyldig att inom en timme efter försäljningstidens slut samla 
ihop och föra bort avfall och annat skräp från rörelsen. 
 
Innehavaren skall se till att saluplatsen hålls ren och välskött. 
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För användning av allmän försäljningsplats har kommunen rätt att ta ut avgift enligt de 
grunder som beslutats av kommunfullmäktige. 
 
Som betalningsvillkor gäller tio dagars betalningsfrist. 
 
§ 14 Camping 
 
Camping i tält, husvagn, husbil, bil eller övernattning utomhus får inte ske på offentlig 
plats och inte heller på de områden som jämställts med offentlig plats enligt 1 §, 
såvida marken inte upplåtits av kommunen för detta ändamål under en viss begränsad 
tid i ett särskilt anvisat område. 
§ 15 Uteservering 
 
a) Placering 
Uteservering skall placeras mot vägg direkt vid verksamhetslokalen om det inte är 
lämpligare att på någon plats ställa den vid träd, grönyta eller belysningsstolpe. 
Uteservering får bara placeras där minst 140 cm återstår av gångbana för passage. 
 
b) Tid 
Uteservering får endast finnas under perioden 15 april – 15 september. 
 
c) Montering 
Uteservering skall vara försedd med monterings- och demonteringsbart staket runt 
hela sin yta, utanför staket skall finnas minst 140 cm bred del av gångbanan. 
Staketet skall vara minst 60 cm högt och försett med en minst 10 cm hög sarg mot 
mark. Staketet får bara finnas under samma period som serveringsmöblerna. 
 
§ 16 Hundar 
 
Hundens ägare, den som tagit emot en hund för underhåll eller nyttjande eller den 
som endast tillfälligt vårdar en hund är skyldig att följa bestämmelserna i 16 §. 
Hundar skall hållas kopplade på offentlig plats inklusive kommunens motionsspår. 
Inom Orrestaö och Malmköpings camping skall hund hållas kopplad. 
 
Hund får vara okopplad på särskilt anvisade hundbad vid Malmköpings Camping, hundbaden 
invid badplatserna på Orrestaö och i Sparreholm samt område i Hälleforsnäs. Inom markerat 
område, se bilaga 1, ska hund hållas kopplad för att ta sig närmaste vägen till och från 
hundbad. 
Hundar får inte vistas på kommunens allmänna badplatser (se bilaga 1 ). 
Det som sägs ovan i denna paragraf gäller inte för ledarhund, service- och signalhund 
eller för polishund i tjänst. 
Föroreningar efter hundar på offentlig plats skall plockas upp. 
 
§ 17 Fiske och båtar 
 
Fiske får ej ske inom kommunala badplatser enligt bilaga 1.  För övrigt fiske åligger det 
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den som fiskar att upplysa sig om vilka krav som finns på innehav av eventuella 
fiskekort eller övriga krav på tillstånd. 
 
Det är även förbjudet att angöra brygga och strand inom de kommunala badplatserna enligt 
bilaga 1. Detta gäller alla typer av båtar och andra motordrivna vattenfarkoster. 
 
 
 
§ 18 Fyrverkerier och andra pyrotekniska varor 
Den 1 juli 2019 tillkom ny lag som innebär att köpare och användare behöver särskild 
utbildning och särskilt tillstånd från polis för att använda raketer med styrpinne, vilket gäller 
även under nedan tillåtna tider.  
 
a) Tillstånd krävs av polisen 
Fyrverkerier och andra pyrotekniska varor får inte utan tillstånd av polismyndigheten 
användas inom områden med detaljplan. I den så kallade trästaden i Malmköping råder 
totalförbud för fyrverkerier och pyrotekniska varor (bilaga 5). 
 
b) Tider när tillstånd inte krävs av polisen 
Tillstånd av polisen behövs dock inte under följande tider: 
• från klockan 22.00 nyårsafton till klockan 01.00 på nyårsdagen; 
• från klockan 23.00 valborgsmässoafton till klockan 01.00 den 1 maj. 
 
§ 19 Rökförbud och eldningsförbud på badplatser 
 
Eldningsförbud gäller på samtliga badplatser enligt bilaga 1. Grillning får endast ske vid fasta 
grillplatser anordnade och tillhandahållna av Flens kommun. 
 
Rökning är förbjuden på de kommunala badplatserna enligt bilaga 1. 
 
§ 20 Motionsspår 
 
Ridning, cykling eller trafik med motordrivet fordon får ej ske i kommunala motionsspår och 
skidspår. 
 
§ 21 Adressnummerskyltar på fastigheter 
 
Varje fastighet som tilldelas adressnummer skall vara försedd med särskild från gatan 
väl synlig och läslig adressnummerskylt. 
 
§ 22 Avgift för att använda offentlig plats 
 
För användning av offentlig plats och område som kommunen jämställt med sådan 
plats har kommunen rätt att ta ut en avgift enligt de grunder som beslutas av 
kommunfullmäktige. 
 
§ 23 Överträdelse av lokal ordningsföreskrift 
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Den som uppsåtligen eller av oaktsamhet bryter mot någon av 2-7 §§, 8 a §, 9 §, 10 § 
första stycket, 11-12 §§, 18 § dömes till penningböter enligt 3 kap. 22 § 
andra stycket ordningslagen. I ordningslagen finns också bestämmelser om 
förelägganden och förverkande. 
 
§ 24 Yttranden 
 
Att avge yttranden som avses i 3 kap 2 § ordningslagen ankommer på 
samhällsbyggnadsnämnden. 
Att avge yttranden enligt 1 d § i lokala ordningsföreskrifter för Flens kommun 
ankommer på Samhällsbyggnadsnämnden.



 
 

 
Bilaga 4  

 
Område inom Flens tätort 
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§ 109 KS/2023:175 - 114 
 
Inrättande av beredningen för brottsförebyggande arbetet 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige 
 
att tillsätta en gemensam beredning för brottsförebyggande arbete under 

kommunstyrelsen med två representanter från kommunstyrelsen, en 
representant från vardera barn-, utbildning och kultur-, social och 
arbetsmarknads-, vård och omsorgs- och samhällsbyggnadsnämnden, samt 
styrelserna för Flen Kommunfastigheter AB (FKAB) och Flens Bostads AB 
(FBAB), övriga styrelser och nämnder adjungeras in vid behov, 

 
att beredningen påbörjar sitt arbete från jan 2024 och att samtliga ledamöter är 

utsedda innan 31/12 2023, 
 
att beredningen har som uppdrag att samordna beslut om brottsförebyggande 

åtgärder mellan styrelser och nämnder i Flens kommun och i samverkan med 
andra aktörer i enlighet med Lag (2023:196) om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete. I detta avseende ska beredningen: 
- Regelbundet följa lägesbilden om brottslighet och återrapportera detta 

till styrelse och nämnder 
- Bereda frågor till styrelse och nämnder om övergripande insatser 

utifrån ett kunskapsbaserat arbetssätt 
- Bereda frågan om åtgärdsplan för beslut i kommunstyrelsen 
- Bereda underlag och förslag på skriftliga överenskommelser om 

samverkan med relevanta externa aktörer, exempelvis 
samverkansöverenskommelse med polisen 

- Beredningen ska regelbundet samverka med externa aktörer om det 
brottsförebyggande arbete i kommunen 

- Representanter för beredningen ska delta i av kommunen fastställda 
råd för dialog kring det brottsförebyggande arbetet 

- Beredningen ska till kommunstyrelsen och kommunfullmäktige under 
kvartal 3 2025 utvärdera sitt arbete och föreslå förbättringar utifrån 
gällande lagstiftning 
  



 PROTOKOLLSUTDRAG                                 Sida 

 

  235 
 
  Sammanträdesdatum 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
- Beredningen ska verka för att ett övergripande strategiskt råd inrättas i 

regionen omfattande minst Flen, Katrineholm och Vingåker 
- Beredningen ska träffas minst 4 gånger per år, samt 

 
att en instruktion för beredningen för brottsförebyggande arbete utformas av 

kommunledningsförvaltningen och fastställs av kommunfullmäktige kvartal 2 
2024. 

______________________  
Emma Dahlin (M) deltar inte i beslutet 
 
Bakgrund 
Från 1 juli 2023 så gäller lagen (2023:196) om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete, i vilken det bland annat framgår att kommunen ska 
ta fram en lägesbild över brottsligheten i kommunen, ta ställning till behovet av 
åtgärder och besluta om en åtgärdsplan samt samordna det brottsförebyggande 
arbetet och teckna skriftliga överenskommelser om samverkan med relevanta 
aktörer.   
 
Syftet med den nya lagen anges i §2 och §3 där det framgår att kommunerna ska 
bidra till att samhällets samlade brottsförebyggande arbete bedrivs på ett 
effektivt sätt och att arbetet sker utifrån ett kunskapsbaserat underlag tar 
ställning till brottsförebyggande åtgärder och tar visst ansvar för samordningen 
av det brottsförebyggande arbetet inom kommunen. 
 
Vidare framgår av lagen att kommunerna ska verka för att strategiska 
brottsförebyggande frågor hanteras i ett särskilt forum (strategiskt råd) där 
kommunen och relevanta aktörer ingår och att detta råd ska ledas av 
kommunen.  
 
Under föregående mandatperiod hade kommunstyrelsen ett säkerhetsutskott 
som ansvarade bland annat för det brottsförebyggande arbetet men även för 
övrigt säkerhetsarbete och krishantering. I den utvärdering som genomfördes så 
framkom bland annat en otydlighet om uppdrag men även svårigheter med 
styrning och genomslag av frågorna. En av de viktigaste slutsatserna var de 
fördelar som sågs när representanter i utskottet även hade uppdrag i nämnder 
och kunde ta med sig frågor vidare.  
 
I avvaktan på den nya lagen och under arbetet med en ny strategisk plan för 
mandatperioden så har ansvaret för frågor om brottsförebyggande arbete 
hanterats av kommunstyrelsen. Den mängd av olika ärenden som hanteras av 
kommunstyrelsen skapar vissa begränsningar att ha fokus på dessa frågor vilket 
gör att dialoger har förts om olika möjliga forum för samverkan. 
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Inom tjänstemannaorganisationen så hanteras för närvarande samordningen via 
kommunledningsgruppen och av denna utsedda samordningsfunktionen Trygga 
Flen. Trygga Flen har under våren återrapporterat bland annat lägesbild till 
kommunstyrelsen. Arbetet i tjänstemannaorganisationen använder EST – effektiv 
samverkan för trygghet som utgångspunkt för sitt arbete vilket grundar sig på 
forskning och beprövad erfarenhet. För lägesbildsrapportering använder 
organisationen Embrace.  
 
I strategisk plan 2024–2027 framgår i det strategiska området, trygghet genom 
hela livet, att det brottsförebyggande arbetet är en viktig grund för att skapa 
trygghet i Flens kommun.  
 
Kommunledningsförvaltningen har gjort en enkel värdering av olika former av 
forum utifrån det som anges i lagen. I lagen anges forum men inom parentes 
strategiskt råd. När det gäller det råd så ses begränsningar i ett sådant forum 
utifrån att det är ett rådgivande organ med begränsad styrfunktion. Råd riskerar 
att antingen mer ta former av diskussionsklubb vilket inte ger begränsad effekt 
eller en informell styrfunktion som skapar dubbelkommando i organisationen. 
Utgångspunkten i kommunen bör vara för att skapa tydlighet att styrning sker i 
enlighet med ordinarie ledningsfunktioner, det vill säga att beslut tas via 
kommunstyrelse eller nämnder. Ett alternativ har då varit att inrätta ett utskott 
under kommunstyrelsen då ansvaret åligger styrelsen avseende 
brottsförebyggande frågor. Med beaktande av utvärderingen av 
säkerhetsutskottet så finns dock risk att det kvarstår behov av samverkan med 
nämnder.  
 
En beredning under kommunstyrelsen skulle skapa en möjlighet att ha 
representanter från övriga nämnder i enlighet med utvärderingen av 
säkerhetsutskottet. Beredningen skulle kunna kanalisera behov av beslut på flera 
nämnder utifrån sitt ansvarsområde brottsförebyggande arbete och på så sätt 
kunna utgöra en gemensam styrfunktion. Beredningen skulle kunna adjungera 
externa representanter till sina möten. Ett uppdrag till beredningen skulle kunna 
vara att utvärdera arbetet efter en tidsperiod och återkomma med förslag på 
förbättringar som kommunstyrelsen då skulle kunna fatta beslut kring. 
 
Det har förekommit diskussion om andra former som till exempel styrgrupper 
eller liknande. Detta riskerar dock att skapa otydlighet i styrning inom 
kommunen.  
Sammantaget när det gäller förslag på forum så förordar 
kommunledningsförvaltningen att beredning väljs initialt och att denna tillsätts 
brett med representation från minst de större nämnderna och bolagen. 
Beredningen för brottsförebyggande arbete kommer då att utgöra det 
strategiska forum som anges i tidigare angiven lag. 
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Vid en snabb dialog av andra kommuner så förekommer det en flora av olika 
forum men där det vanligaste är brottsförebyggande råd. Vid dialog med 
kommundirektörer om de olika formerna så framkommer varierad framgång och 
att det inte är funktionen i sig utan den samverkan och styrning som forumet 
skapar som ger effekt. I flera kommuner upplevs råd som funktion ge begränsad 
samordning och styrning utan blir mer ett forum för utbyte av information och 
diskussion. Ett arbete som skulle vara bra för Flens kommun att följa är det 
samarbete kring organiserad brottslighet som görs av kommunerna Södertälje, 
Nykvarn, Strängnäs, Eskilstuna, Västerås och Enköping. Vid förfrågan om 
deltagande så har samarbetet meddelat att de inte i nuläget tar in fler 
kommuner men gärna delar med sig av erfarenheter. Då bland annat Flen, 
Katrineholm, Vingåker, Gnesta delar en ganska lika lägesbild så skulle ett 
samarbete mellan dessa kommuner kunna ge en bättre samordning och dialog 
med polisen. Katrineholm, Vingåker och Flen delar dessutom samma 
polisområde.  
 
Beredningen för brottsförebyggande arbete blir ett viktigt verktyg för att minska 
brottsligheten i kommunen. Genom att samarbeta mellan olika aktörer kan 
kommunen skapa ett effektivt och kunskapsbaserat brottsförebyggande arbete. 
Syftet med den brottsförebyggande beredningen skulle vara en strategisk 
plattform för samverkan inom kommunen men även relevanta externa aktörer 
inom det brottsförebyggande arbetet. Beredningen bör även koordinera beslut 
om brottsförebyggande insatser som berör flera nämnder och styrelser. 
Beredningen ska bidra till att ta fram en lägesbild över brottsligheten i 
kommunen som fastställs av kommunstyrelsen, identifiera behov av åtgärder och 
föreslå åtgärdsplan till kommunstyrelsen, följa upp och utvärdera det 
brottsförebyggande arbetet.  
 
För att få ett effektivt arbete för beredningen så bör det vara bred 
representativitet. Det finns olika val som kan göras i detta fall. Dels skulle 
beredningen kunna utgöras av ordförande i respektive styrelse och nämnd som 
deltar. Detta skulle till del underlätta styrning men skapar samtidigt en ökad 
belastning på ordföranderollen. Ett alternativ är att styrelse och nämnder utser 
representant vilket skulle bredda engagemanget i kommunen. Utifrån att 
brottsförebyggande arbete anges under den strategiska planen inom området 
att vara trygg genom hela livet kan ordföranderollen eller att styrande politik 
besätter rollerna i beredningen. Ett argument kring detta är det 
brottsförebyggande arbete skulle kunna ses vara över de politiska gränserna 
utifrån läget i Sverige idag. Det skulle tala för att representanter utses men att 
styrande minoriteten har en majoritet i beredningen. 
Beredningens ordförande ska oavsett val utgå från kommunstyrelsen.  
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Utifrån en aspekt så bör deltagandet vara brett i beredningen för att skapa 
förankring. Det som talar emot detta är dels att en större beredning inte ökar 
effektiviteten. En balans är att beredningen består av de större nämnderna och 
bolagen och att övriga adjungeras vid behov. Kommunledningsförvaltningens 
förslag blir att kommunstyrelsen utser 2 representanter, barn-, utbildnings- och 
kultur-, social och arbetsmarknads-, vård och omsorgs- och 
samhällsbyggnadsnämnden utser vardera en representant, Flens 
kommunfastigheter AB och Flens Bostad AB styrelser utser vardera en 
representant. Övriga nämnder och styrelser adjungeras vid behov.  
 
Utifrån lagen om kommuners ansvar för brottsförebyggande arbete föreslås 
följande uppgifter vara de som hanteras av beredningen.  
Ta fram en lägesbild över brottsligheten: I detta avseende ska beredningen ta 
fram en lägesbild över brottsligheten i kommunen baserad på statistik från den 
egna verksamheten, polisen och andra relevanta aktörer men även utifrån den 
rapportering som sker i Embrace.  
 
Identifiera behov av åtgärder: Här ska beredningen identifiera behov av åtgärder 
för att minska brottsligheten i kommunen. Åtgärder kan vara av olika slag i allt 
från upplysnings- och informationskampanjer, förebyggande arbete med barn 
och unga, trygghetsskapande åtgärder i miljöer 
 
Bereda frågan om en åtgärdsplan till kommunstyrelsen: Beredningen ska ta fram 
förslag på åtgärdsplan för det brottsförebyggande arbetet. Åtgärdsplanen 
innehåller mål, åtgärder, resurser och tidsplan.  
 
Följa upp och utvärdera arbetet: Beredningen ska följa upp och utvärdera 
arbetet med att minska brottsligheten i kommunen. Uppföljningen ska ske 
regelbundet och ska utgöra underlag för beslut om eventuella justeringar av 
åtgärdsplanen. Uppföljningen ska återrapporteras till styrelse och nämnder minst 
på årsbasis. 
Övriga uppgifter: Beredningen ska samarbeta med andra relevanta aktörer, till 
exempel polisen, räddningstjänsten, fastighetsägare och föreningar. 
 
Utöver detta så bör även beredningen utvärdera sitt arbete regelbundet och 
återkomma till kommunstyrelsen med förslag på förbättringar. Dessa uppgifter 
bör vara grunden för arbete i beredningen som kommer att stöttas av bland 
annat brottsförebyggande samordnaren i Flens kommun samt av sekreterare vid 
sina möten. 
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Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige 
att tillsätta en gemensam beredning för brottsförebyggande arbete under 

kommunstyrelsen med två representanter från kommunstyrelsen, en 
representant från vardera barn-, utbildning och kultur-, social och 
arbetsmarknads-, vård och omsorgs- och samhällsbyggnadsnämnden, samt 
styrelserna för Flen Kommunfastigheter AB (FKAB) och Flens Bostads AB 
(FBAB), övriga styrelser och nämnder adjungeras in vid behov, 

att beredningen påbörjar sitt arbete från jan 2024 och att samtliga ledamöter är 
utsedda innan 31/12 2023, 

att beredningen har som uppdrag att samordna beslut om brottsförebyggande 
åtgärder mellan styrelser och nämnder i Flens kommun och i samverkan med 
andra aktörer i enlighet med Lag (2023:196) om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete. I detta avseende ska beredningen: 
- Regelbundet följa lägesbilden om brottslighet och återrapportera detta 

till styrelse och nämnder 
- Bereda frågor till styrelse och nämnder om övergripande insatser 

utifrån ett kunskapsbaserat arbetssätt 
- Bereda frågan om åtgärdsplan för beslut i kommunstyrelsen 
- Bereda underlag och förslag på skriftliga överenskommelser om 

samverkan med relevanta externa aktörer, exempelvis 
samverkansöverenskommelse med polisen 

- Beredningen ska regelbundet samverka med externa aktörer om det 
brottsförebyggande arbete i kommunen 

- Representanter för beredningen ska delta i av kommunen fastställda 
råd för dialog kring det brottsförebyggande arbetet 

- Beredningen ska till kommunstyrelsen och kommunfullmäktige under 
kvartal 3 2025 utvärdera sitt arbete och föreslå förbättringar utifrån 
gällande lagstiftning 

- Beredningen ska verka för att ett övergripande strategiskt råd inrättas i 
regionen omfattande minst Flen, Katrineholm och Vingåker 

- Beredningen ska träffas minst 4 gånger per år. 
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Yrkanden 
Ann-Charlotte Munter (S) yrkar tillägg med att en instruktion för beredningen för 
brottsförebyggande arbete utformas av kommunledningsförvaltningen och 
fastställs av kommunfullmäktige kvartal 2 2024. 
 
Propositionsordning 
Ordförande finner att det förutom förvaltningens förslag finns ett 
tilläggsyrkande.  
 
Vid ställd proposition på kommunledningsförvaltningens förslag finner 
ordförande att kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att bifalla desamma.  
 
Vid ställd proposition på Ann-Charlotte Munters (S) tilläggsyrkande finner 
ordförande att kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att bifalla detsamma.  
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-10-24  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE   Till kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Håkan Bergsten  
   
DIARIENR KS/2023:175   
  
 

 
 

Inrättande av beredningen för brottsförebyggande arbetet  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige 
 
att tillsätta en gemensam beredning för brottsförebyggande arbete under 

kommunstyrelsen med två representanter från kommunstyrelsen, en 
representant från vardera barn-, utbildning och kultur-, social och 
arbetsmarknads-, vård och omsorgs- och samhällsbyggnadsnämnden, samt 
styrelserna för Flen Kommunfastigheter AB (FKAB) och Flens Bostads AB 
(FBAB), övriga styrelser och nämnder adjungeras in vid behov 

 
att beredningen påbörjar sitt arbete från jan 2024 och att samtliga ledamöter 

är utsedda innan 31/12 2023 
 
att beredningen har som uppdrag att samordna beslut om brottsförebyggande 

åtgärder mellan styrelser och nämnder i Flens kommun och i samverkan 
med andra aktörer i enlighet med Lag (2023:196) om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete. I detta avseende ska beredningen: 
- Regelbundet följa lägesbilden om brottslighet och återrapportera 

detta till styrelse och nämnder 
- Bereda frågor till styrelse och nämnder om övergripande insatser 

utifrån ett kunskapsbaserat arbetssätt 
- Bereda frågan om åtgärdsplan för beslut i kommunstyrelsen 
- Bereda underlag och förslag på skriftliga överenskommelser om 

samverkan med relevanta externa aktörer, exempelvis 
samverkansöverenskommelse med polisen 

- Beredningen ska regelbundet samverka med externa aktörer om det 
brottsförebyggande arbete i kommunen 

- Representanter för beredningen ska delta i av kommunen fastställda 
råd för dialog kring det brottsförebyggande arbetet 
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- Beredningen ska till kommunstyrelsen och kommunfullmäktige under 
kvartal 3 2025 utvärdera sitt arbete och föreslå förbättringar utifrån 
gällande lagstiftning 

- Beredningen ska verka för att ett övergripande strategiskt råd inrättas 
i regionen omfattande minst Flen, Katrineholm och Vingåker 

- Beredningen ska träffas minst 4 gånger per år 
 
 
Sammanfattning 
Från 1 juli 2023 så gäller Lagen (2023:196) om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete i vilken det bland annat framgår att kommunen ska 
ta fram en lägesbild över brottsligheten i kommunen, ta ställning till behovet av 
åtgärder och besluta om en åtgärdsplan samt samordna det brottsförebyggande 
arbetet och teckna skriftliga överenskommelser om samverkan med relevanta 
aktörer.   
 
Syftet med den nya lagen anges i §2 och §3 där det framgår att kommunerna 
ska bidra till att samhällets samlade brottsförebyggande arbete bedrivs på ett 
effektivt sätt och att arbetet sker utifrån ett kunskapsbaserat underlag tar 
ställning till brottsförebyggande åtgärder och tar visst ansvar för samordningen 
av det brottsförebyggande arbetet inom kommunen. 
 
Vidare framgår av lagen att kommunerna ska verka för att strategiska 
brottsförebyggande frågor hanteras i ett särskilt forum (strategisk råd) där 
kommunen och relevanta aktörer ingår och att detta råd ska ledas av 
kommunen.  
 
Under föregående mandatperiod hade kommunstyrelsen ett säkerhetsutskott 
som ansvarade bland annat för det brottsförebyggande arbetet men även för 
övrigt säkerhetsarbete och krishantering. I den utvärdering som genomfördes så 
framkom bland annat en otydlighet om uppdrag men även svårigheter med 
styrning och genomslag av frågorna. En av de viktigaste slutsatserna var de 
fördelar som sågs när representanter i utskottet även hade uppdrag i nämnder 
och kunde ta med sig frågor vidare.  
 
I avvaktan på den nya lagen och under arbetet med en ny strategisk plan för 
mandatperioden så har ansvaret för frågor om brottsförebyggande arbete 
hanterats av kommunstyrelsen. Den mängd av olika ärenden som hanteras av 
kommunstyrelsen skapar vissa begränsningar att ha fokus på dessa frågor vilket 
gör att dialoger har förts om olika möjliga forum för samverkan. Inom 
tjänstemannaorganisationen så hanteras för närvarande samordningen via 
kommunledningsgruppen och av denna utsedda samordningsfunktionen Trygga 
Flen. Trygga Flen har under våren återrapporterat bland annat lägesbild till 
kommunstyrelsen. Arbetet i tjänstemannaorganisationen använder EST - 
effektiv samverkan för trygghet som utgångspunkt för sitt arbete vilket grundar 
sig på forskning och beprövad erfarenhet. För lägesbildsrapportering använder 
organisationen Embrace.  
 



   3 (5) 

 

I strategisk plan 2024 - 2027 framgår i det strategiska området, trygghet genom 
hela livet, att det brottsförebyggande arbetet är en viktig grund för att skapa 
trygghet i Flens kommun.  
 
Kommunledningsförvaltningen har gjort en enkel värdering av olika former av 
forum utifrån det som anges i lagen. I lagen anges forum men inom parentes 
strategiskt råd. När det gäller det råd så ses begränsningar i ett sådant forum 
utifrån att det är ett rådgivande organ med begränsad styrfunktion. Råd riskerar 
att antingen mer ta former av diskussionsklubb vilket inte ger begränsad effekt 
eller en informell styrfunktion som skapar dubbelkommando i organisationen. 
Utgångspunkten i kommunen bör vara för att skapa tydlighet att styrning sker i 
enlighet med ordinarie ledningsfunktioner, det vill säga att beslut tas via 
kommunstyrelse eller nämnder. Ett alternativ har då varit att inrätta ett utskott 
under kommunstyrelsen då ansvaret åligger styrelsen avseende 
brottsförebyggande frågor. Med beaktande av utvärderingen av 
säkerhetsutskottet så finns dock risk att det kvarstår behov av samverkan med 
nämnder.  
En beredning under kommunstyrelsen skulle skapa en möjlighet att ha 
representanter från övriga nämnder i enlighet med utvärderingen av 
säkerhetsutskottet. Beredningen skulle kunna kanalisera behov av beslut på 
flera nämnder utifrån sitt ansvarsområde brottsförebyggande arbete och på så 
sätt kunna utgöra en gemensam styrfunktion. Beredningen skulle kunna 
adjungera externa representanter till sina möten. Ett uppdrag till beredningen 
skulle kunna vara att utvärdera arbetet efter en tidsperiod och återkomma med 
förslag på förbättringar som kommunstyrelsen då skulle kunna fatta beslut 
kring. 
Det har förekommit diskussion om andra former som till exempel styrgrupper 
eller liknande. Detta riskerar dock att skapa otydlighet i styrning inom 
kommunen.  
Sammantaget när det gäller förslag på forum så förordar 
kommunledningsförvaltningen att beredning väljs initialt och att denna tillsätts 
brett med representation från minst de större nämnderna och bolagen. 
Beredningen för brottsförebyggande arbete kommer då att utgöra det 
strategiska forum som anges i tidigare angiven lag. 
 
Vid en snabb dialog av andra kommuner så förekommer det en flora av olika 
forum men där det vanligaste är brottsförebyggande råd. Vid dialog med 
kommundirektörer om de olika formerna så framkommer varierad framgång 
och att det inte är funktionen i sig utan den samverkan och styrning som 
forumet skapar som ger effekt. I flera kommuner upplevs råd som funktion ge 
begränsad samordning och styrning utan blir mer ett forum för utbyte av 
information och diskussion. Ett arbete som skulle vara bra för Flens kommun att 
följa är det samarbete kring organiserad brottslighet som görs av kommunerna 
Södertälje, Nykvarn, Strängnäs, Eskilstuna, Västerås och Enköping. Vid förfrågan 
om deltagande så har samarbetet meddelat att de inte i nuläget tar in fler 
kommuner men gärna delar med sig av erfarenheter. Då bland annat Flen, 
Katrineholm, Vingåker, Gnesta delar en ganska lika lägesbild så skulle ett 
samarbete mellan dessa kommuner kunna ge en bättre samordning och dialog 
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med polisen. Katrineholm, Vingåker och Flen delar dessutom samma 
polisområde.  
 
Beredningen för brottsförebyggande arbete blir ett viktigt verktyg för att minska 
brottsligheten i kommunen. Genom att samarbeta mellan olika aktörer kan 
kommunen skapa ett effektivt och kunskapsbaserat brottsförebyggande arbete. 
Syftet med den brottsförebyggande beredningen skulle vara en strategisk 
plattform för samverkan inom kommunen men även relevanta externa aktörer 
inom det brottsförebyggande arbetet. Beredningen bör även koordinera beslut 
om brottsförebyggande insatser som berör flera nämnder och styrelser. 
Beredningen ska bidra till att ta fram en lägesbild över brottsligheten i 
kommunen som fastställs av kommunstyrelsen, identifiera behov av åtgärder 
och föreslå åtgärdsplan till kommunstyrelsen, följa upp och utvärdera det 
brottsförebyggande arbetet.  
 
För att få ett effektivt arbete för beredningen så bör det vara bred 
representativitet. Det finns olika val som kan göras i detta fall. Dels skulle 
beredningen kunna utgöras av ordförande i respektive styrelse och nämnd som 
deltar. Detta skulle till del underlätta styrning men skapar samtidigt en ökad 
belastning på ordföranderollen. Ett alternativ är att styrelse och nämnder utser 
representant vilket skulle bredda engagemanget i kommunen. Utifrån att 
brottsförebyggande arbete anges under den strategiska planen inom området 
att vara trygg genom hela livet kan ordföranderollen eller att styrande politik 
besätter rollerna i beredningen. Ett argument kring detta är det 
brottsförebyggande arbete skulle kunna ses vara över de politiska gränserna 
utifrån läget i Sverige idag. Det skulle tala för att representanter utses men att 
styrande minoriteten har en majoritet i beredningen. 
Beredningens ordförande ska oavsett val utgå från kommunstyrelsen.  
Utifrån en aspekt så bör deltagandet vara brett i beredningen för att skapa 
förankring. Det som talar emot detta är dels att en större beredning inte ökar 
effektiviteten. En balans är att beredningen består av de större nämnderna och 
bolagen och att övriga adjungeras vid behov. Kommunledningsförvaltningens 
förslag blir att kommunstyrelsen utser 2 representanter, barn-, utbildnings- och 
kultur-, social och arbetsmarknads-, vård och omsorgs- och 
samhällsbyggnadsnämnden utser vardera en representant, Flens 
kommunfastigheter AB och Flens Bostad AB styrelser utser vardera en 
representant. Övriga nämnder och styrelser adjungeras vid behov.  
 
Utifrån lagen om kommuners ansvar för brottsförebyggande arbete föreslås 
följande uppgifter vara de som hanteras av beredningen.  
Ta fram en lägesbild över brottsligheten: I detta avseende ska beredningen ta 
fram en lägesbild över brottsligheten i kommunen baserad på statistik från den 
egna verksamheten, polisen och andra relevanta aktörer men även utifrån den 
rapportering som sker i Embrace.  
Identifiera behov av åtgärder: Här ska beredningen identifiera behov av 
åtgärder för att minska brottsligheten i kommunen. Åtgärder kan vara av olika 
slag i allt från upplysnings- och informationskampanjer, förebyggande arbete 
med barn och unga, trygghetsskapande åtgärder i miljöer 
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Bereda frågan om en åtgärdsplan till kommunstyrelsen: Beredningen ska ta 
fram förslag på åtgärdsplan för det brottsförebyggande arbetet. Åtgärdsplanen 
innehåller mål, åtgärder, resurser och tidsplan.  
Följa upp och utvärdera arbetet: Beredningen ska följa upp och utvärdera 
arbetet med att minska brottsligheten i kommunen. Uppföljningen ska ske 
regelbundet och ska utgöra underlag för beslut om eventuella justeringar av 
åtgärdsplanen. Uppföljningen ska återrapporteras till styrelse och nämnder 
minst på årsbasis. 
Övriga uppgifter: Beredningen ska samarbeta med andra relevanta aktörer, till 
exempel polisen, räddningstjänsten, fastighetsägare och föreningar. 
Utöver detta så bör även beredningen utvärdera sitt arbete regelbundet och 
återkomma till kommunstyrelsen med förslag på förbättringar. Dessa uppgifter 
bör vara grunden för arbete i beredningen som kommer att stöttas av bland 
annat brottsförebyggande samordnaren i Flens kommun samt av sekreterare 
vid sina möten. 

 
 
 
 
Håkan Bergsten 
kommunchef 
 
 
Skickas till: 
Akt 
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§ 60  KS/2022:79 615 
 
Projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande 
  
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
 
att uppdraget med fokus på att fördjupa och bredda analysen kring vilka 

behov som finns för att Flens kommun ska kunna erbjuda effektiva och 
kvalitativa möjligheter till höjd utbildningsnivå, livslångt lärande och egen 
försörjning för kommunens invånare är genomfört, 

 
att det förslag om organisatorisk samverkan (mellan vuxenutbildningen, 

arbetsmarknadsenheten inklusive KAA och enheten för vuxna inklusive 
ekonomiskt bistånd), som presenteras i rapporten, och som syftar till 
förbättrade möjligheter till stärkt utbildningsnivå och/eller till egen 
försörjning för berörda invånare fastställs, 

 
att ett funktionsansvar utses för den fortsatta organisatoriska samverkan, 
 
att den funktionsansvariga ska lämna en utvärdering till kommunstyrelsen 

senast under första halvåret 2024 samt, 
 
att ett ekonomiskt underlag samt förslag på indikatorer att mäta för den 

fortsatta organisatoriska samverkan presenteras till kommunstyrelsen 
under fjärde kvartalet 2023.  

______________________  
Emma Dahlin (M) deltar inte i beslutet. 
 
Bakgrund 
I samband med strategisk plan 2021–2023 (KF 2020-10-22 §115) gavs barn-, 
utbildnings- och kulturnämnden och socialnämnden det gemensamma uppdraget 
att utreda förutsättningarna för ett kompetenscentrum i Flens kommun. Ett 
utredningsarbete bedrevs under 2021, dels med representanter från de berörda 
kommunala verksamheterna och dels med externa konsulter. En 
utredningsrapport sammanställdes av en av de externa konsulterna bland annat 
utifrån utredningsunderlaget som togs fram i den interna projektgruppen. 
Rapporten föreslog att ett pilotprojekt skulle startas i syfte att etablera ett 
kompetenscentrum.  
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I rapporten fanns en rad rekommendationer om hur ett sådant pilotprojekt skulle 
struktureras. Rapporten konstaterade också att ytterligare underlag behövdes, 
bland annat djupare behovsanalys. Rapporten behandlades i båda nämnderna 
(SN 2021-11-15 §72 och BUK 2021-11-15 §99) som föreslog att 
kommunfullmäktige skulle besluta enligt rapportens förslag.  
 
Kommunledningsförvaltningens hade emellertid synpunkter om att konsultens 
utredningsrapport inte till fullo svarade mot uppdraget. 
Kommunledningsförvaltningen menade att underlaget behövde kompletteras 
innan eventuella beslut om organisatoriska förändringar kunde fattas, men att 
underlaget gav ett visst stöd för att ökad samverkan mellan kommunala 
verksamheter skulle vara positivt och att vissa förutsättningar fanns för det.  
Istället för det pilotprojekt som skissades i konsultens rapport föreslog 
kommunledningsförvaltningen att socialnämnden och barn-, utbildnings- och 
kulturnämnden skulle tilldelas projektmedel ur kommunstyrelsens reserv för att 
under ett års tid genomföra ett projekt i syfte att fördjupa och bredda analysen.  
 
Kommunstyrelsen föreslog att nämnden skulle få i uppdrag att i samverkan med 
socialnämnden och barn, utbildnings- och kulturnämnden bedriva ett pilotprojekt 
i enlighet med nämndens och konsultrapportens förslag med start 2022. Fokus 
skulle ligga på att fördjupa och bredda analysen kring vilka behov som finns för 
att Flens kommun ska kunna erbjuda effektiva och kvalitativa möjligheter till höjd 
utbildningsnivå, livslångt lärande och egen försörjning för kommunens invånare. 
Kommunfullmäktige fastställde kommunstyrelsens förslag till beslut. 
Kommunstyrelsen uppmanades att i delar av arbetet involvera nämnderna. 
Projektet skulle: 
- fokusera på de utmaningar som Flens kommun ser för medborgare och 

verksamheter i gränslandet mellan utbildning och arbetsmarknad och utgå 
från de behov som finns i berörda målgrupper, 

- syfta till att utforma vägar för förbättrade möjligheter till egen försörjning, 
högre kvalitet och resurseffektivitet i såväl gymnasieskola, som 
vuxenutbildning, yrkesutbildning och arbetsmarknadsrelaterade insatser, 

- beakta potentialen för samverkan intern och externt, 
- beakta kompetensbehov hos lokalt/regionalt näringsliv, 
- beakta Flens kommuns arbetsmarknadsprogram och de översynsarbeten 

som pågår på området, liksom andra pågående uppdrag som knyter an till 
samma verksamhetsområden och målgrupper.  
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Ett projektdirektiv fastställdes i april 2022 som satte starten för det projekt som 
nu ska slutrapporteras.   
 
Utifrån de behov och förutsättningar som framkommit i arbetet ur ett 
målgruppsperspektiv dras slutsatsen att flera klient-/målgrupper som har behov 
av verksamheterna vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten och enheten för 
vuxna (inklusive ekonomiskt bistånd), skulle kunna gynnas av att dessa 
verksamheter utvecklar sin samverkan. Idag är dessa tre verksamheter 
organiserade inom samma avdelning under social- och arbetsmarknadsnämnden. 
Det leds av samma avdelningschef och delar därmed utvecklingsarbete på 
förvaltningsnivå. Enhetscheferna arbetar redan aktivt för att steg för steg 
samverka mer, både utifrån enskilda individers behov och mer strukturellt. Därför 
är en slutsats att det är denna samverkan som har bäst potential att innebära 
kvalitetsförstärkningar för individer och högre effektivitet. I och med att delar av 
dessa verksamheter nu också delar lokaler finns möjligheter för både positiva 
effekter som uppnås baserat på fysisk närhet, och när det gäller effektivare 
lokalanvändning. 
 
Ur verksamheternas perspektiv är det dock inte alla berörda individer som gynnas 
av detta. Arbetsmarknadsenheten kommer att ha fortsatt samarbetsbehov med 
grund- och gymnasieskola kring ungdomarna som är aktuella för KAA-
verksamhet, likväl som med Arbetsförmedlingen, och ibland Försäkringskassan 
eller Region Sörmland kring enskilda individer. Och vuxenutbildningen behöver, 
oavsett hur verksamheter organiseras i kommunen, ha fortsatt samverkan med 
gymnasieskolan - inte minst kring elever som kan behöva stöd i övergång från 
gymnasieskola till vuxenutbildning om gymnasieexamen inte nås inom Prins 
Wilhelmgymnasiet. Dessa båda verksamheter kan i viss mån också gynnas av att 
dela tjänster - inte minst för lärare med efterfrågad behörighet. Alla 
verksamheterna har också i någon utsträckning behov av tillgång till studie- och 
yrkesvägledarkompetens (SYV). SYV delas redan idag mellan olika verksamheter. 
Med det sagt kan sådan samverkan även bedrivas utan att en fast organisation 
skapas för alla verksamhetsområden. 
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Mot bakgrund av detta, och utifrån att ovanstående tre verksamheter 
(vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten inklusive KAA och enheten för 
vuxna inklusive ekonomiskt bistånd) redan har påbörjat ett arbete för att stärka 
sin samverkan i syfte att målgruppens individer ska få bättre stöd, bedöms denna 
samverkan vara den som är både enklast att utveckla relativt snabbt och den som 
har bäst förutsättningar att ge positiva effekter för målgruppen i ett kortare 
perspektiv. Därför föreslås att eventuella satsningar på organisatorisk samverkan 
görs för dessa tre verksamheter. Namnet på en eventuell fast organisation bör 
anpassas och leda tankarna till de verksamhetsområden som ingår.  
 
Uppsalas exempel, beskrivet i rapporten, kan verka som inspiration i detta fall - 
“Utbildnings- och jobbcentrum” för vuxna. 
 
Gränsytorna mot verksamhet inom barn-, utbildnings- och kulturnämnden är 
viktiga framförallt utifrån effekter för vissa målgrupper ur ett längre perspektiv. 
Då Prins Wilhelmgymnasiet och arbetsmarknadsenhetens KAA-verksamhet redan 
har påbörjat ett arbete för att stärka sitt samarbete liksom den kommunala 
grundskolan inkluderat, finns förutsättningar att fortsätta denna utveckling, om 
än inte lika tydlig inom en organisatorisk samverkan, utan snarare i form av ett 
förstärkt samarbete. Likaså vad gäller samverkan kring t.ex. gemensamma 
professioner över utbildningsområdet.  
 
Det föreslås att ett funktionsansvar utses för den fortsatta organisatoriska 
samverkan. Utifrån det ekonomiska läge kommunen befinner sig i bör denna 
person finnas inom organisationen och med en tydlig koppling mot de tre 
verksamhetsområdena (vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten inklusive 
KAA och enheten för vuxna inklusive ekonomiskt bistånd). Personen bör få 
uppdraget att parallellt fortsätta utveckla den organisatoriska samverkan och 
lämna en utvärdering till kommunstyrelsen senast under första halvåret 2024.  
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Det har under våren 2023 funnits en ambition att samtala med skolor på 
eftergymnasial nivå utifrån arbetet kring det strategiska området höjd 
utbildningsnivå och livslångt lärande och mer specifikt i syfte att undersöka 
samverkansmöjligheter med kommunen. Som nämns i rapporten har Region 
Sörmland tecknat en överenskommelse med Mälardalens universitet. Den är 
inriktad på kompetensförsörjningsområdet och omfattar forskning, innovation 
och samverkan. Målet är att stärka samverkan mellan universitet och 
kommunerna i länet genom att utbildning och fortbildning tillhandahålls lokalt vid 
lärcentrum. Vuxenutbildningen i Flen ingår i ett VIS-nätverk (vuxenutbildningen i 
Sörmland) där frågor om lärcentrum lyfts. VIS-nätverket har delats in i två 
områden, det ena är lärcentrum för högre studier där Mälardalens universitet 
finns med, och det andra är lärcentrum inom ramen för komvux. Utöver detta 
finns ett upparbetat samarbete mellan vuxenutbildningen och ett antal högskolor 
och universitet vad gäller möjligheten att skriva tenta i vuxenutbildningens 
lokaler, detta genom att vuxenutbildningen är medlemmar och anslutna till 
plattformen NITUS. Även gymnasieskolan har samverkan med flera universitet 
vad gäller verksamhetsförlagd utbildning (VFU) för blivande lärare.  
 
Vuxenutbildningen är inte partnerskola för ett sådant samarbete då deras 
bedömning är att det inte finns utrymme att ta emot det antal elever som ska 
erbjudas detta per år (12 st). Glädjande nog är flera samtal redan påbörjade kring 
området höjd utbildningsnivå och livslångt lärande. Rekommendationen är att 
fortsätta samtalen under hösten 2023 med Mälardalens universitet specifikt men 
även andra närliggande högskolor, universitet och folkhögskolor, i syfte att 
undersöka samarbetsmöjligheter generellt och den tecknade överenskommelsen 
mellan Region Sörmland och Mälardalens universitet specifikt och dess 
möjligheter för Flens kommun. 
 
Flera ekonomiska aspekter beskrivs i rapporten, bland annat olika verksamheters 
totala kostnader och intäkter, olika mått utifrån effektivitet, kvalitet och resurser 
och olika statsbidrag som kan väntas framåt eller prognostiseras minskas. Det är 
ännu för tidigt att lämna ett konkret relevant ekonomiskt underlag för den 
framtida verksamheten som ska bedrivas. Förslaget är därför att under fjärde 
kvartalet 2023 återkomma med ett ekonomiskt underlag samt förslag på 
indikatorer att mäta.  
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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Projekt höjd utbildningsnivå och livslångt lärande  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen föreslå 
kommunfullmäktige besluta 
 
att uppdraget med fokus på att fördjupa och bredda analysen kring vilka behov 

som finns för att Flens kommun ska kunna erbjuda effektiva och kvalitativa 
möjligheter till höjd utbildningsnivå, livslångt lärande och egen försörjning 
för kommunens invånare är genomfört, 

 
att det förslag om organisatorisk samverkan (mellan vuxenutbildningen, 

arbetsmarknadsenheten inklusive KAA och enheten för vuxna inklusive 
ekonomiskt bistånd), som presenteras i rapporten, och som syftar till 
förbättrade möjligheter till stärkt utbildningsnivå och/eller till egen 
försörjning för berörda invånare fastställs, 

 
att ett funktionsansvar utses för den fortsatta organisatoriska samverkan, 
 
att den funktionsansvariga ska lämna en utvärdering till kommunstyrelsen 

senast under första halvåret 2024 samt, 
 
att ett ekonomiskt underlag samt förslag på indikatorer att mäta för den 

fortsatta organisatoriska samverkan presenteras till kommunstyrelsen 
under fjärde kvartalet 2023.  

 
Sammanfattning 
I samband med strategisk plan 2021-2023 (KF 2020-10-22 §115) gavs barn-, 
utbildnings- och kulturnämnden och socialnämnden det gemensamma 
uppdraget att utreda förutsättningarna för ett kompetenscentrum i Flens 
kommun. Ett utredningsarbete bedrevs under 2021, dels med representanter 
från de berörda kommunala verksamheterna och dels med externa konsulter. 
En utredningsrapport sammanställdes av en av de externa konsulterna bland 
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annat utifrån utredningsunderlaget som togs fram i den interna projektgruppen. 
Rapporten föreslog att ett pilotprojekt skulle startas i syfte att etablera ett 
kompetenscentrum. I rapporten fanns en rad rekommendationer om hur ett 
sådant pilotprojekt skulle struktureras. Rapporten konstaterade också att 
ytterligare underlag behövdes, bland annat djupare behovsanalys. Rapporten 
behandlades i båda nämnderna (SN 2021-11-15 §72 och BUK 2021-11-15 §99) 
som föreslog att kommunfullmäktige skulle besluta enligt rapportens förslag.  
 
Kommunledningsförvaltningens hade emellertid synpunkter om att konsultens 
utredningsrapport inte till fullo svarade mot uppdraget. 
Kommunledningsförvaltningen menade att underlaget behövde kompletteras 
innan eventuella beslut om organisatoriska förändringar kunde fattas, men att 
underlaget gav ett visst stöd för att ökad samverkan mellan kommunala 
verksamheter skulle vara positivt och att vissa förutsättningar fanns för det.  
Istället för det pilotprojekt som skissades i konsultens rapport föreslog 
kommunledningsförvaltningen att socialnämnden och barn-, utbildnings- och 
kulturnämnden skulle tilldelas projektmedel ur kommunstyrelsens reserv för att 
under ett års tid genomföra ett projekt i syfte att fördjupa och bredda analysen.  
 
Kommunstyrelsen föreslog att nämnden skulle få i uppdrag att i samverkan med 
socialnämnden och barn, utbildnings- och kulturnämnden bedriva ett 
pilotprojekt i enlighet med nämndens och konsultrapportens förslag med start 
2022. Fokus skulle ligga på att fördjupa och bredda analysen kring vilka behov 
som finns för att Flens kommun ska kunna erbjuda effektiva och kvalitativa 
möjligheter till höjd utbildningsnivå, livslångt lärande och egen försörjning för 
kommunens invånare. Kommunfullmäktige fastställde kommunstyrelsens 
förslag till beslut. Kommunstyrelsen uppmanades att i delar av arbetet involvera 
nämnderna. Projektet skulle: 
- fokusera på de utmaningar som Flens kommun ser för medborgare och 

verksamheter i gränslandet mellan utbildning och arbetsmarknad och utgå 
från de behov som finns i berörda målgrupper, 

- syfta till att utforma vägar för förbättrade möjligheter till egen försörjning, 
högre kvalitet och resurseffektivitet i såväl gymnasieskola, som 
vuxenutbildning, yrkesutbildning och arbetsmarknadsrelaterade insatser, 

- beakta potentialen för samverkan intern och externt, 
- beakta kompetensbehov hos lokalt/regionalt näringsliv, 
- beakta Flens kommuns arbetsmarknadsprogram och de översynsarbeten 

som pågår på området, liksom andra pågående uppdrag som knyter an till 
samma verksamhetsområden och målgrupper.  

 
Ett projektdirektiv fastställdes i april 2022 som satte starten för det projekt som 
nu ska slutrapporteras.   
 
Utifrån de behov och förutsättningar som framkommit i arbetet ur ett 
målgruppsperspektiv dras slutsatsen att flera klient-/målgrupper som har behov 
av verksamheterna vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten och enheten 
för vuxna (inklusive ekonomiskt bistånd), skulle kunna gynnas av att dessa 
verksamheter utvecklar sin samverkan. Idag är dessa tre verksamheter 
organiserade inom samma avdelning under social- och 
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arbetsmarknadsnämnden. Det leds av samma avdelningschef och delar därmed 
utvecklingsarbete på förvaltningsnivå. Enhetscheferna arbetar redan aktivt för 
att steg för steg samverka mer, både utifrån enskilda individers behov och mer 
strukturellt. Därför är en slutsats att det är denna samverkan som har bäst 
potential att innebära kvalitetsförstärkningar för individer och högre 
effektivitet. I och med att delar av dessa verksamheter nu också delar lokaler 
finns möjligheter för både positiva effekter som uppnås baserat på fysisk 
närhet, och när det gäller effektivare lokalanvändning. 
 
Ur verksamheternas perspektiv är det dock inte alla berörda individer som 
gynnas av detta. Arbetsmarknadsenheten kommer att ha fortsatt 
samarbetsbehov med grund- och  gymnasieskola kring ungdomarna som är 
aktuella för KAA-verksamhet, likväl som med Arbetsförmedlingen, och ibland 
Försäkringskassan eller Region Sörmland kring enskilda individer. Och 
vuxenutbildningen behöver, oavsett hur verksamheter organiseras i kommunen, 
ha fortsatt samverkan med gymnasieskolan - inte minst kring elever som kan 
behöva stöd i övergång från gymnasieskola till vuxenutbildning om 
gymnasieexamen inte nås inom Prins Wilhelmgymnasiet. Dessa båda 
verksamheter kan i viss mån också gynnas av att dela tjänster - inte minst för 
lärare med efterfrågad behörighet. Alla verksamheterna har också i någon 
utsträckning behov av tillgång till studie- och yrkesvägledarkompetens (SYV). 
SYV delas redan idag mellan olika verksamheter. Med det sagt kan sådan 
samverkan även bedrivas utan att en fast organisation skapas för alla 
verksamhetsområden. 
 
Mot bakgrund av detta, och utifrån att ovanstående tre verksamheter 
(vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten inklusive KAA och enheten för 
vuxna inklusive ekonomiskt bistånd) redan har påbörjat ett arbete för att stärka 
sin samverkan i syfte att målgruppens individer ska få bättre stöd, bedöms 
denna samverkan vara den som är både enklast att utveckla relativt snabbt och 
den som har bäst förutsättningar att ge positiva effekter för målgruppen i ett 
kortare perspektiv. Därför föreslås att eventuella satsningar på organisatorisk 
samverkan görs för dessa tre verksamheter. Namnet på en eventuell fast 
organisation bör anpassas och leda tankarna till de verksamhetsområden som 
ingår. Uppsalas exempel, beskrivet i rapporten, kan verka som inspiration i detta 
fall - “Utbildnings- och jobbcentrum” för vuxna. 
 
Gränsytorna mot verksamhet inom barn-, utbildnings- och kulturnämnden är 
viktiga framförallt utifrån effekter för vissa målgrupper ur ett längre perspektiv. 
Då Prins Wilhelmgymnasiet och arbetsmarknadsenhetens KAA-verksamhet 
redan har påbörjat ett arbete för att stärka sitt samarbete liksom den 
kommunala grundskolan inkluderat, finns förutsättningar att fortsätta denna 
utveckling, om än inte lika tydlig inom en organisatorisk samverkan, utan 
snarare i form av ett förstärkt samarbete. Likaså vad gäller samverkan kring t.ex. 
gemensamma professioner över utbildningsområdet.  
 
Det föreslås att ett funktionsansvar utses för den fortsatta organisatoriska 
samverkan. Utifrån det ekonomiska läge kommunen befinner sig i bör denna 
person finnas inom organisationen och med en tydlig koppling mot de tre 
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verksamhetsområdena (vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten inklusive 
KAA och enheten för vuxna inklusive ekonomiskt bistånd). Personen bör få 
uppdraget att parallellt fortsätta utveckla den organisatoriska samverkan och 
lämna en utvärdering till kommunstyrelsen senast under första halvåret 2024.  
 
Det har under våren 2023 funnits en ambition att samtala med skolor på 
eftergymnasial nivå utifrån arbetet kring det strategiska området höjd 
utbildningsnivå och livslångt lärande och mer specifikt i syfte att undersöka 
samverkansmöjligheter med kommunen. Som nämns i rapporten har Region 
Sörmland tecknat en överenskommelse med Mälardalens universitet. Den är 
inriktad på kompetensförsörjningsområdet och omfattar forskning, innovation 
och samverkan. Målet är att stärka samverkan mellan universitet och 
kommunerna i länet genom att utbildning och fortbildning tillhandahålls lokalt 
vid lärcentrum. Vuxenutbildningen i Flen ingår i ett VIS-nätverk 
(vuxenutbildningen i Sörmland) där frågor om lärcentrum lyfts. VIS-nätverket 
har delats in i två områden, det ena är lärcentrum för högre studier där 
Mälardalens universitet finns med, och det andra är lärcentrum inom ramen för 
komvux. Utöver detta finns ett upparbetat samarbete mellan vuxenutbildningen 
och ett antal högskolor och universitet vad gäller möjligheten att skriva tenta i 
vuxenutbildningens lokaler, detta genom att vuxenutbildningen är medlemmar 
och anslutna till plattformen NITUS. Även gymnasieskolan har samverkan med 
flera universitet vad gäller verksamhetsförlagd utbildning (VFU) för blivande 
lärare. Vuxenutbildningen är inte partnerskola för ett sådant samarbete då 
deras bedömning är att det inte finns utrymme att ta emot det antal elever som 
ska erbjudas detta per år (12 st). Glädjande nog är flera samtal redan påbörjade 
kring området höjd utbildningsnivå och livslångt lärande. Rekommendationen är 
att fortsätta samtalen under hösten 2023 med Mälardalens universitet specifikt 
men även andra närliggande högskolor, universitet och folkhögskolor, i syfte att 
undersöka samarbetsmöjligheter generellt och den tecknade 
överenskommelsen mellan Region Sörmland och Mälardalens universitet 
specifikt och dess möjligheter för Flens kommun. 
 
Flera ekonomiska aspekter beskrivs i rapporten, bland annat olika 
verksamheters totala kostnader och intäkter, olika mått utifrån effektivitet, 
kvalitet och resurser och olika statsbidrag som kan väntas framåt eller 
prognostiseras minskas. Det är ännu för tidigt att lämna ett konkret relevant 
ekonomiskt underlag för den framtida verksamheten som ska bedrivas. 
Förslaget är därför att under fjärde kvartalet 2023 återkomma med ett 
ekonomiskt underlag samt förslag på indikatorer att mäta.  

 
Beslutsunderlag 
Rapport om projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande 
Bilaga 1: Redovisning av enkätundersökning riktad till unga födda 2004, 2005 
och 2006 
Bilaga 2: Sammanställning av intervjuer med unga inom KAA-verksamhet 
(kommunens aktivitetsansvar) och vissa föräldrar 
Bilaga 3: Redovisning av enkätundersökning med elever inom kommunal 
vuxenutbildning på grund- eller gymnasienivå 
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Bilaga 4: Redovisning av enkätundersökning riktad till elever inom 
sfi-verksamhet 
Bilaga 5: Redovisning av enkätundersökning riktad till företag i Flens kommun 
 
 
 
 
Håkan Bergsten Emma Cortinovis 
Kommunchef Enhetschef 
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1. Bakgrund/Inledning 
I jämförelse med riket har Flens kommun sedan lång tid tydliga utmaningar när det gäller 
bland annat utbildningsresultat för barn och unga i grund- och gymnasieskola, 
utbildningsnivå för den vuxna befolkningen, arbetslöshet för såväl unga som vuxna, och 
nivåer för ekonomiskt bistånd. Dessa faktorer är starkt kopplade till varandra eftersom låga 
skolresultat och låg utbildningsnivå försvårar individens möjligheter att etablera sig på 
arbetsmarknaden, samtidigt som svag kontakt med arbetsmarknaden är en riskfaktor för 
behov av ekonomiskt bistånd. Omvänt är också ekonomisk utsatthet, svag anknytning till 
arbetsmarknad och låg utbildningsnivå hos föräldrar/vårdnadshavare faktorer som påverkar 
barns förutsättningar att lyckas väl i skolan. Det är mot bakgrund av detta som fokuset på 
samverkan mellan kommunala verksamheter som arbetar med dessa frågor, ska förstås. En 
grundläggande frågeställning är hur kommunen bäst kan använda sina resurser för att 
stärka medborgarnas förutsättningar att nå goda utbildningsresultat, kompetensutvecklas 
och få förankring på arbetsmarknaden. Målgrupperna för kommunens verksamheter på de 
här områdena är ofta överlappande på olika sätt. 
 
Dagens verksamheter möter också svårigheter både kopplat till omfattningen av 
målgruppernas behov, till bredden i de nationella kraven och till begränsad resurstillgång 
när det gäller såväl ekonomi som kompetens. Därför är det viktigt att ta till vara eventuell 
potential för samverkan och möjligheter för positiva synergieffekter, vilket är en av 
projektets centrala delar. En viktig frågeställning är: Kring vad och hur, kan och behöver, 
kommunens egna verksamheter samarbeta och samverka med varandra för att förbättra 
möjligheterna för invånarna? Motsvarande fråga är också relevant när det gäller samverkan 
med andra - exempelvis andra kommuner, statliga myndigheter, men även lokalt och 
regionalt näringsliv och civilsamhälle, eller högskola/universitet.  
 
Projektet har olika delar. Det ska fördjupa analysen om hur Flens kommun ska kunna 
erbjuda effektiva och kvalitativa möjligheter till höjd utbildningsnivå, livslångt lärande och 
egen försörjning för kommunens invånare, samtidigt som det ska testa lösningar i mindre 
skala. I den förstnämnda delen av arbetet är kunskap om målgrupperna och deras behov 
viktig, liksom kopplingar till nationell och regional utveckling på områden som berör 
utbildning och arbetsmarknad, eftersom dessa påverkar lokala förutsättningar. Projektet ska 
beakta samverkanspotential, det lokala näringslivets kompetensbehov samt kommunens 
arbetsmarknadsprogram och övriga pågående uppdrag som relaterar till dessa målgrupper 
eller verksamhetsområden. I det politiska beslutet anges också att projektet löpande ska 
föreslå och genomföra åtgärder utifrån den tidigare utredningens underlag. Det innebär i 
korthet att en rad aktiviteter genomförs i syfte att utveckla verksamheterna under 
projekttidens gång. Nästa steg i projektet blir att ta fram ett relevant ekonomiskt underlag, 
samt metod för att följa upp effekter av de åtgärder som genomförs och/eller föreslås.  Det 
ska göras innan projektet avslutas vid årsskiftet 2023/2024. 

Avgränsning  

Detta är ett underlag för “Projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande” 
(KS/2022:79) som genomförs för att svara mot uppdraget om “projekt för höjd 
utbildningsnivå och livslångt lärande (kompetenscentra)” (KS/2022:40), som i sin tur är ett 
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svar på ett tidigare uppdrag i Strategisk plan (2021-2023) om att utreda förutsättningar för 
ett lärcentrum (KS/2020:189). Ursprungsuppdraget var riktat till barn-, utbildnings- och 
kulturnämnden och socialnämnden. I den ursprungliga uppdragsformuleringen angavs att 
nämnderna skulle “utreda förutsättningarna för ett kompetenscentra där gymnasiet, 
kommunalt aktivitetsansvar samt vuxenutbildning (komvux och sfi), yrkesutbildning och 
universitet/högskola ett så kallat lärcentrum tillsammans ska verka för en höjd 
utbildningsnivå och ett livslångt lärande”. I det utredningsarbete som följde och i direktivet 
för nuvarande projekt har fokuset breddats till att omfatta även arbetsmarknadsrelaterade 
frågor och invånarnas möjligheter till egen försörjning.  
 
Det här dokumentet svarar främst mot den del av uppdraget som gäller “fördjupad och 
breddad analys”. Det ger information om: 

● nationell styrning kopplad till de olika kommunala verksamheter som har inkluderats 
i projektet. Både grundreglering och aktuella förändringar belyses kortfattat med 
fokus på att synliggöra vad kommuner har för ansvar och skyldigheter på respektive 
område (ibland kontrasterat mot andra myndigheters ansvar) 

● nuvarande kommunala verksamheters lokala förutsättningar, 
○ gymnasieskola - egen och elever i andra kommuner 
○ kommunalt aktivitetsansvar (KAA) 
○ kommunal vuxenutbildning (grundnivå, gymnasienivå) 
○ sfi och sammanhållen utbildning för vissa nyanlända 
○ arbetsmarknadsenhet 
○ enheten för vuxna/ekonomiskt bistånd 

● verksamheternas utmaningar och styrkor i dagsläget, 
● samverkansformer idag och förutsättningar för samverkan framåt - internt och 

externt 
● prognostiserad utveckling för målgrupper och målgruppers behov. 

Syfte med utvecklingsarbetet 

Projektets syfte är att utforma kommunens verksamheter så att de bättre svarar mot 
invånarnas behov av målgruppsanpassad verksamhet, förstärkta möjligheter till egen 
försörjning genom högre kvalitet och resurseffektivitet i såväl gymnasieskola, som 
vuxenutbildning, yrkesutbildning, högskola/universitet och arbetsmarknadsrelaterade 
insatser. Målsättningen är att kommunens invånare ska ges bättre möjlighet till utbildning 
och egen försörjning genom att kommunens verksamheter på ett effektivt sätt matchar 
medborgarnas behov mot insatser som leder till högre måluppfyllelse och egen försörjning.  

Begreppsdiskussion 

I det ursprungliga politiska uppdraget som föregick nuvarande projekt användes begreppet 
lärcentrum, följt av begreppet “kompetenscentra”. Lärcentrum är ett etablerat begrepp för 
en typ av verksamhet som funnits åtminstone sedan millennieskiftet. Det är “ett 
samlingsnamn för miljöer som stödjer vuxnas lärande” (Skolverket 2020). Särskilda 
statsbidrag har utformats kopplat till lärcentrum. Lärcentrum erbjuder 

 en lokal service som underlättar studierna,  
 utbildning på plats eller på distans, 
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 plats att gå till när lektionen är slut,  
 socialt sammanhang,   
 möjlighet att få stöd för att klara av studier, 
 någon att be om hjälp. 

 
Vad “kompetenscentra” kan innebära är inte definierat i vare sig de olika uppdragen, i de 
underlag som har tagits fram, eller på mer övergripande nivå. Singularformen 
kompetenscentrum eller kompetenscenter används i olika sammanhang1. Dels förekommer 
det relativt frekvent i samband med satsningar där resurser samordnas för att samla 
kompetens inom givna områden (exempelvis: Socialstyrelsens nationella 
kompetenscentrum för äldreomsorg som har etablerats utifrån ett regeringsuppdrag; 
Kompetenscentrum psykisk ohälsa vid Region Stockholm; eller Innebandyns 
kompetenscentrum, IKC, i Umeå). Gemensamt för dessa är fokuset på forskning och 
utveckling, även om dessa kompetenscentrum drivs av olika institutioner och initierats på 
olika sätt. En struktur för centraliserad kompetens kan också skapas, exempelvis för att 
möjliggöra högkvalificerad vård som är kostsam, t ex kompetenscenter för 
cancerbehandling. 
 
Även i Vinnovas, Sveriges innovationsmyndighets, definition av “kompetenscentrum” 
betonas forskning och utveckling:  “I ett kompetenscentrum bedriver universitet, högskolor, 
forskningsinstitut, företag och offentliga aktörer i nära samarbete forskning i världsklass 
inom områden som är viktiga för Sveriges konkurrenskraft.” Denna samverkan ska leda till 
ny kunskap som kan användas i näringsliv eller samhälle för att ge nya produkter, processer 
eller modeller. Ett kompetenscentrum ska skapa nya nätverk som ger näringslivet tillgång till 
kompetenser utifrån sina behov. Kompetenscentrum i Vinnovas tappning bygger på 
varaktiga strukturer och nätverk och syftar till att öka investeringar i forskning och 
utveckling, samt till att stärka forskning, företag och konkurrenskraft. 
 
Det finns några kommuner som använder begreppet kompetenscentrum, eller 
kompetenscenter. Betydelsen av begreppet är då annorlunda - forsknings- och 
utvecklingsfokuset ingår inte. Det handlar oftast om att kommunen vill skapa strukturerad 
samverkan internt och ibland med vissa externa parter. Syftet är vanligen att stärka 
kommuninvånarnas möjligheter till vuxenutbildning. Det kan vara Komvux  på 
grundläggande och gymnasienivå, med yrkesinriktning eller mer fristående kurser. I några 
fall förekommer specifika yrkeshögskoleinriktningar. Flera av dessa kommuner har också 
samordnat detta med ett lärcentrum/-center. I vissa kommuner, men inte alla, omfattar 
kompetenscenter också kommunens arbetsmarknadsrelaterade arbete, insatser eller 
service. Det är vanligt att verksamheterna är samlokaliserade. Det kommunala 
aktivitetsansvaret (KAA) ingår i flera fall. Det innebär att målgrupperna för ingående 
verksamheter huvudsakligen, men inte uteslutande är vuxna. När KAA ingår berörs även 
barn, eftersom den verksamheten är riktad till unga mellan 16 och 20 år. I den översiktliga 

 
1 Svenska akademiens ordlista (SAOL) redovisar böjningsformer för både centrum och center (med 
pluralformerna centrum respektive center, i obestämd form). Institutet för språk och folkminnen (ISOF), som 
är en myndighet med uppdrag att samla in, bygga upp och sprida kunskap om språk och kultur i Sverige, 
rekommenderar användning av centrum. I vissa sammanhang kan center vara ett alternativ, men ISOF avråder 
från “den latinska pluralformen centra i både obestämd och bestämd form, eftersom det inte följer något av de 
svenska böjningsmönstren”. 
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sökning som gjorts har inga exempel hittats där alla de verksamheter som är aktuella för 
projektet i Flens kommun ingår. När gymnasieskolan är en del av andra kommuners 
samverkansorganisation handlar det vanligen om samverkan på utbildningsområdet - dvs 
kopplingen till arbetsmarknadsinsatser och egen försörjning ingår inte. Det är också 
vanligast att de samverkansparter som ingår tillhör samma organisation förvaltningsmässigt 
och politiskt. 
 
Det finns även kommuner som använder beteckningen kompetenscenter (centrum) snarare 
för att samla kommunövergripande kompetens som kan vara till nytta för flera 
verksamheter (ex IT, HR), och/eller olika former av bemanningsfrågor - exempelvis 
vikariepool. Någon kommun har ett kompetenscenter där de erbjuder internutbildningar för 
kommunens anställda och där enskilda verksamheter kan anordna utbildningar.  
 
Det förekommer också andra benämningar för verksamhetssamverkan kopplat till de här 
aktuella verksamheterna. Senare i det här dokumentet ges några exempel på hur andra 
kommuner arbetar med liknande samverkansfrågor. Här ges endast ett par exempel på hur 
benämningar på samverkande verksamheter kan variera. Kultur- och Kunskapscenter är 
Vaggeryd kommuns namn på det center som samordnar gymnasieutbildning, 
vuxenutbildning, sfi och KAA, men även kulturskola och bibliotek. Uppsala har ett 
utbildnings- och jobbcenter där vuxenutbildning, sfi, arbetsmarknadsinsatser och studie- och 
yrkesvägledning finns. Katrineholm och Vingåker har under några år haft en gemensam 
förvaltning för arbetsmarknad och vuxnas lärande (inklusive KAA), under namnet Viadidakt. 
Där erbjuds praktikplatser, arbetsmarknadsstöd och coachning till jobb och sysselsättning 
för personer som har försörjningsstöd. Hösten 2022 tog Katrineholms kommun beslut om 
att ändra formerna för denna verksamhet och hur den kommer att organiseras i framtiden 
är inte känt ännu. 
 
Utifrån det som sägs i de politiska uppdrag som är aktuella för detta projekt är det i första 
hand samverkan mellan olika verksamheter som står i fokus. Olika syften med samverkan 
har framhållits. I det senaste uppdraget och i pågående projekt betonas möjligheterna för 
kommunen att erbjuda invånarna “effektiva och kvalitativa möjligheter till höjd 
utbildningsnivå, livslångt lärande och egen försörjning”, liksom att berörda invånargruppers 
behov ska vara i fokus. I tidigare arbete har såväl samverkan som samlokalisering av 
verksamheter varit uppe till diskussion, men utredningarna har inte belyst eller tagit 
ställning vare sig kring innehåll, inriktning, omfattning  och former för samverkan, eller kring 
eventuella för- och nackdelar med samlokalisering av olika verksamheter. 
Lokaleffektivisering och kostnadsminskning har nämnts som motiv. 
 
I de politiska uppdragen talas om kompetenscentrum, vilket leder tankarna till en fast 
organisation för strukturerad samverkan kring specifika verksamheter. Strukturerad 
samverkan kräver dock inte nödvändigtvis någon gemensam organisation med fysisk 
samlokalisering. Innan resurser används för att etablera en fast organisation är det viktigt 
att tydliggöra om vad, hur, varför och för vilka målgruppers behov som samverkan behöver 
utvecklas. Gemensamma strukturer och tydliga processer kan vara tillräckligt.  



7

Projektets målgrupper 

Målgrupperna för projektet är i första hand:  
● ungdomar i gymnasieålder (16-19 år)  

○ både den stora gruppen ungdomar som är behöriga till eller redan går på 
nationellt program och  

○ den grupp som av olika skäl inte gör det, utan istället går 
introduktionsprogram eller ingår i det kommunala aktivitetsansvaret (KAA), 

● vuxna personer med rätt till och behov av kommunal vuxenutbildning på 
grundläggande nivå, 

● vuxna personer med rätt till och/eller behov av kommunal vuxenutbildning på 
gymnasial nivå, 

● personer över 16 år med rätt till utbildning i svenska för invandrare (sfi), 
● personer som står långt från arbetsmarknaden med behov av 

arbetsmarknadspolitiska insatser vilka inte tillgodoses av Arbetsförmedlingen samt  
● vuxna personer som av sociala skäl, hälsoskäl, otillräckliga språkkunskaper etc saknar 

egen försörjning och är beroende av ekonomiskt bistånd. 
 
Utöver dessa målgrupper är projektets inriktning av betydelse för vissa kommunala 
verksamheter; framförallt Prins Wilhelmgymnasiet, det kommunala aktivitetsansvaret, 
arbetsmarknadsenheten, enheten för vuxna/ekonomiskt bistånd, och den kommunala 
vuxenutbildningen inklusive sfi. I projektdirektivet finns också formuleringar som gör 
projektet av intresse för lokala företag och kommunala verksamheter med kompetens- 
och/eller rekryteringsbehov. 

2. Vad säger staten - eller det nationella perspektivet? 
I detta avsnitt återges kortfattat dels statens krav på kommunerna enligt lagar och 
förordningar kopplat till de verksamhetsområden som är berörda i projektet, dels aktuella 
förändringar som påverkar dem. Varje verksamhetsområde redovisas separat. Avsikten är 
att tydliggöra regelverk för att sedan kunna bedöma möjligheterna och förutsättningarna 
för samverkan på olika sätt. 

Om gymnasieskola 

Kommunerna i Sverige har ansvar för gymnasieutbildning på olika sätt. Alla kommuner ska 
erbjuda alla ungdomar2 som är folkbokförda i kommunen gymnasial utbildning. Eleverna ska 
erbjudas ett allsidigt urval av nationella program. Det finns 18 nationella program, vilka 
fördelas på sex högskoleförberedande och 12 yrkesförberedande. För programmen finns 
ofta olika inriktningar. För den elev som inte är behörig för studier på något av de nationella 
programmen ska det finnas möjligheter att delta i något av de fyra 
introduktionsprogrammen. Yrkesprogram kan drivas dels som traditionell utbildning baserad 
på en skola men med minst 15 veckor av utbildningen förlagd till en arbetsplats (APL), eller i 
lärlingsform. Lärlingsutbildning innebär att mer än halva utbildningstiden är förlagd till 
arbetsplatser. På utbildningsanordnarens initiativ ska avtal tecknas mellan skola, 

 
2 Grovt räknat gäller det för ungdomar 16-20 år, men det finns flera specificeringar. I det här sammanhanget 
bedöms det inte som nödvändigt att återge dessa.  
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arbetsgivare och elev där förutsättningarna för lärlingsutbildningen tydliggörs. Eleven kan 
under läringstidens arbetsplatsförlagda utbildning ha en lärlingsanställning. Villkoren för 
sådan anställning är lagstiftade (Lag 2014:421 om gymnasial lärlingsanställning). Det är 
skolhuvudmannens ansvar att se till att det finns APL-platser för eleverna. Som huvudregel 
gäller att huvudmannen inte får anordna utbildningen om inte tillgång till APL-platser är 
säkrad. 
 
Ansvaret att erbjuda gymnasieutbildning kan kommunen fullgöra både genom egen 
gymnasieskola och genom ekonomisk ersättning till andra kommuner och/eller fristående 
gymnasieskolor som tar emot elever som bor i kommunen. Det finns inte något krav på att 
alla kommuner måste ha egen gymnasieskola. Däremot finns krav på att skolhuvudmän ska 
säkerställa att utbildningen genomförs i enlighet med skollag, läroplan och andra 
föreskrifter, samt kompensera för elevers olika förutsättningar. De kommuner som driver 
egen gymnasieskola ska fylla huvudmannaansvaret för den utbildning som bedrivs. 
 
Elever har rätt att fritt söka alla riksrekryterande gymnasieprogram oavsett var skolan är 
belägen. Vissa kommunala och regionala skolhuvudmän har riksrekrytering till specifika 
utbildningsinriktningar (exempelvis vissa idrottsinriktningar). Alla gymnasiefriskolor har 
riksintag, vilket innebär att elever kan söka sig till dem oberoende av bostadsort. 
Riksrekrytering innebär att alla kan söka på samma villkor. Det finns också möjlighet för 
elever att söka som förstahandssökande till andra kommuners gymnasieskolor. För detta 
krävs att kommunerna slutit samverkansavtal. Slutligen kan elever söka till andra 
kommuners gymnasieskolor genom frisök, även om den utbildning som söks också anordnas 
i hemkommunen och de aktuella kommunerna inte har tecknat övergripande 
samverkansavtal. Eleven blir då andrahandssökande och placeras på den sökta utbildningen 
om det finns plats efter att förstahandssökande blivit antagna. Elevens hemkommun är 
skyldig att ersätta andra kommuner eller fristående skolor för elevens plats. Hur stor 
ersättningen ska vara beror bland annat på vilket program eleven antagits på, om 
hemkommunen har fastställt en elevpeng för det aktuella programmet, samt i vilken 
antagningskategori eleven blivit antagen. Det finns en riksprislista framtagen för alla 
nationella programinriktningar, vilken kommunerna ska använda vid ersättning för elever 
placerade på programinriktningar vid fristående skolor, när inriktningen inte ges vid den 
egna gymnasieskolan. En hög andel av ungdomarna i Flens kommun väljer gymnasiestudier 
vid andra skolor än kommunens egen skola. Detta beskrivs mer utförligt under avsnittet 
Nuläge, nedan. 
 
Fristående skolor (enskild skolhuvudman) kan etableras efter ansökan om tillstånd hos 
Skolinspektionen. Myndigheten gör en prövning av såväl ägarkonstellationen, skolinriktning 
och skolstruktur i den kommun som ansökan gäller. Kommuner i närheten av den tänkta 
skolan får möjlighet att yttra sig om ansökan och hur en etablering kan väntas påverka 
förutsättningarna för andra skolor i närheten. Under senare år har överetablering och hög 
elevkonkurrens, höga kostnader på samhällelig nivå, samt fall där fristående skolor inte 
fullgjort sina uppdrag, lyfts i debatten om gymnasieskolan. Det har medfört att vissa 
restriktioner nu diskuteras kring bland annat etablering och dimensionering av utbildning. 
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På gång inom gymnasieskolan 
Förändringar sker löpande i regelverken för exempelvis gymnasieskolan. Här nämns några 
som bedöms kunna ha betydelse  för det aktuella utvecklingsarbetet för höjd 
utbildningsnivå, livslångt lärande och egen försörjning i Flens kommun.  
 
En förändring som är direkt kopplad till dimensionering och planering av utbildning på 
gymnasial nivå, och som påverkar kommunens handlingsutrymme i frågor som rör 
gymnasial utbildning, fattade riksdagen beslut om i juni 2022. Beslutet handlar om att 
“Arbetsmarknadens behov ska vägas in vid planering och dimensionering av vissa 
utbildningar på gymnasial nivå”. Det baserades på en statlig utredning (SOU 2020:33, 
Gemensamt ansvar – en modell för planering och dimensionering av gymnasial utbildning), 
och på utbildningsutskottets betänkande. Syftet med förändringen är att förenkla ungas och 
vuxnas etablering på arbetsmarknaden och att stärka kompetensförsörjningen för välfärden 
och näringslivet. Beslutet medför ändringar i skollagen som träder i kraft den 1 juli 2023 och 
tillämpas första gången på utbildning som påbörjas 2025. 
 
Ändringarna innebär att behoven på arbetsmarknaden i högre utsträckning ska påverka 
planering och dimensionering av utbildning på gymnasial nivå regionalt och nationellt, även 
om elevernas efterfrågan också ska väga fortsatt tungt. Beslutet gäller för gymnasial 
utbildning både inom gymnasieskolan och inom vuxenutbildning (komvux). Det gäller för 
både kommunala, regionala, och enskilda skolhuvudmän. Kommunerna ska samverka med 
minst två andra kommuner, i ett så kallat primärt samverkansområde, i fråga om planering, 
dimensionering och erbjudande av utbildningsplatser. Vilka kommuner som ska samverka 
beslutas av de berörda kommunerna; varje kommun kan alltså själv påverka med vilka andra 
kommuner som samverkan ska ske. Det är också möjligt att samverka med andra kommuner 
i sekundära samverkansområden. 
 
Skolverket har haft i uppdrag att ta fram en modell för planeringsunderlag när det gäller 
dimensionering av gymnasial utbildning (Skolverket 2022 b). De första regionala 
planeringsunderlagen kommer att tas fram av Skolverket under 2023 ska presenteras i 
oktober 2023. De regionala planeringsunderlagen ska utgå från länsindelningen. 
 
Av särskild betydelse för Flens kommun är att beslutet innebär att: 

● att kommunen genom avtal ska samverka i ett primärt samverkansområde med 
minst två andra kommuner om planering, dimensionering och erbjudande av 
gymnasial utbildning (både gymnasieskola och vuxenutbildning), 

● Information om utbildningsinriktning och vad utbildningen ska leda till ska vara tydlig 
för alla sökanden, 

 
Andra exempel på regeländringar gällande gymnasieskolan vilka kan påverka antingen Flens 
kommuns åtaganden när det gäller erbjudande av gymnasieutbildning för kommunens 
ungdomar i gymnasieålder, eller hur kommunen som skolhuvudman för gymnasieskola ska 
vara rustad, listas nedan (ikraftträdande skiljer mellan punkterna från sommar 2022 till 
hösten 2023). 

● Ändring av lagen om gymnasial lärlingsanställning. Ändringen innebär ökad 
skyldighet för arbetsgivaren att lämna information om villkor till arbetstagaren.  
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● Ny princip för betygssättning för skolformer från grundskola till gymnasium, samt 
för komvux på gymnasial nivå: Betygssättning ska enligt den nya principen göras 
genom en sammantagen bedömning av elevens kunskaper i förhållande till de 
betygskriterier som gäller för ämnet (gäller betygssteg A-D). 

● I syfte att göra tillsynen mer effektiv och likartad har en ändring i skollagen införts 
som ger Skolinspektionen likartad möjlighet till ingripanden mot kommunala och 
fristående skolhuvudmän. Skolinspektionen kan utfärda verksamhetsförbud för 
kommun/region som inte fullgjort åtgärder efter påtalade brister. Fler grunder för 
återkallande av tillstånd för enskild huvudman har också införts.  

● För att öka andelen behöriga lärare har ändringar införts i behörighetsförordningen 
kopplat till lärarlegitimation och behörighet i ämnena svenska som andraspråk och 
modersmål. 

● Ökade möjligheter till grundläggande behörighet på yrkesprogram: Från hösten 
2023 gäller ändringar i skollagen med innebörden att elever på yrkesprogram ska få 
stärkta möjligheter att få grundläggande behörighet för högskolestudier. Kurser som 
krävs för grundläggande behörighet ska ingå i ordinarie programstruktur för alla 
yrkesprogram. Yrkesprogrammen utökas därför både i antal gymnasiepoäng och i 
undervisningstid.  

● Ämnesbetyg ersätter kursbetyg i gymnasieskolan och gymnasiesärskola: Varje ämne 
ska bestå av en eller flera nivåer där betyg ska sättas efter avslutad nivå. När en elev 
får betyg för en högre nivå ersätter det betyget tidigare bedömningar på lägre nivå. 

● Tidöavtalet 

Om det kommunala aktivitetsansvaret för unga 16-20 år som varken arbetar 
eller studerar och inte har gymnasieexamen (KAA) 

Skollagen (2010:800, kap 29, § 9) anger att hemkommunen löpande ska hålla sig informerad 
om hur unga 16-20 år, som fullgjort skolplikten men inte påbörjat eller fullgjort 
gymnasieutbildning, är sysselsatta. Hemkommunen ska erbjuda dessa ungdomar individuellt 
anpassade åtgärder. Kommunen ska föra register över de ungdomar som är berörda. Med 
hemkommun avses den kommun där personen är folkbokförd.  
 
Skolverket har tagit fram Allmänna råd för “Kommunernas aktivitetsansvar för ungdomar” 
(Skolverket 2016). Dessa bygger på regleringen i skollagen samt på de förordningar och 
föreskrifter som behandlar ansvaret. Allmänna råd är rekommendationer som bör följas, 
såvida verksamheten inte har utvecklat andra sätt för att svara mot de nationella kraven. I 
de allmänna råden hänvisas till utredningsarbete som visar att barn och unga som vare sig 
studerar eller arbetar riskerar att hamna i utanförskap som kan vara svårt att bryta. Därför 
är det viktigt att samhället genomför insatser tidigt och att insatserna är anpassade efter de 
enskilda ungas behov och förutsättningar. De insatser som erbjuds unga i risk för 
utanförskap ska vara lätta för den unga att förstå och lätta att få tillgång till. Den unga ska 
inte bollas mellan olika myndigheter utan få samlat stöd genom att myndigheter samverkar. 
Sedan 2015 har kommuner inte bara ansvar för att hålla sig informerade om vad unga i den 
aktuella målgruppen gör, utan också att erbjuda lämpliga åtgärder. “Åtgärderna ska i första 
hand syfta till att motivera den enskilde att påbörja eller återuppta utbildning.“ (Skolverket 
2016:12) Kommunen har ett ansvar för att ha en aktiv relation till berörda unga. Arbetet och   
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insatserna ska dokumenteras i syfte att möjliggöra utvärdering av arbetet. Insatser ska 
rapporteras till Skolverket. 
 
Folkbokföring är en förutsättning för att omfattas av skolplikt. För nyanlända unga som har 
folkbokföring gäller aktivitetsansvaret. Asylsökande ungdomar och barn och unga som vistas 
i landet utan tillstånd däremot saknar folkbokföring. De har som regel rätt till 
gymnasieutbildning, men har inte skolplikt. Därför omfattas de inte av aktivitetsansvaret. 
Ungdomar som genomför utbildning på nationellt gymnasieprogram omfattas inte av 
aktivitetsansvaret. Unga som avslutat ett nationellt program (eller motsvarande) med en 
gymnasieexamen omfattas inte heller. Däremot omfattas unga som genomför ett 
introduktionsprogram på gymnasieskolan. Aktivitetsansvaret upphör om ungdomen 
genomför utbildning på ett nationellt gymnasieprogram, eller motsvarande utbildning på 
komvux, folkhögskola eller liknande, eller har slutfört sådan utbildning, samt när den unga 
fyller 20 år. 
 
Kommunen kan utforma sitt arbete så som man finner lämpligt, så länge som skollagens 
krav uppfylls. För att styra och leda arbetet menar Skolverket (2016) att politisk prioritering 
av området behövs och rekommenderar att hemkommunen: 

● ser till att det finns en ändamålsenlig organisation och tydlig ansvarsfördelning för 
arbetet med det kommunala aktivitetsansvaret, och att en handlingsplan tas fram 
för arbetet, 

● identifierar vilka myndigheter och aktörer som bör vara involverade i arbetet för att 
underlätta samverkan. Förutsättningar och rutiner för samverkan inom kommunen 
och med externa aktörer bör skapas. 

 
Hemkommunen har ansvar för att löpande identifiera, informera och kontakta de ungdomar 
som omfattas av aktivitetsansvaret. För att strukturera detta arbete rekommenderar 
Skolverket (2016) att det finns rutiner för det löpande arbetet och för hur identifiering av 
unga görs - exempelvis rutiner för hur skolhuvudmän rapporterar om en ungdom kommer 
att omfattas av ansvaret. När  det gäller vilka åtgärder som ska erbjudas är skollagen inte 
konkret. Skolverket (2016) framhåller att åtgärderna bör anpassas efter målgruppens 
heterogenitet, dvs olika individer har olika behov och önskemål, vilket bör reflekteras i de 
insatser som erbjuds. För att bedöma individens behov och önskemål behöver de unga vara 
delaktiga i kartläggningsarbete och utformning. I första hand rekommenderas insatser som 
motiverar till studier, men i andra hand ska insatser som bidrar till annan sysselsättning och 
motivation också kunna erbjudas.  

Om kommunal vuxenutbildning 

I skollag 2010:800 (kap 20, § 2) formuleras målen för den kommunala vuxenutbildningen så 
här: 

   “- vuxna ska stödjas och stimuleras i sitt lärande, 
   - vuxna ska ges möjlighet att utveckla sina kunskaper och sin kompetens i syfte 
att stärka sin ställning i arbets- och samhällslivet samt att främja sin personliga 
utveckling, 
   - den ska ge en god grund för elevernas fortsatta utbildning, och 



12

   - den ska utgöra en bas för den nationella och regionala 
kompetensförsörjningen till arbetslivet. 
Utgångspunkten för utbildningen av en enskild elev ska vara elevens behov och 
förutsättningar. När det gäller kommunal vuxenutbildning på gymnasial nivå och 
kommunal vuxenutbildning som särskild utbildning på gymnasial nivå ska de som 
har störst behov av utbildning prioriteras. Lag (2020:447).” 

 
Vuxna har, från och med juli det år de fyller 20 år, rätt att delta i komvux på grundläggande 
nivå om de är bosatta i Sverige, inte har de kunskaper som normalt uppnås i grundskolan, 
samt har förutsättningar att tillgodogöra sig utbildningen. Under vissa förutsättningar kan 
även yngre personer ha rätt att delta. Hemkommunen har ansvar för att de som vill och har 
rätt att delta också får göra det. Kommunen ska aktivt arbeta för att motivera dem som har 
rätt att delta i komvux på grundläggande nivå att göra så. En person som har rätt att delta i 
komvux på grundläggande nivå har också rätt att delta i en annan kommun än 
hemkommunen om utbildningen finns där. Hemkommunen ansvarar för interkommunal 
ersättning.  
 
För komvux på gymnasial nivå gäller motsvarande åldersgräns. För dessa studier görs 
skillnad på om den enskilde har rätt till utbildningen eller är behörig till den. Rätt till sådan 
utbildning har individer som saknar grundläggande behörighet eller särskild behörighet till 
högskoleutbildning riktad till nybörjare, eller till yrkeshögskoleutbildning. Behörig till 
utbildning på gymnasial nivå är den som är bosatt i landet och saknar sådana kunskaper som 
utbildningen syftar till att ge. För sökande som har rätt till utbildningen ska urval inte göras 
utan de ska antas till utbildningen. Kommunerna har ansvar för att tillhandahålla 
vuxenutbildning på gymnasial nivå. Kommunen kan antingen anordna utbildning själv, 
upphandla den från fristående aktörer eller bekosta utbildning hos andra kommunala eller 
fristående utbildningsanordnare.  
 
Ansökan om deltagande i kommunal vuxenutbildning på gymnasienivå lämnas till 
hemkommunen som skickar ansökan vidare om utbildningen anordnas av en annan 
skolhuvudman. Utbildningsanordnande huvudman ska ta emot behöriga studerande om 
hemkommunen accepterar ansvar för kostnader. Urval får göras om antalet sökande 
överstiger antalet platser. I urvalet ska studerande med störst behov prioriteras. En 
studerande har rätt att gå klart en kurs som hen har antagits till, förutom om det är 
uppenbart att hen saknar förutsättningar att slutföra kursen. Om en elev flyttar till en annan 
kommun under studierna är det den tidigare hemkommunen som ansvarar för kostnaderna 
för utbildningen. 
 
För invandrade personer ansvarar kommunerna för att tillhandahålla sfi, svenska för 
invandrare. Huvudregeln är att en person bosatt i Sverige har rätt att delta i sfi från och 
med andra kalenderhalvåret det år hen fyller 16 år och saknar sådana grundläggande 
kunskaper i svenska språket som utbildningen syftar till att ge. Kommunen ska aktivt verka 
för att personer som har rätt till sfi-utbildning också deltar i den. Utbildning ska kunna 
erbjudas inom tre månader efter att individen har fått rätt att delta. Rätten till sfi-utbildning 
gäller dock inte för asylsökande och personer som vistas i Sverige utan stöd av 
myndighetsbeslut eller författning. Det gäller även för personer från Ukraina som har fått 
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uppehållstillstånd med tillfälligt skydd (enligt massflyktsdirektivet). Sedan våren 2023 kan 
kommuner dock erbjuda sfi även för dessa ukrainare. 
 
För nyanlända personer med kort utbildningsbakgrund som står långt från arbetsmarknaden 
råder numera utbildningsplikt. Huvudmannen ska samverka med arbetslivet och med 
Arbetsförmedlingen, i syfte att underlätta för individen att utbildning i svenska språket kan 
kombineras med andra aktiviteter. Många kommuner erbjuder yrkesinriktad sfi i syfte att 
underlätta inträde på arbetsmarknaden. Sfi-utbildning ska erbjudas i minst i genomsnitt 15 
timmar per vecka under en fyraveckorsperiod.  
 
Kombinationsutbildning inom komvux är yrkesutbildning på gymnasienivå som genomförs i 
kombination med sfi eller SVA (svenska som andraspråk). Utbildningen syftar till att 
underlätta för nyanlända att komma in på den svenska arbetsmarknaden. Språkinlärning 
och yrkesutbildning kombineras i ett sammanhang där undervisningen i språk respektive 
yrkesinriktning helst ska integreras, vilket ställer krav på utformningen av undervisningen. 
Hemkommunen ansvarar för att personer som har rätt till vuxenutbildning får delta. 
Kommunen ska också arbeta aktivt för att erbjuda utbildningen. Det finns flera statsbidrag 
för anordnande av denna typ av utbildningar. De är sökbara när minst tre kommuner 
samverkar för att anordna en utbildning. Motsvarande statsbidrag kan sökas av 
samverkande kommuner även för yrkesutbildningar av olika slag riktade till en bred 
målgrupp - dvs inte enbart som kombinationsutbildning. Det kallas regionalt yrkesvux. 

På gång inom vuxenutbildning 

● Riksdagens beslut om planering och dimensionering av gymnasial utbildning, som 
beskrivs under rubriken Gymnasieskolan ovan, gäller även för gymnasial utbildning 
inom komvux (utifrån SOU 2020:33). Utöver att kommunen enligt beslutet ska 
samverka i avtal med minst två andra kommuner när det gäller planering, 
dimensionering och erbjudande av utbildning, ska det vara möjligt för personer 
boende inom ett samverkansområde att fritt söka till alla de yrkesutbildningar inom 
komvux som erbjuds inom det primära samverkansområdet på samma villkor. Kurser 
som är relevanta för ett yrkesområde ska kunna kombineras till en sammanhållen 
yrkesutbildning inom komvux på gymnasienivå och komvux som särskild utbildning 
på gymnasial nivå. En del av sådan utbildning ska genomföras som APL. 

 
Ytterligare några förändringar med bäring på kommunal vuxenutbildning har genomförts 
under 2022 eller planeras fram till hösten 2023. Ur ett övergripande kommunperspektiv 
inom ramen för det här aktuella projektet kan följande förändringar vara av särskilt intresse: 

● Sammanhållen utbildning för vissa nyanlända: Från 1 augusti 2022 är kommuner 
skyldiga att tillhandahålla en sammanhållen utbildning för nyanlända med så kallad 
utbildningsplikt inom komvux. Utbildningen syftar till att ge de nyanlända kunskaper 
som de behöver för att kunna studera vidare eller etablera sig på arbetsmarknaden. 
Den ska som minst omfatta sfi, orienteringskurser samt kurser på grundläggande 
eller gymnasial nivå. I genomsnitt ska utbildningstiden omfatta minst 23 timmars 
undervisning per vecka under en fyraveckorsperiod. Hemkommunen ska besluta om 
en plan för utbildningen och för varje studerande ska det finnas en individuell 
studieplan, som också revideras vid behov. Hemkommunen ska ha kurser som 
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anpassas efter målgruppens behov och det ska finnas olika kurskombinationer 
utifrån individernas behov. Det är hemkommunen som har ansvaret för samverkan 
om sammanhållen utbildning. Arbetsförmedlingen ska delta i samverkan. Studie- och 
yrkesvägledning är en viktig del av arbetet.  

● Nya föreskrifter om kurser för den som vill få särskild behörighet till yrkeshögskola: 
Myndigheten för yrkeshögskolan (MYH) har tagit fram nya föreskrifter om vilka 
kurser inom komvux som den som vill få särskild behörighet har rätt att läsa.  

● Ändring i skollagen angående inledande kartläggning och validering: Syftet med 
ändringarna är att behov som finns på arbetsmarknaden och hos individer bättre ska 
tillgodoses genom validering av individers kunskaper inom komvux. En skyldighet för 
kommuner att se till att den som vill kartlägga sina kunskaper inför utbildning eller 
prövning ska erbjudas en inledande kartläggning. Det krävs inte att individen sökt en 
utbildning, utan enbart att hen uttryckt intresse för kartläggning. Huvudmannen för 
komvux ska se till att elev som behöver validering erbjuds det om valideringen görs 
inom kurser som bekostas av elevens hemkommun. Vad som avses med validering 
och vilken dokumentation som krävs har också tydliggjorts. Ansvaret för kartläggning 
och validering ligger på hemkommunen. För att få effektiva processer framhåller 
Skolverket att regionalt samarbete mellan kommuner och med Arbetsförmedlingen 
är viktigt. Skyldighet att erbjuda validering omfattar kurser som bekostas av 
hemkommunen. Validering ska erbjudas de studerande vid komvux som behöver 
det, men erbjudandet gäller inte personer utanför utbildning. Det är inte en allmän 
rättighet till validering utan erbjudandet är kopplat till individens behov.  

● Ämnesbetyg ersätter kursbetyg i komvux på gymnasial nivå och komvux som 
särskild utbildning på gymnasial nivå: Varje ämne ska bestå av en eller flera nivåer 
där betyg ska sättas efter avslutad nivå. När en elev får betyg för en högre nivå 
ersätter det betyget tidigare bedömningar på lägre nivå. 

● I en statlig utredning - En modell för att mäta och belöna progression inom sfi (SOU 
2022:17) förordas bland annat att ett bedömningsinstument ska tas fram för att 
mäta progression inom sfi. Huvudmannen ska ansvara för att test genomförs. En”sfi-
peng” ska införas där utbildningsanordnare ges ett extra bidrag utifrån de 
studerandes resultat. Bidraget ska användas för insatser som utbildningsanordnarna 
identifierar kan utveckla de studerandes måluppfyllelse. Utredningen har varit på 
remiss hos en rad intressenter. Remissomgången avslutades 24 oktober 2022. Enligt 
förslagen kan förändringarna genomföras fullt ut under 2028, förutsatt att 
testomgång och utvärdering ger stöd för detta. 

● I Tidö-avtalet lyfts förändringar som berör vuxenutbildningen framför allt när det 
gäller utbildning för nyanlända vuxna. De förslag som avtalet innehåller förutsätter i 
flertalet fall att utredningsarbete initieras först. Regeringen och dess 
samarbetspartner ger dock uttryck för sin politiska riktning i avtalet. Exempelvis 
ingår följande förslag kopplade till vuxenutbildningsområdet: 

○ samhällsintroduktion och samhällsorientering görs obligatoriska och till 
villkor för offentliga ekonomiska stöd och bidrag, 

○ samhällsorientering avslutas med prov i samhällskunskap, 
○ Sfi-undervisningen ska förstärkas, bland annat ska nyanlända i alla kommuner 

erbjudas sfi med yrkesutbildning, 
○ för full etableringsersättning ska krav ställas på deltagande i sfi och 

aktiviteter på heltid 
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Om yrkeshögskola - YH-utbildning 

Yrkeshögskola är en eftergymnasial utbildningsform som genomförs i nära samarbete med 
arbetslivet och kombinerar teori med praktik. För närvarande drivs 
yrkeshögskoleutbildningar som programinriktningar inom ett 15-tal områden. 
Utbildningarnas innehåll och inriktning formas utifrån de behov som finns på 
arbetsmarknaden och det regionala näringslivets behov beaktas. Arbetsgivare och branscher 
är aktiva i framtagande och utformning av utbildningar. Yrkeshögskoleutbildningar kan 
anordnas av flera aktörer - exempelvis privata utbildningsföretag, kommuner, regioner, 
universitet och högskolor - ofta i samverkan. Det finns ingen skyldighet för kommuner och 
regioner att anordna den här typen av utbildningar. Studier på yrkeshögskola är 
studiemedelsberättigande. Varje skola svarar själv för antagning till utbildning utifrån givna 
kriterier. Den som vill studera på en yrkeshögskoleutbildning gör därför ansökan direkt till 
skolan. Utbildningarna är ofta ett till tre år långa, men även kortare förekommer. 
Utbildningarna kan ges på specifik fysisk plats eller på distans. 
 
Myndigheten för yrkeshögskolan (MYH) ansvarar för att analysera arbetsmarknadens behov 
och bedöma ansökningar om att starta yrkeshögskoleutbildningar. Myndigheten har också 
kvalitetstillsyn och uppföljningsansvar, samt fördelar statsbidrag.  

Om lärcentrum 

I förordning ( 2017:1303) om statsbidrag för lärcentrum definieras lärcentrum som “en 
verksamhet som organiseras av en eller flera kommuner och där den studerande erbjuds 
stöd i sitt lärande från lärare och annan personal samt ges möjlighet att möta andra 
studerande.” (§1) Paragrafen anger också att studier inom komvux, yrkeshögskola, 
universitet/högskola eller andra utbildningsformer kan vara tillgängliga via ett lärcentrum.  
 
Staten har under 2000-talet haft en positiv inställning till etablering och utveckling av 
lärcentrum, vilket framgår bland annat i det faktum att särskilda statsbidrag har utformats 
för sådan etablering. Så sent som 2020 gjorde dåvarande regeringen bedömningen att 
satsningen skulle stärkas ytterligare (Prop. 2020/21:1 Utgiftsområde 16). Statsbidraget 
syftar till att stimulera utveckling av lärcentrum i kommunerna. I regleringen av 
statsbidraget framgår att bidrag ges till lärcentrum där kommuner (minst två) samverkar i 
utvecklingen av centrumet. Avsikten är att tillgång till lärcentrum ska spridas geografiskt. 
 
I tidigare regeringens nationella strategi för hållbar regional utveckling 2021-2030 bedöms 
kompetensförsörjning och kompetensutveckling som ett av de fyra strategiska områden 
som är av vikt för att möta de samhällsutmaningar som uppmärksammas. I det 
sammanhanget framhålls att regionala förutsättningar och behov ska vara grund för 
strategier kopplat till kompetensutveckling. Digitaliseringens möjligheter är också något som 
betonas som betydelsefullt inte minst ur ett landsbygds- eller glesbygdsperspektiv, då 
digitalisering kan bidra till att rekryteringsbasen vidgas. Eftersom behoven av 
kompetensutveckling ses i ett livslångt perspektiv, givet arbetsmarknadens och näringslivets 
förändring, är tillgång till utbildning en central faktor. Tillgång till utbildning på olika nivåer 
ska finnas över hela landet (fysiskt eller på distans). Välfungerande samverkan ses som viktig 
för att insatser på området ska få verkan, såväl nationellt, regionalt som kommunalt. 
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Samverkan behöver utvecklas mellan aktörer med formellt utbildningsansvar - staten och 
kommuner - och andra aktörer - särskilt inom arbetslivet. En fungerande infrastruktur för 
livslångt lärande framhålls också, där utveckling av det regionala 
kompetensförsörjningsarbetet prioriteras särskilt. Analysen av regionala behov behöver 
förstärkas och ska ligga till grund för regionala prioriteringar gällande kompetensförsörjning. 
Etablering av lärcentrum nämns i regeringsstrategin som viktigt för att öka tillgången till 
utbildning i hela landet. Statsbidraget ska stimulera utvecklingen av lärcentrum 
(Regeringsskrivelse 2020/21:133).  
 
Region Sörmlands regionala utvecklingsstrategi har som övergripande mål att “Sörmland ska 
vara ett socialt hållbart samhälle med goda och jämlika livsvillkor, där människor lever ett 
gott liv med god hälsa”. Ett av de fem områden som prioriteras i denna strategi är 
“Kompetensförsörjning för livslångt lärande”, vilket svarar väl mot den nationella strategins 
regionala fokus. Inom området betonas vikten av samverkan mellan offentliga aktörer på 
statlig, regional och lokal nivå, liksom med branschorganisationer och universitet - särskilt 
Mälardalens universitet. Kommunerna är centrala aktörer i denna samverkansinriktning. Tre 
sammanlänkade områden har formulerats och mål har formulerats kopplade till dem: 

1. Inkluderande kompetensförsörjning - med mål relaterat särskilt till den enskildes 
förutsättningar, behov och möjligheter, 

2. Utbildning och fortbildning,  
3. Matchning mellan utbud och efterfrågan - med mål relaterat särskilt till 

arbetsgivares efterfrågan. 
 
Med koppling till detta har Region Sörmland tecknat en överenskommelse med Mälardalens 
universitet. Den är inriktad på kompetensförsörjningsområdet och omfattar forskning, 
innovation och samverkan. Målet är att stärka samverkan mellan universitetet och 
kommunerna i länet genom att utbildning och fortbildning tillhandahålls lokalt vid 
lärcentrum.  
 
Ett antal statliga myndigheter publicerade våren 2022 en rapport utifrån ett 
utvecklingsprojekt där de betraktade lärcentrum som en viktig faktor för att stärka 
utbildningsinfrastrukturen i landet och bredda tillgången till utbildningsmöjligheter på olika 
nivåer. I rapporten läggs fokus på vilka stödinsatser de samverkande myndigheterna kan 
utveckla för att stärka verksamheten i olika lärcentrum. Myndigheterna konstaterar också 
att det finns svårigheter eller begränsande faktorer när det gäller hur lärcentrum kan 
etableras eller utvecklas. Att planeringen ofta saknar långsiktigt perspektiv medför 
begränsning, liksom att många kommuner har stora svårigheter att finansiera verksamhet 
som inte är lagstadgad. När planeringen är kortsiktig riskerar verksamheten att bli 
oförutsägbar, vilket påverkar möjligheterna att etablera relationer med andra aktörer. 
Vidare menar rapportförfattarna att förutsättningarna kring styrning, organisation, 
samverkan och finansiering varierar över tid och mellan olika geografiska regioner vilket 
medför svårigheter att skapa långsiktiga och hållbara lösningar (Skolverket 2022 a). 

Om arbetsmarknadsområdet 

Den svenska staten har sedan länge ett aktivt arbete där det politiska målet är att genom 
politiska insatser öka sysselsättningsgraden, minska arbetslösheten och/eller förstärka 
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arbetsmarknadens funktionssätt. Det kan handla om hjälp för individer att söka arbete, 
arbetsmarknadsutbildning, olika sorters praktik och subventionerade arbeten 
(anställningsstöd) och matchningssatsningar exempelvis. Det finns flera 
arbetsmarknadspolitiska program, vilka ofta är utformade för att särskilt stödja specifika 
kategorier av arbetssökande eller särskilda målgrupper. 
 
Enligt Förordning (2022:811) med instruktion för Arbetsförmedlingen ska 
Arbetsförmedlingens organisation ha representation på nationell, regional och lokal nivå, i 
syfte att möjliggöra fysiska möten för de arbetssökande som behöver det, säkra 
ändamålsenliga kontakter med arbetsgivare, liksom samverkan med kommuner och andra 
aktörer. Myndighetens kunskap om lokal och regional arbetsmarknad ska upprätthållas..  
 
Det är Arbetsförmedlingen som har huvudansvaret för arbetsmarknadspolitiska insatser i 
Sverige. Som den aktör som har bäst samlad kunskap om arbetsmarknaden och dess behov 
har myndigheten ansvar för att samverka med andra aktörer, bland andra kommuner. 
Samverkan ska ske på olika nivåer, både i enskilda ärenden och strategiskt. Övergång till 
studier i kommunala vuxenutbildning ska underlättas. Arbetsförmedlingen har också i 
uppdrag att utveckla samverkan såväl regionalt som lokalt och i samverkan ta fram 
överenskommelser på kommunal eller regional nivå. Myndigheten ska även integrera 
arbetsformer som utvecklats inom ramen för Delegationen för unga och nyanlända till 
arbete, Dua (SOU 2023:7) (se mer under “Aktuella förändringar inom 
arbetsmarknadsområdet” nedan).  
 
Arbetsförmedlingen är också en viktig aktör när det gäller utbildning för vuxna, i och med 
sitt ansvar för att anvisa personer till arbetsmarknadsutbildning, särskilt inom områden där 
brist på arbetskraft finns. Regeringen lyfter i 2023-års regleringsbrev för Arbetsförmedlingen 
bland annat att myndigheten ska prioritera arbetet med personer som är eller riskerar att bli 
långtidsarbetslösa för att möjliggöra att dessa kan övergå i arbete eller utbildning. Vidare 
lägger regeringen fokus på att myndigheten har effektiv och rättssäker ärendehandläggning, 
samt att myndigheten ska bidra till att felaktiga utbetalningar från välfärdssystemen kan 
minskas. Regleringsbrevet framhåller också att Arbetsförmedlingen ska stärka arbetet med 
arbetsmarknadspolitiska insatser och arbetsgivarkontakter för att stärka 
kompetensförsörjningen. Även myndighetens roll i den arbetsmarknadspolitiska 
bedömningen och i analys av utvecklingen för olika insatser, exempelvis matchningstjänster, 
betonas av regeringen. Arbetsförmedlingen har ett särskilt ansvar när det gäller insatser för 
personer med nedsatt arbetsförmåga, vilket fullgörs i samverkan med exempelvis Samhall 
AB eller Försäkringskassan. 
 
Även om Arbetsförmedlingen har det övergripande arbetsmarknadspolitiska ansvaret, så 
har även svenska kommuner ansvar relaterat till arbetsmarknad och arbetslöshet. Sedan 
1944 finns en lag som stadgar att kommuner ska ha en arbetslöshetsnämnd (Lag 1944:475 
om arbetslöshetsnämnd). Nämndens uppgift är att vidta eller främja åtgärder för att 
förebygga arbetslöshet eller minska verkningarna av arbetslöshet. Den ska handlägga 
kommunens hjälpverksamhet, samarbeta med andra myndigheter kring 
sysselsättningsfrågor och har också ett ansvar att underrätta Arbetsförmedlingen i händelse 
av en arbetskonflikt som påverkar kommunens hjälpverksamhet på området. I Flens 
kommun är kommunstyrelsen arbetslöshetsnämnd. 
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Det finns ingen entydig gränsdragningen mellan exempelvis arbetsmarknadsutbildning som 
Arbetsförmedlingen organiserar och yrkesutbildning inom kommunal vuxenutbildning. En 
ökad betoning av samverkan mellan myndigheterna ses också i den ökade vikten som läggs 
vid arbetsmarknadens behov som bas för planering och dimensionering av utbildning på 
gymnasienivå som uttrycks i riksdagens beslut från i juni 2022 (se ovan under gymnasieskola 
och komvux), och i den satsning som initierades 2017 kallad studiestartsstöd. 
Studiestartsstöd betalas ut av Centrala Studiestödsnämnden (CSN), men är skilt från det 
ordinarie studiestödet. 
 
Studiestartsstöd beskrivs i lag (2017:527) om studiestartsstöd som ett verktyg som 
kommunerna kan välja att använda kopplat till det ansvar som kommuner har enligt 
skollagen,  för att rekrytera personer till viss vuxenutbildning. Kommunen ska tillsammans 
med Arbetsförmedlingen utforma riktlinjer för vilka personer som kan vara aktuella för 
studiestartsstöd. Försäkringskassan, lokala arbetsgivar- och arbetstagarparter, samt 
folkbildningsaktörer är andra intressenter som kommunen och Arbetsförmedlingen ska höra 
i arbetet. För att ta del av anslaget för studiestartsstöd ska kommunen göra en anmälan till 
CSN. Studiestartsstödet är utformat för personer med kort utbildning i åldern 25-60 år, och 
gäller studier på grund- eller gymnasienivå. Det är kommunen som avgör om en person 
ingår i målgruppen. Den som beviljas stödet måste vara registrerad som arbetssökande hos 
Arbetsförmedlingen. För studier på heltid kan stödet betalas ut i femtio veckor. 
 
I arbetsmarknadspolitiken har stora förändringar genomförts under senare år. Den 
huvudsakliga inriktningen nu, är att Arbetsförmedlingen upphandlar tjänster från privata 
aktörer som i sin tur utför insatser för personer som varit utan arbete under en period. 
Denna förändring genomfördes under ungefär samma period som Arbetsförmedlingen själv 
organiserade om kraftigt på grund av minskade anslag. Det hade effekten att myndigheten 
lämnade många kommuner, bland andra Flens kommun. Därefter har många kommuner fått 
förnya och omvandla sin samverkan med myndigheten.  
 
Förändringarna har medfört att det praktiska arbetet med att rusta arbetssökande för 
arbetsmarknadens behov och matcha dem med arbeten och arbetsgivare drivs av de privata 
aktörer som upphandlats. Tillgången till privata utförare varierar över landet. För att 
säkerställa att arbetslösa får tillgång till insatser har vissa kommuner ansökt om att få vara 
anordnare av arbetsmarknadspolitiska insatser, särskilt för personer som står långt från 
arbetsmarknaden. Den frågan belystes 2020 av en statlig utredning (SOU 2020:41) som 
enligt direktivet skulle analysera om det är möjligt för kommuner att anordna insatser inom 
ramen för lagen om valfrihet (LOV), lagen om offentlig upphandling (LOU), eller utanför 
dessa båda lagar. Om det visade sig omöjligt för kommuner att driva sådana åtgärder skulle 
utredningen föreslå lagändringar för att möjliggöra detta. Utredningen konstaterade att 
många kommuner har aktiviteter inom det arbetsmarknadspolitiska området och gjorde 
bedömningen att det också fortsättningsvis är möjligt för kommuner att - inom sina 
befogenheter -  vara leverantör till Arbetsförmedlingen. Vidare ansåg utredningen att det  
inom dagens lagstiftning är möjligt för kommuner att samarbeta med Arbetsförmedlingen 
kring gemensamma mål. För att förstärka möjligheterna föreslog utredningen ändå vissa 
författningsändringar. Utredningen har hittills inte lett till några direkta legala eller politiska 
förändringar. SOU 2020:41 “Kommuners medverkan i den statliga arbetsmarknadspolitiken” 
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remitterades till kommuner mfl 2020. Yttrande kunde lämnas fram till mitten av november 
2020. Flens kommun var en remissinstans (se Flens remissvar). På regeringens webb finns 
ingen information om fortsatt hantering av denna utredning.  
 
SKR3 informerar på sin webbplats om att organisationen ser att nya förändringar i arbetet 
med personer som står långt ifrån arbetsmarknaden ökar otydligheten kring kommunernas 
roll. SKR har uppfattat att kommunerna i och med lokala överenskommelser med 
Arbetsförmedlingen har nått ökad tydlighet i ansvarsfördelning och vad kommunerna kan 
och ska göra inom arbetsmarknadspolitiken. Nu menar SKR att otydligheten återkommer i 
och med att Arbetsförmedlingen meddelat att från och med oktober 2023 ska upphandlade 
anordnare alltid väljas i första hand även när det gäller insatser för personer som står långt 
från arbetsmarknaden. Beskedet kommer efter rättsliga utlåtanden. I praktiken betyder det 
att kommuner får stå “stand-by” och rycka in om privata anordnare saknas.  SKR menar att 
detta riskerar att missgynna de arbetssökande och att kommunerna behöver tydliga besked. 

På gång inom arbetsmarknadspolitiken 

Arbetsmarknadspolitiken är ett av de områden där skillnader mellan olika politiska 
prioriteringar är som tydligast. I och med regeringsskiftet hösten 2023 kan därför 
förändringar på området vara att vänta.  

● Med relevans för förslagen i SOU 2020:41 (se ovan), men i en parallell process har 
Lag (2009:47) om vissa kommunala befogenheter ändrats. Den stadgar nu att: 
“Kommuner får, efter överenskommelse med Arbetsförmedlingen, anordna 
aktiviteter för deltagare i arbetsmarknadspolitiska åtgärder. En sådan 
överenskommelse får innefatta ersättning från Arbetsförmedlingen till 
kommunen.” (Lag 2009:47, kap 6, § 2 - trädde i kraft 1 december 2022), vilket 
dock motsägs av refererad artikel ovan (SKR).  

● I maj 2022 tillsattes en statlig utredning med uppdrag att lämna förslag angående 
Förbättrad arbetsmarknadsetablering för utrikes födda kvinnor (Dir. 2022:42). 
Nuvarande regering har gett denna utredning ett tilläggsdirektiv och förlängt 
utredningstiden för delar av uppdraget, som nu ska slutredovisas i januari 2024. 
Utredningsdirektiven är bland annat inriktade på hur etableringsprogrammet kan 
anpassas så att möjligheterna att delta i insatser stärks, hur integrationspolitikens 
mål kan få genomslag i offentlig verksamhet och hur jämställdhetsperspektivet kan 
synliggöras i integrationspolitiken. 

● Slutbetänkande från Delegationen för unga och nyanlända till arbete, SOU 2023:7: 
“På egna ben Utvecklad samverkan för individers etablering på arbetsmarknaden” 
Lokala överenskommelser med bland annat lokala jobbspår är exempel på arbetssätt 
i samverkan som Dua aktivt arbetade för att stärka, bland annat genom att 
statsbidrag beviljats för utvecklingsarbetet. Dua, SKR och Arbetsförmedlingen har 
tagit fram en mall för överenskommelse om lokal samverkan. I slutrapporten 
framförs dock viss osäkerhet kring den fortsatta samverkan mellan kommuner och 
Arbetsförmedlingen. Därför lämnade delegationen bland annat följande särskilda 
bedömningar och förslag till regeringen (SOU 2023:7): 

 
3 Artikel publicerad som nyhet den 31 maj 2023 på skr.se: “Otydlighet om kommunernas roll missgynnar 
arbetssökande” 
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○ att regeringen följer hur samverkan utvecklas noga och att samverkan 
utvärderas av Statskontoret, 

○ att Myndigheten för ungdoms- och civilsamhällesfrågor (MUCF) får ett 
samordningsansvar i fråga om unga som varken studerar eller arbetar, 

○ att kommuner - efter överenskommelse med Arbetsförmedlingen - bör kunna 
utföra vissa motiverande, rustande och stödjande insatser i samband med 
individers deltagande i reguljär vuxenutbildning. Kommunerna bör då också 
kunna få ersättning för dessa insatser inom ramen för 
arbetsmarknadspolitiken. 

● Ytterligare ett studiestöd har utformats under  senare tid. Det är det 
omställningsstudiestöd som införs i januari 2023. Det är riktat till vuxna mitt i 
arbetslivet (åldersspannet är 27-62 år). Syftet är att ge personer som har arbete 
(eller har haft arbete under en stor del av de senaste åren) möjlighet att förstärka sin 
position på arbetsmarknaden genom att uppdatera och bredda sin kompetens, 
och/eller ställa om till annan sysselsättning om den arbetsmarknad personen tillhör 
är begränsad eller på väg att minska. Vem som får möjlighet till 
omställningsstudiestöd avgörs av hur omställningsorganisationer bedömer 
arbetsmarknad i det aktuella fallet. Omställningsorganisationerna är kopplade till 
kollektivavtalsområden. För omställningsstudiestöd är kommuner inte en aktiv part 
förutom för sina egna anställda. Denna stödform kan bidra till ökade möjligheter för 
kompetensförstärkning i kommunens strategiska kompetensförsörjning. 

● En ny förordning (2022:812) om förmedlingsinsatser började gälla  den 1 december 
2022. Den innehåller bestämmelser om det arbetsmarknadspolitiska programmet 
“förmedlingsinsatser”. Där tydliggörs att insatser i första hand drivs av externa 
aktörer och att Arbetsförmedlingen själv bara i undantagsfall kan genomföra 
insatser. Förordningen anger också vem som Arbetsförmedlingen kan anvisa till 
programmet - bland annat att den arbetssökande ska vara över 25 år och är 
inskriven i antingen ungdomsgarantin, jobb- och utvecklingsgarantin, eller 
etableringsprogrammet. 

● Regeringen har en tydlig inriktning (se regeringsförklaring och Tidö-avtalet) om att 
högre aktivitetskrav ska ställas för att individer ska kunna beviljas försörjningsstöd 
eller etableringsstöd. Utifrån ett kommunalt arbetsmarknadsperspektiv framstår 
några inslag i regeringsförklaring och regeringens samarbetsavtal med 
sverigedemokraterna som särskilt betydande - flertalet av förslagen kommer att 
föregås av utredningsarbete: 

○ fokus egen försörjning - bidragstak ska säkerställa att eget arbete alltid ska ge 
högre inkomst än bidrag, 

○ ökat anslag till nystartsjobb, etableringsjobb och 
yrkesintroduktionsanställningar 2023 jämfört med 2022,  

○ omställnings- och kompetensstöd skalas upp,  
○ alla som får försörjningsstöd av arbetsmarknadsskäl ska delta i aktiviteter 

motsvarande sin arbetsförmåga för att få fullt bidrag, 
○ lägre anställningskostnader för arbetsgivare som anställer långtidsarbetslösa,  
○ höjd inkomstgräns vid arbetskraftsinvandring, samt genomföra åtgärder för 

att effektivare upptäcka exploatering av arbetskraftsinvandrare,  
○ förenkling av arbetsmarknadspolitikens insatsutbud - färre och 

kostnadseffektiva insatser, 
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○ inom äldreomsorg: motverka delade turer; äldreomsorgslyftet behålls; 
språkkrav för personal utreds 

Om faktorer inom socialtjänst - av relevans för projektets målgrupper 

I Sverige finns ett socialt skyddsnät för enskilda, vilket syftar till ekonomisk och social 
trygghet, och jämlikhet i levnadsvillkor. Socialtjänstlagen (2001:453) reglerar detta och 
tydliggör bland annat att kommunerna har ett särskilt ansvar för socialtjänst inom sitt 
område. Socialstyrelsen är den nationella myndighet som har översyn över socialtjänsten.  
Socialstyrelsens information om försörjningsstöd och annat ekonomiskt bistånd (hämtat 12 
maj 2023) belyser vilka rättigheter individer har att ansöka om stöd: 
 
Enligt socialtjänstlagen kan privatpersoner ansöka om stöd från sin kommun om man har 
svårt att försörja sig själv och familjen. Ekonomiskt bistånd består av försörjningsstöd och 
bistånd för livföring. Försörjningsstödet omfattar dels den så kallade riksnormen, dels fem 
kostnadsposter som ligger utanför riksnormen. Detta stöd kopplas till hushållens 
regelbundna utgifter månadsvis. Riksnormen är densamma i hela riket och anger en 
miniminivå för behov som ska täckas av normen när det gäller livsmedel, kläder, skor, fritid, 
hygien, hälsa mm. Den andra delen av försörjningsstödet är beroende av faktiska kostnader 
för bland annat boende, hushållsel och arbetsresor och vad som bedöms som skäliga 
kostnader för dessa faktorer. Kostnadsnivåerna kan vara olika beroende på var och hur 
hushållet bor. Utöver försörjningsstöd kan ekonomiskt bistånd beviljas för kostnader som 
uppstår då och då - exempelvis vinterkläder eller tandvårdskostnader. 
 
Alla vuxna är i första hand skyldiga att försörja sig själva och sin familj. Därför kan 
socialtjänsten kräva att individen står till arbetsmarknadens förfogande när en person 
ansöker om ekonomiskt bistånd. Krav kan också ställas på att den enskilde deltar i åtgärder 
för arbetslösa. Den som är sjuk ska kunna styrka att sjukdomen medför nedsatt 
arbetsförmåga. Innan ekonomiskt bistånd från socialtjänsten kan bli aktuellt ska individen 
alltid ha sökt andra aktuella bidrag och ersättningar, exempelvis sjukpenning, 
föräldrapenning och bostadsbidrag. Vid en ansökan om ekonomiskt bistånd utreder 
kommunens socialtjänst om individen/hushållet har rätt till bistånd.  

På gång inom socialtjänstområdet - av relevans för projektets målgrupper 

● I Tidö-avtalet skisseras regeringens och Sverigedemokraternas gemensamma 
inriktning för det socialpolitiska området. Följande förslag kan, efter väntat 
utredningsarbete, eventuellt medföra förändringar som påverkar delar av projektets 
målgrupper: 

○ ta bort rätt till ekonomiskt bistånd för den som befinner sig i landet olovligen, 
och förbud för ekonomiskt bistånd till “papperslösa” 

○ högre krav på aktivitet för försörjningsstöd och etableringsstöd, 
○ bidragstak för att sammanlagda bidrag inte ska kunna ge högre inkomst än 

ett arbete, 
○ driva en kravbaserad integrationspolitik, där personer som finns i Sverige 

under lång tid “ska ta ansvar för att bli en del av det svenska” (Tidö-avtalet s. 
29) 

○ åtgärder för att stärka återvändarverksamhet, 
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○ asylrelaterade upphållstillstånd ska vara tidsbegränsade, permanenta 
uppehållstillstånd ska avvecklas och möjlighet att återkalla dem ska utredas, 

○ inkomstgräns för arbetskraftsinvandring ska höjas, 
○ möjlighet för asylsökande att erhålla undantag från krav på arbetstillstånd 

under asylansökan ska begränsas, 
○ förstärkta försörjningskrav vid anhöriginvandring, 
○ gradvis kvalificering in i välfärdssystem, 
○ rätt till kompletterande försörjningsstöd för nyanlända med rätt till 

etableringsersättning ska avskaffas,  
○ författningsändringar som anger att samhällsintroduktion och 

samhällsorientering ska vara obligatoriska. Ska vara villkor för exempelvis 
dagersättning och försörjningsstöd, 

Om näringspolitik 

“Näringspolitiken handlar om att skapa förutsättningar för jobb och växande företag. I 
området ingår bland annat villkor för företagande och entreprenörskap, innovationskraft 
och en väl fungerande konkurrens.” (regeringen.se 20230519) 
Näringspolitik handlar både om förutsättningar för företag, om hållbar resursanvändning 
och om ekonomisk tillväxt i vidare bemärkelse. Det finns en rad myndigheter som helt eller 
delvis ägnar sig åt eller är aktörer inom näringspolitiken. Några av dem är: Tillväxtverket, 
Tillväxtanalys, Vinnova, Konkurrensverket, Bolagsverket, LKAB, Samhall. 
 
För kommuner är det lokala näringslivet centralt bland annat eftersom det skapar 
förutsättningar för jobb och utveckling. Kommuner prioriterar därför ofta att, inom lagens 
ramar, försöka skapa goda lokala förutsättningar för näringslivet på olika sätt. Samtidigt har 
kommuner flera uppgifter kopplat till tillståndsgivning och tillsyn vilka påverkar företag. 
Kommuner får inte heller gynna enskilda företag eller medborgare, utan ska behandla alla 
lika om det inte finns särskilda skäl. Det innebär att kommuner behöver balansera i sina 
kontakter med det lokala näringslivet, vilket exempelvis görs genom gemensamma och 
förutsägbara forum för samverkan, etablerade riktlinjer för hantering av tillstånd och tillsyn, 
och genom medvetet arbete för att utveckla enkelhet, tydlighet och professionalitet i 
kontakterna. För många kommuner är det viktigt att kunna bedöma hur man lyckas i arbetet 
med att främja lokalt näringsliv generellt.  
 
Olika mätningar av företagsklimat används för detta syfte - bland annat av Flens kommun. 
Svenskt Näringsliv genomför årligen en undersökning av lokala förutsättningar för företag 
genom att fråga företagare. Resultat publiceras på www.foretagsklimat.se där kommuner 
också rankas i förhållande till resultatet. I Svenskt Näringslivs mätning ingår faktorer som 
kommunernas ärendehantering, tillstånds- och tillsynsprocesser, bemötande och attityder 
till företagande bland förtroendevalda och tjänstepersoner. Vid den senaste rankningen 
som presenterades i september 2022) hamnade Flens kommun på plats 215, vilket var en 
försämring jämfört med de två föregående åren. I maj 2023 presenterade Svenskt Näringsliv 
enkätundersökningen som är en del av den kommande rankningen (som kommer i 
september). Av 193 företag som ingick i nettourvalet besvarade 91 enkäten (svarsfrekvens 
47 procent). Tyvärr var enkätresultatet på sammanlagd nivå sämre än föregående år (se 
vidare nedan). 
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SKR gör tillsammans med Stockholm Business Alliance en annan mätning av företagsklimat 
där kvalitet i myndighetsutövning och service till företag står i fokus. De företag som 
tillfrågas har alla haft dokumenterade kontakter med kommunen under året. I den 
mätningen - som presenterades våren 2023 har Flens kommun istället förbättrat sin 
placering markant. Undersökningen publiceras som Öppna jämförelser Företagsklimat 2022 
och behandlar sex serviceområden (information, tillgänglighet, bemötande, kompetens, 
rättssäkerhet och effektivitet). Resultaten presenteras som ett Nöjd Kundindex (NKI) mellan 
0 och 100 (totalt och per serviceområde) - ju högre värde desto bättre resultat. Flens 
kommuns resultat var tydligt bättre vid senaste publiceringen (gällande 2022). Särskilt hade 
upplevelsen av kommunens arbete stärkts när det gäller bemötande samt i frågor kopplade 
till miljö- och hälsoskydd respektive markupplåtelse.4 
 
Undersökningen är en kvalitetsmätning av den kommunala myndighetsutövningen och 
servicen gentemot företag. Öppna jämförelser Företagsklimat visar inom vilka 
myndighetsområden som företagarna anser att kommunen fungerar bra respektive mindre 
bra samt vad kommunerna behöver bli bättre på vad gäller myndighetsutövning. 
Undersökningen går också under namnet Insikt. Undersökningen omfattar sex 
myndighetsområden: brandskydd, bygglov, markupplåtelse, miljö- och hälsoskydd, 
livsmedelskontroll samt serveringstillstånd. För dessa sex områden ställs frågor kring sex 
serviceområden; information, tillgänglighet, bemötande, kompetens, rättssäkerhet och 
effektivitet. 

På gång inom det näringspolitiska området 

● Ett av de områden som regeringen tillsammans med Sverigedemokraterna har 
formulerat samarbete kring i Tidö-avtalet benämns “Tillväxt och hushållsekonomi”. 
Som övergripande inriktning anger avtalet att den ekonomiska politiken ska 
motverka arbetslöshet och stärka landets tillväxtförmåga. I avtalet aviseras politiska 
satsningar som är tänkta att bidra till: 

○ stärkt produktivitet och företagande - exempelvis ska företag ha 
konkurrenskraftiga förutsättningar och kompetensförsörjning ska stärkas.  

○ öka arbetsutbudet. Här betonas att arbete och ansträngning alltid ska löna 
sig. Bidragssystemen ska vara utformade efter detta. Matchning ska stärkas 
och kompetensbrist minska. 

3. Hur gör andra?5 
I det här avsnittet ges några kortfattade beskrivningar av hur några andra kommuner 
organiserat sitt arbete riktat till invånare i behov av utbildning och/eller 

 
4 Via länken ses Flens resultat i ÖJ Företagsklimat 2015-2022 per serviceområde och totalt, samt ranking i 
Svenskt Näringslivs företagsklimatundersökning i jämförelse med övriga kommuner i Sörmland. (Källa: 
kommun- och landstingsdatabasen, kolada.se.  
5 I tidigare utredningsarbete med koppling till detta projekt gjordes intervjuer med personer från kommunerna 
Hylte, Svalöv och Vaggeryd. Dessa intervjuer används som underlag i beskriviningen av dessa kommuners 
arbete med relevans för gränssnittet utbildning/arbetsliv. Intervjumaterialet har kompletterats med 
information via kommunernas webbsidor. Webbinformation är källa för information om övriga 
exempelkommuner i det här avsnittet. Urval av nyckeltal - se kolada:  
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arbetsmarknadsinsatser. De tre första kommunerna - Hylte, Svalöv och Vaggeryd - ingick i 
tidigare arbete kopplat till uppdraget (se ärende KS/2020:189). Övriga har valts efter 
webbsökning för att hitta kommuner som har något som de kallar “kompetenscentrum”, 
“kunskapscentrum” eller liknande. De valda kommunerna har invånarantal på mellan 10 000 
och drygt 26 000, förutom Uppsala med sina 230 000. 

Hylte kommun 

I Hylte kommun är utbildningsnivån relativt låg och arbetslösheten hög. Antalet invånare är 
ungefär 10 800.  
 
I Hylte kommun samarbetar kommunens gymnasieskola och vuxenutbildning (inklusive sfi) i 
vad som benämns Kompetenscentrum. Även verksamheten för ungdomar som varken 
arbetar eller studerar (inom det kommunala aktivitetsansvaret, KAA) ingår i centrumet. 
Gymnasieskolan och vuxenutbildningen tillhör samma organisation med gemensam 
förvaltning. Verksamheterna är samlokaliserade.  Personalstyrkan bestod vid 
intervjutillfället av totalt 34 personer varav 27 var lärare (dvs för gymnasieskola och komvux 
tillsammans).  Utbildningsutbudet för komvux gavs dock delvis i samarbete med NTI-skolans 
distansutbildning (upphandlad), vilket innebär att ytterligare lärarresurser är engagerade i 
verksamheten. Lärare undervisar på både komvux och gymnasieskolan. Vissa har ferietjänst 
medan andra har semestertjänst så att undervisning kan bedrivas året runt. Målet är att 
lärare ska ha semestertjänst. Det förekommer därutöver ytterligare samverkan med andra 
verksamheter kring specifika tjänster/kompetenser, exempelvis: 

● studie- och yrkesvägledare (SYV) delas med arbetsmarknadsenheten, 
● kurator delas med socialförvaltningen, 
● skolsköterskan tjänstgör del av sin tjänst som lärare inom vård- och 

omsorgsprogrammet. 
 
Gymnasieskolan erbjuder tre högskoleförberedande program (samhällsvetenskapligt, 
naturvetenskapligt och teknik), tre yrkesförberedande program (barn- och fritid, vård- och 
omsorg, industriteknik), samt introduktionsprogrammen (vår 2023). Övriga 
gymnasieprogram och inriktningar görs tillgängliga via gymnasiesamarbete i Halland. Vid 
intervjutillfället för ca ett och ett halvt år sedan gick 115 elever på gymnasieskolan. Omkring 
400 elever från Hylte kommun läste på en gymnasieskola i en annan kommun. På Hylte 
gymnasium läser eleverna enligt Vux-modellen, vilket innebär att eleverna läser kurser i 
perioder på 10-20 veckor. 
 
Komvux inklusive sfi hade vid intervjutillfället omkring 650 elever. Vid den kommunala 
vuxenutbildningen i Hylte erbjuds samma yrkesutbildningar som för gymnasieelever, dvs 
barn- och fritid, vård- och omsorg, och industriteknik. Andra yrkesutbildningar  görs 
tillgängliga genom samverkan i länet. Vissa kurser på både grundläggande och gymnasial 
nivå erbjuds vid kompetenscentrum (exempelvis svenska, sva, matematik och engelska), 
liksom samhällsorientering och sfi, medan andra erbjuds via upphandlad aktör, eller inom 
ramen för länssamverkan.  
 
Vid intervjutillfället förmedlade Hylte kommun att man genom att använda Vux-modellen 
även för elever i gymnasieskolan så har elever med behov av anpassningar blivit sedda, 
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vilket varit viktigt i det hälsofrämjande arbetet. Skolan arbetar med en motivationsgrupp för 
att motivera elever, inklusive ungdomar inom KAA-verksamheten. I det arbetet ingår bland 
andra socialpedagog och kurator. Erbjudande om praktik ingår som ett verktyg i 
motivationsarbetet.  

Svalövs kommun 

Svalövs kommun har omkring 14 500 invånare. Kommunen har en egen gymnasieskola som 
dock är särpräglad så tillvida att majoriteten av eleverna kommer från andra kommuner. 
Gymnasieskolan är specialiserad på utbildningsinriktningar med fokus på jordbruk och 
lantbruk samt fordon- och transport. För vissa utbildningar har man riksrekrytering. Det 
finns också ett etablerat samverkansområde i Skåne och delar av Blekinge som gör att 
elever från hela regionen kan söka som förstahandssökande. Skolan har internat. Skolan 
anordnar inte teorietiska högskoleförberedande program varje år. Vid senaste antagningen 
breddade man sitt utbud med några lärlingsinriktade yrkesprogram. År 2022 var det bara 17 
procent av eleverna från Svalövs kommun som valde den egna gymnasieskolan, varav de 
flesta gick introduktionsprogram. Övriga svalövsungdomar får sin gymnasieutbildning i 
andra kommuner, särskilt vanligt är Lund. Vid intervjutillfället år 2021 fanns 550 elever på 
Svalöfs gymnasieskola. Utöver gymnasieeleverna går 200-250 elever på komvux (inklusive 
sfi). 
 
Vid intervjutillfället berättade skolrepresentanten att lärare har antingen semestertjänst 
eller ferietjänst. Vissa av lärarna arbetar med undervisning på både gymnasieskolan och på 
komvux, medan andra tjänstgör enbart inom den ena skolformen. Skolan består av 
arbetslag där varje arbetslag har ansvar för 60-70 elever. Arbetslagen beskrevs som små 
skolor i en stor skola. De utgår från ett programfokus exempelvis arbetslag för Vård- och 
omsorgsprogrammet, sfi, eller gymnasieskola mot högskola.  

Vaggeryds kommun - kultur- och kunskapscentrum 

I Vaggeryds kommun bor knappt 14 900 invånare. Kommunen kallar sitt kultur- och 
kunskapscentrum för “Fenix”. Förutom gymnasieskola, komvux inklusive yrkesutbildning för 
vuxna och sfi, ingår även KAA-verksamhet, bibliotek och kulturskola i detta centrum. 
Centrumet erbjuder tio av gymnasieskolans nationella program, varav sex 
yrkesförberedande och fyra högskoleförberedande, samt introduktionsprogram. Mer än 55 
procent av Vaggeryds gymnasieungdomar läste vid den egna skolan år 20226. 
När en representant från Vaggeryds kultur- och kunskapscentrum intervjuades 2021 
framkom att det då var 370 elever som läste på gymnasieskolan och ytterligare 250 på 
komvux/sfi. Vård- och omsorgsutbildning var en stor inriktning, även om den hade minskat 
en del. Många av eleverna studerade vidare på högskola/universitet. Vidare framkom att 
kommunen tidigare hade haft ett lärcentrum som drivits med statsbidrag, men att antalet 
sökande varit för litet. Därför lades den verksamheten ned 2018. Tillsammans med7 
grannkommuner (Gnosjö, Värnamo, och Gislaved) övervägdes att starta lärcenter igen.  
 

 
6 Mättillfälle 15 oktober (Kolada, nyckeltalsid: 17895) 
7 Information har sökts via kommunernas webbplatser om hur det gått med planerna, men det har inte gått att 
enkelt hitta sådan information. 
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Utbildningen för vuxna genomförs dels med anställda lärare, dels genom upphandlad 
utbildning av externa aktörer. Lärare på gymnasieskolan och inom komvux grundläggande 
och gymnasieutbildning har ferietjänster, medan sfi-lärarna har semestertjänster. För 
komvux innebär detta svårigheter under lovtider, eftersom elever skrivs in löpande på 
komvux. Som arbetsgivare ser Vaggeryds kommun fördelar med semestertjänst för lärare.  
 
Inom KAA-verksamheten hade man när intervjun gjordes 13-15 ungdomar inskrivna. 
Vaggeryd arbetar numera med en utvidgad ungdomsgrupp - upp till 24 år - i sin KAA-
verksamhet. Det har fattats politiska beslut om att KAA-verksamheten ska utveckla ett 
samarbete med arbetsmarknadsenheten.  

Köpings kommun - kompetenscenter 

I Köpings kommun bor ca 26 000 invånare. Kommunens så kallade kompetenscenter är 
inriktat på vuxenutbildning. Verksamheten ger vägledning och information. Det finns 
utbildningar inom komvux på grundläggande nivå och gymnasienivå, exempelvis erbjuds tre 
gymnasiala yrkesutbildningar, samt vård- och omsorgscollege. Dessutom finns särskild 
utbildning för vuxna och sfi. Verksamheten anordnar också svenska för akademiker (inom 
medicin) och genomför prövningar och valideringar. I kompetenscentret finns möjlighet att 
läsa yrkeshögskoleutbildningar för produktionstekniker och specialistundersköterska. Det 
finns även ett lärcentrum. Slutligen erbjuder kompetenscentret uppdragsutbildningar för 
lokalt näringsliv. 
 
Många kurser inom komvux erbjuds på plats, men även i samarbete med grannkommuner 
och på distans via upphandlade utbildningsanordnare. 

Tibro kommun - kompetenscenter 

Tibro kommun har ungefär 11 400 invånare. Kommunens kompetenscenter har verksamhet 
riktad till både vuxna som vill utbilda sig inom komvux på grund- eller gymnasienivå, 
yrkesgymnasium (särskilt trätekniskt center) och sfi, och till personer i behov av stöd in på 
arbetsmarknaden, samt för unga inom ramen för det kommunala aktivitetsansvaret. Inom 
verksamheten finns bland annat arbetsmarknadscoacher och studie- och yrkesvägledare. 
Komvux drivs dels i egen regi (vissa kurser) dels i samverkan med Skövde och dels som 
upphandlade distanskurser. Ansökningsadministrationen har samordnats med Skövde 
kommun. Centret hjälper också till när individer vill söka yrkeshögskoleutbildningar eller 
universitets och högskoleutbildningar av olika slag. Tillsammans med några av de andra 
kommunerna i Skaraborg (Skövde, Skara, Karlsborg och Hjo) håller Tibro kommun på att 
utveckla gemensam lärcentrumfunktion.  
 
På arbetsmarknadsområdet riktas verksamheten till individer med behov av 
arbetsmarknadsinsatser eller annat stöd för att stärka kopplingen till arbetsmarknaden. 
Praktik, kartläggning av behov, studie- och yrkesvägledning, digitala studiebesök är exempel 
på verksamheter, liksom flera mer specialiserade förberedande och stärkande aktiviteter 
vilka ibland drivs i projektform (se exempel via). 
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För unga inom KAA-verksamheten erbjuds bland annat studie- och yrkesvägledning, skriva 
CV, stöd med praktikplats, truckutbildning, ungdomsjobb (i mån av plats) och viss 
gruppverksamhet i hälsofrämjande syfte. 

Timrå kommun - kompetenscenter 

I Timrå kommun bor knappt 10 500 invånare. Kommunen har ett kompetenscenter som är 
inriktat på att ge stöd för individer som behöver det för att nå arbete, studier eller annan 
egen försörjning. Samarbete sker även med arbetsgivare för att stärka deras 
rekryteringsarbete. Kompetenscentret är kopplat till kommunens näringslivs- och 
arbetsmarknadsarbete. KAA-verksamhet för unga i åldrarna 16-20 år ingår i centret, liksom 
kommunens integrationsarbete med samhällsorientering, en integrationsgrupp, 
medborgarservice och flera integrationsprojekt. Vuxenutbildningen ingår dock inte i Timrås 
kompetenscenter, utan är organiserat tillsammans med övriga utbildningsverksamheter. 
 
Inom verksamheten ges stöd av bland annat arbetsmarknadshandledare och 
arbetsterapeut. Några exempel på kompetensstärkande insatser som beskrivs i kommunens 
information om kompetenscenter8 är: 

● Jobbspår för den som vill testa att jobba inom vissa branscher. Stöd ges utifrån 
individens förutsättningar och behov av en arbetsmarknadshandledare. Jobbspår 
ordnas i samarbete med Arbetsförmedlingen och individen ska vara inskriven där. Nu 
aktuella branscher är: restaurang och café, service och hotell, bygg och anläggning, 
samt utemiljö och lokalvård. Efter en introduktionsutbildning ska oindividen erbjudas 
praktikplats hos lokala näringsidkare inom de givna områdena.  

● Kommunala lokala jobbspår är motsvarande verksamhet inriktat på kommunala 
verksamheter inom barn och fritid och vård och omsorg. Kompletteras med teoretisk 
utbildning inom vuxenutbildningen. 

● Studiemotiverande och kartläggande insatser 
● Utveckling av digital kompetens 
● Individuellt utformade stödinsatser 
● Reguljär praktik eller arbetsträning bland annat genom kompetenscentrets egna 

arbetsarenor (inom exempelvis: fordonsrekond, sömnad, lokalvård, café, hantverk, 
service eller butik  

●  Hälsomotivation. 

Uppsala kommun - utbildnings- och jobbcenter 

I Uppsala kommun, med sina drygt 230 000 invånare, är förutsättningarna annorlunda i 
jämförelse med övriga exempelkommuner. Uppsala har byggt upp vad de kallar ett 
utbildnings- och jobbcenter, där olika former av utbildning för vuxna och insatser för 
personer med ekonomiskt bistånd erbjuds. Det finns utbildnings- och jobbcenter på olika 
platser i kommunen. Vuxenutbildningen erbjuder 250 kurser och utbildningar inom komvux 
på grund- eller gymnasienivå, sfi, och lärvux, samt yrkesutbildning, lärlingsutbildning och 
kombinationsutbildning. Utbildningarna anordnas antingen internt inom centret eller 
genom upphandlade utbildningsanordnare och kan bedrivas på plats vid utbildnings- och 

 
8 Utifrån informationens utformning är det dock oklart om beskrivningen gäller en tänkt verksamhet eller om 
det faktiskt pågår jobbspår. För ett par av inriktningarna verkar det inte finnas aktiv verksamhet. 
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jobbcenter, hos utbildningsanordnaren, på distans eller i olika kombinationer. Vid 
utbildnings- och jobbcenter finns studie- och yrkesvägledning som kan ge stöd och råd. 
 
Personer som har försörjningsstöd i Uppsala kan rekommenderas att vända sig till 
utbildnings- och jobbcenter av handläggande socialsekreterare. Då görs en individuell 
planering tillsammans med centret. Individen ska då följa planeringen för att 
försörjningsstöd ska ges. För denna målgrupp finns olika aktiviteter. Det kan vara 
arbetsträning i någon av kommunens praktiska verksamheter (exempelvis: snickeri, 
cykelverkstad, trädgård, kök och återbruk), praktik hos en arbetsgivare, eller jobbspår med 
praktik och utbildning. Dessutom anordnas mässor och rekryteringsträffar av utbildnings- 
och jobbcenter, är företag/arbetsgivare med behov av nya medarbetare deltar. Centret 
jobbar för att involvera arbetsgivare och exempelvis erbjuda viss rekryteringshjälp. I Uppsala 
ingår KAA-verksamheten inte i Utbildnings- och jobbcenter. Däremot finns en riktad 
verksamhet för unga (19-29) år med psykisk funktionsnedsättning som påverkar 
arbetsförmågan. 

4. Nuläge - Hur ser det ut i Flens kommun? 
I det här avsnittet ges först en beskrivning av Flens kommuns befolkning, utifrån olika 
aspekter. Befolkningsutvecklingen över tid samt två grundläggande fenomen av stor 
betydelse för de ämnesområden som detta projekt är inriktat på - nämligen utbildningsnivå 
och förvärvsfrekvens/arbetslöshet behandlas huvudsakligen med hjälp av nyckeltal som 
hämtats från kommun- och landstingsdatabasen (Kolada). Jämförelser görs med riket och 
valda kommungrupper. Avsikten med nulägesavsnittet är att ge en bred bild som beskriver 
ett sammantaget läge av faktorer väsentliga i projektets sammanhang, men faktorernas vikt 
och tyngd i förhållande till varandra berörs inte. 
 
Efter befolkningsvariablerna presenteras nulägen för de olika verksamhetsområden (och 
målgrupper) som är inkluderade i projektet, det vill säga: 

● gymnasieskola/gymnasieelever (generellt och gällande Prins Wilhelmgymnasiet, 
PW), 

● det kommunala aktivitetsansvaret (KAA) i Flen, 
● lokalt arbetsmarknadsrelaterat arbete, 
● ekonomiskt bistånd i en lokal kontext, 
● det lokala näringslivets förutsättningar och behov. 

 
Kopplat till de olika verksamhetsområdena redogörs för enkäter och intervjuer som har 
genomförts riktade till olika målgrupper. I ett underavsnitt redovisas också de workshoppar 
som har genomförts med representanter från olika verksamheter, inom ramen för 
projektet. 

● Intervjuer har genomförts med unga som ingår i kommunens aktivitetsansvar, samt 
med vissa föräldrar/vårdnadshavare, 

● enkätundersökningar har genomförts riktade till: 
○ ungdomar födda 2004, 2005 och 2006, angående deras gymnasieval, 
○ studerande vid kommunal vuxenutbildning på grund- eller gymnasienivå, 
○ studerande på sfi, 
○ företag i Flens kommun. 
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Befolkningen i Flens kommun 

Befolkningsutveckling 

I diagram 1 visas befolkningsutvecklingen totalt sett i Flens kommun under större delen av 
2000-talet. Antalet invånare har också fortsatt att minska under 2022. Nu är antalet omkring 
16 000 personer, vilket är ungefär samma nivå som gällde under några år innan den senaste 
vågen av flyktinginvandring. 

 
Diagram 1: Befolkningsutveckling i Flens kommun 2002-2021. (per den 1 november. Källa 
SCB: statistikdatabas, befolkningsdata) 
 
Befolkningens storlek är en variabel som påverkar behovet av kommunal service i en 
grundläggande mening. Antalet personer sätter den yttre ramen för kommunens ansvar för varje 
verksamhetsområde. Befolkningens sammansättning är betydande för hur det praktiska utfallet av 
behov av kommunal service blir. Diagram 2 nedan visar exempelvis att antalet unga i 
gymnasieålder minskat något under tidsperioden. Det innebär att kommunens ansvar att erbjuda 
gymnasieutbildning för folkbokförda ungdomar totalt sett är mindre omfattande än i början av 
2000-talet, även om ansvaret för varje enskild individ är detsamma vid varje tidpunkt. Diagrammet 
visar också en mer betydande och kontinuerlig minskning av åldersgruppen 25-64 år. Det innebär 
på motsvarande vis att max-antalet i åldersgruppen som kan efterfråga kommunala tjänster är 
lägre. Samtidigt innebär en minskning just i den åldersgruppen generellt en risk för minskade 
skatteintäkter, samt att den demografiska försörjningskvoten ökar9, och därmed påverkas 
ramarna för vad kommunen kan erbjuda.  
 

 
9 Demografisk försörjningskvot = (antal personer 0-19 år + antal personer 65 år och äldre) / antal personer 20-
64 år * 100. Försörjningskvot i Sverige 2022: 77 och i Flen: 105. Det innebär att det finns 77 respektive 105 
personer i yngre och äldre befolkningsgrupper för varje 100 personer i de mest förvärvsaktiva åldrarna (20-64 
år). I Flen ska (grovt räknat) 100 personer i förvärvsarbetande ålder försörja ytterligare 105 unga och äldre 
personer, medan genomsnittet för riket år 2022 var ytterligare 77 personer. 



30

 
Diagram 2: Befolkningsutveckling för valda åldersgrupper 2002-2021 (Källa: SCB:s 
befolkningsstatistik) 
 
I befolkningspyramiderna nedan åskådliggörs antal kvinnor och män fördelat på olika 
åldersgrupper för åren 2002 respektive 2021. Genom att jämföra diagrammen går det att 
konstatera att ålderssammansättningen har förändrats under de 20 år som gått mellan 
diagrammen. En skillnad är att andelen män i åldrarna 75-94 år har ökat tydligt. År 2021 var 
befolkningen mindre än 2002 i åldersgrupperna 5-14 och i alla tioårsgrupper mellan  25 och 64 år, 
medan åldersgrupperna 65+ var större 2021 än 2002. År 2002 var antalet kvinnor och antalet män 
fler än 1000 personer i fyra av tioårskohorterna (5-14, 35-44, 45-54 och 55-64 år). Tjugo år senare 
fanns fler än 1000 personer per kön i endast två tioårskohorter (55-64 och 65-74). Befolkningen 
har blivit äldre. Försörjningskvoten har stigit; den var drygt 80 år 2002, jämfört med drygt 104 år 
2021.  
 

 
Diagram 3: Befolkningspyramider för Flens kommun för 2002 respektive 2021 (Källa: SCB:s 
befolkningsstatistik) 
 
Befolkningens sammansättning är betydelsefull för en kommuns förutsättningar, 
möjligheter och behov - inte bara utifrån ålder. Förutsättningarna kan bli väldigt olika för en 
kommun där det stora flertalet är födda i Sverige jämfört med en kommun där en hög andel 
är utrikes födda. I Flens kommun har andelen utrikes födda under en tid varit hög i 
jämförelse med rikets genomsnitt och har också ökat. En hög andel utrikes födda innebär att 
kommunen har särskilda uppgifter som ska riktas till personer i gruppen som är nyanlända 
och/eller har behov av exempelvis språkinlärning. Målgruppen kan alltså ha specifika behov 
eller rättigheter. Vanligen är också andelen utrikes födda högre i vissa åldrar än i andra. I 
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diagram 4 visas antalet inrikes- och utrikes födda i kommunen för tre valda år 2002, 2012 
och 2022 (Källa SCB:s befolkningsdatabas). I tabellen bredvid ses fördelningen i procent. 
Som jämförelse visar tabell 1 andel inrikes- och utrikes födda i en specifik åldersgrupp (20-
64 år). 
 

 
Diagram 4: Total befolkning i Flens kommun 2002, 2012 och 2022, sorterat på inrikes- och 
utrikes födda (antal) (Källa: SCB:s befolkningsdatabas) Tabell visar motsvarande uppgifter 
som andel av totalbefolkning. 
 
Befolkningens sammansättning har alltså förändrats över tid när det gäller inrikes- och 
utrikes födda. Denna fördelning varierar i olika åldersgrupper. Tabellen nedan visar 
fördelningen i yrkesverksam ålder (20-64 år). Andelen utrikes födda är högre i den gruppen 
än i befolkningen totalt - omkring 30 procent både 2020 och 2021. 
 
Tabell 1: Befolkning i åldersgruppen 20-64 år fördelat på inrikes födda med två inrikes födda 
föräldrar, inrikes födda med minst en utrikes född förälder och utrikes födda (andel av 
befolkning i gruppen) åren 2020 och 2021 (Källa: SCB:s microdatabas Mona/Supercross) 

Andel av befolkningen 20-64 år fördelat på 
inrikes/utrikes född 

 

2020 (31/12)  
 (total befolkning i åldersgruppen: 8215 personer) 

(andel, %) 

2021 (31/12) 
(Total befolkning i åldersgruppen:7995 personer) 

(andel, %) 

Inrikes född med två inrikes födda föräldrar 59,2 57,9 

Inrikes född med minst en utrikes född förälder 11 11,6 

Utrikes född 29,8 30,5 

Befolkningens utbildningsnivå 

Att ha kunskap om befolkningens storlek och ålderssammansättning är nödvändigt, men 
inte tillräckligt, för att förstå vilka förutsättningar som gäller för kommunens befolkning. 
Utbildningsnivå är en faktor som är av särskild vikt för det här aktuella projektet. På 
individnivå är utbildning centralt för många faktorer kopplat till försörjning och hälsa, där 
mer utbildning ökar valmöjligheter och stärker förutsättningar. På samhällelig nivå påverkar 
befolkningens utbildningsnivå såväl folkhälsa och sysselsättningsnivåer som 
samhällsstruktur i fråga om både näringsliv och serviceutbud och efterfrågan. Med högre 
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utbildningsnivå stärks förutsättningarna för god folkhälsa, samhällslivet kan breddas, 
samtidigt som individer får ökade möjligheter till sysselsättning osv. 
 
I Flens kommun är utbildningsnivån jämförelsevis låg. En högre andel av den vuxna 
befolkningen i yrkesverksam ålder har som högst förgymnasial utbildning - det gäller i 
jämförelse med riket men också med andra kommuner som liknar Flen i socioekonomiska 
termer. Liksom i riket har andelen sjunkit under det senaste decenniet, men fortfarande har 
nästan var femte vuxen (25-64 år) i Flens kommun som högst förgymnasial studiebakgrund.  
 

 
Diagram 5: Andel invånare med som högst förgymnasial utbildning. Jfr Riket mfl över tid. 
(Källa Kolada, nyckeltal: N01984) 
 
Utbildningsnivån varierar också mellan inrikes- och utrikes födda invånare inom kommunen 
(se diagram 6, 7 och 8 nedan). Andelen som har högst förgymnasial utbildning är väsentligt 
högre för utrikes födda. I den gruppen ses heller inte någon tydlig minskning av andelen 
med kort utbildningsbakgrund. 
 

 
Diagram 6: Andel invånare med som högst förgymnasial utbildning. Jfr inrikes och utrikes 
födda i Flens kommun över tid. (Källa SCB befolkningsstatistik) 
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Även när det gäller andelen av befolkningen som har eftergymnasial studiebakgrund är 
skillnaderna stora mellan situationen i Flens kommun och rikets genomsnitt. Över tid har en 
ökning skett såväl i Flen som i riket. I Flen sker den dock från en väsentligt lägre nivå och i en 
något långsammare takt. När genomsnittet i riket 2021 låg på omkring 45 procent var 
motsvarande andel i Flens kommun ungefär 27 procent.  
 

 
Diagram 7: Andel invånare 25-64 år med eftergymnasial utbildning. Jämför Flen med riket, 
länet och kommuner med liknande socioekonomiska förutsättningar, över tid. (Källa: Kolada 
nyckeltalsID: N01982) 
 

 
Diagram 8: Sammanfattande jämförelse av utbildningsnivå Flen jämfört med riket år 2000 
och 2020, för inrikes och utrikes födda 20-64 år. (Källa: SCB befolkningsstatistik) 
 
Diagram 8 ovan visar att Flens kommun följer den generella utvecklingstendens som ses för 
riket, med att utbildningsnivån ökar över tid, med den skillnaden att andelen av utrikes 
födda som har högst gymnasial utbildning inte har ökat som den gjort i riket. Två stora 
skillnader mellan befolkningen i Flen och genomsnittet i riket synliggörs i diagrammet. För 
det första är det en påtagligt lägre andel bland både inrikes- och utrikes födda i Flens 
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kommun som har gymnasial eller eftergymnasial utbildning. För det andra har 
ökningstakten varit lägre i Flen än i riket. I riket har andelen med eftergymnasial utbildning 
ökat med mer än 13 procentenheter bland både inrikes- och utrikes födda. I Flen har 
andelen ökat med omkring åtta procentenheter i båda grupperna.  
 
Tabell 2: Befolkningens utbildningsnivå (20-64 år) 31 december 2021, fördelat på inrikes 
födda med två inrikes födda föräldrar,  inrikes födda med minst en utrikes född förälder och 
utrikes födda (Källa SCB Mikrodatabas Mina/Supercross) 

 

Befolkningens förvärvsfrekvens och arbetslöshet 

Variabeln förvärvsfrekvens visar hur stor andel av den vuxna befolkningen i “yrkesverksam” 
ålder (20-64 år), som förvärvsarbetar. Under senare år har förvärvsfrekvensen ökat i Flen, 
likväl som i riket (se diagram 9). Eftersom förvärvsfrekvens är ett, om än grovt, mått på 
befolkningens försörjningsförmåga är detta positivt. Andelen förvärvsarbetande är dock 
påtagligt lägre i Flen än i jämförelsegrupperna. Förvärvsfrekvensen skiljer sig också åt mellan 
könen. I Flen var det exempelvis 70,2 procent av kvinnorna och 75,2 procent av männen 
som var förvärvsarbetande i november månad 2021. Rikets genomsnitt var vid samma tid 
78,6 respektive 80,5 procent. Kvinnors förvärvsfrekvens har genomgående varit lägre under 
den valda perioden. 
 

 
Diagram 9: Andel förvärvsarbetande invånare i åldersgruppen 20-64 år. Jämför Flen med 
liknande kommuner i socioekonomisk bemärkelse, sörmlandskommunernas medelvärde 
och riksgenomsnittet. (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N0091410) 

 
10 Nyckeltalsbeskrivning: Antal förvärvsarbetande i åldern 20-64 år dividerat med antal invånare i åldern 20-64 
år den 31/12. Med förvärvsarbetande avses folkbokförda personer i kommunen med löneinkomst av 
anställning under november månad, och personer med inkomst av aktiv näringsverksamhet. Sedan 2019 
använder sig SCB av de månatliga arbetsgivardeklarationerna på individ¬nivå (AGI) som datakälla istället för de 
årliga kontrolluppgifterna (KU), det gör att jämförelser mot tidigare år bör göras med försiktighet. Källa: SCB:s 
registerbaserade arbetsmarknadsstatistik (RAMS). 
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I Flens kommun har hög arbetslöshet uppmärksammats under lång tid. I nedanstående 
diagram jämförs årsmedelvärdet11 gällande arbetslöshet för hela åldersgruppen 18-64 år för 
Flen, med liknande kommuner i socioekonomisk bemärkelse, sörmlandskommunernas 
ovägda medelvärde och riksgenomsnittet. Nivån på arbetslöshet har varit högre i Flen än i 
jämförelsegrupperna under hela perioden 2013 till 2022. Åren 2016/2017 låg 
arbetslösheten i åldersgruppen sex procentenheter högre i Flen än i riket. Skillnaden år 2022 
var ungefär fyra procentenheter. Den långsiktiga trenden är svagt sjunkande i Flen liksom i 
jämförelsegrupperna.  
 

 
Diagram 10: Arbetslöshet i åldersgruppen 18-64 år - årsmedelvärde (andel av befolkningen). 
Jämför Flen med rikets genomsnitt och ovägd medelvärde för sörmlandskommunerna 
respektive kommuner som liknar Flen avseende socioekonomi (Källa: Kolada; nyckeltalsid: 
ID: N0392012) 
 
Ungdomsarbetslöshet är särskilt besvärande eftersom risken ökar för långvariga 
sysselsättningsproblem när ungdomars etablering på arbetsmarknaden är svag. Under det 
senaste decenniet har andelen unga (16-24 år) som har varit öppet arbetslösa eller deltagit i 
arbetsmarknadspolitiska program, varierat mellan knappt åtta och elva procent i Flens 
kommun. Det är en väsentligt högre andel än rikets genomsnitt som varierat mellan fyra och 
åtta procent. I såväl Flen som i riket är, glädjande nog, andelen lägre 2022 än 2013. 
Skillnaden mellan Flen och riksgenomsnittet var dock högre 2022. Många av de arbetslösa 
ungdomarna är arbetslösa under lång tid.13  
 

 
11 Observera: För att få kunskap om dagsaktuellt läge när det gäller arbetslöshet tillgängliggör 
Arbetsförmedlingen statistik månadsvis. Där kan säsongsvariationer ses över tid, och jämförelser göras med 
enskilda månader bakåt i tiden. I det här sammanhanget görs dock bedömningen att ett årsmedelvärde som 
rensats från säsongsvariationer är ett relevant mått eftersom det möjliggör jämförelse med andra och över tid. 
12 Nyckeltalsbeskrivning: Antal invånare 18-64 år som är öppet arbetslösa eller i program med aktivitetsstöd 
dividerat med antal invånare 18-64 år. Avser årsmedelvärde år T. Källa: Arbetsförmedlingen och SCB (RAMS).  
13 Se exempelvis Kolada nyckeltal nr N00932, som visar: Antal invånare 16-24 år som varit öppet arbetslösa 
eller i program med aktivitetsstöd i minst sex månader, dividerat med totalt Antal invånare 16-24 år som är 
öppet arbetslösa eller i program med aktivitetsstöd. Nyckeltalet avser mars. Källa Arbetsförmedlingen. 
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Diagram 11: Arbetslöshet i åldersgruppen 16-24 år - årsmedelvärde (andel av befolkningen i 
åldersgruppen). Jämför Flen med rikets genomsnitt och ovägd medelvärde för 
sörmlandskommunerna respektive kommuner som liknar Flen avseende socioekonomi 
(Källa: Kolada; nyckeltalsid: N0392114) 
 
Ungdomsarbetslösheten har dock minskat i Flens kommun under senare tid. Tabell 3 nedan 
ger ett exempel. Den visar att antalet unga (18-24 år) inskrivna arbetslösa i april 2023 var 20 
färre än i april 2022. Det motsvarar en minskning på 18 procent. I samverkansforum har 
Arbetsförmedlingen förmedlat att minskningen skett särskilt i gruppen utrikes födda. 
 
Tabell 3: Antal inskrivna arbetslösa ungdomar (18-24 år) i Flens kommun april 2023 och april 
2022, samt differens mellan 2022 och 2023 i procent (Källa: Arbetsförmedlingens 
månadsstatistik. 

 
 
Andelen unga som varken arbetar eller studerar har under längre tid varit högre i Flens 
kommun jämfört med länet och riket. Utvecklingen efter 2016 ser dock likartad ut - andelen 
minskar i såväl Flen som i jämförelsegrupperna (diagram 12 nedan.) Det är dock fortfarande 
åtta av 100 personer i åldersgruppen 16-24 år som varken arbetar eller studerar i Flens 
kommun, vilket är två fler än genomsnittet för riket. Det är den yngre delen av denna grupp 
som ingår i det kommunala aktivitetsansvaret (16-20 år) - se vidare i avsnitt nedan. 
 

 
14 Nyckeltalsbeskrivning: Antal invånare 16-24 år som är öppet arbetslösa eller i program med aktivitetsstöd, 
dividerat med antal invånare 16-24 år den 31/12 år T-1. Arbetslösheten avser årsmedelvärde år T. Källa: 
Arbetsförmedlingen och SCB (RAMS). 
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Diagram 12: Andel ungdomar i åldern 16-24 år som varken arbetar eller studerar. Jämför 
Flen med rikets genomsnitt och ovägd medelvärde för sörmlandskommunerna respektive 
kommuner som liknar Flen avseende socioekonomi (Källa: Kolada; nyckeltalsid: N0279715) 
 
I ungdomsgruppen har långtidsarbetslösheten varierat relativt kraftigt i Flen över tid (se 
diagram 11) Variationerna har varit något mindre för vuxna (25-64 år). Långtidsarbetslöshet 
definieras som andelen av befolkningen som varit öppet arbetslösa eller i 
arbetsmarknadspolitiskt program i mer än sex månader. Diagram 13 nedan visar att Flens 
kommun sedan 2019 i hög grad följer mönstret för riksgenomsnittet, men på en nivå av 
långtidsarbetslöshet som är mellan tre och fyra procentenheter högre. År 2022 var 
långtidsarbetslösheten i Flen bland de tio högsta av landets alla kommuner. Även i fråga om 
långtidsarbetslöshet finns könsskillnader. En något högre andel kvinnor än män är 
långtidsarbetslösa i både Flen och riket. Sedan 2019 har andelen långtidsarbetslösa kvinnor 
ökat med ungefär en procentenhet, medan den istället sjunkit för män. Det är en utveckling 
som inte syns på samma sätt i genomsnittet för riket.  
 

 

 
15 Nyckeltalsbeskrivning: Inkluderar personer 16-24 som under kalenderåret inte haft inkomster som 
överskridit ett basbelopp, inte haft studiemedel, varit utbildningsregistrerad eller studerat vid SFI mer än 60 
timmar. Inkomsttagare i ett annat nordiskt land är exkluderade. Källa: Myndigheten för ungdoms- och 
civilsamhällesfrågor (mucf) 
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Diagram 13: Långtidsarbetslöshet i åldersgruppen 25-64 år - jämför Flens kommun med 
rikets genomsnitt, sörmlandskommunernas ovägda medelvärde och liknande kommuner 
avseende socioekonomi (2011-2022) (Källa: Kolada Nyckeltalsid: ID: N0392616) 
 
Förvärvsfrekvens, arbetslöshet och långtidsarbetslöshet ser alltså lite olika ut beroende på 
vilken grupp som står i fokus. För Flens del har förvärvsfrekvensen generellt varit lägre för 
unga och kvinnor, medan arbetslöshet och långtidsarbetslöshet istället varit något högre för 
dessa grupper. Utfallet för dessa variabler skiljer sig även mellan grupperna inrikes- och 
utrikes födda.  
 

 
Diagram 14: Förvärvsintensitet bland utrikes födda. Jämför Flen med rikets genomsnitt, 
sörmlandskommunernas ovägda medelvärde och kommuner som liknar Flen avseende 
socioekonomiska förutsättningar. För Flen redovisas såväl värde totalt som värde för kvinnor 
respektive män. (Källa Kolada, nyckeltalsid: N0071317) 
Andelen utrikes födda (20-64 år) som förvärvsarbetar har sedan 2015 ökat med tolv 
procentenheter i Flen. Även i riket har en ökning skett, om än något mindre (7,5 
procentenheter). Andelen förvärvsarbetande utrikes födda är dock fortfarande högre i riket 
än i Flen (2021: ungefär 67 respektive 56 procent). I diagram 14 ovan ses också att 
förvärvsintensiteten skiljer sig åt mellan utrikes födda kvinnor och män i Flens kommun. 
Ökningen har varit mindre för kvinnor vilket innebär att skillnaden ökat även mellan kvinnor 
och män. År 2021 förvärvsarbetade knappt hälften av de utrikes födda kvinnorna, medan 
det var nästan 62 procent av utrikes födda män som arbetade. 
 
I tabell 4 åskådliggörs skillnader i huvudsaklig inkomstkälla för tre grupper inom 
åldersspannet 20-64 år - inrikes födda med två inrikes födda föräldrar, inrikes födda med 
minst en utrikes född förälder och utrikes födda. Uppgifterna gäller 31 december 2020. Där 
framgår att förvärvsarbete var den mest betydelsefulla inkomstkällan för alla grupperna, 

 
16  Nyckeltalsbeskrivning: Antal iinvånare 25-64 år (årsmedelvärde år T) som varit öppet arbetslösa eller i 
program med aktivitetsstöd i minst sex månader, dividerat med antal invånare 25-64 år den 31/12 år T-1. 
Källa: Arbetsförmedlingen. 
17 Nyckeltalsbeskrivning: Förvärvsarbetande utrikes födda som andel (%) av totalt antal utrikes födda i 
åldersgruppen 20-64 år. Med förvärvsarbetande avses personer med löneinkomst av anställning under 
november månad, och personer med inkomst av aktiv näringsverksamhet. Sedan 2019 använder sig SCB av de 
månatliga arbetsgivardeklarationerna på individ-nivå (AGI) som datakälla istället för de årliga 
kontrolluppgifterna (KU), det gör att jämförelser mot tidigare år bör göras med försiktighet. Källa SCB 
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men medan mer än 80 procent av inrikes födda med två inrikes födda föräldrar hade 
förvärvsarbete som viktigaste inkomstkälla, var detta fallet för mindre än 55 procent av 
gruppen utrikes födda. För gruppen utrikes födda var ekonomiskt bistånd, vård av 
barn/anhörig, studier och arbetsmarknadspolitiska åtgärder vanliga inkomstkällor. 
Dessutom saknade mer än åtta procent av denna grupp inkomst. 
 
Tabell 4: Befolkningens huvudsakliga inkomstkälla år 2020 (31/12) - totalt och i olika 
befolkningsgrupper baserat på inrikes/utrikes födda. Endast åldersgruppen 20-64 år. (Källa: 
SCB:s microdatabas över sysselsättning, Mona/Supercross) 

  

Gymnasieskola  - Flens kommuns gymnasieelever 

Gymnasieskolans målgrupp är ungdomar, yngre än 20 år som fullgjort skolplikten. 
Majoriteten av gymnasieeleverna är mellan 16 och 18/19 år. I Flens kommun har antalet 
ungdomar i den åldersgruppen varierat mellan åren. Under perioden efter flyktingvågen 
2015-2016 ökade antalet påtagligt, men en mer långsiktig utveckling är att antalet minskat. 
År 2010 bodde precis över 700 unga i den aktuella åldersgruppen i kommunen, medan 
antalet tio år senare var mer än 100 personer lägre (diagram 15). Efterfrågan på 
gymnasieutbildning minskar utifrån den ram som sätts av antalet unga.  
 

 
Diagram 15: Antal ungdomar i åldersgruppen 16- 18 år, 2010-2021 (Källa: Kolada, 
Nyckeltalsid: N01929) 
 
Behoven av gymnasieutbildning påverkas, utöver av antal ungdomar, framför allt av 
ungdomarnas preferenser - dvs vilken utbildning de väljer, samt av i vilken utsträckning 
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ungdomarna har behörighet för de olika gymnasieinriktningarna när de avslutar grundskolan 
i årskurs 9. I Flens kommun har ungdomarna något sämre förutsättningar för att nå goda 
resultat i grundskolan, vilket främst förklaras av socioekonomiska faktorer bland vuxna. 
Ungdomarnas föräldrar har i genomsnitt lägre utbildningsnivå, lägre förvärvsfrekvens, lägre 
inkomster och både föräldrar och elever är i högre utsträckning utrikes födda än 
genomsnittet för riket. Detta är faktorer som påverkar förutsättningarna för goda resultat i 
skolan. Mot bakgrund av detta är de jämförelsevis lägre resultaten för elever i Flens 
kommun, som illustreras i diagram 16 nedan, delvis förklarliga - även om det enligt skollagen 
är varje skolhuvudmans uppdrag att kompensera för elevers olika förutsättningar.  
 
Det finns olika nyckeltal som används för att säga något om resultat och utbildningskvalitet. 
Kopplat till elever som ska börja gymnasieskola väljs här det kanske enklaste måttet på 
resultat från grundskolan eftersom det är ett mått som ger grundläggande information som 
är betydelsefull för gymnasieskolan: Andel elever behöriga till yrkesinriktade nationella 
program.18 Behörighetskraven för yrkesinriktade program är lägre än kraven för behörighet 
till högskoleförberedande program. Andelen som är behörig till högskoleförberedande kan 
därmed generellt sett antas vara lägre. Diagram 16 nedan visar att en klart lägre andel av 
flensungdomarna under det senaste dryga decenniet varit behöriga till yrkesinriktat 
program efter årskurs 9, jämfört med rikets genomsnitt. Det går också att skönja en negativ 
trend, även om resultaten varierar ganska mycket mellan olika år.19 Datan för 2021 visar att 
skillnaden mellan resultatet i Flens kommun och rikets genomsnitt var tio procentenheter.  

 
Diagram 16: Andel av elever folkbokförda i Flens kommun som var behöriga till 
yrkesprogram i gymnasieskolan respektive år. (Jämför Flen/Riket/Sörmland/liknande 
kommuner socioekonomi över tid) (Källa: Kolada Nyckeltalsid: N15428) 
 
Diagram 16 visar att 25 procent av ungdomarna 2021 inte var behöriga till ett nationellt 
program. Många av dessa börjar ändå gymnasieskolan på ett introduktionsprogram. I 

 
18 Andra relevanta mått för att illustrera kvalitet baserat på elevresultat kan exempelvis vara: Andel elever 
behöriga till högskoleförberedande program eller meritvärde i åk 9; Andel elever med godkända betyg i alla 
ämnen;  
19 Stora variationer mellan olika år är inte förvånande för en kommun som Flen. Variationerna kan delvis 
förklaras av att antalet elever i årskullen (åk 9) är relativt litet och varierar från år till år (mellan 181 och 221 
under perioden). Det innebär att varje individ kan få genomslag och därmed blir individernas enskilda 
förutsättningar betydelsefulla. 
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diagram 17 visas dock att en del av ungdomarna som avslutar årskurs 9 på vårterminen inte 
återfinns i gymnasieskola hösten efter. År 2021 var andelen ungefär fyra procent i Flens 
kommun, vilket utgör en betydligt högre del än riksgenomsnittet, men även är högt jämfört 
med genomsnittet i Sörmland och med andra kommuner som liknar Flen i socioekonomisk 
bemärkelse. Dessa ungdomar ingår ofta i det kommunala aktivitetsansvaret (se vidare 
nedan). 
 

 
Diagram 17: Andel av elever som avslutat grundskolans årskurs 9 vårterminen aktuellt år 
som inte återfinns i gymnasieskola följande hösttermin. (Jämförelse 
Flen/Riket/Sörmland/liknande kommuner socioekonomi över tid). (Källa: Kolada, 
nyckeltalsid: N17528) 
 
Med tanke på de skillnader som lyfts ovan avseende ungdomars förutsättningar och resultat 
i Flens kommun jämfört med riket, är det inte förvånande att både sökmönster och faktisk 
antagning till gymnasieskolan också i viss mån skiljer sig mellan kommunens ungdomar och 
riksgenomsnittet. Ett exempel på skillnader är om de unga antas till den gymnasieutbildning 
de önskar mest. År 2021 antogs ungefär var fjärde flensungdom till sitt förstahandsval, 
medan genomsnittet för riket låg på knappa 70 procent (diagram 18). Det skiljer sig även 
mellan pojkar och flickor. Diagram 18  illustrerar i stort sett hur det har sett ut de närmast 
föregående åren också, även om resultaten för Flen just år 2021 låg något högre än tidigare 
år. Könsmönstret i Flens kommun var åren innan 2021 liknande det som ses i riket för 2021 - 
dvs att andelen flickor som antagits till sitt förstahandsval var högre än andelen pojkar - till 
skillnad från det som ses för Flens del för 2021 i diagrammet nedan.  
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Diagram 18: Förstahandsantagning till gymnasieskolan - jämförelse ungdomar folkbokförda 
i Flens kommun med riksgenomsnittet (juli 2021) (Källa Skolverkets databas Siris). 
 
Även vilken inriktning som elever faktiskt påbörjar skiljer sig åt en del mellan ungdomar i 
Flens kommun och rikets genomsnitt. Exempelåret 2021 var högskoleförberedande 
nationella program mest vanliga i såväl Flen som i riket, men medan andelen på dessa 
program var omkring 60 procent i riket, var den under 50 procent bland Flens unga. En 
högre andel män än kvinnor studerade på yrkesförberedande program både i riket som 
helhet och i Flen. Andelen var dock totalt sett högre i Flen och framförallt var det en högre 
andel bland kvinnliga elever som återfanns på ett yrkesförberedande program (omkring 35 
procent av flickor i Flen, medan andelen var ca tio procentenheter lägre i riket). Bland både 
flickor och pojkar var det en högre andel av Flens unga som gick introduktionsprogram - 
närmare 20 procent, jämfört med drygt tio procent i riket.  
 

 
Diagram 19: Andel av elever som gick högskoleförberedande eller yrkesförberedande 
nationellt gymnasieprogram eller ett introduktionsprogram 2021. Jämförelse mellan Flen 
och rikets genomsnitt - för flickor och pojkar.  (Källa: Skolverkets databas Siris) 
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I diagram 20 visas antalet elever folkbokförda i Flen fördelat på högskoleförberedande och 
yrkesförberedande nationella program samt introduktionsprogram år 2021. Totalt gick 610 
ungdomar på gymnasiet. 
 

 
Diagram 20: Antal gymnasieelever folkbokförda i Flens kommun, fördelade per 
studieinriktning - högskoleförberedande respektive yrkesförberedande nationellt program, 
samt introduktionsprogram. (Källa: Skolverkets databas Siris) 
 
I tre diagram (21 a-c) visas hur fördelningen mellan olika inriktningar inom gymnasieskolan 
har utvecklats under senare år. Åren med hög flyktinginvandring (2015/2016) medförde ett 
tydligt brott i den stigande trendkurvan för andelen som läste högskoleförberedande 
program. Brottet syns i alla kurvorna (diagram a), men är särskilt markerat i Flen. Det brottet 
motsvaras i hög grad av en topp i andelen elever som gick ett introduktionsprogram 
(diagram c). Andelen ungdomar som läser ett yrkesförberedande program har under 
perioden varit högre i Flens kommun än i riket, vilket nämnts ovan. Trenden i Flen har dock 
följt trenden i riket under den illustrerade tidsperioden, med en svagt minskande andel på 
yrkesförberedande program (diagram b). Detta kan komma att förändras i och med att 
regleringen ändras hösten 2023 så att möjligheterna att få allmän behörighet för 
högskolestudier även från gymnasieskolans yrkesprogram ska öka. I diagram synliggörs att 
även om andelen elever på introduktionsprogram är väsentligt högre i Flen än i 
jämförelsegrupperna, så har andelen minskat kontinuerligt efter 2018.  
 

 a) Högskoleförberedande 
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b) Yrkesförberedande 

c) Introduktionsprogram 
Diagram 21 a-c: Andel av folkbokförda gymnasieelever som går på högskoleförberedande 
program (a), yrkesförberedande program (b) respektive introduktionsprogram (c). Jämför 
Flen med riket, Sörmland, andra kommuner med 15000-19999 invånare och liknande 
kommuner avseende socioekonomi, över tid. (Källa: Kolada, Nyckeltalsid: N17802, N17803, 
N17801) 
 
I diagram 22 visas utvecklingen per inriktning i Flens kommun sorterat på kön. Intressant 
nog har skillnaderna mellan könen minskat påtagligt de senaste åren. Tidigare var det 
relativt tydliga skillnader mellan hur stor andel män respektive kvinnor som gick 
högskoleförberedande respektive introduktionsprogram. Samtidigt som andelen män som 
läser högskoleförberedande program har ökat med omkring 15 procentenheter efter 2016 
har andelen män som läser introduktionsprogram minskat med ungefär lika mycket. 
Förändringarna i gruppen kvinnors gymnasieinriktning har förändrats i mycket mindre 
utsträckning. 
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Diagram 22: Gymnasieelever folkbokförda i Flens kommun per inriktning och kön över tid. 
(Källa: Kolada, Nyckeltalsid: N17802, N17803, N17801 - könsuppdelad data saknas för 2014) 
 
Könsuppdelad statistik visar alltså att de förändringar av andel elever per gymnasieinriktning 
som ses för de senaste åren i diagram 21 a-c ovan i hög grad förklaras av att förändringar i 
gruppen pojkar. När det gäller yrkesinriktade program har andelen både flickor och pojkar 
varit relativt jämn sedan 2011 när nuvarande reglering för gymnasieskolan infördes. Den 
redovisade statistiken säger dock inget om eventuella skillnader inom de olika 
inriktningarna, dvs fördelningen mellan olika nationella program.  
 
Diagram 23 visar mer i detalj vilka nationella program som eleverna återfanns på, år 2021. I 
både riket och för ungdomar folkbokförda i Flen var det samhällsvetenskapliga programmet 
det vanligaste, följt av de likaledes högskoleförberedande naturvetenskapliga och 
ekonomiska programmen. Fordon- och transportprogrammet var tillsammans med 
naturbruks-, barn- och fritidsprogrammet, samt bygg- och anläggningsprogrammet de 
yrkesprogram som lockade flest av Flens elever. Tre av fyra introduktionsprogram 
(individuellt alternativ, språkintroduktion och programinriktat val) var bland de tio 
gymnasieinriktningar som var vanligast för elever från Flens kommun, medan bara ett 
introduktionsprogram var så vanligt i riket (IMA). I riket var högskoleförberedande program 
de fem vanligaste. 
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Diagram 23: Inriktning på gymnasiestudier 2021, per program. Sorterat efter högst andel 
elever bland elever folkbokförda i Flens kommun. Andel av elever per nationellt program 
och introduktionsprogram. Jämför Flen och rikets genomsnitt. (Källa: Skolverkets databas 
Siris) 
 
Som framgick i avsnittet om gymnasieskolans generella reglering ovan finns ett relativt stort 
antal program att välja bland och för flera av dessa finns dessutom olika 
specialiseringar/inriktningar - så valmöjligheterna är stora. De blir än större av att program 
och inriktningar erbjuds vid olika skolor av olika huvudmän. En hög och växande andel av 
elever boende i Flens kommun har under senare år använt sina valmöjligheter för att söka 
sig till andra gymnasieskolor än kommunens. Det ses dels bland de elever som valt program 
och inriktningar som inte erbjuds av den egna gymnasieskolan, men även genom att många 
elever valt andra skolor för att studera vid program som också erbjudits på Prins Wilhelm 
gymnasiet.20 
 

 
Diagram 24: Andel av gymnasieelever som är folkbokförda i Flens kommun  som går i 
kommunens egen gymnasieskola (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N17812) 

 
20 I en enkätundersökning våren 2023 ombads ungdomar i gymnasieålder att besvara frågor kring vilka faktorer 
som påverkade deras val till gymnasieskola. Se redovisning av enkätsvar i avsnitt nedan och i bilaga 1. 
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Knappt en tredjedel av gymnasieeleverna från Flens kommun stannar alltså i kommunen för 
sina gymnasiestudier, medan övriga av olika skäl väljer andra skolor. De senaste åren har en 
högre andel av eleverna valt en annan kommuns gymnasieskola, och nästan 30 procent av 
eleverna har valt en fristående skola i en annan kommun (diagram 25). 
  

 
Diagram 25: Andel av gymnasieelever folkbokförda i Flens kommun som får sin 
gymnasieutbildning vid kommunens egen gymnasieskola, vid andra kommuners skolor, vid 
fristående skolor respektive vid regionkommunala skolor. Förändring över tid. (Källa: Kolada, 
nyckeltalsid: N17807) 
 
En hög andel av ungdomarna i Flens kommun väljer alltså gymnasieskola i en annan 
kommun. Diagram 26 visar att något fler av de utpendlande eleverna söker sig till 
gymnasieskolor med kommunal huvudman, och att flest elever återfinns på gymnasieskolor 
i grannkommuner i Sörmland. Skolor i Eskilstuna kommun dominerar som mottagare (lila 
kurvor i diagrammet till höger - 26) .  
 

 
Diagram 26: Utpendlande gymnasieelever: Antal elever som pendlar ut från Flens kommun 
till gymnasieskola i annan kommun, per huvudmannatyp och totalt (valda år), samt antal 
utpendlande elever till de vanligaste mottagarkommunerna. (Källa Skolverkets databas - 
Graf över gymnasieelevers pendling) 
 
Den utbildningsinriktning som väljs av flest av de utpendlande eleverna är det 
samhällsvetenskapliga programmet (se diagram 27 nedan). Sedan 2015 har 60-85 elever valt 
programmet i en annan kommun. Något fler av dem har valt en fristående skola än en med 
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kommunal huvudman. Näst vanligast de senaste åren har ekonomiprogrammet varit. För 
båda dessa program finns möjlighet att välja inriktning, vilket innebär att eleverna inte bara 
väljer skola utan också en specialisering. Alla inriktningar erbjuds inte vid alla skolor. Dessa 
program bedöms också tillhöra de program som är enklast att anordna eftersom de inte 
kräver specialiserad utrustning eller lokaler med särskilda förutsättningar. Däremot krävs 
särskild utrustning, lokaler eller liknande för tre av de program som tillhör de som är 
vanligast att flensungdomar väljer - nämligen för naturbruksprogrammet, bygg- och 
anläggningsprogrammet och fordons- och transportprogrammet. Även för dessa program 
finns olika inriktningar.  
 

 
Diagram 27: Utpendlande gymnasieelever: De nationella program som lockat flest elever 
från Flen - Antal elever per program och år (Källa Skolverkets databas - Graf över 
gymnasieelevers pendling) 
 
Utifrån den data som finns tilllgänglig via Skolverkets databaser är det svårt att se några 
tydliga mönster i fråga om de utpendlande flensungdomarnas val av gymnasieskola, mer än 
att relativ geografisk närhet är en viktig faktor. Utöver enkel pendling till skolan är 
utbildningsinnehåll och intresse uppenbart betydelsefullt, vilket anas i variationerna mellan 
program olika år. Hur stor betydelse antagningspoäng till specifik utbildning vid enskilda 
skolor har för var eleverna hamnar går inte att utläsa ur denna statistik. Det är dock 
sannolikt en faktor som påverkar vid vilken skola, exempelvis  med samhällsvetenskapligt 
program, som den enskilda eleven slutligen hamnar på. 

Resultat i gymnasieskola för folkbokförda elever 

I generella termer på aggregerad nivå har ungdomar i Flens kommun, som nämnts, mindre 
goda förutsättningar att lyckas väl med gymnasiestudierna än genomsnittet i riket. 
Förutsättningarna uppmärksammas redan i övergången från grund- till gymnasieskola. 
Jämfört med riksgenomsnittet saknar en högre andel av ungdomarna i Flen behörighet till 
nationella program, och en högre andel av de unga som slutar årskurs 9 återfinns inte i 
gymnasieskola påföljande höst. En hög andel av gymnasieungdomarna återfinns på 
introduktionsprogram, eftersom de saknar behörighet till nationella program  (se ovan). 
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Förklaringar för detta står, som redan påpekats, i hög grad att finna i socioekonomiska 
faktorer kopplat till utbildningsnivå, sysselsättning och bakgrund hos den vuxna 
befolkningen (elevernas föräldrar/vårdnadshavare). Därmed är det förväntat att 
resultatnivåerna även för slutförda gymnasiestudier ligger lägre än genomsnittet för riket. 
Här ges några exempel på mått som är relevanta  för att beskriva hur gymnasieelever 
folkbokförda i Flen lyckas i studierna. I nästa underavsnitt beskrivs resultat för elever vid 
Prins Wilhelmgymnasiet separat. 
 
För att spegla elevresultat kan nyckeltal som visar vilken andel av elever som uppnår 
gymnasieexamen inom den normerade tiden tre år antingen totalt eller uppdelat per 
inriktning vara av intresse. I vissa nyckeltal, men inte alla, inkluderas elever som inleder 
gymnasiestudier vid introduktionsprogram. Det går också lätt att följa samma resultat men 
välja en lite längre tidsfrist (fyra år) via Kolada. Andra alternativ med lite lägre kravnivå är att 
följa andelen av eleverna som avslutar gymnasiestudierna med studiebevis, eller som når 
grundläggande behörighet för högskolestudier. För att titta närmare på hur väl eleverna 
lyckas kan nyckeltal kopplat till betygspoäng ge en indikation. Här görs valet att belysa andel 
elever som avslutar gymnasiestudier med examen inom fyra år (inklusive IM-elever), andel 
som når grundläggande behörighet för högskolestudier inom fyra år (inklusive IM-elever), 
samt genomsnittlig betygspoäng efter avslutad gymnasieutbildning. 
 
Andelen av gymnasieeleverna bosatta i Flens kommun som inom fyra år når 
gymnasieexamen har varierat mellan olika år, men har legat lägre än genomsnittet i riket, 
liksom jämfört med övriga Sörmland och andra kommuner i motsvarande storlek. De stora 
variationerna för Flens kommun hänger åtminstone delvis samman med att antalet elever i 
gruppen är relativt litet och att individuella skillnader eller förutsättningar därför kan slå 
igenom. I och med att antalet elever som börjar sina gymnasiestudier på 
introduktionsprogram är tydligt högre i Flens kommun (se ovan) är det inte förvånande att 
andelen som når examen är lägre. Studerande på introduktionsprogram behöver ju också 
använda tid för att vara behöriga i ett eller flera ämnen på de nationella programmen. 
Under den tidsperiod som diagrammet nedan åskådliggör har dessutom en betydande 
grupp av eleverna från Flen varit nyanlända och deltagit i språkintroduktion - det vill säga, 
deras fokus har i hög grad varit att tillägna sig ett nytt språk. Det finns alltså förklaringar till 
de relativt sett lägre resultaten för ungdomar boende i Flens kommun - på aggregerad nivå. 
Eleverna har emellertid samma rätt att slutföra gymnasiestudier oavsett deras 
socioekonomiska förutsättningar, eller kommunens demografiska sammansättning. Det 
kompensatoriska arbetet för att ge eleverna de bästa möjligheterna behöver utvecklas. 
Eftersom en hög andel av eleverna från Flens kommun väljer gymnasieskola i andra 
kommuner är detta något som Flens kommun inte kan påverka på egen hand. Det kräver 
samverkan med andra utbildningsaktörer. 
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Diagram 28: Andel av folkbokförda elever som fått gymnasieexamen inom fyra år efter 
antagande till gymnasieskola, inklusive elever som startat studierna på 
introduktionsprogram. (Jämför Flen med riket och valda kommungrupper) (Källa Kolada, 
nyckeltalsid: N17461)  
 
Grundläggande behörighet till studier vid universitet eller högskola uppnås med examen 
från alla högskoleförberedande nationella program. Sedan gymnasieskolans förändring 2011 
har de nationella yrkesprogrammen inte nödvändigtvis medfört grundläggande behörighet 
för högre studier. Det har varit möjligt att inom programmen göra val så att behörighet nås, 
men det har alltså inte varit obligatoriskt. Från hösten 2023 kommer yrkesprogrammen 
förändras så att grundläggande behörighet uppnås i den ordinarie strukturen. Elever ska 
fortfarande kunna göra valet att studera på ett sätt som inte ger grundläggande behörighet, 
men det ska då vara ett aktivt val. Med tanke på att en högre andel av flensungdomarna 
läser yrkesprogram, är det inte överraskande att en lägre andel uppnått grundläggande 
behörighet - i jämförelse med riksgenomsnittet. Även de valda kommungrupperna har 
påtagligt lägre andelar än riksgenomsnittet. När det gäller resultat för en mängd av de 
nyckeltal som rör utbildningsområdet finns ofta tydliga skillnader mellan könen. Så också 
beträffande grundläggande behörighet till universitet och högskola. Nedan visas hur 
könsskillnaderna sett ut för ungdomar från Flen under senare år.  
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Diagram 29: Andel av folkbokförda elever som uppnått grundläggande behörighet till 
universitet/högskola inom fyra år. I övre diagrammet  jämförs resultat för Flen med 
riksgenomsnitt och valda kommungrupper. I det nedre diagrammet visas skillnader mellan 
könen i Flens kommun. (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N17538) 
 
I den följande diagramserien (diagram 30 a-c) åskådliggörs hur väl eleverna lyckats i sina 
gymnasiestudier genom nyckeltalet genomsnittlig betygspoäng21 efter avslutad 
gymnasieutbildning. I jämförelse med valda kommungrupper har elever folkbokförda i Flen 
haft en mer negativ resultatutveckling efter 2018 - betygspoängen har sjunkit för 
flensungdomarna medan de ökat svagt i riket och sörmlandskommunerna. Å andra sidan var 
2018 det enda året som värdet för Flens ungdomar var i nivå med riksgenomsnittet, så det 
är säkert inte en rättvis jämförelsepunkt. Inom Flens kommun visar b-diagrammet att 
resultaten skiljer sig mellan kvinnor och män. Kvinnors genomsnittliga betygspoäng har varit 
högre än mäns under hela perioden. Hur stor skillnaden har varit har varierat, men de 
senaste åren tycks skillnaden ha ökat. Resultaten har varit högre på högskoleförberedande 
program än på yrkesförberedande (diagram c), vilket kan sägas vara förväntat. 
 
 

 
21 Snittbetyget beräknas genom att siffervärdet för ett betyg multipliceras med kursens gymnasiepoäng. 
Summan av alla betyg delas sedan med summan av antalet lästa poäng. (A=20 poäng; B= 17,5 poäng; C=15 
poäng; D=,5 poäng; E=10 poäng; F=0 poäng) 
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a) jämför andra kommuner  

b) jämför totalt och per kön 

c) jämför programinriktning 
Diagram 30 a-c: Genomsnittlig betygspoäng för folkbokförda elever som avslutat 
gymnasieutbildning respektive år - avser elever som avslutat gymnasiestudier med minst 
2500 gymnasiepoäng.  I övre diagrammet jämförs resultat för Flen med riket och valda 
kommungrupper, i det mittersta visas resultat för Flens ungdomar uppdelat på kön. Längst 
ned sorteras resultaten efter inriktning. (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N17500, samt N17486, 
N17487) (Observera: I Flens kommun var antalet elever i gruppen som lägst 2019 [126] och som högst året 
efter [164], under den angivna perioden). 

Ekonomi gymnasieskola för folkbokförda elever 

Här lyfts ett par kostnadsmått för att ge en grov indikation om hur kostnadsbilden för 
gymnasieskola ser ut för Flens kommun i jämförelse med andra. Kostnad per elev i 
gymnasieskola har ökat över tid i alla jämförelsegrupperna. Ökningen har varit lite större i 
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Flen än i riket som genomsnitt och efter 2017 har kostnadsläget för Flen varit tydligt över 
riksgenomsnittet. Om jämförelsen istället görs med kommuner som liknar Flen när det gäller 
socioekonomiska faktorer eller i storlek, visar diagram 31 att kostnaderna per elev är tydligt 
lägre för Flens kommun än för jämförelsekommunerna. 
 

 
Diagram 31: Kostnad för gymnasieskola räknat per folkbokförd elev (kr per elev och år). 
Jämför Flen med riket, sörmlandskommunernas medelvärde, liknande kommuner avseende 
socioekonomiska förutsättningar och kommuner i samma storleksgrupp som Flen. (Källa: 
Kolada, nyckeltalsid: N17005) 
 
Sveriges kommuner och regioner (SKR) tar fram ett mått för att mäta hur mycket 
kommunernas nettokostnad för gymnasieskolan avviker från en referenskostnad för 
gymnasieskolan. Nettokostnaden är bruttokostnad minus bruttointäkter. 
Referenskostnaden bygger på nettokostnad för gymnasieskolan i riket, hur stor andel av 
kommunens befolkning som är i gymnasieålder (16-18 år), elevernas programval samt 
antaganden om merkostnader för små skolor, skolskjuts och inackorderingstillägg. 
Standardkostnader för löner, bebyggelsestruktur och befolkningsstruktur inkluderas också i 
modellen. Detta ger ett mått på nettokostnadsavvikelse, där positiva värden innebär att 
kostnadsläget är högre än statistiskt förväntat. Följande diagram (32) visar att 
nettokostnadsavvikelsen för Flen har varierat mycket de senaste åren. Under perioden 
2013-2020 var värdet negativt, och kostnaderna därmed lägre än statistiskt förväntat. Det 
kan vara intressant att följa upp om år 2021, när avvikelsen blev positiv, var en vändpunkt. 
 



54

 
Diagram 32: Nettokostnadsavvikelse gymnasieskola i procent. Jämför Flen med flera 
kommungrupper. (Källa Kolada, nyckeltalsid: N17001) 

Extern samverkan kring gymnasieutbildning 

Flens kommun har avtal med grannkommuner om mottagande av elever i gymnasieskola. 
Med Gnesta, Vingåkers och Katrineholms kommuner finns samverkansavtal som innebär att 
kommunernas ungdomar kan söka gymnasieutbildning på lika villkor. Eftersom vare sig 
Gnesta eller Vingåkers kommun har egna gymnasieskolor så gäller ansökningsrätten för 
elever i dessa kommuner att söka sig till Prins Wilhelmgymnasiet som förstahandssökande. 
Avtalet med Katrineholm är specificerat för vissa specifika program/inriktningar och 
omfattar inte de nationella program som drivs i Flen. Liknande samverkansavtal som Flen 
har med Katrineholm finns också med Nyköpings och Eskilstuna kommuner, samt med 
Region Sörmland/Öknaskolan. Eskilstuna kommun ska enligt avtalet informera Flens 
kommun om förändringar i utbildningsutbudet. För de utbildningar som samverkansavtalen 
gäller innebär de att bosättningskommunen åtar sig att betala mottagarkommunen för 
kostnader för elevplatsen. Kostnadsnivån ska motsvara mottagarkommunens självkostnad. I 
Flens kommuns resursfördelningsmodell anges att bidragsbelopp för de program (och 
inriktningar) som kommunen själv inte erbjuder, vid ersättning till fristående skolor, ska 
baseras på ett snitt av de kostnadsnivåer som gäller enligt samverkansavtalen med 
Eskilstuna, Katrineholm, Nyköping och Region Sörmland (BUK 20230216 § 20). 
 
Barn- utbildnings- och kulturnämnden har också avtalad samverkan som gäller 
verksamhetsförlagd utbildning (VFU) för blivande lärare - bland annat gymnasielärare.  
Tillsammans med Katrineholms kommun har avtal tecknats med Linköpings-, Mälardalens- 
och Karlstads universitet, angående VFU för lärarstudenter och för studerande vid studie- 
och yrkesvägledarprogrammet.  
 
Barn- utbildnings- och kulturnämnden har också utvecklat samverkan med Region Sörmland 
kopplat till regionens utvecklingsarbete kring ett digifysiskt lärcenter (Modda Sörmland). 
Detta är inte huvudsakligen inriktat på gymnasieskolan, utan gynnar alla skolor i kommunen, 
liksom biblioteket mm. Ett politiskt beslut har också fattats om att starta ett digitalt 
lärcenter i Flen från hösten 2023.  
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Flens kommun har under flera år arbetat tillsammans med stiftelsen Fryshuset i satsningar 
med målsättningen att stärka ungdomar (15-24 år), och öka ungas delaktighet och 
inflytande. Samverkanformen har utvecklats i ideella offentliga partnerskap där parterna 
varit barn-, utbildnings- och kulturnämnden, tidigare socialnämnden och stiftelsen 
Fryshuset. 

Prins Wilhelm gymnasieskola i Flen 

I diagram 33 visas hur antalet gymnasieelever har utvecklats dels totalt, dels hur många av 
flensungdomarna som gått på kommunens egen gymnasieskola under den senaste dryga 
tioårsperioden. Antalet gymnasieelever var som högst 2016 både totalt och vid PW. Efter 
det året har antalet gymnasieelever minskat med ett hundratal totalt sett. På PW var dock 
antalet nästan 140 elever färre år 2021 än 2017.  

 
Diagram 33: Antal elever i gymnasieskola över tid, jfr Flen totalt och Flens egen 
gymnasieskola (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N17800, N17820)  
 
Därefter har antalet elever fortsatt minska vid Prins Wilhelm gymnasieskola i Flen. Hösten 
2022 var 194 elever registrerade vid PW. Skolan driver för närvarande två 
högskoleförberedande nationella program - samhällsvetenskapliga och naturvetenskapliga 
programmen. Dessutom anordnas lärlingsutbildning inom flera yrkesinriktningar. Skolan har 
också flera av inriktningarna inom introduktionsprogram för elever som saknar full 
behörighet till nationella program. Fördelningen av elever åskådliggörs i följande diagram. 
Tio av eleverna kommer från andra kommuner (Gnesta, Katrineholm, Vingåker med vilka 
Flens kommun har avtal som ger samma antagningsvillkor, samt Gävle, Huddinge och 
Norrköping). Dessa elever fördelas över olika inriktningar och antagningsår.22 
 

 
22 Uppgifterna i stycket kommer från Prins Wilhelm gymnasieskola. 
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(a) Antal elever på högskoleförberedande program per program och årtal för 
utbildningsstart/årskurs  (totalt 83 elever [varav 14 IMV])  
 
 

 
(b) Antal lärlingselever (totalt 36 elever [varav 14 IMV]) (Uppgifter från PW-gymnasiet) 
 

 
(c) Introduktionsprogram (totalt 75 elever) 
Diagram 34 a-c: Antal elever per inriktning och antagningsår/årskurs vid Prins Wilhelm 
gymnasium i Flen. (Uppgifter gäller hösten 2022, Källa: PW) Övre diagrammet (a) visar antal 
elever på de nationella programmen (samhällsvetenskapligt och naturvetenskapligt). De 
mittersta diagrammen (b) visar fördelning av lärlingselever per antagningsår (och inriktning). 
Det nedre diagrammet (c) visar antal elever fördelat på olika introduktionsprogram (IMA= 
Individuellt alternativ; IMS= Språkintroduktion; IMY= yrkesinriktning).  
 



57

Prins Wilhelm gymnasieskola arbetar för att öka genomströmningen av elever med 
gymnasieexamen. Skolan har ambitionen23 att öka antalet elever de närmaste åren, till 
omkring 250, och har gjort bedömningen att en ökning med ca 40 elever är sannolik inom 
kort. För att locka elever arbetar skolan med olika marknadsföringsinsatser och samarbetar 
med andra aktörer. För att visa upp skolan används exempelvis sociala medier, fysiska 
produkter och besök av olika slag. Elever bjuds in till skolan och representanter för skolan 
besöker också högstadieskolorna i kommunen, samt deltar i mässor. Prins 
Wilhelmgymnasiet samarbetar med såväl vuxenutbildningen som Stenhammarskolan i Flen 
om personal och med andra kommunala verksamheter om evenemang med mera - 
exempelvis med biblioteket och kulturenheten, samt med Komtek. För den 
arbetsplatsförlagda delen av yrkesutbildningar samverkar skolan med både andra 
kommunala verksamheter och med näringslivet, så att det finns APL-platser för eleverna. 
Samverkansavtal finns med Gnesta, Katrineholm och Vingåker kommuner, vilket innebär att 
samma antagningsregler gäller för elever från alla kommunerna. 
 
Antalet ungdomar som pendlar till Flens kommun från andra kommuner för att gå på Prins 
Wilhelmgymnasiet är väsentligt lägre än antalet elever som pendlar från Flen. Efter 
flyktingvågen 2015-2016 skedde dock en markant ökning av antalet inpendlande elever. En 
majoritet av dessa pendlade då till Flen för att gå på språkintroduktion (diagram 35). 
 

 
Diagram 35: Antal elever som pendlar från andra kommuner till Flen för att få sin 
gymnasieutbildning vid Prins Wilhelm gymnasieskola (totalt respektive elever i 
språkintroduktion) (Källa: Skolverkets statistik - Graf över gymnasieungdomars pendling) 
 
Prins Wilhelmgymnasiet bemannades hösten 2022 av drygt 30 personer, varav 23 lärare. 
Räknat i heltidstjänster var det totalt drygt 26 tjänster varav knappt 20 lärartjänster. Fem 
lärare saknade lärarlegitimation och åtta saknade behörighet i något av sina 
undervisningsämnen. Av lärarna var 18 tillsvidareanställda. Vissa lärare delade sin arbetstid 
mellan gymnasieskolan och Stenhammarskolan eller vuxenutbildningen. Samverkan kring 
anställda förekommer också med vuxenutbildningen respektive elevhälsan kring studie- och 
yrkesvägledning respektive kurator. Rektor bedömde att bemanningen motsvarade skolans 
behov.24 

 
23 Uppgift från rektor. 
24 Uppgifter i stycket lämnade av rektor hösten 2022. 
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Resultat i gymnasieskola för elever vid Prins Wilhelmgymnasiet25 

Nedanstående diagram visar att antalet elever som avslutat gymnasiestudier vid 
gymnasieskolan i Flen med gymnasieexamen från nationella program. År 2014 var det 57 
elever som fick sin gymnasieexamen vid PW, vilket är tre gånger fler än år 2022. Alla åren 
utom 2018 har det varit fler elever som tagit examen från ett högskoleförberedande 
program än från ett yrkesförberedande. 
 

 
Diagram 36: Antal elever vid Prins Wilhelmgymnasiet som avslutat studier på nationellt 
program med gymnasieexamen (examensbevis). Totalt för nationella program och uppdelat 
på högskoleförberedande respektive yrkesprogram. Observera: Antal lägre än 10 redovisas 
inte i datakällan - antalet elever som fått examen från yrkesprogram åren 2019-2022 
redovisas därför inte i diagrammet. (Källa: Skolverket Siris, tabell: Jämförelse av 
betygsresultat över tid) 
 
I följande diagram (37) återges hur väl eleverna har lyckats i sina studier genom nyckeltalet 
genomsnittlig betygspoäng för avgångseleverna vid PW. Det finns brott i kurvorna för 
yrkesförberedande program och för samhällsvetenskapliga- och naturvetenskapliga 
programmen, vilket hänger samman med att data inte redovisas i datakällan (Skolverkets 
databas) om antalet elever är lågt. Betygspoängen ser ändå ut att ligga högst för elever på 
naturvetenskapligt program. För högskoleförberedande program låg betygspoängen i 
genomsnitt mellan knappa 15 poäng och drygt 16 alla åren utom 2022 då den var drygt 13. 
På de yrkesförberedande programmen var betygspoängen genomgående omkring två poäng 
lägre, utom de två senaste åren. År 2021 skilde det närmare fem poäng mellan 
betygspoängen för elever på yrkes- respektive högskoleförberedande program, medan 
skillnaden var obefintlig år 2022. I ett avsnitt ovan visas att den genomsnittliga 
betygspoängen för alla elever bosatta i Flen på yrkesprogram legat runt 13 (snarare än runt 
12 som på PW). Övriga skillnader tycks ganska marginella. 
 

 
25 Observera: Nyckeltalen kopplat till resultat i Kolada redovisar andel av elever som uppnått resultat. Eftersom 
antalet elever vid PW är stora variationer mellan olika år förväntat, beroende på att varje enskild individ väger 
tungt i beräkningen. 
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Diagram 37: Avgångselevernas genomsnittliga betygspoäng vid avslutade nationella 
program vid Prins Wilhelmgymnasiet (nationella program totalt och per inriktning) (Källa: 
Skolverkets databas Siris: Tabell Gymnasieskola - Jämförelse av betygsresultat över tid) 

Prins Wilhelmgymnasiet - ekonomiska aspekter 

Totalt omsluter Prins Wilhelmgymnasiet ungefär 21 miljoner kronor per år.26 
 
Nedan följer en serie diagram (38 samt 39 a-d) utifrån kostnadsnyckeltal för kommunal 
gymnasieskola i Kolada, där jämförelse görs med rikets genomsnitt, kommuner som liknar 
Flen i socioekonomisk mening och sörmlandskommunerna27. Det översta diagrammet (38) 
visar totalkostnaden medan de fyra mindre diagrammen (39 a-d) visar nedbrytning på vissa 
av de delar som ingår i totalkostnaden (undervisning, lokaler, måltider och lärverktyg). 
Totalt sett har kostnaderna per elev varit högre i Flens kommunala skola än i riket i 
genomsnitt, vilket inte är förvånande givet att skolan är relativt liten. Kostnaden per elev har 
också ökat mer än rikets genomsnitt, vilket den även gjort i kommuner som liknar Flen 
socioekonomiskt. Diagrammen visar även att kostnaderna även per elev ökade kraftigt 
under det stora flyktingmottagandet runt 2016. Inte bara ökade antalet elever då kraftigt, 
de nya eleverna hade också nya behov som skolan behövde möta. Som visas i diagrammet 
med utvecklingen av elevantal på Prins Wilhelmgymnasiet i föregående avsnitt, var antalet 
elever högt år 2016 för att därefter minska. Fem år senare var elevantalet nästan 140 elever 
färre. En del kostnader är svåra att påverka på kort sikt i en verksamhet som är 
specialiserad. Lärare ska vara behöriga för de ämnen de undervisar i oavsett om 
undervisningen ges för grupper om 25 elever eller grupper om sju. Gymnasieskolan i Flen 
har under senare år varit nödgad att anpassa såväl programutbud, gruppsammansättning 
som arbetssätt. Kostnaden per elev har ändå fortsatt öka under den period som redovisas i 
diagrammen. 
 
Om kostnader per elev bryts ned på olika beståndsdelar synliggörs att ökningen efter 2016 
är särskilt markerad på två områden - undervisningskostnader och lokalkostnader (diagram 

 
26 Uppgift från rektor hösten 2022. 
27 Det ovägda medelvärdet för sörmlandskommunerna varierar mycket för flera av nyckeltalen, vilket inte kan 
förklaras här.  
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a och b nedan). Det är de områden där kostnaderna är störst, och även de områden som är 
svårast att påverka på kort sikt. Måltidskostnader är något högre per elev vid PW än för 
elever vid kommunala skolor i genomsnitt, medan kostnaderna för lärverktyg under hela 
perioden varit lägre vid PW än genomsnittligt vid kommunala skolor. 
 

 
Diagram 38: Kostnad för kommunal gymnasieskola (per elev) - totalt. (Källa: Kolada, 
nyckeltalsid: N1700728) 
 

a) b) 

c) d) 
Diagram 39: Kostnader per elev i kommunal gymnasieskola för: a) undervisningskostnader 
(Kolada nyckeltalsid: N17010); b) lokalkostnader (Kolada nyckeltalsid: N17008); c) måltider 
(Kolada nyckeltalsid: N17012); d) Kostnader för lärverktyg (Kolada nyckeltalsid: N17011). 
Jämför Flen med rikets genomsnitt, sörmlandskommunernas ovägda medelvärde och 
kommuner som liknar Flen i socioekonomisk bemärkelse. 
 

 
28 Denna statistikuppgift visar den totala kostnaden per elev i den kommunala gymnasieskolan för valt år. I 
statistiken ingår kostnader för: lokaler och inventarier, måltider, elevhälsa, undervisning, lärverktyg, övriga 
kostnader. Skolskjuts ingår inte. Kostnaden för kommuner i gymnasieförbund redovisas inte, då merparten av 
kostnaden för dessa redovisas som köpt verksamhet. Källa: SCB. 
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Sveriges kommuner och regioner (SKR) och Rådet för främjande av kommunala analyser 
(RKA) drev under 2021-2022 ett projekt kallat effektivare kommun, vilket Flens kommun 
deltog i. I samband med projektet tog SKR och RKA fram index för att mäta effektivitet i 
kommunala verksamheter. Effektivitetsindexet väger samman kvalitetsindex och 
resursindex för specifika verksamhetsområden. Kommunernas värden placeras på en skala 
från 0 till 100 där 100 är bäst. En verksamhet som index har tagits fram för är den 
kommunala gymnasieskolan29. 
 

 
Diagram 40: SKR:s och RKA:s Effektivitetsindex för kommunal gymnasieskola (Kolada, 
nyckeltalsid: U1790030) 
 
Effektivitetsindex är således en funktion av uppmätt kvalitet och insatta resurser. I 
kvalitetsmätningen inkluderas för kommunala gymnasieskolor dels andel elever som fått 
examen inom fyra år, dels resultat från elevenkät. Baserat på detta tas ett index fram. För 
resursindex är basen programvalsjusterad kostnad. I båda indexen placeras kommuners 
värde på en skala från 0 till 100 där 100 är bäst . Detta innebär att om värde saknas för 
kvalitets- eller resursindex så kan effektivitetsindex inte tas fram. I Flens fall har 
kvalitetsindex inte kunnat tas fram för åren 2020-2021. För de år som värden finns för 
kommunal gymnasieskola i Flen (2016-2019) har effektivitetsindexnivån varit lägre än det 
ovägda medlet för alla kommuner, och än mer i jämförelse med genomsnittet för 
kommuner som liknar Flen med avseende på socioekonomiska faktorer (diagram 40). Vad 
Flens relativt svaga värde förklaras av varierar mellan olika år (se diagram 41 a och b nedan). 
Det år (2018) som kvalitetsindexet var som högst var samtidigt resurindexet som lägst. 
Resursmässigt rör sig Flens kurva i närheten av det ovägda medelvärdet för landets 
kommuner efter 2017. 

 
29 Se även verksamheten “Ekonomiskt bistånd” längre fram i rapporten. 
30 Nyckeltalsbeskrivning: Effektivitetsindex är en sammanvägning av kvalitetsindex och resursindex för 
kommunal gymnasieskola. Kvalitetsindex och resursindex är normaliserade så att alla kommunernas värden 
placeras på en skala från 0 till 100 där 0 är sämst och 100 är bäst. För att inte extremvärden ska få för stort 
genomslag sätts värdet till 0 för kommuner med värden under percentil 2,5, och 100 för kommuner med 
värden över percentil 97,5. För de kommuner som har data på både kvalitetsindex och resursindex beräknas 
ett medelvärde, och därefter normaliseras även medelvärdet till en skala från 0 till 100 på samma sätt. Index 
utgörs av det normaliserade medelvärdet. Källa: RKA:s beräkningar baserade på uppgifter från SKR, SCB, 
Skolverket samt Skolinspektionen 
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Diagram 41 a-b: a) Kvalitetsindex kommunal gymnasieskola (Kolada nyckeltalsid: U17401); 
b) Resursindex kommunal gymnasieskola (Kolada nyckeltalsid: U17001) 
 
Givet att antalet elever som tar examen från nationellt program de senaste åren har varit 
litet vid PW och dessutom har varierat kraftigt från år till år är det naturligt både att 
kvalitetsindexet varierar mycket mellan olika år och att resultat saknas för vissa år. Därför är 
detta kanske inte det mest givande måttet på effektivitet för just denna verksamhet i Flens 
kommun. 

Faktorer som påverkar ungas val av gymnasieutbildning och -skola (resultat från enkät) 

En inbjudan att delta i en digital enkätundersökning skickades till 580 unga födda 2004, 
2005 och 2006. Syftet var att få djupare kunskap om vilka faktorer som påverkar ungdomar i 
deras val av gymnasieutbildning och gymnasieskola. Det var ett totalutskick – alltså var 
ambitionen att skicka erbjudandet till alla folkbokförda ungdomar i de aktuella åldrarna. 
Namn och adressuppgifter kom från Barn-, utbildnings- och kulturförvaltningens register 
över folkbokförda. Av dessa är det känt att 16 aldrig nådde mottagaren eftersom 
adressuppgifter saknades eller var inaktuella. Totalt lämnade 83 personer svar (alla svarade 
dock inte på alla frågor). Totalt sett var svarsfrekvensen därmed låg – 14,7 procent. 
Enkätsvaren och resultaten från undersökningen säger enbart något om de som svarat – det 
är inte en statistisk undersökning. I bilaga 1 återges resultatet per fråga. Här lyfts några 
reflektioner utifrån enkätundersökningen.  

Reflektioner utifrån enkätsvaren 

Det går, som betonats tidigare, inte dra några långtgående slutsatser om ungdomars 
gymnasieval utifrån den här enkätundersökningen eftersom svarsfrekvensen är låg och det 
inte är möjligt att veta i vilken grad de som svarat är representativa för hela den aktuella 
åldersgruppen. I materialet tycks exempelvis kvinnor, elever som läser ett nationellt 
program, elever på högskoleförberedande nationella program, elever på 
samhällsvetenskapligt program mm i viss utsträckning vara överrepresenterade. 
Undersökningen ger, detta till trots, värdefull kunskap om just de 83 personer som bidragit 
med sina svar och något om hur de ser på sitt val av gymnasieutbildning och skola. Dessa 
ungdomars svar ger indikationer om vad som påverkat åldersgruppen vid gymnasieval, vilket 
kan användas som underlag för att öka förståelsen för ungas val, även om undersökningen 
inte visar en ”hel sanning”. 
  



63

Det finns några saker som framstår som särskilt väsentliga för många flensungdomars val av 
utbildningsinriktning och skola. Glädjande nog var intresse den mest frekventa motiverande 
faktorn i de svarande ungdomarnas val av utbildning. Möjlighet till fortsatta studier och 
strategiska val av utbildning för en tänkt yrkesinriktning var också vanliga motiv. Det pekar 
på att det finns målmedvetenhet och framtidssyn i respondentgruppen. Att så hög del av de 
svarande anger att man är nöjd eller mycket nöjd med sin utbildning talar för att dessa 
unga, trots att en majoritet av dem önskat mer information i någon del innan valet, har 
fattat välgrundade beslut när de gjort sina val. 
  
Det går att resonera på motsvarande vis när det gäller de ungas val av skola. 
Respondenterna som gick ett nationellt program eller IM var utspridda på 19 olika skolor 
(inklusive PW). Eleverna motiverade sina val av skolor både utifrån vilken skola som hade 
den inriktning man var intresserad av, utifrån bedömningar av skolans attraktivitet och 
baserat på rekommendationer. Den stora majoriteten av eleverna var nöjda med sin skola, 
vilket antyder att deras val varit välgrundat. 
  
Undersökningen ger dock väldigt svagt underlag när det gäller den, i Flen ganska stora 
grupp, som inte läser ett nationellt gymnasieprogram, dvs de unga som läser 
introduktionsprogram, deltar i KAA-verksamhet eller befinner sig utan sysselsättning. Det är 
en stor svaghet med undersökningsunderlaget. Denna grupp är en viktig målgrupp för de 
aktiviteter som projektet för höjd utbildningsnivå och ökad egen försörjning är inriktat på. I 
samband med det här projektet har en del ungdomar som hör till den gruppen istället 
intervjuats enskilt eller i grupp genom kommunens verksamhet för aktivitetsansvaret (se 
nedan) 
  
Kopplat till Prins Wilhelmgymnasiet ger undersökningen en del underlag som kan vara av 
intresse, både ur perspektivet verksamhetsutveckling för skolan och ur ett mer 
övergripande perspektiv. Flens kommun har i olika sammanhang (bland annat i 
Hållbarhetsprogrammet) formulerat som målsättning att fler elever ska välja kommunens 
egen gymnasieskola. De svar som lämnats i den här enkätundersökningen gör det rimligt att 
befara att det kan vara svårt att uppnå den målsättningen av flera skäl utöver att antalet 
unga i åldersgruppen 16-18 år väntas fortsätta minska och att andelen av de unga som har 
valt PW sjunkit markant under senare år. De svarande i den här undersökningen är som 
påtalats i mycket hög grad nöjda med både sin utbildning och sin skola (vilken för det stora 
flertalet är en annan skola än PW). Att få framtida unga att välja PW som har ett begränsat 
antal utbildningar och ett, enligt många av de svarande, dåligt rykte kan bli utmanande, 
givet den stora bredd av utbildningsinriktningar som finns inom pendlingsavstånd och den 
positiva bild som förmedlas kopplat till andra skolor. Bland de svarande finns också stor 
spridning i val av program (alla sex högskoleförberedande och nio av tolv yrkesförberedande 
program) och inriktningar. Det är en efterfrågan som knappast är realistiskt möjlig för en 
enskild skola i en mindre kommun att tillgodose. Till det kommer att så många av 
respondenterna särskilt kommenterade att man av olika skäl aktivt valde bort Flen som 
studieort. Att vända en sådan inställning är utmanande och krävande. Hälften av de 
respondenter som faktiskt gick på PW var i och för sig nöjda eller mycket nöjda med skolan, 
men inte ens de hade alla PW som förstahandsval. 
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Flera unga har tagit sig tiden att lämna kommentarer både kring vad man uppskattar med 
sin skola och sin utbildning och vad man ser som positivt respektive mindre positivt med PW 
specifikt. Dessa kommentarer och en del av det övriga underlaget kan vara av värde i PW:s 
arbete för att utveckla sin verksamhet och/eller för politiska prioriteringar kring 
gymnasieutbildning för kommunens gymnasieungdomar. 

Första ansökningsomgången inför höstterminen 2023 

Val till höstens terminsstart har genomförts. De unga som gjort val är främst avgående 
elever från årskurs 9 vid skolor i Flen, men även ett antal ungdomar som gått 
introduktionsprogram, eller som kommer från en högstadieskola utanför Flen finns bland de 
sökande.  Av de 55 elever som valt Prins Wilhelmgymnasiet i första hand, saknade 35 full 
behörighet vid ansökningstillfället. De siffrorna kommer att förändras när de slutliga 
ansökningarna som grundas på slutbetyg behandlas. Mest populärt i första 
ansökningsomgången var det naturvetenskapliga programmet. Dit har 16 unga sökt i första 
hand, varav hälften hade behörighet vid ansökningstillfället. PW har 30 platser på 
programmet. Samhällsvetenskapliga programmet är också planerat för 30 platser. I första 
ansökningsomgången har 7 unga sökt det programmet i första hand. Utöver 
naturvetenskapligt och samhällsvetenskapligt program anger skolan att man har 60 platser 
inom introduktionsprogram samt fem platser vardera inom lärlingsinriktat yrkesprogram 
med inriktning mot bygg- och anläggnings-, barn- och fritids-, försäljning- och service-, 
restaurang- och livsmedels-, vvs- och fastighets- samt vård- och omsorgsprogrammen, plus 
två olika inriktningar på naturbruksprogrammet. Ingen förstahandssökande finns i första 
omgången till fyra av dessa lärlingsinriktningar. Däremot är intresset större än antalet 
tillgängliga platser när det gäller bygg- och anläggnings- respektive barn- och 
fritidsprogrammen. Totalt har 22 ungdomar sökt en lärlingsutbildning. Av dessa saknade 
majoriteten full behörighet vid ansökningstillfället.  
 
I valomgången har också 178 unga boende i Flens kommun gjort förstahandsval till skolor i 
andra kommuner. Av dessa saknade 55 behörighet vid ansökningstillfället. Flest unga har 
valt en skola i Eskilstuna (88 personer), därefter är en skola i Katrineholm vanligast (42 
unga), och till Nyköping har 27 personer sökt i första hand och enstaka ungdomar har också 
sökt till skolor i ytterligare nio kommuner. Valen riktas alltså till en stor bredd av både skolor 
och program. Till följande program gjordes tio eller fler förstahandsansökningar till en skola i 
en annan kommun: 

● Samhällsvetenskapligt program (20) 
● Ekonomiprogrammet (17) 
● Bygg- och anläggning (16) 
● Naturbruk (16) 
● Fordon- och transport (16) 
● Teknik (14) 
● Estet (14) 
● Vård- och omsorg (12), samt 
● El- och energi (10) 
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Det kommunala aktivitetsansvaret i Flens kommun 
Som beskrivits i tidigare avsnitt är landets kommuner skyldiga att både hålla sig informerade 
om vad unga i åldern 16-20 år som inte studerar på gymnasieskola eller arbetar gör, och att 
erbjuda dessa ungdomar individanpassade aktiviteter. Målet är att försöka förmå de unga 
att återuppta studier, eller ge stöd för sysselsättning. Unga som har avslutat 
gymnasiestudier med examen ingår inte i ansvaret. I diagram 42 ges exempel från 2021 som 
visar att andelen unga som berörs av detta ansvar var jämförelsevis hög.  
 

 
Diagram 42: Andel av unga under 20 år som var berörda av det kommunala 
aktivitetsansvaret (KAA) första halvåret 2021. Jämför Flen med Sörmland, alla kommuner 
(genomsnitt) och män/kvinnor i riket (Källa - Skolverkets databaser) 
 
Antalet ungdomar rapporterade inom ramen för det kommunala aktivitetsansvaret var 132 
personer under det första halvåret 2021. Av dessa var knappt 57 procent män. Nära 70 
procent av dem var födda 2001 eller 2002, vilket innebär att just dessa ungdomar inte 
längre ingår i det formella ansvaret efter 2022. 
 

 
Diagram 43: Unga rapporterade för KAA-verksamhet första halvåret 2021 i Flens kommun. 
Sorterade på andel per födelseår (Källa - Skolverkets databaser) 
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I Flens kommun har en högre andel av barn och unga utländsk bakgrund i jämförelse med 
genomsnittet för landets kommuner. Åren 2020 och 2021 var andelen i åldern 15-19 år som 
var födda utomlands omkring 29 procent i Flens kommun. Riksgenomsnittet för 
åldersgruppen var under 17 procent (SCB:s befolkningsstatistik). Diagram 44 visar att 
representationen av unga med utländsk bakgrund  inom KAA i Flen i relativt hög grad 
motsvarade fördelningen i åldersgruppen totalt sett, under det första halvåret 2021.  
 

 
Diagram 44: Andel av ungdomar rapporterade som aktuella för KAA-verksamhet sorterade 
på inrikes- utrikes född. Jämför Flen och genomsnitt för landets kommuner. (Källa - 
Skolverkets databaser) 
 
En av ungdomsgrupperna som omfattas av aktivitetsansvaret är elever som avslutar den 
skolpliktiga grundskolan, men som inte går på gymnasieskolan året efter. Andelen unga i 
den gruppen i Flen har överstigit genomsnittet för riket hela perioden efter 2014. Andelen 
har varierat mellan 2,8 och 4,9 procent (2022: 4,9 procent i Flen då genomsnittet i riket var 
2,3).  
 

 
Diagram 45: Andel elever som avslutat årskurs 9 på vårterminen men inte återfinns i 
gymnasiestudier följande hösttermin. Jämför unga folkbokförda i Flen med rikets 
genomsnitt, ovägt medel för sörmlandskommunerna samt kommuner som liknar Flen i 
socioekonomisk bemärkelse (Kolada, nyckeltal N17528) 
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Utöver dessa ungdomar tillhör unga som saknar behörighet till nationella gymnasieprogram 
efter grundskolan KAA-verksamhetens potentiella målgrupp. Så länge dessa unga går ett 
introduktionsprogram är de dock i första hand gymnasieskolans ansvar. Dessutom ingår 
elever som har påbörjat men avslutar gymnasiestudierna innan examen också målgruppen 
för KAA. Det är en utmaning för verksamheten att få kontakt med alla individerna. Det är 
också relativt vanligt att individerna har psykosociala förutsättningar som påverkar deras 
förutsättningar både för skolgång och för deltagande i olika aktiviteter. Arbetet med dessa 
unga kräver därför stor flexibilitet och är resursintensivt. 
 
I Flens kommun finns en verksamhet riktad till de ungdomar som omfattas av 
aktivitetsansvaret. Verksamheten har utvecklats mycket under senare år. Den är 
organiserad inom kommunens arbetsmarknadsenhet. För dessa ungdomar har projekt 
“React EU - Ung Comback” drivits för att stärka insatserna för målgruppen. Projektet 
riktades även till en vidare grupp av unga. Projektet “ung Comeback” initierades efter 
coronapandemin för att möta ökade behov från unga som inte klarat gymnasiestudier när 
gymnasieskolorna drev sin verksamhet huvudsakligen på distans. Projektet var 
delfinansierat av Europeiska socialfonden och var ett samverkansprojekt där 
samordningsförbundet RAR Sörmland var huvudägare för det delprojekt som Flens kommun 
ingått i. Det avslutades våren 2023. Inom ramen för projektet utvecklades arbetssätt och 
metoder för att stärka deltagarna. Det är arbetssätt som nu ska ingå i ordinarie verksamhet. 
 
Exempel på KAA-verksamhetens insatser är: coachning/motiverande samtal, 
gruppaktiviteter inriktade på bland annat arbetsmarknadskunskap, privatekonomi och 
vardagsliv, samt den sk “verkstan” där ungdomarna får stöd i att skriva CV och söka jobb 
eller utbildning). Ungdomarna kan också ingå i den kommunala arbetsmarknadsenhets egna 
arbetslag. Ytterligare ett projekt - SIKTA Unga - har drivits under en period. Det är riktat till 
unga som har behov av mer stöd och rehabiliterande eller samordnande insatser.  
 
Under första kvartalet 2023 har i genomsnitt 53 unga per månad tagit del av insats via 
kommunens KAA-verksamhet. Verksamheten omsluter omkring 2,5 miljoner kronor per år 
(personalkostnader inklusive PO ingår)31. Utöver detta tillkommer lokalkostnader på 
omkring 135 000 kronor per år.  
 
KAA-verksamheten håller på att utveckla sin samverkan med Prins Wilhelmgymnasiet, för 
att stärka de ungas möjligheter att återgå till gymnasiestudier. Även samverkan med 
grundskolan ska stärkas. Det arbetet har inletts med Stenhammarskolan och kommer att 
utökas med de två fristående grundskolor som finns i kommunen. Dessutom undersöks 
möjligheter för samverkan med vuxenutbildningen, även om den kommunala 
vuxenutbildningen är riktad till personer över 20 år.  
 
Kvalitativa intervjuer har under hösten 2022 genomförts både i grupp och enskilt med 30 
ungdomar som vid tidpunkten var inskrivna i kommunens KAA-verksamhet eller Projekt 
“ung Comeback” samt 15 föräldrar till ungdomar i denna målgrupp. Inför intervjuerna togs 
en mall fram med specifika intervjufrågor. Då intervjuerna var semistrukturerade fanns det 

 
31 I PO (=personalomkostnadspålägget) ingår bland annat de lagstadgade arbetsgivaravgifterna och den 
kollektivavtalade avtalspensionen. 
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möjlighet att ställa följdfrågor utifrån hur ungdomarna och föräldrarna svarade på frågorna. 
I bilaga 2 återges svaren per fråga.  
 
Det går inte att dra några långtgående slutsatser om ungdomars anledning till avhopp eller 
behov av stöd för att klara skolgång baserat på underlaget, eftersom det inte går att veta i 
vilken grad de svarande som deltagit i intervjuerna är representativa för hela den aktuella 
målgruppen. Intervjuerna med de unga och deras föräldrar ger ändå värdefull kunskap 
bland annat om hur de unga upplevde sin skolgång och om vad som påverkar avhopp från 
skola, vilket kan användas som underlag för att öka förståelsen för just denna målgrupp. 
 
Det går inte att nog att betona vikten av att samhället i stort och kommunens verksamheter 
specifikt genomför insatser tidigt och att insatserna är anpassade efter de enskilda ungas 
behov och förutsättningar. Rätt stöd i rätt tid kan ge rätt förutsättningar för denna 
målgrupp. Sedan den 1 juli 2019 gäller bestämmelser i skollagen om en garanti för tidiga 
stödinsatser. Syftet med en garanti för tidiga stödinsatser är att uppmärksamma elever som 
är i behov av stöd i sitt lärande och utformas efter varje elevs behov. Målet är att fler elever 
ska nå en fullständig grundskoleutbildning. De unga och föräldrar som intervjuats har inte 
berörts av de nya bestämmelserna.  
 
Anpassningar av olika slag är något som både föräldrar och de unga berör i sina svar utifrån 
de olika frågeställningarna. Även om merparten beskriver anpassningar i form av saker 
direkt relaterade till skola så finns en antydan i underlaget om att skola, socialtjänst och 
hälso- och sjukvård till viss del saknar en gemensam struktur för att kunna främja 
anpassningar för dessa unga. Inte heller framgår att de ungas eller föräldrars kunskaper har 
involverats i den grad de bör ha gjorts i vare sig planering eller uppföljning. Om de unga och 
deras föräldrar görs delaktiga i planering är det lättare att komma åt “rätt” problem. Det är 
inte lika effektivt att arbeta reaktivt som att arbeta proaktivt.  

Kommunal vuxenutbildning32  

Inom ramen för den kommunala vuxenutbildningen anordnas komvux som grundläggande 
utbildning, komvux på gymnasienivå, yrkesinriktad vuxenutbildning och svenska för 
invandrare (sfi), samt komvux som särskild utbildning. På plats i vuxenutbildningens lokaler i 
aktivitetshuset Skjortan erbjöds vintern 2022/2023: 

● särskild utbildning för vuxna på grundläggande och gymnasial nivå - i ämnena 
svenska, engelska och matte,  

● komvux på grundläggande nivå i följande ämnen: svenska som andraspråk, engelska, 
matte,  

● komvux på gymnasial nivå i följande ämnen: svenska som andraspråk, engelska, 
matte, naturkunskap, programmering och fysik,   

● sfi, samt 
● “extrasvenska”, en kurs utformad för en målgrupp med kort utbildningsbakgrund 

som har svårt att tillgodogöra sig sfi-undervisning 
 

 
32 Uppgifter (förutom de som härstammar från Kolada) har lämnats av Vuxenutbildningens rektor vintern 
2022/2023. 
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Dessutom kan kommunens invånare beredas utbildning för vuxna antingen genom 
samverkan med andra kommuner, eller genom upphandlade kurser eller utbildningar. 
Yrkesutbildning genom yrkeshögskolor kan också stödjas. Stöd ges också på plats för elever 
som studerar på distans via andra anordnare. 
 
Antalet elever varierar under året eftersom vissa enbart läser någon enstaka kurs, medan 
andra läser längre sammanhållna utbildningar. Vintern 2023 läste ett hundratal elever sfi på 
plats i Flen. Ytterligare drygt 60 individer läste grundläggande komvux och knapp 100 läste 
gymnasiekurser. Till dessa kommer drygt 100 elever som läste kurser för vuxna externt, dvs 
hos andra utbildningsanordnare vilka bekostas av Flens vuxenutbildning. 
 
Vid Flens kommuns vuxenutbildning hade alla undervisande lärare vintern 2023  
lärarlegitimation. Rektor ser dock att det finns svårigheter med att rekrytera personal med 
rätt behörighet. Framåt ser verksamheten ett behov av att utveckla yrkessvenska med 
samordnad praktik samt sfi för ukrainare (flyktingar enligt massflyktsdirektivet).  
 
Under senare tid har vuxenutbildningens samarbete med arbetsmarknadsenheten och 
enheten vuxna utvecklats kopplat till individer som ingår i alla verksamheternas målgrupper. 
Exempelvis har en pedagog tagits över från arbetsmarknadsenheten för att stärka upp 
svenskinlärning (ex “extrasvenska”) ytterligare och samla alla former av bildning under 
samma "tak".  
 
Vuxenutbildningen samverkar också externt, exempelvis med Arbetsförmedlingen angående 
sammanhållen utbildning och med regionen och Arbetsförmedlingen i forumet 
vuxenutbildningen i Sörmland (VIS ). Verksamheten utvecklar nu även samarbetet med 
andra kommuner, särskilt med Viadidakt i Katrineholm. Det gäller exempelvis 
sommarundervisning, men kan i förlängningen utvecklas mer. Grannkommunerna skulle till 
exempel kunna  samarbeta kring yrkeshögskoleutbildning. 
 
Vuxenutbildningen omsluter omkring 26 miljoner kronor per år, där 14,6 miljoner kronor är 
statsbidrag från Skolverket eller Migrationsverket, detta gör att nettobudgeten för 
verksamheten landar på 11,5 miljoner kronor. Av dessa totala 26 miljoner kronor står sfi för 
11,6 miljoner kronor, varav 11 miljoner kronor kommer från statsbidrag. Tabell 5 nedan 
beskriver de minskade schablonintäkterna för nyanlända från Migrationsverket mellan åren 
2016-2023.  
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Tabell 5: Intäkter ny schablon för nyanlända från Migrationsverket under 2016-2023 (Källa - 
ekonom socialförvaltningen) 

År Belopp MIV kr Budget sfi Till BUK Till åtgärder 
plus/minus till 

nästa 

2016 30 443 030 13 0000 000 10 457 000 4 500 000 2 486 030 

2017 38 396 980 12 760 000 13 109 000 4 300 000 8 227 980 

2018 31 944 070 12 700 000 11 882 000 2 012 000 5 350 070 

2019 20 196 800 13 813 000 6 976 000 619 000 -1 211 200 

2020 12 861 910 12 931 000 4 240 000 350 000 - 4 659 090 

2021 6 762 440 11 900 000 3 200 000 0 - 8 337 560 

2022 4 830 280 9 760 000 2 083 000 0 -7 012 720 

2023 2 000 000 9 000 000 1 027 000 0 -8 027 000 

   
Bidragsbehov 
för 2023  -6 039 720 

 
Som nämndes under avsnitt 2, om nationella förutsättningar ovan, har ett studiestartsstöd 
införts för personer med kort utbildning i åldern 25-60 år, och gäller studier på grund- eller 
gymnasienivå. Kommunen avgör om en person ingår i målgruppen. Flens kommun har 
hittills inte samordnat och formaliserat samverkan kring detta med Arbetsförmedlingen. 
Icke desto mindre har invånare i Flens kommun tagit del av stödet under åren 2020-2022. 
CSN har lämnat uppgifter om nedanstående belopp utifrån tilldelade anslag. Det tilldelade 
anslaget minskas om inte föregående års anslag har använts (för 2022 fram till oktober).  
 
Tabell 6: Centrala Studiemedelsnämndens uppgifter om studiestartsstöd Flens kommun 

 2020 2021 2022 

Beviljat anslag 2 127 452 1 938 795 1 453 464 

Beslutat belopp 1 639 520 1 920 247 1 006 984 

Inte använt, respektive resterande beviljat anslag 487 932 18 548 446 480 
oktober 2022 

 
En digital enkätundersökning skickades i maj 2023 till 160 personer inskrivna på 
grundläggande eller gymnasial nivå på vuxenutbildningen i Flen, det vill säga både de elever 
som läser kurser internt och externt. Det var ett totalutskick till samtliga elever inskrivna på 
aktuella kurser eller utbildningar vid aktuellt datum. Totalt lämnade 24 personer svar, 
samtliga personer svarade på alla frågor utom två. Totalt sett var svarsfrekvensen låg (15 
procent). Enkätsvaren och resultaten från undersökningen säger enbart något om de elever 
som svarat - det är inte en statistik undersökning. I bilaga 3 återges resultat per fråga. De 
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indikationer som framkommer kan användas som underlag för att öka förståelsen för 
målgruppen även om det inte beskriver hela bilden. Dessa kommentarer och en del av det 
övriga underlaget kan vara av värde i vuxenutbildningens arbete framåt för att utveckla sin 
verksamhet. 
 
Det finns några saker som framstår som särskilt väsentliga för elevers val av studier. På 
frågan om motiv till studier framgår att det finns en stark vilja av att arbeta inom det yrke 
som kursen eller utbildningen förbereder för samt att elever är mycket intresserade av de 
ämnen som kursen eller utbildningen innehåller. Det pekar på att det finns en 
målmedvetenhet i respondentgruppen samt att elever har gjort välgrundade studieval även 
utifrån underlaget kring nöjdhet med sitt val av kurs eller utbildning.  
 
Vuxenutbildningen bedrivs på olika nivåer, med olika inriktningar, och i olika  former, vilket 
gör jämförelser komplicerade. Många elever studerar en enstaka kurs under en kortare tid, 
medan andra är heltidsstuderande under längre perioder. I kolada finns inte omräkning till 
heltidsstudier eller årsmedelvärden på alla nivåer. Därför ges här endast ett par exempel på 
jämförelser med andra kommuner med avseende på kostnader och resultat. Det första 
diagrammet (46) pekar på att kostnaderna per heltidsstuderande i komvux har ökat mer än 
riksgenomsnittet. Sörmlandskommunerna följer ett liknande mönster som Flen, men på en 
ytterligare högre nivå. Sedan 2017 har kostnaderna i Flen hållit en likartad nivå som 
riksgenomsnittet - omkring 50 000 kronor per heltidsstuderande. Flens kurva vek nedåt 
mellan 2020 och 2021.  
 

 
Diagram 46: Kostnad för komvux - per heltidsstuderande (Källa - Kolada, nyckeltalsid: 
N1800133) 
 
I följande diagram (47 a-b)  visas istället en jämförelse mellan nettokostnadsutvecklingen för 
grundläggande utbildning på komvux per heltidsstuderande (a) respektive utslaget per 
invånare (b). Liksom i föregående diagram ligger nettokostnad per heltidsstuderande på 
grundnivå förhållandevis lågt jämfört med riket och särskilt jämfört med 
sörmlandskommunernas ovägda medelvärde. Även nettokostnaden per helårsstuderande 
på grundnivå landade de två senaste åren på omkring 50 000 kronor per heltidsstuderande. 
Så långt ett positivt resultat.  Nettokostnaden för komvux på grundläggande nivå utslaget 

 
33 Nyckeltalsbeskrivning: Bruttokostnad minus interna intäkter och försäljning till andra kommuner och 
regioner för komvux, dividerat med antal heltidsstuderande. Avser samtlig regi. Källa: SCB och Skolverket. 
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per invånare ger en annan bild. Utslaget per invånare har kostnadsnivån i Flens kommun 
snarare legat högt. Högre kostnader per invånare är dock väntat i kommuner med relativt 
liten befolkning och jämförelsevis små verksamheter. Flen är dessutom en kommun med 
relativt låg utbildningsnivå hos den vuxna befolkningen, vilket gör att kommunal 
vuxenutbildning är en viktig verksamhet för att stärka medborgarnas förutsättningar. Att 
befolkningen i Flen dessutom har minskat, och kostnaderna därmed får slås ut på färre ät 
också en faktor som påverkar. 
 

 
Diagram 47 a-b: a) Nettokostnad för grundläggande vuxenutbildning räknat per 
heltidsstuderande (Kolada, Nyckeltalsid: N1802034 ); b) Nettokostnad grundläggande 
vuxenutbildning räknat per invånare (Kolada, Nyckeltalsid: N1800435) 
 

 
Diagram 48: Andel kursdeltagare i komvux på gymnasial nivå som har avslutat med 
godkända betyg, i huvudmannens skolenheter, andel av de som avslutat eller avbrutit kurs 
under året. (Källa: Kolada, nyckeltalsid N1894536) 
 

 
34 Nyckeltalsbeskrivning: Bruttokostnad minus interna och externa intäkter för grundläggande vuxenutbildning 
med kommunal anordnare dividerad med antal heltidsstuderande inom grundläggande vuxenutbildning med 
kommunal anordnare. Uppgiften avser kalenderår. Källa: SCB och Skolverket.] 
35 Nyckeltalsbeskrivning: Nettokostnad för grundläggande vuxenutbildning, dividerat med antal invånare totalt 
31/12. Med nettokostnad avses bruttokostnad minus bruttointäkt. Avser undervisning av vuxna motsvarande 
grundskolans år 1-9. Avser samtlig regi. Källa: SCB:s Räkenskapssammandrag. 
36 Nyckeltalsbeskrivning: Antal kursdeltagare i komvux på gymnasial nivå som har avslutat kurs med godkända 
betyg, dividerat med antal kursdeltagare som avslutat eller avbrutit kurs i komvux på grundläggande nivå. 
Kursdeltagare som läst individuella kurser eller orienteringskurser, samt kursdeltagare vars kurser fortsätter 
under nästa kalenderår är exkluderade ur nämnaren. En kursdeltagare kan räknas flera gånger om hen deltagit 
i mer än en kurs under perioden. Avser lägeskommun. Källa: Skolverket 
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I diagram 48 ovan visas att för de två år som Kolada publicerat resultat för är skillnaderna är 
små mellan hur stor andel av kursdeltagare på komvux (gymnasial nivå) när Flens kommun 
jämförs med rikets genomsnitt, kommunerna i Sörmland och kommuner som liknar Flen i 
socioekonomisk bemärkelse. Undantaget är den högre nivå (+ tio procentenheter) som ses 
år 2021 i kommuner som liknar Flen när det gäller socioekonomiska förutsättningar. Alla 
övriga värden är något under eller något över 70 procent.  

Sfi-verksamhet 

Antalet årliga elever i sfi-utbildning vid vuxenutbildningen i Flens kommun har minskat 
under perioden efter 2018 (diagram 49 - avser kalenderår, mätt den 15 oktober). Antalet 
individer totalt ser nu ut att vara tillbaka på nivån innan flyktingvågen 2015-2016. Som 
störst var verksamheten 2018 när knappt 460 personer deltog i sfi-undervisning. Antalet var 
2021 närmare 40 procent lägre. Antalet har därefter fortsatt sjunka. Vintern 2022/2023 var 
91 elever inskrivna på sfi på dagtid och 13 elever på kväll/distans. Av dessa hade tio elever 
utbildningsplikt hos Arbetsförmedlingen och läste därför sammanhållen utbildning för 
nyanlända vuxna. Antalet som läser sammanhållen utbildning förväntas minska.  
 

 
Diagram 49: Antal elever i sfi-utbildning (Flen totalt, samt könsuppdelat) (Kolada, 
nyckeltalsid: N18801; Uppgiften avser kalenderår, mätt 15 oktober) 
 
Nedanstående diagram (50) visar hur fördelningen av kursdeltagare per studieväg har 
ändrats över tid. Efter 2016 har andelen minskat kontinuerligt på studieväg 3 - från nästan 
50 procent av de studerande till omkring var tionde elev. Andelen elever på studieväg 1 har 
istället ökat från omkring 20 till nästan 50 procent. 
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Diagram  50: Andel kursdeltagare i sfi på studieväg 1 (A och B kurs), studieväg 2 (B och C 
kurs), samt studieväg 3 (C och D kurs), avser lägeskommun. Ursprungskälla: Skolverket, via 
Kolada nyckeltalsid: N18406; N18407; N18408). 
  
I Strategisk plan 2020-2023 med budget 2022 gavs socialnämnden i uppdrag att göra en 
total översyn av sfi-verksamheten. Översynen skulle syfta till förbättrade förutsättningar för 
individer att nå målen för utbildningen. Socialnämnden fick en återrapportering hösten 
2022, vilken man önskade få breddad och fördjupad. Nämnden återremitterade därför 
ärendet till förvaltningen. Nämnden önskade ytterligare utredning med helhetsperspektiv 
och mer information angående: 

●  sfi-verksamhet i Flen jämfört med andra kommuner; 
● det systematiska kvalitetsarbetet; 
● behov och möjligheter för ökad samverkan internt och med andra aktörer; 
● hur verksamheten bättre kan anpassas efter elevernas behov. 

  
I april 2023 godkände social- och arbetsmarknadsnämnden en kompletterande rapport. Den 
kommer att behandlas av kommunstyrelsen i juni 2023. I rapporten ges belysning utifrån de 
grunder som formulerades i socialnämndens återremiss. I översynens sammanfattning 
framgår att: 

● systematiskt kvalitetsarbete är under utformning för att fortsätta utveckla kvalitet, 
● att verksamheten nu har säkrat ett verksamhetssystem som ger möjlighet att ta fram 

relevant statistiskt underlag och därmed skapas bättre förutsättningar för att utifrån 
trovärdiga underlag analysera verksamheten, 

● samverkansforum finns och utvecklas där sfi-verksamheten samverkar dels med 
övriga vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten (AME) och enheten vuxna där 
ekonomiskt bistånd ingår (EB), dels med externa aktörer både regionalt och 
nationellt (exempelvis med Arbetsförmedlingen). I och med att vuxenutbildning, 
AME och EB återfinns inom samma avdelning bedöms det finnas förutsättningar för 
att denna samverkan utvecklas ytterligare, 

● jämförelser har gjorts med andra kommuner genom att nyckeltal som finns 
tillgängliga i kommun och landstingsdatabasen har använts. Jämförelserna visar 
exempelvis att Flens sfi-verksamhet särskiljer sig exempelvis när det gäller 
ekonomiska nyckeltal och genom att andelen sfi-elever med kort 
utbildningsbakgrund ökat snabbare än i de flesta jämförelsekommunerna.  
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I översynen dras slutsatsen att verksamhetens ekonomiska förutsättningar behöver 
tydliggöras vilket berör inte bara sfi-verksamheten som sådan. Det är en fråga som behöver 
hanteras i budgetprocessen. Hur förutsättningarna för individer som har kort 
utbildningsbakgrund ska förstärkas är i huvudsak en verksamhetsfråga. Problematiken är 
inte unik för Flen utan kan ses i många kommuner. Här kan former för ökad samverkan som 
ger individerna större koppling till arbetslivet och samhället - i kombination med 
språkträning i svenska - behöva utvecklas. I statliga utredningar har det också visat sig att 
behovet av specificerad kompetensutveckling kopplad till vuxnas lärande är stor inom 
vuxenutbildning och sfi generellt. 
 
En digital enkätundersökning har i maj 2023 skickats till 142 personer inskrivna på sfi i Flen. 
Det var ett totalutskick till alla elever inskrivna på sfi vid aktuellt datum. Enkäten var 
utformad på svenska. Lärare uppmanades att stötta elever i förståelsen kring frågor. Totalt 
lämnade 17 personer svar, samtliga personer svarade på alla frågor utom en. Totalt sett var 
svarsfrekvensen låg (11,97 procent). Enkätsvaren och resultaten från undersökningen säger 
enbart något om de som svarat, och är därmed inte en statistik undersökning. I bilaga 4 
återges resultat per fråga.  
 
Det går inte att dra några omfattande slutsatser utifrån enkätundersökningen eftersom 
svarsfrekvensen är låg. Undersökningen ger ändå indikationer kan användas som underlag 
för att öka förståelsen för målgruppen och kanske för att utveckla verksamheten. Mycket av 
det som framkommer i underlaget speglar den övergripande statistik som finns avseende 
målgruppen, såsom att en hög andel har ingen eller låg utbildningsbakgrund. De som 
svarade att de inte har arbetat tidigare var alla kvinnor, vilket inte var förvånande. Det är väl 
känt att gruppen kvinnor inom sfi har svårt att etablera sig på arbetsmarknaden. 
 
Det finns några saker som framstår som särskilt viktiga för elevers val av studier. Det 
framgår att det finns en stark vilja till att arbeta och lära sig språket hos de svarande 
eleverna. Möjligheten att fortsätta studera var också ett vanligt motiv (enbart svarande 
kvinnor). Det pekar på att det finns en målmedvetenhet i respondentgruppen. Att så hög 
andel av de svarande anger att man är nöjd eller mycket nöjd med sin kurs talar för att 
elever också har gjort välgrundade studieval.  

Arbetsmarknadsrelaterade faktorer 

I Flens kommuns arbetsmarknadsprogram 2021-2024 ges en långsiktig inriktning för arbetet 
kopplat till arbetsmarknaden i kommunen. Även i Flens kommuns hållbarhetsprogram 2030 
synliggörs denna riktning, särskilt i relation till målområde 8 i Agenda 2030. Det 
övergripande målet för Arbetsmarknadsprogrammet formulerades som “att bidra till hög 
sysselsättning och ett mångsidigt näringsliv samt höjd utbildningsnivå och livslångt 
lärande”. Det här aktuella projektet för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande baseras 
också i den inriktningen. I arbetsmarknadsprogrammet formuleras strategier för såväl höjd 
utbildningsnivå som för arbete och ekonomisk tillväxt. Samverkan både internt och externt 
med näringslivet och andra myndigheter betonas. Utifrån arbetsmarknadsprogrammet har 
en handlingsplan tagits fram. 
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Lokalt arbetsmarknadsrelaterat arbete inklusive samverkan Flens kommun och 
Arbetsförmedlingen lokalt 

Flens kommun har slutit lokala överenskommelser med Arbetsförmedlingen, i enlighet med 
den form som har utvecklats av myndigheten i samverkan med SKR. Överenskommelsen 
lyfter följande samverkansformer: 

● Samverkansplattformen - individnivå: Flens kommun är sammankallande till träffar 
två gånger per månad där en medarbetare från enheten vuxen, en medarbetare från 
arbetsmarknadsenheten och två handläggare från Arbetsförmedlingen möts kring 
individärenden. Syftet är ett sammanhållet stöd kring individens planering med 
utgångspunkt i individens nuläge och resultat av insatser. Rätt insats av rätt part vid 
rätt tidpunkt. 

● Samverkan kring ungdomar: kontaktpersoner finns både på kommunens 
arbetsmarknadsenhet och Arbetsförmedlingen Sörmland. Målsättningen är effektiv 
samverkan kring ungdomar 16-24 år. Kontakt sker utifrån behov. 

● Samverkan med fristående aktörer: Arbetsförmedlingens lokala enheter ansvarar för 
samverkan och arbetar för att skapa förutsättningar för samverkan mellan 
kommunen och fristående aktörer. Samverkan sker tre gånger per år på länsnivå, 
under Arbetsförmedlingens ansvar. Träffarna syftar till att tydliggöra kontaktkanaler 
och dela information kring utbildningar, arbete, stödfunktioner mm som är relevant 
kring individen.  

 
Utöver ovanstående samverkansformer definierade i den lokala överenskommelsen, har 
följande utveckling skett i samverkan med Arbetsförmedlingen: 

● Arbetsförmedlingen kartlägger långtidsarbetslösa boende i Flens kommun. 
Arbetsförmedlingen ska också kalla de individer som saknar aktivitet till samtal om 
situationen och vad som behövs för att individen ska komma i sysselsättning. Det 
sker i samarbete med gruppledare på ekonomiskt bistånd och kommunens 
arbetsmarknadsenheten. 

● Arbetsmarknadsenheten tillsammans med Viadidakt har fått en projektansökan 
(arbetsmarknadspolitiskt projekt) beviljad - “Ungas återtåg, i syfte att genom 
kartläggningssamtal, uppsökande verksamhet och andra kontaktskapande 
aktiviteter, samt samverkan med Arbetsförmedlingen, få unga ur gruppen “UVAS” 
att skriva in sig på kommunernas respektive ungdomstorg alternativt erbjudas en 
aktivitet hos Arbetsförmedlingens upphandlade aktörer. Målet är att minska 
långtidsarbetslösheten bland unga i Flen, Katrineholm och Vingåker.  

● Påbörjad diskussion om lokal jobbspår enligt den standardiserade modell som 
arbetsförmedlingen arbetat fram till följd av de arbetsformer som utvecklats genom 
Delegationen för unga och nyanländas till arbete (dir. 2017:20), innehållande 
rekommendationer för utförandet av jobbspåren med processteg samt principer 
inför bedömning av behov. 

 
Arbetsmarknadsenheten i Flens kommun arbetar bland annat med följande: 

● coachning/motiverande samtal för individer,  
● arbetslag (service och vaktmästeri, bygg och måleri samt Café Skjortan),  
● KLivet, som är en lågtröskelverksamhet för personer långt ifrån arbetsmarknaden,  
● samarbete med Region Sörmland utifrån Hälsoinformatörsuppdraget, 
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● projekt SIKTA unga och arbetsmarknad, för personer som är i behov av mer stöd och 
rehabiliterande/samordnade insatser, samt 

● språkvän och språkstöd. 
 
Svenskundervisning genom metoden suggestopedi har varit viktiga delar av verksamheten 
under flera år. Vintern 2023 flyttades ansvaret för undervisningen formellt till 
vuxenutbildningen, även om språkundervisning fortsatt är en av AME:s viktigaste insatser. 
Arbetsmarknadsenheten ansvarar också, som framgått ovan, för KAA-verksamheten i 
kommunen. 
 
De målgrupper som enheten framför allt riktar sig till är: 

● Individer (ungdomar och vuxna) med försörjningsstöd i behov av kompetenshöjande 
insatser via kommun, som inte har kunnat erbjudas någon arbetsmarknadspolitisk 
åtgärd via AF.  

○ Enligt kartläggning gjord inom ekonomiskt bistånd är ensamhushåll vanligaste 
mottagare av ekonomiskt bistånd, därefter barnfamiljer. Många klienter har 
otillräckliga kunskaper i svenska språket och/eller har psykisk eller fysisk 
ohälsa. Dessutom har de ofta kort utbildningsbakgrund och liten 
arbetslivserfarenhet. Det innebär svårigheter att etablera sig på 
arbetsmarknaden. 

● Ungdomar som inte studerar på gymnasiet och inte har fullständig gymnasieexamen 
(se ovan - KAA-verksamhet).  

 
Tabell 7: Kompetenshöjande insatser inom Arbetsmarknadsenhetens verksamhet 
(exempelmånad september 2022) - antal individer per insats 
Beskrivning av kompetenshöjande insats Antal involverade individer 

(exempelmånad september 2022) 

Enbart coachande/förberedande insats 32 

Suggestopedi (metod för språkinlärning) 23  

Subventionerad anställning övriga förvaltningar 14 

Ateljén (numer KLivet) 12 

Projekt Ung Comeback 8 

Projekt SIKTA unga 7 

Subventionerad anställning av KAA 6 

Arbetslag Bygg och måleri 4 

Arbetslag Service och vaktmästeri 4 

Arbetslag Café Skjortan (på uppstart) 1 

Praktik externt 1 

Annan insats 2 

Sammanlagt: 114 
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Hur många individer som arbetsmarknadsenhetens verksamhet involverar varierar över tid, 
liksom vilka insatser som är mest vanligt förekommande. I tabell 7 ovan ges ett exempel från 
september 2022. Totalt deltog då 114 personer i kompetenshöjande aktivitet hos 
arbetsmarknadsenheten. Sedan dess har 53 ärenden avslutats (fram till april 2023), 
vanligaste avslutningsorsaken är ny/förlängning av insats, vilket berör drygt hälften av dessa 
ärenden. 
 
Arbetsmarknadsenheten gör bedömningen att verksamheten har god kompetens för det 
arbete som utförs, men ser en utveckling kring samarbete och/eller kompetensförstärkning 
inom frågor som rör fysisk/psykisk hälsa. Kvalificerade och behöriga coacher finns. Enheten 
består av: enhetschef, arbetsmarknadssamordnare, coacher med olika specialisering, 
arbetsledare, pedagog, gruppledare, handledare och administratör - totalt 17 
heltidstjänster. Därutöver några subventionerade anställningar. Enheten ser vissa 
utmaningar när det gäller att hitta platser för praktik/anställning (både internt och externt, 
att kunna matcha rätt insatser utifrån individens behov, samt att nå ungdomarna som ingår i 
aktivitetsansvaret.  
 
Som framgått tidigare finns etablerad samverkan mellan arbetsmarknadsenheten och 
Arbetsförmedlingen. Enheten tillhör samma avdelning som enheten för vuxna och 
vuxenutbildningen vilket gör att den interna samverkan utvecklas, främst kopplat till 
individer i gemensamma målgrupper. Utöver detta har vuxenutbildningen överlåtit lokaler 
till arbetsmarknadsenheten för gruppverksamhet och insatser till vuxna och unga, vilket 
innebär positiva synergieffekter och lokaleffektiviseringar.  
 
Nedan följer några diagram för att ge lite jämförande underlag kopplat till kostnader för 
arbetsmarknadsåtgärder och resultat av sådana åtgärder. Först ses en jämförelse mellan 
Flens kommun, riket, liknande kommuner i socioekonomisk bemärkelse och 
sörmlandskommunerna, beträffande kostnader för arbetsmarknadsåtgärder utslaget per 
invånare. Under merparten av den dryga tioårsperiod som återges har kostnaderna i Flens 
kommun legat på liknande nivå som rikets genomsnitt. Givet att arbetslöshetsnivåerna i 
kommunen är höga, liksom andelen vuxna med låg utbildningsnivå och/eller är utrikes födda 
är närmast förvånande låg. Det hade inte varit förvånande om kurvan mer hade liknat den 
för socioekonomiskt liknande kommuner. Under rubriken “ekonomiskt bistånd” nedan finns 
en sannolik delförklaring till detta. 
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Diagram 51: Kostnad för arbetsmarknadsåtgärder i kronor per invånare och år över tid 
(Källa: Kolada, nyckeltalsid: N4000837) 
 
Resultaten av genomförda arbetsmarknadspolitiska insatser är inte alltid enkla att följa. I 
Kolada redovisas uppgifter som rapporterats från kommuner. För att ge en indikation om 
vad som hänt för individer som har deltagit i kommunala arbetsmarknadsåtgärder redovisas 
två jämförande diagram nedan. Det ska dock observeras att diagrammen bygger på enbart 
vissa årtal eftersom det saknades inrapporterade uppgifter för vissa år. Det är också viktigt 
att poängtera att det totalt sett handlar om ett ganska litet antal individer och att det efter 
nedbrytning i olika kategorier är ännu färre. I diagrammen ses andelar av deltagare, vilka i 
vissa fall begränsas till ett antal om färre än tio. 
 
Diagram 52 nedan visar bland annat att andelen deltagare som börjat arbeta efter avslutad 
arbetsmarknadsinsats har ökat under perioden 2013-2019; det sista värdet var att ungefär 
30 procent av deltagarna hade börjat arbeta (2019). Andelen som har börjat studera har å 
andra sidan minskat. 
 

 
37 Nyckeltalsbeskrivning: Bruttokostnad minus interna intäkter och försäljning till andra kommuner och 
regioner för arbetsmarknadsåtgärder, dividerat med antal invånare i kommunen den 31/12. Avser kommunens 
sysselsättningsfrämjande insatser och arbetsmarknadsåtgärder som finansieras helt eller delvis av kommunen. 
Här ingår personal på arbetsmarknadsverksamheten och arbetssökande som deltar i arbetsmarknadsåtgärder 
eller som fått kommunala anställningar, vilka erbjuds i syfte att mildra verkningarna av arbetslöshet. Även 
kommunens kostnader för arbetsmarknadsinsatser inom samordningsförbund ingår. Avser samtlig regi. Källa: 
SCB:s Räkenskapssammandrag. 
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Diagram 52: Resultat av kommunens arbetsmarknadsverksamhet (rapporterade år 2013, 
2015, 2017, 2019) - Andel38 av deltagare som vid avslut gått vidare till respektive spår - 
arbete, studier, till annan myndighet eller när uppdraget är slutfört eller deltagaren avslutat 
insats av övriga orsaker. (Källa: Kolada - nyckeltalsid: U40406; U40409; U40412; U40415; 
U40418) 
 
I diagram 53 nedan ses en jämförelse mellan Flen och andra kommungrupper när det gäller 
hur stor andel av deltagarna som gått till arbete efter avslutad arbetsmarknadsinsats. Den 
ökning som sågs i föregående diagram för Flen har medfört att Flens resultat vid mätningen 
år 2019 motsvarar genomsnittet för landets kommuner. Uppgift saknas för Flen år 2020 och 
2021. 
 

 
Diagram 53: Resultat av kommunens arbetsmarknadsverksamhet (rapporterade år 2013, 
2015, 2017, 2019) Andel av deltagare som vid avslut gått vidare till arbete. (Källa: Kolada - 
nyckeltalsid: U40406) 

 
38 Antalet deltagare som utgör underlag för andelsuppgifterna finns inte dokumenterat i Kolada för alla åren, 
men dessa uppgifter finns om antal: A: 2017 15 personer; 2019 45 personer; B: 2017 6 personer 2019 12 
personer; C: 2017 26 personer; 2019 30 personer; D: 2017 14 personer; 2019 0 personer; E: 2017 27 personer; 
2019 75 personer (källa: Kolada). 
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Arbetsmarknadsenhetens verksamhet (borträknat kostnader för KAA) har en prognostiserad 
budget för 2023 på omkring 13,8 miljoner kronor (personalkostnader inklusive PO inräknat). 
Utöver detta tillkommer strax över 600 000 kronor i lokalkostnader. Nedan exempel (tabell 
8) beskriver de besparingar som kan göras genom att få ut fler individer i subventionerade 
anställningar.  
 
Tabell 8: Exempel med ett antal subventionerade anställningar med AFs bidrag på omkring 
16 000 kronor (Källa: ekonom socialförvaltningen) 

Antal Kostnader i 5 år 
med ek.bistånd 

Kostnad i 1 år med 
anställning 

Besparing på 5 år 

25 st 12 000 000 kr 4 440 000 kr 7 560 000 kr 

35 st 16 800 000 kr 6 216 000 10 584 000 kr 

Feriearbete och praktiksamordning 

Inom kommunens arbetsmarknadsenhet ingår även ansvaret för feriearbete och 
praktiksamordning. Varje år erbjuder kommunen feriejobb till ungdomar som under året 
fyller 17 år och är folkbokförda i Flens kommun eller nyanländ med uppehållstillstånd som 
fått de sista siffrorna i sitt personnummer. Feriejobben erbjuds inom de kommunala 
förvaltningarna och i vissa av de kommunalt ägda bolagen. Arbetsuppgifterna varierar 
beroende på område.  
 
I mars 2023 antog kommunen en ny riktlinje för praktiksamordning i Flens kommunkoncern. 
Syftet med samordningen är att skapa en effektivitet och möjliggöra att verksamheter kan 
matchas mot rätt person. Målet är att kommunen bidrar och stödjer den kommande 
arbetskraften så att fler människor kommer ut i egen försörjning. I riktlinjen framgår att 
arbetsplatser med 1-19 medarbetare förväntas ta emot minst en praktikant per år och att 
arbetsplatser med 20 medarbetare eller fler förväntas ta emot minst två praktikanter per år. 
Handledarutbildning och annat stöd erbjuds kontinuerligt av arbetsmarknadsenhetens 
praktiksamordning.  

Ekonomiskt bistånd 

Ekonomiskt bistånd är ett stöd som enskilda kan ansöka om då de har problem att försörja 
sig själva eller sin familj. Ekonomiskt bistånd består av försörjningsstöd och bistånd till 
livsföringen i övrigt.  
 
Försörjningsstöd ska tillgodose hushållets mer regelbundna utgifter per månad och består 
av riksnormen samt av fem ytterligare kostnadsposter utanför riksnormen. I riksnormen 
ingår kostnader för livsmedel, kläder och skor, lek och fritid, förbrukningsvaror, hälsa och 
hygien samt dagstidning och telefon. Riksnormen är samma för hela landet och anger en 
miniminivå för de behov som ska täckas. De kostnadsposter som ingår utanför riksnormen 
är faktiska skäliga kostnader för boende, hushållsel, hemförsäkring, arbetsresor, 
fackförening och a-kassa.  
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Ekonomiskt bistånd till livsföring i övrigt ska tillgodose kostnader för behov som uppstår då 
och då såsom exempelvis kostnader för tandvård, glasögon, sjukvård och medicin, umgänge 
med barn, flyttkostnader och begravning.  
 
Här nedan följer ett diagram (54) som beskriver kostnader för ekonomiskt bistånd under en 
tioårsperiod utslaget per invånare. Diagrammet indikerar höga kostnader för ekonomiskt 
bistånd i Flen i jämförelse med riksgenomsnittet och de sörmländska kommunerna. Likaså i 
jämförelse med socioekonomiskt liknande kommuner. Kostnaderna har dessutom ökat 
kraftigt sedan 2015, men ser ut att avta och sjunka något sedan 2020. En liknande kraftig 
ökning ses även bland andra socioekonomiskt liknande kommuner, men på en lägre 
kostnadsnivå. Kostnaden per invånare ökade således under den kraftiga 
flyktinginvandringen 2015-2016, då Flens kommun tog ett stort ansvar och befolkningen i 
kommunen ökade. Efter 2017 har befolkningen minskat, vilket också påverkar utfallet på 
detta nyckeltal eftersom kostnaderna för ekonomiskt bistånd beräknas mot antal invånare.  
 

 
Diagram 54: Kostnad ekonomiskt bistånd (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N31002) 
 
I Flens kommun finns många vuxna biståndsmottagare med långvarigt behov av ekonomiskt 
bistånd. Sedan 2015 har andelen vuxna med långvarigt ekonomiskt bistånd för riket minskat 
samtidigt som det i Flen, Sörmlands övriga kommuner och liknande kommuner med 
socioekonomiska faktorer istället har ökat. I Flen har andelen ökat allra mest, men ser sedan 
2020 ut att minska (diagram 55).  
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Diagram 55: Vuxna biståndsmottagare med långvarigt ekonomiskt bistånd, andel (%) av 
befolkningen (Källa: Kolada, nyckeltalsid: N31814) (långvarigt bistånd innebär att en person 
beviljats ekonomiskt bistånd tio månader eller mer under en tolvmånadersperiod). 
 
Diagrammet nedan (56) beskriver biståndsmottagare per åldersgrupp och år mellan åren 
2012-2021. I Flens kommun har den enskilt största gruppen biståndsmottagare varit barn 
mellan 0-17 år. Nästan lika stor andel har grupperna i arbetsför ålder varit.  
 

 
Diagram 56: Antal biståndsmottagare ekonomiskt bistånd, per åldersgrupp (Källa: Kolada, 
nyckeltalsid: olika åldersgrupper: N31836, N31837, N31838, N31839, N31840, N31841; 
N31842, N31843, N31844, N31845, N31846, N31847, samt totalt: N31848) 
 
Följande diagram (57) beskriver antalet per åldersgrupp, enbart vuxna, över tid. Värt att 
notera är att åldersgrupperna från 55 år och uppåt har den mest negativa utveckling sett till 
de senaste åren.  
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Diagram 57: Antal biståndsmottagare ekonomiskt bistånd, vissa åldersgrupper (Källa: 
Kolada, nyckeltalsid: åldrar 18-39 år: N31836, N31837, N31838, N31839, N31840, N31841; 
åldrar 40 +: N31842, N31843, N31844, N31845, N31846, N31847, samt totalt: N31848) 
 
Som beskrevs ovan kopplat till kommunal gymnasieskola har SKR och RKA tagit fram ett 
index för att mäta effektivitet, vilket bygger på resurs- och kvalitetsindex, vilka i sin tur 
baseras på specifika indikatorer. Kommuner får indexvärden från 0-100 när det finns 
underlag för ingående indikatorer. I Flens fall har kvalitetsindex inte kunnat tas fram för året 
2019 när det gäller ekonomiskt bistånd på grund av att värde på en indikator saknats. 
Därmed saknas även effektivitetsindex för det året. För de år som värden finns för 
ekonomiskt bistånd har effektivitetsindex- och resursindexnivån varit lägre än det ovägda 
medlet för alla kommuner och än mer i jämförelse med genomsnittet för kommuner som 
liknar Flen med avseende på socioekonomiska faktorer. Mellan åren 2017-2018 var 
kvalitetsindexet i Flen som högst, dock var resursindexet lågt i jämförelse (diagramserie 58).  
 

 

 
Diagram 58: Effektivitets-, Kvalitets- och Resursindex ekonomiskt bistånd (Källa: Kolada, 
effektivitetssammanställning, nyckeltalsid:  U31904,  U31401, U31002) 
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Ekonomiskt bistånd bestod våren 2023 av 19,75 medarbetare och har en prognostiserad 
budget för 2023 strax under 41 miljoner kronor (personalkostnader inklusive PO inräknat), 
varav 20 miljoner kronor beräknas utbetalas i ekonomiskt bistånd. Detta är en minskning 
från föregående års utfall med omkring 12 miljoner kronor.  Utöver detta tillkommer strax 
över 600 000 kronor i lokalkostnader. Nedan tabell (9) beskriver verksamhetens kostnader 
och utfall ytterligare.  
 
Tabell 9: Ekonomiskt bistånd under åren 2021-2022 (Källa: ekonom socialförvaltningen) 

Verksamhet Utfall 2021 Utfall 2022 Budget 2023 Minskning 
Ökning 

Intäkter 4 163 3 530 3 650 -120 

Personal 9 038 11 038 12 513 1 475 

Utbetalt ek. bistånd 33 266 32 781 20 000 - 12 781 

Övriga kostnader 5  709 6 142 5 184 - 958 

Resultat 43 875 46 431  - 12 384 

Det lokala näringslivets förutsättningar och behov? 

I Flens kommun finns ett stort antal registrerade företag. Enligt det lokala företagsregistret 
finns mellan 1200 och 1300 företag i kommunen, störst med fler än 100 anställda är GB 
glassfabriken och Volvo. Många av företagen är små, med 1-4 anställda - enligt registret 
finns 755 småföretag i den kategorin. Ytterligare ett drygt 60-tal företag har 5-9 anställda. 
Företagen är spridda i många branscher och både tillverkning och servicetjänster är vanliga. 
 
I Flens kommun finns samverkansforum både branschvis och på övergripande nivå där 
Forum Flen är en samordnande kraft. Kommunen strävar efter att ha gott samarbete med 
dessa forum, inte minst genom näringslivsrådet och genom gemensamma aktiviteter. Ett 
informationsblad - Näringslivsnytt - tas fram av näringslivskontoret och förmedlar 
aktualiteter till företagen i kommunen, liksom till andra intresserade. Under senare år har 
Flens kommun medvetet arbetat för att förstärka servicen till företag bland annat när det 
gäller handläggning av tillstånds- och tillsynsprocesser, samt bemötande.  
 
I SKR:s och Business Alliance mätning av kundnöjdhet som presenterades våren 2023 ser 
arbetet ut att ha gett resultat. Kommunens NKI (nöjdkundindex) har sammanvägt 
förbättrats till index 80, vilket inneburit en klart bättre placering på rankningen (från plats 
118 år 2021 till plats 26 för år 2022). Särskilt goda var resultaten när det gäller bemötande 
och kompetens. Den här undersökningen genomförs genom enkäter riktade till företag som 
faktiskt har haft kontakter med kommunen i ärenden som har med företaget att göra. Sex 
serviceområden mäts. Enkäten besvarades av 41 företag, vilket var 42 procent av de 
tillfrågade.  
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Flens kommun använder också Svenskt Näringslivs uppföljning av företagsklimatet i 
kommuner, i den ordinarie måluppföljningen. Dessvärre ser kommunens utveckling i den 
undersökningen inte lika positiv ut. Nedan återges två diagram som hämtats från 
www.foretagsklimat.se. De visar sammanfattande resultat från den enkätundersökning som 
presenterades i maj 2023. Den kommer ligga till grund för den rankning som kommer att 
presenteras i september av företagsklimat 2022. Vid senaste rankningen som presenterades 
i  september 2022 fick Flens kommun plats 215. I denna undersökning ställs frågor till 200 
företag i kommunen. Svarsfrekvensen vid senaste utskicket var 47 procent (91 företag). 
Frågor ställs parallellt till lokala politiker. I ett av diagrammen återges både företagens och 
förtroendevaldas bedömning.  
 
Enkätresultaten var sammanvägt sämre den här gången än senast. Som det övre av 
diagrammen visar hade Flens kommun en period med starkt förbättrade resultat när det 
gäller företagens bedömning åren 2012-2019 (mörkgrå kurva). I diagrammet ses också en 
jämförelse med riket - som har en svagt positiv utveckling de senaste åren. Efter 2019 har 
utvecklingen i Flen varit tydligt nedåtgående. Som framgår i diagram 59 är förtroendevaldas 
bedömning genomgående högre än företagens. Variationerna har dock varit ganska stora 
mellan olika år när det gäller politikernas syn på företagsklimatet och den nedåtgående 
trenden som funnits bland företagen de senaste åren återfinns även i den politiska 
bedömningen.  
 

 
DIagram 59: Företags och politikers sammanfattande omdöme om kommunens 
företagsklimat, jämför Flen med riket (Källa: https://www.foretagsklimat.se/flen; 
enkätresultat presenterade maj 2023)  
 
I Svenskt Näringslivs enkät får företagen prioritera vilka områden som kommunen särskilt 
bör förbättra. Vid den mätning som gjordes senast ansåg flest att förbättrad dialog mellan 
kommun och näringsliv var det område som bör prioriteras. Se övriga i diagram 60 nedan. 
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Diagram 60: Områden som företag anser att kommunen ska prioritera för att förbättra 
företagsklimatet i Flen (Mätning presenterad i maj 2023; Källa: 
https://www.foretagsklimat.se/flen) 
 
Arbetsförmedlingen har i samverkansforum förmedlat att det fortsatt finns stora behov av 
utbildad personal och att arbetsgivare har svårt att tillsätta en del lediga tjänster. Många 
tjänster kräver gymnasie- eller yrkesutbildning, vilket många av de arbetssökande i Flens 
kommun saknar. Hos näringslivet lokalt har vissa kompetensbehov identifierats, vilka skulle 
kunna mötas genom utbildning - det är industriteknik, vård- och omsorg, turism och 
servicenäringar samt lager- och transportutbildningar. 
 
Inom ramen för detta projekt har en digital enkätundersökning skickats till 507 företag i 
kommunen via systemet Update systems, där alla som angivit en e-postadress till 
Bolagsverket finns registrerade. Utskicket gjordes i slutet av mars med deadline angiven i 
enkätinformationen till den 16 april 2023. Enkäten stängdes den 17 april 2023. Enkäten 
öppnades på nytt den 20 april 2023 då flera företag återkopplat efter ett besök på 
företagsfrukosten samma datum att de inte fått enkäten. Syftet med besöket på 
företagsfrukosten var bland annat att informera om projektet och föra samtal med de 
deltagande företagen om enkäten och de möjligheter som företagare kan se utifrån 
samarbeten med kommunen. Enkäten stängdes på nytt den 5 maj 2023.  
 
Totalt lämnade 18 företag svar, men två företag lämnade svar vid två tillfällen som skiljer sig 
till viss del åt. Alla företag svarade dock inte på alla frågor. Totalt sett var svarsfrekvensen 
därmed låg - 18 av 507 (3,55 procent). Enkätsvaren och resultaten från undersökningen är 
inte en statistisk undersökning utan säger enbart något om de företag som svarat. I bilaga 5  
återges resultatet per fråga. I och med att svarsfrekvensen har varit låg går det inte att dra 
några långtgående slutsatser av företagens svar då det inte är möjligt att veta i vilken grad 
de svarande företagen är representativa för hela gruppen. Svaren kan användas som 
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underlag för att öka förståelsen kring företag i Flens kommun, även om det är viktigt att 
betona att undersökningen inte ger en hel bild.  
 
Det finns några saker som framstår som särskilt viktiga. Bland annat framgår att en viss 
majoritet (65 procent) av de deltagande företagen aktivt vill vara med och påverka så att fler 
individer har en chans att komma in på arbetsmarknaden. De företag som svarat att de vill 
vara med och påverka har olika tidigare erfarenheter av att ta emot praktikanter eller 
anställda med hjälp av anställningsstöd. Av de 65 procenten har sju företag tidigare positiva 
erfarenheter, två företag har negativa erfarenheter och fyra företag har varken positiva eller 
negativa erfarenheter. Det går inte att dra några slutsatser utifrån företagens storlek, då det 
är både mellanstora företag och mindre företag med varierande antal anställda som svarat 
att de vill vara med och påverka.  
 
Två företag har angett att de har tidigare positiva erfarenheter men har inte tagit ställning 
än om de har möjlighet att påverka så att fler individer kommer ut på arbetsmarknaden. Ett 
företag har angett att de har tidigare positiva erfarenheter men tyvärr inte möjlighet att 
påverka så att fler individer kommer ut på arbetsmarknaden.  
 
Undersökningen ger en del underlag som kan vara av visst intresse både för projektet och ur 
perspektivet verksamhetsutveckling vad gäller bland annat vilka stödinsatser ett företag 
önskar för att ha möjlighet att ta emot praktikanter eller individer med anställningsstöd. 
Bland annat framkommer att anställningsstöd såsom hjälp att få ersättning för 
subventionerade tjänster och tydliga individuella handlingsplaner innehållande bland annat 
målsättning, tidsplan, förväntan på alla parter etc är viktiga stödinsatser. 
 
Vad gäller frågan om samarbete med kommunen framkommer enbart några få svar med 
specifika förslag kopplat till gemensamma utbildningsinsatser och praktik, främst från skola. 
Några ytterligare kommentarer finns utifrån att företag beskriver att de är öppna för 
samarbete utan att definiera det vidare, övriga svarande på frågan (drygt hälften) var vid 
tillfället inte riktigt klar med vad det skulle kunna vara eller beskrev att de inte var öppna för 
samarbete.  

Workshoppar och reflektionsövning med interna verksamheter 

Fem workshoppar har genomförts under hösten 2022 med interna verksamheter samt en 
reflektionsövning med kommunledningsgruppen i syfte att undersöka vad verksamheter 
redan gör idag som knyter an till projektet, vad verksamheter har för angelägna frågor och 
vad de ser är viktigt i gränssnitten till andra berörda verksamheter och områden. Frågan om 
vad konceptet kompetenscentrum är för dem ställdes också. De fem workshopparna bestod 
av representanter från följande verksamheter: 
 

● kommunens arbetsmarknadsenheten och ekonomiskt bistånd - totalt sju personer 
● Prins Wilhelm gymnasiet - totalt fyra personer 
● vuxenutbildningen - totalt fem personer, samt 
● personal från HR-avdelningen, näringsliv och strateger - totalt fem personer. 
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Totalt elva personer från kommunledningsgruppen deltog i en separat reflektionsövning 
kring frågan om vad konceptet kompetenscentrum är för dem och vilka av kommunens 
utmaningar de ser blir lösta genom ett inrättande av kompetenscentrum.  
 
Diskussionerna säger enbart något om de som deltog i workshopparna och 
reflektionsövningen. Det som skildras i följande text behöver inte vara en “sann” bild från 
verksamheterna, utan kan ge indikationer som kan tas tillvara i det fortsatta arbetet.  
 
Det som framkom som gemensamt i de workshoppar och den reflektionsövning som 
genomfördes var att samtliga som deltog beskrev att de ser kompetenscentrum som en 
fysisk mötesplats med en ingång för medborgare liksom näringliv, dvs. genom 
samlokalisering till hela eller delar av olika verksamheter, utan att mer specifikt beskriva 
vilka verksamheter som ingår. Möten genom drop-in ska vara möjligt. I workshop både med 
Prins Wilhelm gymnasiet och den kommunala vuxenutbildningen framgick att de inte ser en 
total samlokalisering som möjlig med den andra verksamheten utifrån hinder att blanda 
vuxna och barn i form av exempelvis kontroll av barn och försämrad attraktion för 
gymnasieskolan genom att dela utbildningslokaler med sina föräldrar eller annan vuxen. 
Verksamheterna är däremot eniga om att en fysisk närhet till varandra är bra bland annat i 
syfte att effektivisera personalresurser, vilket skolorna beskriver att de redan gör idag och 
ser ytterligare potential i. I reflektionsövning med kommunledningsgruppen framkom 
möjligheten kring personaleffektivisering genom ett inrättande av kompetenscentrum. 
 
Samtliga grupper framhöll vikten av att ett kompetenscentrum måste tillåta individuella 
lösningar och tar tillvara på informella kompetenser hos medborgare för att möjliggöra fler 
vägar till sysselsättning. Individuella lösningar beskrivs av grupperna såsom exempelvis 
flexibla studieformer. Två grupper beskriver detta än mer specifikt i form av möjlighet att 
läsa en kurs i taget, mer anpassad undervisning i svenska språket samt körkortsutbildning.  
 
Specifikt för workshopparna med Prins Wilhelm gymnasiet och vuxenutbildningen var att de 
båda framhöll utmaningar vad gäller minskat elevunderlag. Grupperna beskrev också vissa 
utmaningar som finns och förändringar som skett kring validering. En grupp beskrev att 
utmaningarna dels ligger i att olika förvaltningar arbetar med validering.  
 
Specifikt för workshopparna med arbetsmarknadsenheten och vuxenutbildningen var att de 
beskrev påbörjat samarbete med Viadidakt utifrån effektivisering av personalresurser, 
kompetenser och utökat utbud för medborgare. Även flera andra grupper beskrev 
potentialen i samverkan med andra kommuner, t.ex. i syfte att lösa vår egen organisations 
kompetensförsörjning. 
 
Förslag som inte framkom som gemensamt utan från en enstaka grupp är bland annat ett 
förslag om att vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten och gymnasiet borde ingå i 
samma förvaltning och nämnd i syfte att effektivisera samverkan. En grupp påtalade också 
vikten av att ändra på gymnasiets rykte, dels genom att förbättra integrationen.  
 
Då verksamheterna inte besitter den totala kännedomen om målgruppernas olika behov 
och ej heller har en totalt kännedom om näringslivets behov, poängterade samtliga 
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deltagande grupper att det är i samtal och i undersökningar med medborgare och näringsliv 
som innehållet i ett eventuellt kompetenscentrum slutligen avgörs.  

5. Hur kan framtiden se ut? 

Förväntad befolkningsutveckling 

Befolkningen i Flens kommun har minskat under en längre tid, förutom kortare perioder av 
återhämtning, senast under flyktingkrisen 2015-2016. Enligt den befolkningsprognos39 som 
beställdes 2021 från Statistiska centralbyrån, SCB, prognostiseras fortsatt minskande 
befolkning under prognosperioden (t o m 2035). Prognosen bygger på sexårsmedelvärden 
och utgår från den faktiska befolkningen åren innan prognosen (diagram 61).  
 

 
Diagram 61: Befolkningsprognos för Flens kommuns totalbefolkning perioden 2020-2035. 
(Källa: SCB) 
 
Enligt befolkningsprognosen väntas en fortsatt långsam minskning i totalbefolkningen. Flens 
befolkning beräknas år 2035 vara färre än 15 800, vilket är en minskning med fler än 500 
personer jämfört med 2021. Diagram 62 nedan visar att det är i åldersgrupper under 65 år 
som minskningen väntas ske, medan gruppen 65+ beräknas stagnera. Som nämnts ovan är 
den demografiska försörjningskvoten redan nu jämförelsevis hög i Flens kommun. År 2035 
närmar sig försörjningskvoten 108 enligt den befolkningsprognos som SCB tog fram 2021.  
 

 
39 Befolkningsprognosuppgifter och diagram över prognoser härrör, om inte annat anges, från den prognos 
som beställdes från SCB 2021. Prognosen bygger på sexårsmedelvärden. 
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Diagram 62: Antal i befolkningen per åldersgrupp - år 2002, 2021, samt prognos för 2035. 
(Källa SCB:s  befolkningsdatabas [för 2002 och 2021], samt prognos från SCB [för 2035]). 
 
Antalet elever i gymnasieålder har minskat under en rad år vilket synliggjordes under ett 
tidigare avsnitt. Enligt SCB:s befolkningsprognos ser den trenden ut att hålla i sig de närmast 
kommande åren för att stabiliseras under 2027 och åren därefter diagram 63 nedan). 
Antalet unga i gymnasieålder prognostiseras vara omkring 60 personer färre 2035 än 2020. 
Även antalet barn i grundskoleålder väntas minska fram till början av 2030-talet för att 
därefter stabiliseras runt 1 750 personer per år, vilket är drygt 100 personer färre än vid 
prognosperiodens början (2020). 
 

 
Diagram: Befolkningsprognos för åldersgruppen 16-18 år, perioden 2020-2035. (Källa SCB) 
 
I Kolada finns nyckeltal som beskriver förväntad befolkningsutveckling fem år framåt i tiden. 
Genom att använda nyckeltal från Kolada ges möjlighet att jämföra utvecklingen för Flens 
kommun med andra. Därför kompletteras här uppgifterna från den beställda 
befolkningsprognosen med ett nyckeltal som beskriver förväntad förändring i antal invånare 
i åldersgruppen 16-19 år. Diagram 64 nedan visar att den förväntade utvecklingen varit 
negativ under i stort sett hela dataperioden. Fem år från år 2021 förväntas antalet invånare i 
åldersgruppen vara nära tio procent lägre - vilket överensstämmer relativt väl med den 
beställda prognosen. Förväntat antal elever i gymnasieåldern är en grundläggande faktor för 
planering av utbildningsmöjligheter och budgetering för gymnasial utbildning. Även 
kommuner som liknar Flen vad gäller socioekonomiska förutsättningar har svag, eller 
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negativ utveckling för åldersgruppen, men mindre uttalat än Flen. För Riket, och även för 
Sörmlandskommunerna i genomsnitt förväntas en växande befolkning i åldersgruppen. 
 

 
Diagram 64: Framskrivning förväntad förändring (i procent) av antal invånare i 
åldersgruppen 16-19 år fem år efter angivet år. Jämför Flen med riket, kommunerna i 
Sörmland och kommuner som liknar Flen avseende socioekonomi  (Källa: Kolada, 
nyckeltalsid: N02918) 
 
I den beställda prognosen minskar antalet unga vuxna (19-24 år) kraftigt under 2020-talets 
första fyra  år med omkring 100 personer. Därefter prognostiseras fortsatt minskning av 
antalet personer, men i en väsentligt långsammare takt (diagram 65). 
 

 
Diagram 65: Befolkningsprognos för Flens kommun 19-24 år perioden 2020-2035 (Källa: 
SCB) 
 
Under prognosperioden väntas befolkningen i yrkesverksam ålder - här definierat som 25-64 
år (dvs undantaget unga vuxna som studerar i högre utsträckning) - minska med omkring 
650 personer. För denna grupp ser minskningen ut att bli relativt jämnt fördelad över 
perioden (diagram 66). 
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Diagram 66: Befolkningsprognos för Flens kommun 25-64 år perioden 2020-2035 (Källa: 
SCB) 

Sammanfattning och implikationer av befolkningsprognos 

Befolkningsprognosen utgår alltså från läget innan prognosperioden och ger en framräkning 
baserat på sexårsmedelvärden av befolkning per åldersgrupp, utan hänsyn till andra 
samhällsfaktorer. Det innebär att om andra faktorer ändras så kan befolkningsutvecklingen 
framåt förändras. Kommunen är en aktör som kan påverka faktorer av betydelse för 
befolkningsutvecklingen - både i positiv och negativ riktning. Därmed ska prognosen ses som 
ett underlag men inte som en sanning. Hänsyn behöver tas till hur prognosen ser ut för 
befolkningsutvecklingen i verksamhetsplanering och strategisk planering, men inte ha en 
styrande funktion.  
 
Här inkluderas en återkoppling till befolkningsprognosen, specifikt för åldersgruppen över 
85 år (diagram 67). Det motiveras av att detta är den enda grupp som prognostiserar att 
växa i kommunen fram till 2035. Det är också en grupp som kan förväntas ha hög 
efterfrågan på kommunala tjänster i form av hemtjänst, särskilda boenden för äldre med 
mera. Det innebär att behovet av bemanning för att tillgodose de behov som den växande 
gruppen har, kommer att öka. Kompetensförsörjningen för detta är något som kommunen 
behöver planera för. Under de 15 åren som prognosen täcker väntas antalet personer i 
åldersgruppen över 85 år öka med närmare 400 personer, det vill säga 80 procent högre 
antal än 2020.  
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Diagram 67: Befolkningsprognos för åldersgruppen 85+ perioden 2020-2035 (Källa: SCB) 

6. Avslutande diskussion, slutsatser och förslag 
Syftet med projektet för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande formulerades på följande 
sätt i projektdirektivet: “Syftet är att utforma kommunens verksamhet så att den bättre 
motsvarar invånarnas behov av målgruppsanpassad verksamhet, förstärka möjligheter till 
egen försörjning, högre kvalitet och resurseffektivitet i såväl gymnasieskola, som 
vuxenutbildning, yrkesutbildning, högskola/universitet och arbetsmarknadsrelaterade 
insatser.” För att utforma målgruppsanpassad verksamhet är kunskap om målgruppens 
behov central, liksom kännedom om vad som krävs av olika verksamheter. I avsnitten 2-4 
ovan belyses sådana förutsättningar utifrån olika perspektiv.  
 
I projektet har ambitionen varit att inkludera både verksamheter inom utbildningsområdet 
och på arbetsmarknadsområdet, med målsättning att höja utbildningsnivån och stärka 
individers möjligheter till betald sysselsättning - vilket i sin tur gör att projektet också 
omfattar enheten vuxna (med ekonomiskt bistånd). I arbetet har informationssökningar 
gjorts för att få kunskap om hur andra kommuner organiserar samverkan på dessa områden. 
Något exempel har inte återfunnits där en kommun inkluderat samtliga de verksamheter 
som varit aktuella i det här projektet. Däremot finns flera exempel där antingen 
utbildningsverksamheter (gymnasieskola, vuxenutbildning inklusive sfi), eller verksamheter 
för vuxna (ex vuxenutbildning, AME, EB) har etablerad och organiserad samverkan - ibland 
även samlokalisering. Det kommunala aktivitetsansvaret kan ingå i den typen av organiserad 
samverkan, eller centrumbildning, både om den baseras i utbildningsverksamhet och om 
den kombinerar utbildnings- och arbetsmarknadsinriktat arbete.  
 
Innan ett försök görs att sortera det som framkommit i arbetet med underlag för projektet, 
ska något kort sägas om de förväntningar som funnits och finns kring detta projekt i såväl 
politiska församlingar som i förvaltningar och enskilda verksamheter. Det är tydligt bara i 
det faktum att projektet döptes till “projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande”, 
men till vardags har benämnts “kompetenscentrum”. Det ena sättet att benämna projektet 
framhåller dess inriktning ur målgruppsperspektiv, medan det andra snarare lägger fokus på 
organisation och verksamhetsperspektiv. Även innehållsmässigt är projektet delat - det ska 
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både analysera förutsättningar för målgruppsanpassad utveckling och initiera 
lösningsinriktade insatser, vilka borde formuleras utifrån en sådan analys. Detta antyder att 
det finns vissa bestämda uppfattningar om vad projektet ska landa i. Vad detta är har dock 
inte varit lika entydigt; vad som menats med “kompetenscentrum” har varit diffust. Det 
finns förväntningar i vissa grupper om att samverkan mellan gymnasieskolan och 
vuxenutbildningen ska utvecklas genom att lärar- eller andra personalresurser delas, att 
vissa programinriktningar (exempelvis vård och omsorg) kan utvecklas för både 
ungdomsgymnasiet och yrkesvux, och/eller att lokaler delas. För andra grupper är det 
snarare i verksamheter för vuxna som man ser potential för synergieffekter eftersom dessa 
verksamheter i hög grad delar målgrupp i Flens kommun. Till dessa förväntningar som båda 
grundar sig i verksamheternas förutsättningar kommer föreställningar om att 
“kompetenscentrum” ska kunna gynna det lokala näringslivet genom att tillgodose 
kompetensbehov, och/eller att ett centrum skulle kunna underlätta yrkesutbildning i yrken 
som kommunen själv har behov av (inte minst på vård- och omsorgsområdet). 
 
Beroende på om ett utvecklingsarbete har sin utgångspunkt i målgruppernas behov och 
fokuserar på lösningar som möter målgruppernas utmaningar, eller om arbetet snarare 
baseras i verksamheternas behov och perspektiv, så kommer utvecklingsarbetet med största 
sannolikhet se olika ut och ge olika resultat. I fallet med detta projekt finns en betoning av 
målgruppsanpassade insatser, samtidigt som samverkan mellan olika verksamheter och 
högre effektivitet i resursanvändningen också poängteras. Utifrån alla de förutsättningar 
som beskrivits tidigare i det här dokumentet ska här göras en ansats att sammanfatta och 
synliggöra viktiga grundförutsättningar utifrån båda de perspektiv som skisserades i 
föregående stycke - dvs målgruppsfokus respektive verksamhetsfokus. Först omnämns de 
målgrupper som har identifierats och de verksamheter som är berörda - för tydlighets skull. 
Därefter ges korta beskrivningar av målgruppernas behov, förutsättningar och rättigheter, 
vilket följs av motsvarande beskrivning av verksamheternas förutsättningar, utmaningar och 
eventuella styrkor och svagheter (i tabellform). 
 
Utifrån detta sätt att sammanfatta förs sedan en diskussion om hur Flens kommun kan 
tänkas gå vidare med arbetet för att höja utbildningsnivå och för livslångt lärande. Avsnittet 
avslutas med ett antal förslag. Därefter följer ett avsnitt (nr 7) som behandlar den fortsatta 
arbetsprocessen, först och främst under projektets avslutande halvår, men även en fortsatt 
inriktning skisseras. 
 
Målgrupperna för detta projekt är:  

● ungdomar i gymnasieålder (16-19 år)  
○ både den stora gruppen ungdomar som är behöriga till eller redan går på 

nationellt program och  
○ den grupp som av olika skäl inte gör det, utan istället går 

introduktionsprogram eller ingår i det kommunala aktivitetsansvaret (KAA), 
● vuxna personer med rätt till och behov av kommunal vuxenutbildning på 

grundläggande nivå, 
● vuxna personer med rätt till och/eller behov av kommunal vuxenutbildning på 

gymnasial nivå, 
● personer över 16 år med rätt till utbildning i svenska för invandrare (sfi), 
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● personer som står långt från arbetsmarknaden med behov av 
arbetsmarknadspolitiska insatser vilka inte tillgodoses av Arbetsförmedlingen samt 

● vuxna personer som av sociala skäl, hälsoskäl, otillräckliga språkkunskaper etc saknar 
egen försörjning och är beroende av ekonomiskt bistånd. 

 
De kommunala verksamheter som berörs direkt av detta projekt är: 

● Prins Wilhelmgymnasiet, 
● kommunal vuxenutbildning inklusive sfi (och insatsen “extrasvenska”), 
● arbetsmarknadsenheten inklusive KAA och 
● enhet för vuxna (med ekonomiskt bistånd) 

 
Dessutom finns i vissa gruppen tankar om att projektet ska bidra till en ny form för 
kompetensutveckling där både det lokala näringslivets och vissa kommunala verksamheters 
kompetens- och rekryteringsbehov ska kunna mötas genom specialiserade och 
yrkesinriktade utbildningserbjudanden. I den delen ses även förstärkta kontakter med 
universitet och högskolor som centrala, för att kunna erbjuda även högre utbildning via 
universitet, högskolor och yrkeshögskolor. 

Behov och förutsättningar ur ett målgruppsperspektiv 

Det är uppenbart att målgrupperna sinsemellan är mycket olika och har varierande behov. 
Det är därför inte givet att de alla gynnas av samma åtgärder. Samtidigt är det också tydligt 
att det finns kopplingar mellan några av grupperna. Här ska ett försök göras att sortera 
förutsättningar och behov för de olika målgrupperna - på aggregerad nivå. På individnivå 
kan behoven naturligtvis vara mycket mångfacetterade. 
 
Tabell 10: Sammanställning av målgrupper och exempel på deras respektive behov 
respektive vilka förutsättningar som behöver tillgodoses för att behoven ska mötas 

Målgrupp Individbehov Förutsättningar som finns och som krävs 

ungdomar i gymnasieålder (16-
19 år) med behörighet eller 
redan på nationella program 

a. rätt till brett urval NP/inriktn med god 
kvalitet 
b. möjlighet kommunikationer 
c. tillgång till SYV 

a. tillgängligt regionalt (lokalt begränsat) 
b. i samverkan Sörmlandstrafiken 
c. finns i samverkan Stenhammar/Vux  

ungdomar i gymnasieålder (16-
19 år) som går 
introduktionsprogram  

a. rätt komplettera behörighet med 
b. individanpassning, och 
c. fortsätta NP 
d. tillgång till  SYV 
e. ökad måluppfyllelse och bättre situation 
gällande psykisk hälsa i grundskolan behövs 

a.tillgodoses huvudsakligen lokalt via PW 
b. programinriktat, språk- eller yrkesinriktat, inkl 
praktik vid behov 
c. särskilt programinriktat 
d.  finns i samverkan Stenhammar/Vux  
e. kräver satsningar i grundskolan, både 
undervisningsrelaterat och ur perspektivet 
elevhälsa 

ungdomar i gymnasieålder (16-
19 år) som ingår i det 
kommunala aktivitetsansvaret, 
KAA, 

a. förutsättningar för studier och sysselsättning 
b. individanpassade insatser 
c. hänsyn psykisk/fysisk ohälsa 
d. tillgång till  SYV 
e. ökad måluppfyllelse och bättre situation 
gällande psykisk hälsa i grundskolan behövs 

a. huvudinriktning fortsatta studier (enl lag) 
b. coachande arbetssätt med hög grad av 
individuellt stöd, flexibilitet 
c. kontaktvägar vård, tillgång kurator,  
d.  finns i samverkan PW/Vux 
e. kräver satsningar i grundskolan, både 
undervisningsrelaterat och ur perspektivet 
elevhälsa 
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vuxna personer med rätt till 
och behov av kommunal 
vuxenutbildning på 
grundläggande nivå 

a. möjligheter studier enstaka kurser, mer 
sammanhängande utbildningar på olika tider 
och i olika former 
b. tillgång till  SYV 

a. - finns delvis lokalt tillgängligt 
- samverkan andra anordnare utifrån behov => 

upphandling 
- samverkansavtal i primärt samverkansområde 

med minst två andra kommuner krävs från HT 
2023 (tillämpas fr 2025) => beslut behövs 

- samarbete Viadidakt under utveckling nu 
b. finns i samverkan PW 

vuxna personer med rätt till 
och/eller behov av kommunal 
vuxenutbildning på gymnasial 
nivå, 

a. möjligheter studier enstaka kurser, mer 
sammanhängande utbildningar 
b. tillgång till  SYV 

a. - finns delvis lokalt tillgängligt 
- samverkan andra anordnare utifrån behov => 

upphandling 
- samverkansavtal i primärt samverkansområde 

med minst två andra kommuner krävs från HT 
2023 (tillämpas fr 2025) => beslut behövs 

- samarbete Viadidakt under utveckling nu 
- möjlig gemensam upphandling av externa 

utbildningsanordnare 
- möjlighet läsa i annan kommun 

(interkommunalt) finns 
b. finns i samverkan PW  

personer över 16 år med rätt 
till utbildning i svenska för 
invandrare, sfi, 

a. individbaserade behov utifrån 
ursprungsland, modersmål, 
utbildningsbakgrund, erfarenheter och status 
gällande uppehållstillstånd mm 
b. personer från Ukraina med 
uppehållstillstånd enligt massflyktsdirektivet 
som nu kan ges möjlighet till sfi (inte 
formulerat som rätt för individ). antal? 
c. många elever har kort utbildningsbakgrund 
och svårt att klara studieväg 1 
d. tillgodoräkna sig tidigare utbildning och 
erfarenhet 
e. tillgång SYV 

a. - tillgång bred lärarkompetens/behörighet 
- kapacitet och flexibilitet i verksamhet 
- delar av målgruppen kan ha mkt svag 

ekonomisk status (dagersättning) och därför ha 
svårt med exvis  resor till vht 

b. målgruppen kan ha mkt svag ekonomisk status 
(dagersättning) och därför ha svårt med exvis  resor 
till vht 
c. insatser med språkträning för personer med kort 
utbildningsbakgrund krävs. Kombination med 
praktik? 
d. möjligheter till validering av utbildning och 
erfarenhet - i samverkan med andra kommuner - 
krävs nationellt 
e. finns inom vuxenutbildningen 

personer som står långt från 
arbetsmarknaden med behov 
av arbetsmarknadspolitiska 
insatser vilka inte tillgodoses 
av Arbetsförmedlingen,  

a. förutsättningar för studier och sysselsättning 
b. individanpassade insatser 
c. hänsyn psykisk/fysisk ohälsa 
d. kontakt med arbetsmarknad (vissa även för 
språkträning) 
 

a. kan i hög grad tillgodoses inom 
vuxenutbildningen - antingen internt, eller i 
samverkan med andra kommuner och/eller  
upphandlade anordnare. kräver behovsbedömning 
i verksamheten, motivationsarbete/coachning och, 
ibland, samarbete AF 
b. coachande arbetssätt med hög grad av 
individuellt stöd, flexibilitet 
c. kontaktvägar vård, samarbete Viadidakt under 
utveckling gällande arbetsförmågebedömning 
d. - anställningar inom 
kommunen, i näringslivet (delvis subventionerade) 

- praktikplatser, vissa m språkträning 

vuxna personer som av sociala 
skäl, hälsoskäl, otillräckliga 
språkkunskaper etc saknar 
egen försörjning och är 
beroende av ekonomiskt 
bistånd, 

a. förutsättningar för studier och sysselsättning 
b. individanpassade insatser 
c. hänsyn psykisk/fysisk ohälsa (inkl ev 
missbruk) 

a. förutsätter tillgång till kompetens inom 
kommunens socialförvaltning 
b. coachande arbetssätt med hög grad av 
individuellt stöd, flexibilitet 
c. kontaktvägar vård, samarbete Viadidakt under 
utveckling gällande arbetsförmågebedömning 

 
Ur ovanstående tabell 10 kan uttolkas att för gruppen unga i gymnasieålder finns olika 
behov baserat på hur dessa unga har lyckats och mått under sin grundskoletid. Långsiktigt 
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måste Flens kommuns målsättning vara att gruppen som avslutar grundskoletiden utan 
behörighet för gymnasiestudier ska minska betydligt (gå mot noll). Detta är inte något som 
kan lösas inom ramen för detta projekt, men är en fråga som behöver prioriteras. En sådan 
målsättning innebär också att förutsättningarna för grundskolorna i kommunen att stärka 
elevernas resultat och deras psykiska hälsa behöver stärkas - ju förr desto bättre. Lyckas 
grundskolorna med detta så minskar målgrupperna både inom gymnasieskolans 
introduktionsprogram och inom KAA-verksamheten. 
 
Så länge andelen elever som saknar behörighet för gymnasiestudier, och antalet elever med 
problematiskt hög frånvaro i grundskolan är hög, behöver dock kvalitativ verksamhet finnas 
inom både olika introduktionsprogram och inom KAA-verksamhet. Dessa ungdomar söker 
sig heller inte bort från hemkommunen i den utsträckning som en hög andel studerande på 
nationella program har gjort under senare år. Den senaste tiden har fler elever som saknar 
full behörighet för gymnasieprogram deltagit i gymnasieutbildning genom antingen 
programinriktat introduktionsprogram där man följt ett teoretiskt nationellt program, eller 
genom IMYRK där man får anpassad lärlingsutbildning. Det är fortfarande för tidigt att se 
några säkra resultat av det arbetet. Inriktningen möjliggör dock för skolan att möta 
individernas intresse vilket kan verka motiverande för individen.  
 
För gruppen ungdomar inom KAA-verksamheten ska huvudmålsättningen enligt den 
nationella styrningen vara att de återgår i studier. Gymnasieutbildning är målet. Därför bör 
det finnas klara och enkla vägar för dessa elever att gå till studier. Verksamheterna KAA och 
PW behöver utveckla samverkan. Ett bekymmer är att just skolmiljön är en problematisk 
faktor för många ungdomar i KAA-verksamheten. Det är därför inte så enkelt att det går att 
placera KAA i anslutning till PW, för vissa av ungdomarna skulle det vara kontraproduktivt. 
Därför behöver alternativa och flexibla lösningar sökas för att få KAA-ungdomarna att vilja 
studera - i kombination med coachningsaktivteter och eventuell praktik. I Hylte kommun 
använder man sig av samma metod som inom mycket av vuxenutbildningen när det gäller 
ungdomarna inom KAA. Individen läser (oftast på distans med lokalt stöd) enstaka 
gymnasiekurser under perioder om ett begränsat antal veckor. 
 
Å andra sidan är behoven hos de ungdomar som är behöriga till nationella program 
annorlunda. Dessa har behov av (och rätt till) att ha tillgång till ett brett utbud av nationella 
program av god kvalitet. För flensungdomar finns god tillgång till ett brett utbud regionalt i 
och med att kommunen har avtal med flera grannkommuner och eftersom det dessutom 
finns många fristående skolor i det relativa närområdet. Kommunikationsmöjligheterna är 
också goda i flertalet fall. En ökande andel av ungdomarna har, som framgått ovan, de 
senaste åren sökt sig till skolor framför allt i Eskilstuna och Katrineholm. Vid senaste 
ansökningsomgången till gymnasieskola inför hösten 2023 hade 55 ungdomar PW som 
förstahandsval och 178 hade en skola i en annan kommun40. Det betyder att mindre än 25 
procent av de sökande har gjort sin preliminära förstahandsansökan till PW. Totalt sett var 
behörigheten bristfällig vid ansökningstillfället för 35 av de ungdomar som sökte  PW i första 
hand och för 55 unga som sökte en annan skola. PW har gjort en bedömning att antalet 

 
40 Observera: Ansökningar i första hand till PW inkluderar enstaka personer som inte är folkbokförda i Flens 
kommun, i enlighet med avtal med andra kommuner, samt några elever som idag går ett 
introduktionsprogram. Även blan de ungdomar som ansökt till skolor i andra kommuner finns några som läser 
introduktionsprogram, eller som av andra anledningar inte kommer direkt från högstadiet.  
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elever kommer öka med 40 elever på kort sikt, och till 250 elever på lite längre sikt. 
Grunderna för skolans bedömning har hittills inte beskrivits. Givet att andelen av 
kommunens ungdomar som börjat studera vid den egna gymnasieskolan har minskat i stort 
sett under hela perioden sedan 2011, och med hänsyn till att befolkningsprognosen visar att 
antalet unga i gymnasieåldern kommer att minska under det närmaste decenniet är 
bedömningen som skolan gjort inte självklar. Utifrån den statliga politiska inriktningen 
kopplat till migration, där en ökad restriktivitet ska råda beträffande mottagande av 
flyktingar och andra invandrargrupper, är det inte heller sannolikt att andra kommuner 
kommer placera så stora grupper av nyinvandrade elever på PW som man gjorde perioden 
2016-2019. 
 
I enkätundersökningen som genomförts (se bilaga 1) framgick att för de unga som lämnat 
svar så var orsaken till att man valde en skola utanför Flens kommun dels intressebaserad, 
dels orsakad av att man aktivt sökte sig till en annan stad. Det fanns också exempel på unga 
som aktivt valde bort antingen Prins Wilhelmgymnasiet, eller Flen som ort för 
gymnasiestudier. Visserligen var svarsfrekvensen låg, men det kan ändå vara viktigt att ta 
dessa utsagor på allvar. Ur ett målgruppsperspektiv så bör det viktigaste vara att så många 
unga som möjligt kan delta i den gymnasieutbildning med den inriktning som man har mest 
intresse för, trivs och med och att man där lyckas med sina studier. 
 
De vuxna målgrupperna inom vuxenutbildningen, arbetsmarknadsenheten och enheten för 
vuxna (med ekonomiskt bistånd) har i viss utsträckning liknande behov, med undantag för 
de individer som har en anställning och, på sin fritid, läser gymnasieinriktad teoretisk 
utbildning i syfte att få behörighet till universitet och högskola. Även den gruppen kan ha 
behov av samma kursinnehåll som andra, men har samma försörjningsproblematik som är 
vanligt för grupperna inom ekonomiskt bistånd och arbetsmarknadsenhet. Det är också en 
grupp som sannolikt behärskar det svenska språket på en högre nivå. Sambanden mellan 
verksamheterna är kanske tydligare med avstamp i klienterna som finns inom 
verksamheterna ekonomiskt bistånd och inom arbetsmarknadsenheten. Det är generellt 
personer som står långt från arbetsmarknaden och behöver rusta sig både när det gäller 
utbildning och kompetens, och när det gäller arbetsmarknadsrelaterade erfarenheter. För 
många, men långt ifrån alla kan psykosociala svårigheter förekomma och för vissa ingår 
missbruk som en del i individens förutsättningar. I Flens kommun har, som framgått, många 
av personerna otillräckliga språkkunskaper i svenska.  
 
Det kan antas att dessa individer skulle kunna gynnas av att olika kommunala verksamheter 
- som de har kontakt med - skulle samverka tydligare med varandra.  

Förutsättningar och utmaningar ur ett verksamhetsperspektiv 

Våren 2022 publicerade ett antal statliga myndigheter en rapport utifrån ett 
utvecklingsprojekt kring lärcentrum som är relevant att ta hänsyn till utifrån utformandet av 
den framtida verksamheten. Myndigheterna konstaterade att planering ofta saknar 
långsiktiga perspektiv som medför begränsning. En förutsättning för att lyckas framåt är att 
den framtida verksamheten bedrivs utifrån ett långsiktigt perspektiv annars riskerar 
verksamheten att bli oförutsägbar, vilket påverkar möjligheterna att etablera samverkan 
både internt och med andra aktörer. 
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I följande tabell 11 exemplifieras verksamhetsspecifika förutsättningar och utmaningar, för 
att synliggöra gemensamheter och skillnader. Eventuell verksamhetssamverkan bör byggas 
på antingen att man delar målgrupp eller att man tillsammans kan använda resurser, 
kompetens mm på ett sätt som är mer effektivt, ger högre kvalitet eller på annat sätt bidrar 
till positiv utveckling för målgrupper, verksamheter och/eller kommunen som helhet. 
 
En faktor som är av särskild vikt för flera verksamheter är statens styrning på respektive 
område. För såväl gymnasieskolan som för vuxenutbildningen inleds statens ökade 
involvering i planering och dimensionering av gymnasie- respektive utbildningsplatser, 
genom att Skolverket ska ta fram regionala planeringsunderlag. Alla kommuner ska ingå i ett 
primärt samverkansområde som omfattar minst tre kommuner. Det ska också vara möjligt 
att skapa sekundära samverkansområden. För en relativt liten kommun innebär detta både 
möjligheter för invånarna att få tillgång till ett bredare utbud och eventuellt minskade 
möjligheter för kommunen att själv fatta beslut om utbildningserbjudanden. Syftet med den 
ökade styrningen och kravet på regional samverkan är bland annat att minska 
överetableringen av vissa utbildningar samtidigt som tillgängligheten ska öka för 
individerna. Den här förändringen är av strategisk betydelse för Flens kommun, vilket gör 
överväganden kring samverkansområden viktiga. 
 
Tabell 11: Förutsättningar och utmaningar för de kommunala verksamheter som är direkt 
berörda av projektet, samt för vissa indirekt berörda 

Verksamhet Förutsättningar Utmaningar 

Prins Wilhelmgymnasiet - sjunkande antal elever - enligt prognosen 
fortsatt minskning fram till 2035, om än i 
långsammare takt i den senare delen av 
prognosperioden 

- sjunkande andel av folkbokförda unga 
som väljer PW 

- små undervisningsgrupper => relativt 
höga kostnader per elev 

- höga lokalkostnader 
- varaktigt hög (om än något minskande) 

andel på introduktionsprogram 

- minskat antal ungdomar i gymnasieålder - enligt 
prognosen fortsatt minskning fram till 2035, om än i 
långsammare takt i den senare delen av 
prognosperioden 

- statliga krav på avtalssamverkan i primära 
samverkansområden - hur formalisera? Syftet med detta 
är gemensam planering och dimensionering, med 
målsättning att minska överetablering 

- möjligheter att upprätthålla lärarbehörighet på NP med 
få elever 

- möjlighet att upprätthålla kompetens i verksamhet för 
att möta behov inom lärlingsutbildningens stora bredd 

- möjlighet att  garantera samverkan med APL-platser på 
en kompetensnivå som fyller respektive kursplaners krav 
med brett lärlingsutbud 

- skolans rykte (se enkätundersökning bil. 1) 
- hög andel elever från åk 9 som saknar behörighet till NP  

vuxenutbildningen inkl sfi - antalsmässigt minskat antal med rätt till 
sfi, förutom ev ukrainare 
- andel med kort utbildningsbakgrund inom 
sfi ökar 
- ändrade ekonomiska förutsättningar när 
statliga bidrag (MV) minskat kraftigt 
  

- anpassa utbildnings- och övriga insatser till 
målgruppernas behov och förutsättningar, ex: insatser 
som omfattar både språkträning och arbetspraktik el dyl 
på en nivå som är möjlig för personer som saknar läs- och 
skrivkunskaper. 

- minskat antal studerande på sfi ger behov av 
verksamhetsanpassning bemanningsmässigt, lokaler 

- statliga krav på avtalssamverkan i primära 
samverkansområden - hur formalisera? 

arbetsmarknadsenheten 
inkl KAA 

- Arbetsförmedlingens reformering, till viss 
del förändrad målgrupp 

- hög andel med kort utbildningsbakgrund 
- hög andel med liten arbetslivserfarenhet 

-  upprätthålla kompetens i verksamhet för att möta 
förändrade behov, främst inom fysisk/psykisk hälsa 

- anpassa insatser till målgruppens behov och 
förutsättningar 
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eller erfarenhet ej jämförbar med svensk 
arbetsmarknad 

- förhållandevis hög andel med låg 
kunskap i svenska språket 

- unga utan färdig gymnasieexamen 

- möjliggöra kombinerade insatser till målgruppen som 
inkluderar flera faktorer som möjliggör arbetsmarknads- 
eller utbildningsinkludering 

- tillgång till arbeten, praktikplatser 
- risk: det ekonomiska läget är svårt nu och det finns risk 

för ökad arbetslöshet, även om den risken än så länge 
inte blivit verklighet 

enheten för vuxna 
(ekonomiskt bistånd) 

- hög andel med kort utbildningsbakgrund 
- hög andel med liten arbetslivserfarenhet 

eller erfarenhet ej jämförbar med svensk 
arbetsmarknad 

- hög andel barnfamiljer 
- hög andel vuxna biståndsmottagare med 

långvarigt ekonomiskt bistånd 

- risk: det ekonomiska läget är svårt nu och det finns risk 
för ökad arbetslöshet och på sikt ökade behov ek bist, 
- risk: fastlåsning i bidragsberoende pga kort 
utbildningsbakgrund och bristande kunskaper i svenska 
språket 

företag och kommunala 
verksamheter med 
rekryteringsbehov 

- identifierade kompetens- och 
utbildningsbehov finns lokalt inom 
industriteknik, vård- och omsorg, turism- 
och servicenäringar samt lager- och 
transport 
-  önskemål från näringsliv har framkommit 
i tidigare utredningsarbete om en 
sammanhållen samverkan genom ett forum 
där kompetens, stöd och möjligheter 
samlas för att på ett enkelt sätt matcha 
mot företagens aktuella behov av 
kompetens och att 
- en målsättning för ett sådant forum (ex 
KC( ska vara att arbeta med företagens 
konkreta behov av kompetensutveckling  
- för kommunala verksamheter har särskilt 
äldreomsorgen, men ev även LSS-
verksamheter behov av personal redan i 
dagsläget, men också framåt som en följd 
av ökade behov när gruppen äldre växer 

-  en svårighet: tänkbara målgrupper i Flen saknar 
behörighet för sådan yrkesutbildning - ex: AF startade 
industriteknisk yrkesutbildning förlagd till Flen, men få 
deltagare från kommunen (fem har anmält intresse till AF 
inför höst 2023) 
- utmaningar kopplat till önskemål från näringsliv:  

* kommunen är inte huvudaktör när det gäller 
matchning, det är Arbetsförmedlingen. Samverkan bör 
beakta ansvarsfördelning.  
* vilket näringsliv är aktuellt - i Flen är företagens 
inriktning mycket varierad,  
* har lokalt näringsliv kapacitet att engagera sig i detta? 
Arbetsmarknaden är inte bara lokal. Regionala 
näringslivsnätverk och råd finns på olika områden 
* företags kompetensutveckling är inte en kommunal 
uppgift. Kommunens involvering i den uppgiften behöver 
vara balanserad och utgå från likställighetsprincipen.  

- bostadsförsörjning för växande antal äldre äldre, hur, 
var, vem och för vilka pengar? 

 
Under föregående rubrik (behov och förutsättningar ur ett målgruppsperspektiv) dras 
slutsatsen att flera klient-/målgrupper som har behov av verksamheterna vuxenutbildning, 
arbetsmarknadsenhet och enhet för vuxna (inklusive ekonomiskt bistånd), skulle kunna 
gynnas av att dessa verksamheter utvecklar sin samverkan. Idag är dessa tre verksamheter 
organiserade inom samma avdelning under social- och arbetsmarknadsnämnden. Det leds 
av samma avdelningschef och delar därmed utvecklingsarbete på förvaltningsnivå. 
Enhetscheferna arbetar redan aktivt för att steg för steg samverka mer, både utifrån 
enskilda individers behov och mer strukturellt. Därför är en slutsats så här långt in i 
projektets genomförande att det är denna samverkan som har bäst potential att innebära 
kvalitetsförstärkningar för individer och högre effektivitet. I och med att delar av dessa 
verksamheter nu också delar lokaler finns möjligheter för både positiva effekter som uppnås 
baserat på fysisk närhet, och när det gäller effektivare lokalanvändning. 
 
Ur verksamheternas perspektiv är det dock inte alla berörda individer som gynnas av detta. 
Arbetsmarknadsenheten kommer att ha fortsatt samarbetsbehov med grund- och  
gymnasieskola kring ungdomarna som är aktuella för KAA-verksamhet, likväl som med 
Arbetsförmedlingen, och ibland Försäkringskassan eller Region Sörmland kring enskilda 
individer. Och vuxenutbildningen behöver, oavsett hur verksamheter organiseras i 
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kommunen, ha fortsatt samverkan med gymnasieskolan - inte minst kring elever som kan 
behöva stöd i övergång från gymnasieskola till vuxenutbildning om gymnasieexamen inte 
nås inom PW. Dessa båda verksamheter kan i viss mån också gynnas av att dela tjänster - 
inte minst för lärare med efterfrågad behörighet. I  de fallen behöver anställningsvillkor och 
arbetsrättsliga frågor tydliggöras innan anställningar genomförs. Alla verksamheterna har 
också i någon utsträckning behov av tillgång till studie- och yrkesvägledarkompetens. SYV 
delas redan idag mellan olika verksamheter. Med det sagt kan sådan samverkan även 
bedrivas utan att en fast organisation skapas för alla verksamhetsområden. 

Vad talar för och emot - samlokalisering och (eller) strukturerad samverkan? 

I tabellen nedan (12) ges några exempel på faktorer som ger stöd för, respektive talar emot 
eventuell samlokalisering av och/eller strukturerad samverkan mellan alla de verksamheter 
som är aktuella i detta projekt (dvs den kommunala gymnasieskolan, kommunal 
vuxenutbildning inklusive sfi, arbetsmarknadsenhet samt enheten för vuxna där ekonomiskt 
bistånd ingår). Innan en eventuell samlokalisering aktualiseras behöver dock en omfattande 
risk- och konsekvensanalys göras. 
 
Tabell 12: Exempel på faktorer som talar för respektive emot samlokalisering eller 
strukturerad samverkan 

Talar för Talar mot/kan vara utmanande 

Effektivare lokalanvändning - minskade lokalkostnader Målgruppers olika rättigheter och behov. Blanda exvis 
barn från gymnasieskola och vuxna från olika målgrupper 
kan vara utmanande både juridiskt och för det dagliga 
arbetet 

Närhet mellan professioner kan skapa potential för 
positiva synergieffekter 

Verksamheterna har delvis olika målgrupper, olika 
skyldigheter och olika mål. Det är inte givet att det finns 
positiva synergieffekter mellan olika verksamheter  

Bättre potential i gemensam användning av resurser - 
både bemanning av lärare, coacher, hälsa, IT-support, 
praktisk stödverksamhet, ekonomi och administration 

Risk finns att samlokalisering kan få negativ påverkan på 
möjligheterna för gymnasieskolan att locka fler 
gymnasieelever. 

För målgrupper som är aktuella för olika verksamheter kan 
servicen förenklas, förbättras och bli mer långsiktig - 
exempelvis för individer som är aktuella för både 
ekonomiskt bistånd, arbetsmarknadsinsats, och eventuell 
vuxenutbildning 

Verksamheter med olika organisatorisk tillhörighet, styrda 
av olika politiska nämnder (och olika lagstiftning) 

Slutsatser och förslag 

Tre verksamheter som varit inkluderade i projektet tillhör samma avdelning organisatoriskt - 
arbetsmarknadsenheten, enheten för vuxna (ekonomiskt bistånd) och vuxenutbildningen. 
Dessa tre delar också målgrupp i hög utsträckning, även om det också finns målgrupper 
inom dessa verksamheter som har gränsytor mot verksamhet inom barn- utbildnings- och 
kulturnämndens område. Eftersom ovanstående tre verksamheter redan har påbörjat ett 
arbete för att stärka sin samverkan i syfte att målgruppens individer ska få bättre stöd, 
bedöms denna samverkan vara den som är både enklast att utveckla relativt snabbt och den 
som har bäst förutsättningar att ge positiva effekter för målgruppen i ett kortare perspektiv. 
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Därför föreslås att eventuella satsningar på organisatorisk samverkan görs för dessa tre 
verksamheter. Namnet på en eventuell fast organisation bör anpassas och leda tankarna till 
de verksamhetsområden som ingår. Uppsalas exempel, tidigare beskrivet under avsnitt 3, 
kan verka som inspiration i detta fall - “Utbildnings- och jobbcentrum” för vuxna. 
 
Gränsytorna mot verksamhet inom barn- utbildnings- och kulturnämnden är viktiga 
framförallt utifrån effekter för vissa målgrupper ur ett längre perspektiv. Då Prins 
Wilhelmgymnasiet och arbetsmarknadsenhetens KAA-verksamhet redan har påbörjat ett 
arbete för att stärka sitt samarbete liksom den kommunala grundskolan inkluderat, finns 
förutsättningar att fortsätta denna utveckling, om än inte lika tydlig inom en organisatorisk 
samverkan, utan snarare i form av ett förstärkt samarbete. Likaså vad gäller samverkan kring 
t.ex. gemensamma professioner över utbildningsområdet.  
 
Det föreslås att ett funktionsansvar utses för den fortsatta organisatoriska samverkan. 
Utifrån det ekonomiska läge kommunen befinner sig i bör denna person finnas inom 
organisationen och med en tydlig koppling mot de tre verksamhetsområdena - 
arbetsmarknadsenheten, enheten för vuxna (ekonomiskt bistånd) och vuxenutbildningen. 
Personen bör få uppdraget att parallellt fortsätta utveckla den organisatoriska samverkan 
och lämna en utvärdering till kommunstyrelsen senast under första halvåret 2024.  

7. Nästa steg 
I projektdirektivet från styrgruppen framgår att under första halvåret 2023 ska ett förslag 
presenteras om vilka delar som ska permanentas och vilka delar som behöver utvecklas 
vidare. Projektet avslutas formellt i december 2023.  
 
Det har under våren 2023 funnits en ambition att samtala med skolor på eftergymnasial nivå 
utifrån arbetet kring det strategiska området höjd utbildningsnivå och livslångt lärande och 
mer specifikt i syfte att undersöka samverkansmöjligheter med kommunen. Som tidigare 
nämnts har Region Sörmland tecknat en överenskommelse med Mälardalens universitet. 
Den är inriktad på kompetensförsörjningsområdet och omfattar forskning, innovation och 
samverkan. Målet är att stärka samverkan mellan universitet och kommunerna i länet 
genom att utbildning och fortbildning tillhandahålls lokalt vid lärcentrum. 
Vuxenutbildningen i Flen ingår i ett VIS-nätverk (vuxenutbildningen i Sörmland) där frågor 
om lärcentrum lyfts. VIS-nätverket har delats in i två områden, det ena är lärcentrum för 
högre studier där MDU finns med, och det andra är lärcentrum inom ramen för komvux. 
Utöver detta finns ett upparbetat samarbete mellan vuxenutbildningen och ett antal 
högskolor och universitet vad gäller möjligheten att skriva tenta i vuxenutbildningens 
lokaler, detta genom att vuxenutbildningen är medlemmar och anslutna till plattformen 
NITUS. Även gymnasieskolan har samverkan med flera universitet vad gäller 
verksamhetsförlagd utbildning (VFU) för blivande lärare. Vuxenutbildningen är inte 
partnerskola för ett sådant samarbete då deras bedömning är att det inte finns utrymme att 
ta emot det antal elever som ska erbjudas detta per år (12 st). Glädjande nog är flera samtal 
redan påbörjade kring området höjd utbildningsnivå och livslångt lärande. 
Rekommendationen är att fortsätta samtalen under hösten 2023 med Mälardalens 
universitet specifikt men även andra närliggande högskolor, universitet och folkhögskolor, i 
syfte att undersöka samarbetsmöjligheter generellt och den tecknade överenskommelsen 
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mellan Region Sörmland och Mälardalens universitet specifikt och dess möjligheter för Flens 
kommun. 
 
Flera ekonomiska aspekter har beskrivits i underlaget, bland annat olika verksamheters 
totala kostnader och intäkter, olika mått utifrån effektivitet, kvalitet och resurser och olika 
statsbidrag som kan väntas framåt eller prognostiseras minskas. Det är ännu för tidigt att 
lämna ett konkret relevant ekonomiskt underlag för den framtida verksamheten som ska 
bedrivas. Förslaget är därför att under fjärde kvartalet 2023 återkomma med ett ekonomiskt 
underlag samt förslag på indikatorer att mäta.  

Förteckning över bilagor 
Bilaga 1: Redovisning av enkätundersökning riktad till ungdomar födda 2004, 2005 och 
2006, 
Bilaga 2: Sammanställning av intervjuer med ungdomar inom det kommunala 
aktivitetsansvaret, KAA, och vissa föräldrar till dessa unga, 
Bilaga 3: Redovisning av enkätundersökning riktad till elever inom kommunal 
vuxenutbildning på grundläggande- eller gymnasial nivå, 
Bilaga 4: Redovisning av enkätundersökning riktad till elever inom sfi-utbildning, 
Bilaga 5: Redovisning av enkätundersökning riktad till företag i Flens kommun, 

Litteratur, källor 
AF webb 2023 “Överenskommelser för samverkan” hämtat 27 april 2023: 

https://arbetsformedlingen.se/for-kommuner/overenskommelser-for-samverkan  
Prop. 2020/21:1 Utgiftsområde 16  Utbildning och universitetsforskning Rättelseblad 
Regeringsskrivelse 2020/21:133: “Nationell strategi för hållbar regional utveckling i hela 
landet 2021–2030” Regeringens skrivelse Skr. 2020/21:133 
Skolverket (2016): “Kommunernas aktivitetsansvar för ungdomar” Skolverkets allmänna råd 

(ISBN: 978-91-7559-224-4) 
Skolverket (2022 a) “Lärcentra för kompetensförsörjning och livslångt lärande 
Behovsinventering och analys” Redovisning av uppdrag inom myndighetssamverkan 
för kompetensförsörjning och livslångt lärande, Dnr: Skolverket 2022:212-1 

Skolverket (2022 b): “Underlag för planering och dimensionering av utbildning Redovisning 
av uppdrag om regionala planeringsunderlag om behov av gymnasial utbildning” 
Redovisning av Regeringsuppdrag, Diarienummer: 2021:501, Dokumentdatum: 
20220331. 

Öppna Jämförelser Företagsklimat 2022  Publicerad av Sveriges kommuner och regioner 
(SKR) i april 2023 

SOU 2020:33 del 1: “Gemensamt ansvar – en modell för planering och dimensionering av 
gymnasial utbildning, del 1”  
SOU 2020:33 del 2: “Gemensamt ansvar – en modell för planering och dimensionering 
av gymnasial utbildning, del 2” Har följts av: Regeringens proposition 2021/22:159: 
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Dimensionering av gymnasial utbildning för bättre kompetensförsörjning OCH Beslut: 
Arbetsmarknadens behov ska vägas in vid planering och dimensionering av vissa 
utbildningar på gymnasial nivå (UbU25) 
SOU 2023:7 “På egna ben Utvecklad samverkan för individers etablering på 
arbetsmarknaden” Slutbetänkande av Delegationen för unga och nyanlända till arbete 

 



Bilaga 1 
Projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande

Bilaga 1 
 

Redovisning av resultat från enkätundersökning riktad till unga i gymnasieålder (födda 2004, 2005 och 
2006) 1 

Faktorer som påverkar ungas val av gymnasieutbildning och gymnasieskola (resultat från enkät) 1 
Fråga 1: om könsidentitet: 1 
Fråga 2: om vilken högstadieskola 2 
Fråga 3: om informationen på högstadiet angående gymnasieutbildningar och gymnasieskolor 2 
Fråga 4: Går du i gymnasieskolan? 2 
Fråga: Gymnasiestudierna påbörjades år: 3 
Fråga om studieinriktning 3 
Fråga om motiv för vald studieinriktning 4 
Frågor om motiv för vald skola 5 

Prins Wilhelmgymnasiet (PW) 5 
Skolor i andra kommuner än Flen 6 

Fråga till elever vid annan skola än PW - om PW som alternativ 9 
Frågor riktade till personer som inte går nationellt program på gymnasieskola 11 
Reflektioner utifrån enkätsvaren 11 

 

Redovisning av resultat från enkätundersökning riktad till unga i gymnasieålder 
(födda 2004, 2005 och 2006) 
Faktorer som påverkar ungas val av gymnasieutbildning och gymnasieskola (resultat från 
enkät) 
En inbjudan att delta i en digital enkätundersökning skickades till 580 unga födda 2004, 
2005 och 2006. Syftet var att få djupare kunskap om vilka faktorer som påverkar ungdomar i 
deras val av gymnasieutbildning och gymnasieskola. Det var ett totalutskick – alltså var 
ambitionen att skicka erbjudandet till alla folkbokförda ungdomar i de aktuella åldrarna. 
Namn och adressuppgifter kom från Barn-, utbildnings- och kulturförvaltningens register 
över folkbokförda. Ytterligare tre namn fanns med på listan med unga, men till dessa 
saknades adressuppgifter. Dessutom kom 13 brev i retur utan att ha nått mottagaren. 
Således var det 16 av den potentiella respondentgruppen som inte nåddes av förfrågan. 
Maximalt kunde därför 564 ungdomar besvara enkäten. Utskicket gjordes fredag den 10 
mars med deadline angiven i enkätinformationen till den 19 mars (söndag). Enkäten 
stängdes torsdagen den 23 mars. Totalt lämnade 83 personer svar (alla svarade dock inte på 
alla frågor). Totalt sett var svarsfrekvensen därmed låg – 83 av 564 (14,7 procent). 
Enkätsvaren och resultaten från undersökningen säger enbart något om de som svarat – det 
är inte en statistisk undersökning. Här återges resultat per fråga med betoning av att det 
som skildras i text, tabeller och diagram enbart gäller de unga som har besvarat enkäten; 
inte hela gruppen av unga födda åren 2004-2006. Icke desto mindre har de unga som svarat 
förmedlat sina erfarenheter och synpunkter, vilka är viktiga att ta tillvara. 
  
Fråga 1: om könsidentitet:  
Antal svarande: 83, varav 52 kvinnor och 31 män. 
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Fördelningen skiljer sig en del från den som finns i kommunens register vilken bygger på 
biologiskt och juridiskt kön. Enkätfrågan var ställd utifrån könsidentitet – dvs den svarande 
angav det kön som hen identifierar sig som. Svarsalternativen ”Annan könsidentitet” och 
”Vill inte ange” fanns utöver man/kvinna. Enligt register är ?? procent av invånarna födda 
åren 2004-2006 män och ?? procent kvinnor. 
  
Fråga 2: om vilken högstadieskola 
80 personer besvarade frågan om vilken högstadieskola man gick på. 70 av dem hade gått 
på en skola i Flen, dvs 78,8 procent. 31-35 personer hade gått på Stenhammarskolan och 
lika många på Europaskolan (varav 10 respektive 11 män). 
  
Fråga 3: om informationen på högstadiet angående gymnasieutbildningar och gymnasieskolor 
Antal svar på frågan: 82 (se tabell nedan) 
Drygt var tredje svarande tyckte att hen fått tillräcklig information om både 
gymnasieutbildningar och gymnasieskolor. Nästan 66 procent av de svarande ansåg att 
informationen inte varit helt tillräcklig i alla delar. Eftersom flertalet av de svarande gått på 
antingen Stenhammarskolan eller Europaskolan går det också titta närmare på om det finns 
skillnader i hur de unga som gått på olika skolor svarat. Av de 28 unga som ansåg att de fått 
tillräcklig information hade 13 varit elever på Europaskolan och sju på Stenhammarskolan. 
Av de svarande med bakgrund på Stenhammarskolan och Europaskolan var det ett tiotal 
unga från vardera skola som hade velat ha mer information om olika gymnasieskolor. 13 av 
de 21 unga som svarade att informationen inte varit tillräcklig hade gått högstadiet på 
Stenhammarskolan. 
  

Fråga 3: Tycker du att du fick tillräckligt bra information om olika gymnasieutbildningar och 
gymnasieskolor innan du valde utbildning i årskurs 9 

Antal 
(varav män) 

Andel (%) 

Tillräcklig information om både gymnasieutbildningar och gymnasieskolor 28 (13) 34,1 

Tillräcklig information om gymnasieskolor för mitt val av skola, men jag skulle ha velat ha mer 
information om utbildningsinriktningar 

11 (7) 13,4 

Tillräcklig information om gymnasieutbildningar  för mitt val av inriktning, men jag skulle ha velat ha 
mer information om olika gymnasieskolor 

22 (3) 26,8 

Nej, inte tillräcklig 21 (7) 25,6 

  
I enkätsvaren finns också en antydan till skillnader mellan kvinnors och mäns bedömning av 
den information de fått om gymnasieutbildningar och gymnasieskolor, som kan vara 
intressanta att notera även om det rör sig om få personer sorterat per kategori. I tabellen 
återges antalet svar från män inom parentes. 
  
Fråga 4: Går du i gymnasieskolan? 
76 av de 83 svarande går gymnasieskola (nationellt program eller IM). Ett par har redan 
avslutat gymnasiestudierna med examen och övriga fem har antingen hoppat av, aldrig 
börjat eller deltar i KAA-verksamhet. Bland de svarande går således nästan 92 procent i 
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gymnasieskolan. Det skiljer sig en del från andelen i hela befolkningsgruppen. Det är ?? 
procent av de unga som är folkbokförda i Flens kommun som inte är inskrivna på 
gymnasieskola (BUKF:s verksahetssystem) 
  
Fråga: Gymnasiestudierna påbörjades år: 
 

När påbörjat 2020 2021 2022 Annat år 

Antal 13 29 34 2 

  
Det finns alltså en viss överrepresentation av unga som faktiskt går en gymnasieutbildning 
och av kvinnor i svarsunderlaget, jämfört med vad som gäller hela befolkningsgruppen. 
Bland de svarande började fler sina studier 2022 och 2021 än 2020. Färre var alltså i slutet 
av sin gymnasieutbildning. Totalt svarade 76 personer att de påbörjade gymnasiestudierna 
något av fokusåren – fem personer svarade inte på frågan. 
  
Fråga om studieinriktning 
Av de 83 svarande individerna gick 47 på ett högskoleförberedande program (56,6 procent) 
och 30 på ett yrkesförberedande program (36,1 procent). Av de som gick 
högskoleförberedande program var 34 kvinnor. I tabellen redovisas antal svarande per 
högskoleförberedande program (när antalet var minst fem). Där framgår att det utan 
jämförelse vanligaste högskoleförberedande programmet bland de som besvarat enkäten 
var samhällsvetenskapligt program. Mer än hälften av personerna som gick ett 
högskoleförberedande nationellt program (och nästan 29 procent av alla svarande) gick på 
det samhällsvetenskapliga programmet. Det är en fördelning som inte speglar fördelningen i 
åldersgruppen som helhet. 
  

Elever på högskoleförberedande program per vissa program Antal 
(varav kvinnor) 

Samhällsvetenskapligt 24 (18) 

Naturvetenskapligt 7 (7) 

Ekonomi 5 (3) 

Teknik 8 (3) 

  
De svarande som läser samhällsvetenskapligt program återfinns på sju olika skolor. På tre 
skolor går fem eller fler samhällselever (PW, Grillska och St Eskils). 13 av samhällseleverna 
har valt en specifik inriktning. Samhäll/beteende är den vanligaste, men ytterligare fyra 
inriktningar nämns. Samhällsvetenskapligt program var det vanligaste programmet bland de 

Kommentar [1]: Om vi inte får svar så har 
jag aktuella KAA-siffror om det kan hjälpa. 
Kommentar [2]: Låter strålande! Jag tror vi 
går på det. :-) 
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svarande oavsett vilket år gymnasiestudierna startade (2020, 2021 eller 2022) (2020: 4 av 
13; 2021: 10 av 29; 2022: 10 av 34). 
  
Teknikprogrammet var det näst vanligaste bland de svarande. De åtta eleverna återfanns på 
tre olika skolor och läste fyra olika inriktningar. Hälften av de som svarade 
teknikprogrammet hade påbörjat sina studier hösten 2022. Även eleverna på 
naturvetenskapsprogrammet (sju svarande) var utspridda på olika skolor (fyra). 
  
Totalt gick 30 av de svarande ett yrkesförberedande nationellt program. Av dessa var 16 
kvinnor. Bland de svarande fanns elever på nio av de tolv yrkesförberedande program som 
finns. Åtta av de svarande studerade som lärlingar, på sex olika program. I tabellen nedan 
synliggörs att tre eller fler av de svarande återfanns på fem yrkesförberedande program. 
Även yrkesprogramseleverna var fördelade på olika skolor och inriktningar. Exempelvis 
naturbrukseleverna fanns på fem olika skolor och läste sju olika inriktningar. 
  

Yrkesprogram Antal 

Barn- och fritid 3 

Bygg- och anläggning 4 

Fordons- o transport 7 

Naturbruk 7 

Vård o omsorg 4 

  
Fråga om motiv för vald studieinriktning 
Bland lämnade svar (78 stycken) dominerar motiv för utbildningsval som är direkt relaterade 
till utbildningsinnehållet (se tabell nedan). Allra mest frekvent som skäl var ett uttalat 
intresse för den valda inriktningen, vilket mer än hälften av de svarande angav. För 50 av 
ungdomarna var möjligheten till högskolestudier en viktig faktor i valet av 
gymnasieutbildning, även om 20 av dessa inte var säkra på att de faktiskt skulle studera på 
högskola. 30 av respondenterna angav också att de ville arbeta inom det yrke som 
gymnasieinriktningen förbereder för. Av dessa gick 18 ett yrkesförberedande program. 
  

Motiv för val av gymnasieutbildning (upp till tre per person) (Antal svarande – totalt 
78) 

Antal - övriga 
skolor 

Antal – 
PW 

Antal totalt 
(varav kvinnor) 

·  Jag är mycket intresserad av den inriktning som mitt nationella program har 38 5 43 (27) 

·  Jag vill läsa vidare på högskola/universitet och min utbildningsinriktning ger rätt 
behörighet 

22 8 30 (24) 

·  Jag vill arbeta inom det yrke som min utbildning förbereder för 28 2 30 (15) 
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·  Jag valde ett högskoleförberedande program för att ha möjlighet att studera 
vidare senare, men vet inte om jag kommer göra det 

19 1 20 (13) 

·  Jag ville ha mycket praktik i min utbildning och valde därför lärlingsutbildning 7 2 9 (5) 

·  Jag har valt en specialisering/inriktning av ett nationellt program för att jag är 
specialintresserad i vissa ämnen 

7 1 8 (6) 

·  Jag vill uppnå behörighet för ett nationellt gymnasieprogram 5 1 6 

·  Mina föräldrar (alt vårdnadshavare) rekommenderade mig att läsa det 
nationella program som jag går 

3 2 5 

·  Jag valde samma gymnasieprogram som vissa vänner 5 0 5 

·  Lärare och/eller studie- och yrkesvägledare (SYV) rekommenderade mig att läsa 
det nationella program som jag går 

1 0 1 

·  Mina betyg från högstadiet gjorde att bara vissa val var möjliga till gymnasiet 0 0 0 

·  Jag behöver utveckla svenska språket innan jag går vidare till gymnasieprogram 0 0 0 

·  Egna alternativ 4 1 5 

 Ungdomarna ombads ge ett omdöme om den utbildningsinriktning som de gick på en skala 
1-5 där 1 betydde att man var mycket missnöjd och skulle vilja byta inriktning, medan 5 
innebar att man var helt nöjd med både program och utbildningsinriktning (diagram nedan). 
En stor majoritet av de svarande (58 av 78) angav att de var nöjda (omdöme 4-5), vilket i 
stort sett innebär att tre av fyra var nöjda med sin utbildning. Fem personer var missnöjda 
(omdöme 1-2). Av eleverna vid PW gav hälften (6 personer) omdöme 5. 
  
Frågor om motiv för vald skola 
Prins Wilhelmgymnasiet (PW) 
Av de svarande ungdomarna var det 12 som fick sin gymnasieutbildning på Prins 
Wilhelmgymnasiet i Flen. Åtta av dem hade PW som sitt förstahandsval när de valde 
gymnasieutbildning. Tabellen nedan visar att det motiv för valet av PW som flest angav var 
att skolan ligger nära hemmet. Att skolan är relativt liten bidrog till tre personers val. Fyra 
personer lyfte rekommendationer från andra som motiv. Tre av de svarande ger uttryck för 
att de kanske hellre gått på en annan skola genom att ange att man sökt samma utbildning 
på annan skola men inte kommit in, respektive lämna det egna svaret ”Hade inget annat 
val”. 
  

Motiv för val av PW (upp till fem alternativ(person) Antal 

·        PW ligger nära mitt hem 8 

·        Jag ville gå på en relativt liten gymnasieskola 3 

·        Jag hade vänner eller bekanta som rekommenderade PW som skola 2 
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·        Jag hade vänner eller bekanta som rekommenderade mig att söka utbildningsinriktningen jag var 
intresserad av på PW 

2 

·        Jag sökte samma utbildning på annan skola men kom inte in där 2 

·        Mina föräldrar (alt vårdnadshavare) tyckte att PW var den skola som passade mig bäst 2 

·        Efter besök på PW tyckte jag att skolan verkade vara bra 1 

·        Elever från PW besökte min högstadieskola och övertygade mig om att skolan skulle vara bra för mig 1 

·        Jag ville gå på samma skola som vissa vänner 1 

·        Jag hade fått information om resultaten efter studier på PW var goda 0 

·        Efter besök på PW tyckte jag att lärarna på PW verkade vara bra 0 

·        Lärare och/eller studie- och yrkesvägledare (SYV) på min högstadieskola rekommenderade mig att söka 
utbildning på PW 

0 

·        Jag ville gå samma utbildningsinriktning som vissa vänner 0 

·        Annat Hade inget annat val 1 

  

Det finns en stor variation i hur nöjda svarande elever från PW är med sin skola. På den 
femgradiga skalan där 1 står för  ”inte alls nöjd” och 5 står för ”helt nöjd”, är den vanligaste 
bedömningen 3 eller 4 (vardera fyra svarande). Ett par respondenter angav att de var helt 
nöjda med skolan. 
  
Några av de svarande som är elever på PW bidrar också med egna kommentarer angående 
vad de tycker är bäst med skolan, respektive vad de tycker är mindre bra. Sju av de svarande 
formulerade positiva omdömen om vad de såg som mest positivt med PW – se lista: 

·    ”Finns lärare som bryr sej” 
·       ”Att det är nära hem.” 
·       ”Att vi alla är som en familj på skolan” 
·       ”Att det är väldigt tryggt med personal och elever.” 
·       ”Lärarna och auran, det är en skön skola.” 
·       ”Ganska trygg skola där alla är trevliga, tillräckligt med hjälp” 
·    ”Allt” 

  
Några personer lämnade också negativa kommentarer om skolan. Några återges nedan, 
men ett par av dem har redigerats för att inte riskera att svarande kan identifieras. 

·        ”måste lämna skolan när dagen är slut, då är det väldigt kallt att stå ute på vintern när nästa buss går 
om en timme.” 
·        ”Lärarna är alltid sjuka och inga vikarier /…/” 
·        ”Mina lärare förstår inte att jag behöver stöd. /…/ Jag kommer aldrig gå ut gymnasiet om de inte 
fattar grejen.” 
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·      ”De finns en autism grupp, men ingen adhd. Sjukt dåligt.” 
·        ”Ja jag tycker det är väldigt mycket folk som tror att det är någon dagisplats att vara där. Fast vissa vill 
bara plugga för att kunna bli något bra i framtiden.” 
·        ”Vape överallt” 

  
Skolor i andra kommuner än Flen 
Av alla svarande (83 personer) gick 67 på en gymnasieskola utanför Flens kommun – dvs 
80,7 procent, vilket är en något högre andel jämfört med hela åldersgruppen (BUKF:s 
verksamhetssystem). Om de fem personer som inte gick på gymnasiet räknas bort från 
antalet svarande var det närmare 86 procent som gick på en annan skola än PW i Flen. Bland 
dem finns elever som går vid 18 olika skolor utanför Flens kommun. En majoritet av de 67 
personerna går vid en gymnasieskola i Eskilstuna. De vanligast förekommande 
gymnasieskolorna är Grillska, Rinman- och  och St Eskils gymnasium – alla i Eskilstuna, se fler 
i tabell nedan. Utöver de skolor som ses i tabellen går sex av de svarande på två olika skolor 
i Nyköping, och enstaka personer är elever på andra skolor i Mälardalsregionen. 
  

Vanligaste skolorna utanför Flens kommun Antal svarande 

Grillska gymnasiet, Eskilstuna 11 

Rinmangymnasiet, Eskilstuna 9 

St Eskils gymnasium 9 

Rekarnegymnasiet Eskilstuna 6 

Katrineholms Tekniska College, KTC, Katrineholm 5 

Kunskapscompaniet, Eskilstuna 4 

Realgymnasiet Eskilstuna 4 

Europaskolan Strängnäs 4 

 Respondenterna i enkätundersökningen fick en fråga om vilka som var de viktigaste skälen i 
deras val av gymnasieskola. Utöver de 13 alternativa motiv som var formulerade i frågan 
kunde de svarande lägga till egna skäl. I tabellen nedan återges de olika alternativen 
sorterade efter hur många respondenter som angett respektive motiv som en påverkande 
faktor i det individuella valet av skola. Totalt lämnade 63 elever på andra skolor än PW svar. 
Det vanligaste motivet – som angavs av 36 personer (dvs 57 procent) – var en önskan om att 
komma till en annan stad under gymnasiestudierna. Hälften av de svarande angav som ett 
skäl att utbildningsinriktningen fanns på den skola de gick. Vänners och bekantas 
rekommendation var en tredje vanlig motiverande faktor, liksom skolbesök innan val. 
Däremot framhöll inte så många respondenter föräldrar eller skolpersonal som viktiga 
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faktorer i deras val. Inte heller verkar viljan att vara nära vänner ha varit någon stark 
påverkanskraft i valet av gymnasieskola för dessa ungdomar. 
  

Motiv för val av skola (upp till fem alternativ) (antal svarande 63): antal 
markeringar 

·  Jag ville gärna komma till en annan stad under min gymnasietid och valde därför en skola utanför Flens 
kommun 

36 

·  Den utbildningsinriktning som jag ville gå fanns på den skolan 32 

·  Jag hade vänner eller bekanta som rekommenderade den skolan 25 

·  Efter besök på skolan tyckte jag att den verkade vara bra 23 

·  Jag hade fått information om resultaten efter studier på skolan var goda 13 

·  Det går enkelt för mig att ta mig till skolan (goda pendlingsmöjligheter) 12 

·  Jag hade vänner eller bekanta som rekommenderade mig att söka utbildningsinriktningen jag var intresserad 
av på den skolan 

11 

·  Jag ville gå samma utbildningsinriktning som vissa vänner 9 

·  Jag sökte samma utbildning på annan skola men kom inte in där 4 

·  Jag ville gå på samma skola som vissa vänner 4 

·  Mina föräldrar (alt vårdnadshavare) tyckte att den skolan passade mig bäst 4 

·  Elever från skolan besökte min högstadieskola och övertygade mig om att skolan skulle vara bra för mig 4 

·  Lärare och/eller studie- och yrkesvägledare (SYV) på min högstadieskola rekommenderade mig att söka 
utbildning på den skolan 

1 

·  Annat 3 

  
Av de 67 unga som angett att de går på en skola utanför Flen gick 52 på den skola de valt i 
första hand. Av elever vid annan skola har 63 personer lämnat ett omdöme om sin skola på 
en femgradig skala, där 1 står för ”inte alls nöjd” och 5 står för ”helt nöjd”. En stor majoritet 
(51 personer) uppger att de är nöjda med sin skola (omdöme 4 eller 5). 
  
  
Respondenterna ombads också beskriva vad de uppfattade som mest positivt med sin 
gymnasieskola liksom nämna sådant som de upplevde som mindre bra. Positiva 



Bilaga 1 
Projekt för höjd utbildningsnivå och livslångt lärande

kommentarer lämnades av 57 personer; vissa av dem beskrev flera goda sidor medan andra 
angav enstaka ord. Mest frekvent förekommande var kommentarer som uppmärksammade 
lärares viktiga roll. Många respondenter angav lärare som en viktig positiv sida med skolan 
(26 av de 57), några av dem utvecklade bedömningen och beskrev skolans lärare som 
duktiga, pedagogiska eller likande, medan andra lyfte fram snälla eller trevliga lärare. 
Ytterligare knappt tio kommentarer berörde personal, rektor, elevhälsoteam, dvs lade fokus 
på skolans personal. Här lyfts några av de exempel som hade en beskrivande karaktär: 

·       ”Väldigt bra, trevliga och roliga lärare som undervisade på ett sätt som intresserade 
oss. De brydde sig om oss och vår utveckling.” 
·       ”Det är den skola med flest utbildade lärare i Eskilstuna, lärarna är på en väldigt hög 
nivå och de lär ut på ett sätt som jag inte upplevt i Flen tidigare. /…/ rektorer som alltid 
är ute i skolan och hälsar på elever samt bygger upp förtroende. Man har mentorer och 
man bygger därför upp ett STORT förtroende för dessa, man kan be om hjälp med allt 
och prata om allt.” 

·    ”Lärarna bryr sig om ens mående och hälsa”  
·    ”Utbildade lärare som bryr sig om att eleverna når goda resultat.” 

  
Förutom lärarnas och annan personals betydelse kan respondenternas kommentarer om 
positiva faktorer sorteras i följande bredare kategorier: 

·       Gemenskap/trivsel (14 kommentarer) 
·       Vänner/klasskamrater (11 kommentarer) 
·       Utbildningsrelaterat (16 kommentarer; med stor spridning från inriktningsspecifika 
faktorer som djur eller resor, till ämnesvariation och undervisning) 
·       Skolans organisation och miljö (17 kommentarer; från lugn, trygg och blockscheman, 
till handikappanpassning, kompensatoriska åtgärder och ledningens kompetens) 

  
Vid möjligheten att kommentera sådant de upplevde som mindre positivt med sin skola 
valde 52 personer att lämnade kommentarer. Sju av dem skrev orden ”inget”, ”vet inte” 
eller liknande – och förmedlade alltså inte några negativa erfarenheter. Bland de 45 
personer som förmedlade negativa synpunkter förekom kommentarer om lärare – antingen 
att lärare som grupp sågs som bristande, att någon enskild lärare inte motsvarade krav, eller 
att det saknades lärare i ett specifikt ämne. Vanligast bland de svarandes kommentarer var 
dock synpunkter kopplade till skolmaten, matsalen eller hur serveringsschemat var 
organiserat. En elev framhöll exempelvis att: ”Det finns alltid flera alternativ vid lunchen, jag 
har nästan alltid sen lunch. Det gör att det ganska ofta bara finns de ”mindre goda” rätterna 
kvar vilket jag tycker är ganska tråkigt då det ofta kan vara en maträtt man sett fram emot 
och sen finns den inte kvar när man själv ska äta”. 
  
Sex personer hade kommentarer kopplade till sin utbildning när de tog vara på möjligheten 
att framföra negativa synpunkter. Kommentarerna rörde både utbildningsinnehåll, 
undervisningsmetoder och lärarnas förhållningssätt. I kommentarerna finns exempel på 
elever med olika syn – exempelvis någon som önskar högre krav och ökad tydlighet från 
lärare och någon annan som upplever kraven som höga. Här återges tre exempel: 

·        ”Inriktningen jag valde är inte helt det som jag förväntade mig dvs jag ville ha mer 
kreativa ämnen inom design men det är mer teoretiskt vilket gör det tråkigt.” 
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·        ”Att man inte får göra omprov i de flesta ämnen, det skapar enorm stress eftersom 
man då bara har en enda chans på sig att klara kursen vilket är kursprovet i slutet av 
terminen”  

·        ”Lite mer krav från lärarna, om man gör fel, säg till vad som är fel och sen kom med 
exempel på lösning istället för att säga ”Det var nästan rätt, du får poäng för det” ” 

  
Fråga till elever vid annan skola än PW - om PW som alternativ 
Fem av de 67 svarande som gick på en annan skola än kommunens egen, angav att de hade 
övervägt att söka till PW. Som skäl till att så inte blev fallet angavs exempelvis att den 
utbildningsinriktning man ville gå inte fanns på PW, och att man ville bort från Flen. 
Dessutom framförde ett par respondenter att man uppfattat brister med PW-gymnasiet dels 
genom egna erfarenheter, dels genom rykten. 
  
Av respondenter som gick på andra skolor angav 58 att man inte övervägde PW-gymnasiet 
när gymnasievalet gjordes. 57 av dem lämnade kommentarer kring varför PW inte varit ett 
alternativ för dem. Flertalet av dessa kommentarer pekar på faktorer som stött bort 
ungdomarna från Flens kommun, Flens tätort och/eller PW-gymnasiet, även om ett fåtal 
kommentarer betonar att man gjort valet av skola för att man haft ett specialintresse eller 
för att komma närmare vänner – dvs faktorer som snarare dragit eleverna till sig, som 
exempelvis följande: ”Ville till en ny stad och se något nytt. Träffa nya vänner som inte är 
från flen. Den skola jag valde istället för PW har just den linje samt inriktning som matchar 
mina intressen bäst” 
  
Mest vanliga är kommentarer om PW som skola (32 elever). Många av dessa kommentarer 
handlar om att skolans rykte inte är bra. I många av de kommentarerna hänvisas till att man 
”har hört”, eller att ”andra säger”, men ett litet antal av ungdomarna hänvisar också till 
egna erfarenheter, antingen från PW, eller från Stenhammarskolan. De negativa 
uppfattningar som respondenterna framför kopplar bland annat till elevsammansättning, 
låga betygsnivåer, att skolan skulle vara stökig, att skolans elever inte skulle vara 
studiemotiverade, att det ska förekomma rökning och droger. 
  
Näst vanligast var att kommentarerna handlade om att respondenten inte ville gå i 
gymnasiet i Flen som kommun eller ort. Drygt tio personer skrev kort och gott att de inte 
ville plugga i Flen (eller liknande). Ytterligare ett drygt tiotal personer utvecklade detta 
något genom att tillägga att man ville se något nytt och träffa nya människor, eller genom 
att påpeka sådant som man upplevde som problematiskt med Flen. Slutligen lämnade 
knappt 20 personer kommentarer som hänvisade antingen till att PW-gymnasiet har få 
studieinriktningar, eller till att just den inriktning som önskades inte erbjöds vid PW.  
  
Som exempel återges här några av de lite längre kommentarerna om Flen respektive PW-
gymnasiet: 

·        Om Flen (övergripande, kommun eller tätort): 
o   ”Flens kommun är fattigt och det ända dem gör är att tänka på pengar o 

aldrig på oss elever. Jag visste att gymnasiet där hade blivit kaos då dem 
tycker om att korta ner på personal så det var givet att komma bort från 
Flen på grund av att jag gärna vill bli något och få de bästa möjligheterna 
att bli något och då är inte Flen ett alternativ” 
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o   ”Ville komma bort från Flen helt och starta nytt kapitel utan alla som jag 
kände” 

o   ”Tråkig stad, dåligt rykte, för stor skola, verkar stökigt, tråkiga linjer” 
o   ”Min utbildning fanns inte där och man har inget förtroende för Flens 

kommun för att det är den sämsta kommunen som finns” 
  

·        Om PW-gymnasiet: 
o   ”Alla säger att den är dålig, lärarna som var på besök på skolan verkade 

skumma och dåliga, få alternativ på linjer” 
o   ”Har bara hört dåligt om den, liten skola som inte ens har alla kurser som 

ingår i programmet, hört mycket om att det är stökigt och mycket 
droger.” 

o   ”Inte rätt program, stenhammar var praktexempel på hur skolorna ser ut i 
flen o kan ej tänka mig att PW är så mycket bättre. Mycket dåliga rykten 
och ville ej chansa.” 

o   ”Jag har hört väldigt mycket dåligt om PW. Jag känner folk som går där och 
de säger att skolan inte alls är bra, lärare som inte uppmuntrar elever till 
att plugga, utan att allting går ut på att se till att eleverna inte gör 
dumma saker. Dessutom uppfattar jag att eleverna inte vill plugga, vilket 
jag tror beror på upplägget av lektioner, att det verkar fattas legitimerade 
elevassistenter och studietekniken verkar vara dålig, iallafall utifrån vad 
jag har hört. Vilket hade gjort att jag själv inte trivts och antagligen inte 
fått de betyg jag velat ha för att kunna studera vidare.” 

o   ”För mycket invandrare, hört dåligt om lärarna, slagsmål, droger mm. Bara 
massa skit helt enkelt. Vill kunna känna mig trygg och de gör ja inte i Flen 
och på PW” 

o   ”Har inte de möjligheter till aktiviteter etc som andra skolor som är utanför 
Flens kommun” 

o   ”Har hört dåliga saker om skolan, stökiga elever, stökiga lärare. Finns inget 
att göra i Flen efter skolan, eskilstuna är mer lockande med affärer och 
andra aktiviteter efter skolan. Har helt enkelt inte hört något bra om Flens 
skola eller lärare.” 

o   ”För att den har ett väldigt dåligt rykte, jag ville inte läsa min gymnasie tid i 
flen samt hört om dåliga lärare på skolan. Uppfattningen jag har är att 
man endast går på PW om man har för dåliga betyg för andra skolor” 

o   ”Ingen jag känner har gått eller går där, ingen pratade om den skolan vid 
gymnasieval. I min ålder vill man nog komma bort från flen/samma ställe. 
Jag har knappt hört något om inriktingarna från folk jag känner utan bara 
”läsa upp betygen”. Sammanfattning: ingen pratade om/ville gå in 
flen.![NH4]  

  
o   ”Inga vänner sökte dit. Bra lärare, bra undervisning men dåliga klasser. Små 

klasser med få vänner.” 
  
Den sista kommentaren ovan är intressant av ett par skäl. Dels antyder den att de rykten 
som framhållits i många andra kommentarer där PW-gymnasiet beskrivs i negativa termer 
inte är oomtvistade. Den här eleven har uppenbarligen en uppfattning om att lärare och 
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undervisning är bra på PW. Dels är det snarare skolans litenhet som är problematisk för den 
här individen….. 
  
Frågor riktade till personer som inte går nationellt program på gymnasieskola 
Endast ett fåtal individer har angett att man inte går ett nationellt program på 
gymnasieskola, utan går IM-program, deltar i KAA-verksamhet, inte har avslutat 
grundskolan, eller har påbörjat gymnasieskolan men hoppat av – totalt sex personer. För att 
inte riskera att någon individ blir identifierbar konstateras bara att det bland de svarande 
finns minst en person med erfarenhet av de olika beskrivningarna. Dessa personer har 
lämnat begränsad information om vad som påverkat deras val. Någon av dem har nämnt 
psykisk ohälsa som skäl och någon att man fått arbete. Svårighet att vistas i skolmiljö och 
lågt förtroende för skolan och personal på grund av tidigare erfarenheter har också angetts 
som motiv av någon, liksom att motivation för skolan saknades. 
  
Reflektioner utifrån enkätsvaren 
Det går, som betonats tidigare, inte dra några långtgående slutsatser om ungdomars 
gymnasieval utifrån den här enkätundersökningen eftersom svarsfrekvensen är låg och det 
inte är möjligt att veta i vilken grad de som svarat är representativa för hela den aktuella 
åldersgruppen. I materialet tycks exempelvis kvinnor, elever som läser ett nationellt 
program, elever på högskoleförberedande nationella program, elever på 
samhällsvetenskapligt program mm i viss utsträckning vara överrepresenterade. 
Undersökningen ger, detta till trots, värdefull kunskap om just de 83 personer som bidragit 
med sina svar och något om hur de ser på sitt val av gymnasieutbildning och skola. Dessa 
ungdomars svar ger indikationer om vad som påverkat åldersgruppen vid gymnasieval, vilket 
kan användas som underlag för att öka förståelsen för ungas val, även om undersökningen 
inte visar en ”hel sanning”. 
  
Det finns några saker som framstår som särskilt väsentliga för många flensungdomars val av 
utbildningsinriktning och skola. Glädjande nog var intresse den mest frekventa motiverande 
faktorn i de svarande ungdomarnas val av utbildning. Möjlighet till fortsatta studier och 
strategiska val av utbildning för en tänkt yrkesinriktning var också vanliga motiv. Det pekar 
på att det finns målmedvetenhet och framtidssyn i respondentgruppen. Att så hög del av de 
svarande anger att man är nöjd eller mycket nöjd med sin utbildning talar för att dessa 
unga, trots att en majoritet av dem önskat mer information i någon del innan valet, har 
fattat välgrundade beslut när de gjort sina val. 
  
Det går att resonera på motsvarande vis när det gäller de ungas val av skola. 
Respondenterna som gick ett nationellt program eller IM var utspridda på 19 olika skolor 
(inklusive PW). Eleverna motiverade sina val av skolor både utifrån vilken skola som hade 
den inriktning man var intresserad av, utifrån bedömningar av skolans attraktivitet och 
baserat på rekommendationer. Den stora majoriteten av eleverna var nöjda med sin skola, 
vilket antyder att deras val varit välgrundat. 
  
Undersökningen ger dock väldigt svagt underlag när det gäller den, i Flen ganska stora 
grupp, som inte läser ett nationellt gymnasieprogram, dvs de unga som läser 
introduktionsprogram, deltar i KAA-verksamhet eller befinner sig utan sysselsättning. Det är 
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en stor svaghet med undersökningsunderlaget. Denna grupp är en viktig målgrupp för de 
aktiviteter som projektet för höjd utbildningsnivå och ökad egen försörjning är inriktat på. 
  
Kopplat till Prins Wilhelmgymnasiet ger undersökningen en del underlag som kan vara av 
intresse, både ur perspektivet verksamhetsutveckling för skolan och ur ett mer 
övergripande perspektiv. Flens kommun har i olika sammanhang (bland annat i 
Hållbarhetsprogrammet) formulerat som målsättning att fler elever ska välja kommunens 
egen gymnasieskola. De svar som lämnats i den här enkätundersökningen gör det rimligt att 
befara att det kan vara svårt att uppnå den målsättningen av flera skäl utöver att antalet 
unga i åldersgruppen 16-18 år väntas fortsätta minska och att andelen av de unga som har 
valt PW sjunkit markant under senare år. De svarande i den här undersökningen är som 
påtalats i mycket hög grad nöjda med både sin utbildning och sin skola (vilken för det stora 
flertalet är en annan skola än PW). Att få framtida unga att välja PW som har ett begränsat 
antal utbildningar och ett, enligt många av de svarande, dåligt rykte kan bli utmanande, 
givet den stora bredd av utbildningsinriktningar som finns inom pendlingsavstånd och den 
positiva bild som förmedlas kopplat till andra skolor. Bland de svarande finns också stor 
spridning i val av program (alla sex högskoleförberedande och nio av tolv yrkesförberedande 
program) och inriktningar. Det är en efterfrågan som knappast är realistiskt möjlig för en 
enskild skola i en mindre kommun att tillgodose. Till det kommer att så många av 
respondenterna särskilt kommenterade att man av olika skäl aktivt valde bort Flen som 
studieort. Att vända en sådan inställning är utmanande och krävande. Hälften av de 
respondenter som faktiskt gick på PW var i och för sig nöjda eller mycket nöjda med skolan, 
men inte ens de hade alla PW som förstahandsval. 
  
Flera unga har tagit sig tiden att lämna kommentarer både kring vad man uppskattar med 
sin skola och sin utbildning och vad man ser som positivt respektive mindre positivt med PW 
specifikt. Dessa kommentarer och en del av det övriga underlaget kan vara av värde i PW:s 
arbete för att utveckla sin verksamhet och/eller för politiska prioriteringar kring 
gymnasieutbildning för kommunens gymnasieungdomar. 
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Bilaga 2 
Redovisning av intervjuer riktade till unga som varken arbetar eller 
studerar samt föräldrar till målgruppen 
 
Intervjuer med unga inskrivna i KAA och föräldrar till målgruppen  
Kvalitativa intervjuer har under hösten 2022 genomförts både i grupp och enskilt med 30 
ungdomar som vid tidpunkten inte arbetade eller studerade (UVAS) och var inskrivna i 
kommunens aktivitetsansvar (KAA), eller där det fanns risk för avhopp, samt 15 föräldrar till 
ungdomar i denna målgrupp. Inför intervjuerna togs det fram en mall med specifika 
intervjufrågor till ungdomar och föräldrar. Då intervjuerna var semistrukturerade fanns det 
möjlighet att ställa följdfrågor utifrån hur ungdomar och föräldrar svarade på frågorna.  
 
Intervjuerna säger enbart något om de som deltog - det är inte en statistisk undersökning. 
Här återges svaren per fråga med betoning av att det som skildras i text enbart gäller de 
unga och föräldrar som deltagit i intervjuerna, inte hela gruppen. De unga och föräldrar som 
deltagit i intervjuerna har förmedlat sina erfarenheter och synpunkter, vilka är viktiga att ta 
tillvara.  
 
Fråga 1 om när den unga slutade skolan och varför 
Majoriteten av de svarande unga anger att man hoppade av skolan under högstadiet eller 
redan innan och anledningarna till avhoppen är många, men flera svarande lyfter fram att de 
har eller har haft depression och dåligt mående både psykiskt och fysiskt. Flera unga 
beskriver även att händelser i privatlivet har påverkat deras val att hoppa av skolan. En del 
anger att det blev en stor omställning att byta från en mindre skola till en större skola. Flera 
föräldrar beskriver detta ytterligare genom att lyfta fram att överlämningar mellan skolor 
inte fungerat tillfredsställande. Föräldrarna till merparten av de unga beskriver att deras 
barn har en diagnos.  
 
Fråga 2 om vad som fungerade bra i skolan 
De flesta unga besvarar denna fråga utifrån goda exempel när de hade lärare som förstod 
deras behov. T.ex anger en av de svarande unga att det var när “/…/ jag kunde sitta ensam när jag 
behövde och kunde gå ut en stund vid behov.”. Flera av de svarande föräldrarna beskriver liknande 
exempel samt när deras barn hade en och samma lärare som besatt kunskap kring den 
ungas behov och diagnos.  
 
Fråga 3 om vad som fungerade mindre bra i skolan 
Flera av de svarande unga uppger att de inte fick de anpassningar de hade behövt eller 
önskat, t.ex. beskriver merparten av de svarande unga att tempot i skolan var för högt, 
miljön för stökig och klassen för stor. Flera av de svarande unga beskriver också att det inte 
fanns lärare som förstod deras behov. Föräldrarna har liknande synpunkter men beskriver 
också att de hade önskat bättre kontakt med skolans personal generellt men också vid 
överlämningar mellan skolor, samt att åtgärdsplaneringen var bristfälliga likaså 
uppföljningen kring planen. Flera föräldrar anger även att för en stor skola inte fungerat för 
deras barn. En förälder beskriver att den saknat en grupp för unga med ADHD på Prins 
Wilhelm gymnasiet.  
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Fråga 4 om vad som hade behövts för att stanna kvar i skolan 
Majoriteten av de svarande unga beskriver att de hade behövt fler anpassningar såsom färre 
arbetsuppgifter och fler praktiska moment, mindre klasser och kuratorstöd som några 
exempel. Merparten av de svarande föräldrarna anger att fler anpassningar hade behövts 
och beskriver dessa anpassningar utöver de ovan beskrivna i form av fler stödpersoner runt 
den unga, färre krav, lugnare miljö och någonstans att gå ifrån när den unga behöver lugn 
och ro samt en pedagogisk plan i de olika ämnena som några exempel. 
 
Fråga 5 om vad skolan gjorde för att hjälpa den unga att stanna kvar i skolan 
En av de unga som deltog i intervjuerna beskriver att skolan gjorde en plan men att skolan 
inte tog hänsyn till den ungas åsikter eller önskemål. En annan av de svarande unga uppger 
att den provade att byta linje och att skolan hjälpte till med det men att det inte blev bättre. 
En annan av de svarande unga uppger att det hölls möten mellan skola och ungdomens 
föräldrar men att det inte gav så mycket. Föräldrarna som deltog i intervjuerna besvarar 
frågan utifrån exempel som borde ha gjorts för att hjälpa den unga, t.ex. få ut schema i tid 
innan uppstart, bättre överlämning mellan skolor och studiebesök som några exempel.  
 
Fråga 6 om vad den unga fick för information om annan hjälp vid avslut från skola 
Alla svarande unga uppger att de fick hjälp med kontakt med kommunens aktivitetsansvar 
(KAA) för ungdomar, dock uppger flera unga att de inte fick informationen direkt från skolan 
utan att det  var via tips från vänner eller föräldrar till vänner. En ungdom uppger följande 
“En kompis berättade om en som jobbar på KAA och att jag skulle prata med henne, hon ringde mig sen när 
kompisen sagt det till henne. Jag hade inte brytt mig om breven jag fått men då gick jag.” Några av de 
svarande föräldrarna bekräftar de ungas bild, medan flera andra uppger att de inte fick 
någon information alls. En förälder gissar att det kan handla om att deras ungdom var 
myndig vid tillfället för avhopp. En annan förälder uppger att den hittade information om 
KAA på nätet och tog själv kontakt.  
 
Fråga 7 om hur en fungerande och bra skola skulle ha sett ut 
Några enstaka av de svarande unga beskriver förbättringar i fysisk miljö såsom exempelvis 
skönare stolar och skärmar runt borden för att möjliggöra bättre koncentration. Flera andra 
unga som deltog i intervjuerna poängterar vikten av individuella anpassningar såsom mindre 
klasser, fler lärare som har kunskap i samma ämnen och kan agera stöd vid exempelvis 
läxhjälp, lärare som förstår diagnoser samt längre pauser under dagarna. En av de svarande 
unga uppger att det hade varit bra med mer rörelse i skolan. Flera föräldrar som deltog i 
intervjuerna lämnar ytterligare beskrivning och uppger bland annat att det hade varit bra 
med en avskalad miljö med tillgång till vuxen där de unga kan gå till om de behöver komma 
ifrån. Föräldrarna beskriver att det är långa dagar med många intryck. Flera föräldrar 
beskriver också att en fungerande skola har anpassningar såsom en pedagogisk plan som 
bryts ned i vad som behövs för just den enskilda unga, skrivna instruktioner i punktform, fler 
men mindre uppgifter, möjlighet att läsa ett ämne i taget, muntliga prov och mindre klasser 
som några exempel. Några föräldrar beskriver också att det hade varit önskvärt med ett 
anpassat hemklassrum och fler specialpedagoger. En förälder beskriver detta ytterligare 
utifrån en önskan att de ungas skåp ska finnas i klassrummet och tillgång till kyl och micro för 
att ha möjlighet att ha med egen mat. En förälder beskriver också vikten av personal med 
kunskap kring utformning av åtgärdsplaner.  
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Fråga 8 om möjlighet att lämna övriga synpunkter och information 
De unga och föräldrar som deltog i intervjuerna hade även möjlighet att lämna övriga 
synpunkter och information vid intervjutillfällena. Några av de unga och föräldrar valde att 
göra detta. De unga lämnade ytterligare information om hur deras situation och mående såg 
ut vid tillfället för avhopp från skolan. En ungdom beskriver att Stenhammars har dåligt 
rykte. En förälder uppger att de unga inte får vara kvar i skolan efter skoltid för att vänta på 
bussen. Samma förälder hade önskat en plats för de unga att fortsätta studera efter skoltid 
med stödresurs på plats. Flera föräldrar beskriver att de har mycket frånvaro från arbetet då 
situationen har bidragit till att familjerna är slitna.  
 
Reflektioner 
Underlaget gör det inte möjligt att dra några långtgående slutsatser om ungdomars 
anledning till avhopp eller behov av stöd för att klara skolgång eftersom det inte går att veta 
i vilken grad de svarande som deltagit i intervjuerna är representativa för hela den aktuella 
målgruppen. Intervjuerna med de unga och deras föräldrar ger ändock värdefull kunskap 
bland annat om hur de unga upplevde sin skolgång. Dessa ungdomars och föräldrars svar ger 
indikationer om vad som bland annat påverkar avhopp från skola, vilket kan användas som 
underlag för att öka förståelsen för just denna målgrupp.  
 
Det går inte att nog betona vikten av att samhället i stort och kommunens verksamheter 
specifikt genomför insatser tidigt och att insatserna är anpassade efter de enskilda ungas 
behov och förutsättningar. Rätt stöd i rätt tid kan ge rätt förutsättningar för denna 
målgrupp. Sedan den 1 juli 2019 gäller bestämmelser i skollagen om en garanti för tidiga 
stödinsatser. Syftet med en garanti för tidiga stödinsatser är att uppmärksamma elever som 
är i behov av stöd i sitt lärande och utformas efter varje elevs behov. Målet är att fler elever 
ska nå en fullständig grundskoleutbildning. De unga och föräldrar som svarat på denna enkät 
har ännu inte berörts av de nya bestämmelserna.  
 
Anpassningar av olika slag är något som både föräldrar och de unga berör i sina svar utifrån 
de olika frågeställningarna. Även om merparten beskriver anpassningar i form av saker 
direkt relaterade till skola så kan underlaget ändock ge en antydan om att skola, socialtjänst 
och hälso- och sjukvård till viss del saknar en gemensam struktur för att kunna främja 
anpassningar för dessa unga. Inte heller framgår att de ungas eller föräldrars kunskaper har 
involverats i den grad de bör ha gjorts i vare sig planering eller uppföljning. Om de unga och 
dess föräldrar görs delaktiga i planering är det lättare att komma åt “rätt” problem. Det är 
som känt inte lika effektivt att arbeta reaktivt än proaktivt.  
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Bilaga 3 
Redovisning av resultat från enkät riktad till studerande vid Komvux i 
Flens kommun 
 
Enkät om kommunal vuxenutbildning på grundläggande och gymnasial nivå 
En inbjudan att delta i en digital enkätundersökning skickades till 160 personer inskrivna på 
grundläggande eller gymnasial nivå på vuxenutbildningen i Flen, det vill säga både de elever 
som läser kurser internt och externt. Det var ett totalutskick till samtliga elever inskrivna på 
aktuella kurser eller utbildningar vid aktuellt datum. E-postadresser kom från 
vuxenutbildningens register över inskrivna. Utskicket gjordes onsdag den 17 maj med 
deadline angiven i enkätinformationen till den 25 maj (torsdag). Enkäten stängdes den 26 
maj. Totalt lämnade 24 personer svar, samtliga personer svarade på alla frågor utom två. 
Totalt sett var svarsfrekvensen låg (15 procent). Enkätsvaren och resultaten från 
undersökningen säger enbart något om de elever som svarat - det är inte en statistik 
undersökning. I denna bilaga återges resultat per fråga med betoning av att det som skildras 
i text, tabeller och diagram enbart gäller de elever som besvarat enkäten Det är svårt att 
veta om dessa elever är representativa för hela gruppen. Däremot har de som svarat 
förmedlat sina erfarenheter och synpunkter, vilka kan ge indikationer om elever som 
studerar på grund- och gymnasienivå på vuxenutbildningen i Flen.  
 
Fråga 1 om könsidentitet 
Antal svarande: 24, varav 19 kvinnor och fem män. 
 

 
 
Enkätfrågan var ställd utifrån könsidentitet – dvs den svarande angav det kön som hen 
identifierar sig som. Svarsalternativen ”Annan könsidentitet” och ”Vill inte ange” fanns 
utöver man/kvinna. 
 
Fråga 2 om ålder 
Frågan om ålder ställdes. Tre alternativ fanns att välja bland - “Mellan 20-39 år”, “Mellan 40-
60 år” samt “61 år eller äldre”. 14 av de svarande eleverna är mellan 40-60 år och tio st 
mellan 20-39 år. Ingen svarande är 61 år eller äldre.  
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Fråga 3 om vilket år eleven började studera sfi 
Majoriteten av de svarande eleverna har börjat studera sin kurs eller utbildning under det 
föregående eller innevarande året - nio st började studera år 2023 och fem st år 2022. Fem 
började studera år 2021 och övriga fem började studera år 2020.  
 
Fråga 4 om studier på distans 
13 av de 24 svarande eleverna studerar på distans varav nio studerar fysiskt på plats på 
vuxenutbildningen i Flen. Två svarande anger att de studerar en dag i skolan och övriga 
dagar på distans.  
 
Fråga 5 om nivå på studier 
Majoriteten av de svarande eleverna (21 st) studerar på gymnasienivå. De övriga tre 
studerar på grundnivå.  
 
Fråga 6 om val av kurs eller utbildning 
Frågan om vilken kurs eller utbildning eleven studerar på ställdes. Flera val var möjliga att 
välja bland. Flera av alternativen som fanns angivna i enkäten hade inga svarande varför de 
ej redovisas i tabellen nedan. I tabellen framgår vilka inriktningar eleverna studerar. Som 
framgår nedan studerar majoriteten (sju svarande på vardera kurs/utbildning) svenska som 
andraspråk och undersköterska kurspaket. Följt av engelska, svenska och undersköterska 
lärling (tre svarande på vardera kurs/utbildning).  
 
Val av kurs eller utbildning Antal 

(varav kvinnor) 
Biologi 1 

(1) 
CAD 2 

(1) 
Dator- och nätverksteknik 1 

(1) 
Engelska 3 

(2) 
Filosofi 1 

(1) 
Form 1 

(1) 
Gerontologi och geriatrik 1 

(1) 
Grundläggande vård och omsorg 1 

(1) 
Hälsopedagogik 1 

(1) 
Hälso- och sjukvård 1 

(1) 
Komvuxarbete vård- och omsorgsprogrammet 1 

(1) 
Matematik 1 
Spanska 1 

(1) 
Multimedia system 1 

(1) 
Människors miljöer 1 

(1) 
Naturkunskap 1 

(1) 
Omvårdnad 1 
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Programmering 1 
(1) 

Psykologi 1 
(1) 

Receptions- och konferensservice 1 
(1) 

Svenska 3 
(2) 

Svenska som andraspråk 7 
() 

Undersköterska kurspaket 7 
(6) 

Undersköterska lärling 3 
(3) 

Vårdbiträde lärling 1 
(1) 

 
Fråga 7 om motiv till val av kurs eller utbildning 
Bland lämnade svaren (24 st) dominerar motiv till val av kurs eller utbildning som är direkt 
relaterade till ett framtida arbete eller intresse inom ett/flera ämnen. Allra mest frekvent 
som skäl var viljan att arbeta inom det yrke som kursen eller utbildningen förbereder för, 
vilket tio svarande angav. Åtta svarande angav intresse av de ämnen som kursen eller 
utbildningen innehåller.  
 
Motiv till val av kurs eller utbildning (upp till tre per person) (Antal svarande – totalt 24) Antal totalt 

(varav 
kvinnor) 

 Jag vill arbeta inom det yrke som kursen/utbildningen förbereder för 10 

 Jag är mycket intresserad av de ämnen som kursen/utbildningen innehåller 8 

 Jag behöver utveckla svenska språket innan jag kan gå vidare 7 

 Jag behöver studera upp vissa betyg 7 

 Jag vill läsa vidare på högskola/universitet och kursen/utbildningen ger rätt behörighet 6 

 Mina vänner, familj, släkt eller andra bekanta rekommenderade mig att läsa dessa kurser/utbildning 3 

 Jag vill ha mycket praktik i min utbildning och valde därför lärlingsutbildning 2 

 Jag har valt en specialisering för att jag är specialintresserad i vissa ämnen 1 

 Jag valde högskoleförberedande kurser/utbildning för att ha möjlighet att studera vidare senare, men vet inte om 
jag kommer göra det 

1 

 Jag valde samma kurser/utbildning som vissa vänner, familj, släkt eller andra bekanta 1 

 Lärare och/eller studie- och yrkesvägledare (SYV) rekommenderade mig att läsa dessa kurser/utbildning 1 

 
Fråga 8 om nöjdhet med kurs eller utbildning 
Eleverna ombads att ge ett omdöme om den kurs de studerar på en skala mellan 1-5 där 1 
betydde att man var mycket missnöjd medan 5 innebar att man var helt nöjd. En majoritet 
av de svarande (19 av 24) angav att de var nöjda (omdöme 4-5). Ingen elev angav att de var 
missnöjd (omdöme 1-2) med sin kurs eller utbildning.  
 
Fråga 9, 10 och 11 om nöjdhet med sin skola 
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Eleverna ombads att ge ett omdöme om sin skola, vuxenutbildningen i Flen, på en skala 
mellan 1-5 där 1 betydde att man var mycket missnöjd medan 5 innebar att man var helt 
nöjd. Två tredjedelar (16 av 24) angav att de var nöjda (omdöme 4-5). Ingen elev angav att 
de var missnöjd (omdöme 1-2) med sin skola.  
 
Några av de svarande bidrar också med egna kommentarer angående vad de tycker är bäst 
med skolan, respektive vad de tycker är mindre bra. Majoriteten av de positiva kommentarer 
som inkom berör nöjdhet kring sin lärare samt möjligheten till flexibilitet. Några av de 
positiva kommentarer som framkom listas nedan: 

 ”Lärarna har rätt kompetens, är trevliga och hjälpsamma. Det är bra att man får förlänga kursen när 
det behövs (speciellt när man jobbar)” 

 “Att det finns distansutbildning till undersköterska. Att dom är bra i kontakt, förstående och 
hjälpsamma” 

 “Att den är på distans. Det ger mig möjlighet att välja fritt vart jag vill plugga samt lägga upp tid för 
studier kombinerat med jobb” 

 Närheten, att det finns i min kommun” 
 Undervisningssystemet är mycket bra”. 

 
Några av de svarande som lämnade kommentarer om vad de tycker är mindre bra listas 
nedan. De återspeglar olika personers erfarenheter och är därför varierande. En kommentar 
som återkom vid två tillfällen rör skolans planering.  

 “Väldigt rörigt och dålig planering i början av utbildningens start” 
 “Det skulle vara alla byten av lärare. Det blir heller inte bättre för varje byte tyvärr..” 
 “Förut fick jag mycket förklarande texter eller grammatik men nu har vi inte alla kurser i svenska som 

andraspråk samlat allihopa i ett klassrum. Det blir svårt att förstå med texten” 
 “Distans borde anpassas för dem som arbetar” 
 “Ibland otrevliga svar på mail” 
 Har tidigare läst i en skola på annan ort och upplever att stödet och planeringen är sämre i Flen”. 

 
Fråga 12 och 13 om andra skolor 
Frågan om eleven har övervägt att söka andra skolan är vuxenutbildningen i Flen ställdes. 4 
av 24 svarade att de har övervägt det. En person valde att lämna en kommentar om motivet 
till det som rör begränsningen i antalet timmar på den kurs personen studerar i Flen.  
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Reflektioner 
Utifrån att svarsfrekvensen är låg går det inte att dra några omfattande slutsatser av 
enkätundersökningen. De indikationer som framkommer kan användas som underlag för att 
öka förståelsen för målgruppen även om det inte beskriver hela bilden. Kommentarer och en 
del av det övriga underlaget kan vara av värde i vuxenutbildningens arbete framåt i syfte att 
utveckla sin verksamhet. 
 
Det finns några saker som framstår som särskilt väsentliga för elevers val av studier. På 
frågan om motiv till studier framgår att det finns en stark vilja av att arbeta inom det yrke 
som kursen eller utbildningen förbereder för samt att elever är mycket intresserade av de 
ämnen som kursen eller utbildningen innehåller. Det pekar på att det finns en 
målmedvetenhet i respondantgruppen samt att elever har gjort välgrundade studieval även 
utifrån underlaget kring nöjdhet med sitt val av kurs eller utbildning.  
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Bilaga 4 
Redovisning av enkät riktad till elever inom sfi 
 
Enkät om sfi 
En inbjudan att delta i en digital enkätundersökning skickades till 142 personer inskrivna på 
sfi i Flen. Det var ett totalutskick till alla elever inskrivna på sfi vid aktuellt datum. E-
postadresser kom från vuxenutbildningens register över inskrivna. Utskicket gjordes onsdag 
den 17 maj med deadline angiven i enkätinformationen till den 25 maj (torsdag). Enkäten var 
utformad på svenska. Lärare uppmanades att stötta elever i förståelsen kring frågor. Enkäten 
stängdes den 26 maj. Totalt lämnade 17 personer svar, samtliga personer svarade på alla 
frågor utom en. Totalt sett var svarsfrekvensen låg (11,97 procent). Enkätsvaren och 
resultaten från undersökningen säger enbart något om de som svarat, och är därmed inte en 
statistik undersökning. I denna bilaga återges resultat per fråga. Det som skildras i text, 
tabeller och diagram gäller enbart de elever som besvarat enkäten. Däremot har de elever 
som svarat förmedlat sina erfarenheter och synpunkter, vilka är viktiga att ta tillvara.  
 
Fråga 1 om könsidentitet 
Antal svarande: 17, varav elva kvinnor och sex män. 
 

 
 
Enkätfrågan var ställd utifrån könsidentitet – dvs den svarande angav det kön som hen 
identifierar sig som. Svarsalternativen ”Annan könsidentitet” och ”Vill inte ange” fanns 
utöver man/kvinna. 
Fråga 2 om ålder 
Frågan om ålder ställdes. Tre alternativ fanns att välja bland - “Mellan 20-39 år”, “Mellan 40-
60 år” samt “61 år eller äldre”. 14 av de svarande eleverna är mellan 40-60 år och tio st 
mellan 20-39 år. Ingen svarande är 61 år eller äldre.  
 
Fråga 3 om vilket år eleven började studera sfi 
Majoriteten av de svarande eleverna har börjat studera sin kurs eller utbildning under det 
föregående eller innevarande året - nio st började studera år 2023 och fem st år 2022. Fem 
började studera år 2021 och övriga fem började studera år 2020.  
 
Fråga 4 om studier på distans 
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13 av de 24 svarande eleverna studerar på distans varav nio studerar fysiskt på plats på 
vuxenutbildningen i Flen. Två svarande anger att de studerar en dag i skolan och övriga 
dagar på distans.  
 
Fråga 5 om nivå på studier 
Majoriteten av de svarande eleverna (21 st) studerar på gymnasienivå. De övriga tre 
studerar på grundnivå.  
 
Fråga 6 om val av kurs eller utbildning 
Frågan om vilken kurs eller utbildning eleven studerar på ställdes. Flera val var möjliga att 
välja bland. Flera av alternativen som fanns angivna i enkäten hade inga svarande varför de 
ej redovisas i tabellen nedan. I tabellen framgår vilka inriktningar eleverna studerar. Som 
framgår nedan studerar majoriteten (sju svarande på vardera kurs/utbildning) svenska som 
andraspråk och undersköterska kurspaket. Följt av engelska, svenska och undersköterska 
lärling (tre svarande på vardera kurs/utbildning).  
 
Val av kurs eller utbildning Antal 

(varav kvinnor) 
Biologi 1 

(1) 
CAD 2 

(1) 
Dator- och nätverksteknik 1 

(1) 
Engelska 3 

(2) 
Filosofi 1 

(1) 
Form 1 

(1) 
Gerontologi och geriatrik 1 

(1) 
Grundläggande vård och omsorg 1 

(1) 
Hälsopedagogik 1 

(1) 
Hälso- och sjukvård 1 

(1) 
Komvuxarbete vård- och omsorgsprogrammet 1 

(1) 
Matematik 1 
Spanska 1 

(1) 
Multimedia system 1 

(1) 
Människors miljöer 1 

(1) 
Naturkunskap 1 

(1) 
Omvårdnad 1 
Programmering 1 

(1) 
Psykologi 1 

(1) 
Receptions- och konferensservice 1 

(1) 
Svenska 3 

(2) 
Svenska som andraspråk 7 

() 
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Undersköterska kurspaket 7 
(6) 

Undersköterska lärling 3 
(3) 

Vårdbiträde lärling 1 
(1) 

 
Fråga 7 om motiv till val av kurs eller utbildning 
Bland lämnade svaren (24 st) dominerar motiv till val av kurs eller utbildning som är direkt 
relaterade till ett framtida arbete eller intresse inom ett/flera ämnen. Allra mest frekvent 
som skäl var viljan att arbeta inom det yrke som kursen eller utbildningen förbereder för, 
vilket tio svarande angav. Åtta svarande angav intresse av de ämnen som kursen eller 
utbildningen innehåller.  
 
Motiv till val av kurs eller utbildning (upp till tre per person) (Antal svarande – totalt 24) Antal totalt 

(varav 
kvinnor) 

 Jag vill arbeta inom det yrke som kursen/utbildningen förbereder för 10 

 Jag är mycket intresserad av de ämnen som kursen/utbildningen innehåller 8 

 Jag behöver utveckla svenska språket innan jag kan gå vidare 7 

 Jag behöver studera upp vissa betyg 7 

 Jag vill läsa vidare på högskola/universitet och kursen/utbildningen ger rätt behörighet 6 

 Mina vänner, familj, släkt eller andra bekanta rekommenderade mig att läsa dessa kurser/utbildning 3 

 Jag vill ha mycket praktik i min utbildning och valde därför lärlingsutbildning 2 

 Jag har valt en specialisering för att jag är specialintresserad i vissa ämnen 1 

 Jag valde högskoleförberedande kurser/utbildning för att ha möjlighet att studera vidare senare, men vet inte om 
jag kommer göra det 

1 

 Jag valde samma kurser/utbildning som vissa vänner, familj, släkt eller andra bekanta 1 

 Lärare och/eller studie- och yrkesvägledare (SYV) rekommenderade mig att läsa dessa kurser/utbildning 1 

 
Fråga 8 om nöjdhet med kurs eller utbildning 
Eleverna ombads att ge ett omdöme om den kurs de studerar på en skala mellan 1-5 där 1 
betydde att man var mycket missnöjd medan 5 innebar att man var helt nöjd. En majoritet 
av de svarande (19 av 24) angav att de var nöjda (omdöme 4-5). Ingen elev angav att de var 
missnöjd (omdöme 1-2) med sin kurs eller utbildning.  
 
Fråga 9, 10 och 11 om nöjdhet med sin skola 
Eleverna ombads att ge ett omdöme om sin skola, vuxenutbildningen i Flen, på en skala 
mellan 1-5 där 1 betydde att man var mycket missnöjd medan 5 innebar att man var helt 
nöjd. Två tredjedelar (16 av 24) angav att de var nöjda (omdöme 4-5). Ingen elev angav att 
de var missnöjd (omdöme 1-2) med sin skola.  
 
Några av de svarande bidrar också med egna kommentarer angående vad de tycker är bäst 
med skolan, respektive vad de tycker är mindre bra. Majoriteten av de positiva kommentarer 
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som inkom berör nöjdhet kring sin lärare samt möjligheten till flexibilitet. Några av de 
positiva kommentarer som framkom listas nedan: 

 ”Lärarna har rätt kompetens, är trevliga och hjälpsamma. Det är bra att man får förlänga kursen när 
det behövs (speciellt när man jobbar)” 

 “Att det finns distansutbildning till undersköterska. Att dom är bra i kontakt, förstående och 
hjälpsamma” 

 “Att den är på distans. Det ger mig möjlighet att välja fritt vart jag vill plugga samt lägga upp tid för 
studier kombinerat med jobb” 

 Närheten, att det finns i min kommun” 
 Undervisningssystemet är mycket bra”. 

 
Några av de svarande som lämnade kommentarer om vad de tycker är mindre bra listas 
nedan. De återspeglar olika personers erfarenheter och är därför varierande. En kommentar 
som återkom vid två tillfällen rör skolans planering.  

 “Väldigt rörigt och dålig planering i början av utbildningens start” 
 “Det skulle vara alla byten av lärare. Det blir heller inte bättre för varje byte tyvärr..” 
 “Förut fick jag mycket förklarande texter eller grammatik men nu har vi inte alla kurser i svenska som 

andraspråk samlat allihopa i ett klassrum. Det blir svårt att förstå med texten” 
 “Distans borde anpassas för dem som arbetar” 
 “Ibland otrevliga svar på mail” 
 Har tidigare läst i en skola på annan ort och upplever att stödet och planeringen är sämre i Flen”. 

 
Fråga 12 och 13 om andra skolor 
Frågan om eleven har övervägt att söka andra skolan är vuxenutbildningen i Flen ställdes. 4 
av 24 svarade att de har övervägt det. En person valde att lämna en kommentar om motivet 
till det som rör begränsningen i antalet timmar på den kurs personen studerar i Flen.  
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Reflektioner 
Utifrån att svarsfrekvensen är låg går det inte att dra några omfattande slutsatser av 
enkätundersökningen. De indikationer som framkommer kan användas som underlag för att 
öka förståelsen för målgruppen även om det inte beskriver hela bilden. Kommentarer och en 
del av det övriga underlaget kan vara av värde i vuxenutbildningens arbete framåt i syfte att 
utveckla sin verksamhet. 
 
Det finns några saker som framstår som särskilt väsentliga för elevers val av studier. På 
frågan om motiv till studier framgår att det finns en stark vilja av att arbeta inom det yrke 
som kursen eller utbildningen förbereder för samt att elever är mycket intresserade av de 
ämnen som kursen eller utbildningen innehåller. Det pekar på att det finns en 
målmedvetenhet i respondantgruppen samt att elever har gjort välgrundade studieval även 
utifrån underlaget kring nöjdhet med sitt val av kurs eller utbildning.  
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Bilaga 5: 
Redovisning av enkätundersökning riktad till företag i Flens kommun  
 
Enkät till företagare 
En inbjudan att delta i en digital enkätundersökning skickades till 507 företag i kommunen 
via systemet Update systems där alla som angivit en e-postadress till Bolagsverket finns 
registrerade. Utskicket gjordes i slutet av mars med deadline angiven i enkätinformationen 
till den 16 april 2023. Enkäten stängdes den 17 april 2023. Enkäten öppnades på nytt den 20 
april 2023 då flera företag återkopplat efter ett besök på företagsfrukosten samma datum 
att de inte fått enkäten. Syftet med besöket på företagsfrukosten var att informera om 
projektet och föra samtal med de deltagande företagen om enkäten och de möjligheter som 
företagare kan se utifrån samarbeten. Enkäten stängdes på nytt den 5 maj 2023. Totalt 
lämnade 18 företag svar, men två företag lämnade svar vid två tillfällen och skiljer sig till viss 
del åt. Alla företag svarade dock inte på alla frågor. Totalt sett var svarsfrekvensen därmed 
låg - 18 av 507 (3,55 procent). Enkätsvaren och resultaten från undersökningen är inte en 
statistisk undersökning utan säger enbart något om de företag som svarat. Här återges 
resultatet per fråga med betoning av att det som skildras i text, tabeller och diagram enbart 
gäller de företag som besvarat enkäten, inte alla företag. 
 
Fråga 1 om antal anställda i företaget 
Antal svarande: 20 

 
Ett företag har lagt in ett eget alternativ om antal anställda (20 eller fler).  
 
Fördelningen skiljer sig något åt från det som finns i kommunens register över antal 
sysselsatta i verksamheten. Enligt Flens kommun lokala företagsregister finns 755 
registrerade företag med en-fyra anställda, 64 registrerade företag med fem-nio anställda, 
39 företag med 10-19 anställda, 20 företag med 20-49 anställda, sju företag med 50-99 
anställda, ett företag med 100-149 anställda samt ett företag med 150-200 anställda.  
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Fråga 2 om företagets placering i kommunen 
20 st (18 företag) besvarade frågan om vilken/vilka ort/orter företaget finns på. De företag 
som finns på flera orter hade möjlighet att välja flera alternativ. Flera företag uppger att de 
finns på flera orter. Tio av de svarande uppger att företaget finns i Flen. Fem uppger att 
företaget finns i Hälleforsnäs och fem uppger Malmköping. Resterande fördelat på andra 
orter i kommunen. Ett företag svarade att de även finns på annan ort i grannkommunen.  
 
Fråga 3 om företaget har tagit emot praktikanter eller subventionerat anställda tidigare 
20 st (18 företag) besvarade frågan om företaget tidigare har tagit emot praktikanter eller 
anställt individer med hjälp av anställningsstöd (s.k. subventionerade anställningar).  
Elva personer uppger att de tagit emot både praktikanter och subventionerat anställda. Fyra 
av de svarande har tagit emot enbart praktikanter och fyra har aldrig tagit emot praktikanter 
eller subventionerat anställda. Ett företag uppgav att de inte visste.  
 
Fråga 4 om företagets tidigare erfarenheter av att ta emot praktikanter eller subventionerat 
anställda 
20 st (18 företag) besvarade frågan om företagets tidigare erfarenheter av att ta emot 
praktikanter eller individer med subventionerade anställningar. Tio personer uppgav att 
deras erfarenheter generellt var positiva, två svarande uppgav att deras erfarenheter 
generellt var negativa, fyra svarande att erfarenheterna var varken positiva eller negativa. 
Fyra uppgav att de inte visste.  
 
Fråga 5 om på vilket sätt företaget har positiva eller negativa erfarenheter av att ta emot 
praktikanter eller subventionerat anställda 
Bland lämnade svar (15 stycken) där det fanns möjlighet att lämna egna kommentarer 
dominerar kommentarer (sex st) att erfarenheterna har varit blandade där man haft 
personer som både fungerar bra och mindre bra utan någon närmare beskrivning. Den näst 
mest frekventa kommentaren (tre st) beskriver att man har varit nöjd men att det ställer 
höga krav både på arbetsgivare och individ och ytterligare kommentarer (tre st) beskriver att 
det är de kortare perioderna i form av praktik eller prao som fungerat allra bäst.  
 
Fråga 6 om vilka behov av kompetenser företag ser på kort och lång sikt 
20 st (18 företag) besvarade frågan om vilka behov av kompetenser företaget ser på kort och 
lång sikt för att lösa sitt uppdrag. Bland de lämnade svaren (20 st) i fritext framgår följande 
kompetensbehov fördelade på kort och lång sikt. 
 
Kompetenser på kort  sikt (Antal svarande – totalt 20 st)  

● Grönyteskötsel 2  
● Hantverkare 2  
● Servicetekniker 1 
● Kundservice 1 
● Djurskötare 1 
● Byggnadsarbetare 1 
● Markanläggning/maskinvara 1 
● CNC 1 
● Konstruktör 2 
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● Säljare 2 
● Vård- och omsorg 1 
● Industri 1 
● Generell säsongspersonal/extrapersonal 2 
● Inget 4 

 
Kompetenser på lång sikt (Antal svarande – totalt 20 st)  

● E-handel 1 
● Djurskötare 1 
● Mjukvara, programmering, konfigurering 1 
● Byggnadsarbetare 1 
● Markanläggning/maskinvana 1 
● CNC 1 
● Konstruktör 2 
● Säljare 2 
● Vård- och omsorg 1 
● Industri 1 
● Generell säsongspersonal 2 
● Vet ej ännu 1 
● Inget 3 

 
Fråga 6 om vilket stöd företag skulle önska från kommunen 
20 st (18 företag) besvarade frågan om vilket stöd företaget skulle önska från kommunen i 
syfte att kunna ta emot praktikanter/anställda. Sju alternativ om stödinsatser fanns att välja 
bland samt möjlighet att lämna egna alternativ. Flera alternativ var möjliga att välja. Nedan 
framgår hur företagen har svarat - anställningsstöd och individuella handlingsplaner var de 
mest önskade stödinsatserna.   
 
Önskemål om stöd (Antal svarande – totalt 20 st)  

● Anställningsstöd såsom hjälp att få ersättning för subventionerade tjänster etc 12 
● Individuella handlingsplaner för att tydliggöra målsättning, tidsplan, uppföljning, förväntan på alla parter etc 12 
● Arbetsgivarkoordinator/kontaktperson i kommunen som kan vara “spindeln i nätet” som kan vara  en länk mellan 

arbetsgivare och övrig personal i kommunen med kunskap om individen 
10 

● Personligt stöd såsom introduktion, stöd till handledare, stötta så att individen kan utföra sitt arbete etc 8 
● Avtal och överenskommelse för att tydliggöra syfte, roller och ansvar etc  8 
●  Utbildnings- och informationsstöd såsom handledarutbildning, utbildning kring olika funktionsvariationer etc 6 
●  Fysiskt stöd såsom hjälpmedel, lokalanpassningar om en individ har behov av det etc 4 

 
De företag som lämnade egna alternativ angav att de inte önskade några stödinsatser (fyra 
svarande) och ett företag angav att de redan har en bra modell.  
 
Fråga 7 om vilka behov och möjligheter företag ser kring övrigt samarbete med kommunen 
14 st besvarade frågan om vilka behov och möjligheter kring övrigt samarbete företag ser 
med kommunen. Bland de lämnade svaren (14 st) i fritext framgår att fem st inte ser något 
behov/möjlighet kring samarbete eller är osäkra på vad det skulle kunna innebära. Tre st 
företag vardera är öppna för samarbete och lärande men anger inte specifikt vad det skulle 
kunna vara. Två st företag beskriver att de ser behov av gemensamma utbildningsinsatser 
eller att kommunen skulle kunna stå för vissa utbildningsinsatser. Ett företag anger att de ser 
samarbete kring praktikanter främst från skola. Tre st företag anger inte huruvida de är 
öppna för samarbete eller ej men anger att det är viktigt med god planering/framförhållning, 
matchning och återkoppling.  
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Fråga 8 om arbetsmarknadsinkludering 
20 st (18 företag) besvarade frågan om företagets generella inställning till 
arbetsmarknadsinkludering. Lite mer än hälften av de svarande är generellt positiva och vill 
vara med och påverka så att fler individer kommer ut på arbetsmarknaden. Några företag 
har inte tagit ställning än. Fyra företag har inte möjlighet att vara med och påverka så att fler 
individer kommer ut på arbetsmarknaden. 

 
 
Fråga 9 om övriga synpunkter/tankar 
Det fanns möjlighet för företagen att lämna övriga synpunkter eller tankar genom 
fritextsvar. Sju st besvarade frågan. Här är några av de lämnade kommentarerna: 
 

● ”Det vore mkt bra om kommunen kunde påverka arbetsförmedlingen till en snabbare handläggning av 
ärenden. För vårt företag tog det 9 månader innan en praktikant var på plats efter det att vårt företag 
anmält att vi stod redo med handledare och veckoschema för en tänkbar kandidat.” 

● “Vi finns här med rätt stöttning kan vi gemensamt gå framåt.” 
● “Jag kan inte själv ta ställning till vem jag kan in på min arbetsplats utan det ska vara dialog med 

huvudkontoret.” 
● “Vi är nog tyvärr fel typ av företag för era syften” 
● “Jag kan inte ta emot varken arbetslösa eller prova på arbetare från skolan.” 
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Reflektioner 
I och med att svarsfrekvensen har varit låg går det inte att dra några långtgående slutsatser 
av företagens svar då det inte är möjligt att veta i vilken grad de svarande företagen är 
representativa för hela gruppen.  
 
Enkätundersökningen ger ändock värdefull kunskap om just dessa 18 företag som bidragit 
med sina svar kring de ställda frågorna. Dessa företags svar ger indikationer som kan 
användas som underlag för att öka förståelsen kring våra företag i Flens kommun, även om 
det är viktigt att betona att undersökningen inte ger en hel bild.  
 
Det finns några saker som framstår som särskilt viktiga. Bland annat framgår att en viss 
majoritet (65 procent) av de deltagande företagen aktivt vill vara med och påverka så att fler 
individer har en chans att komma in på arbetsmarknaden. De företag som svarat att de vill 
vara med och påverka har olika tidigare erfarenheter av att ta emot praktikanter eller 
anställda med hjälp av ekonomiskt stöd. Av de 65 procenten har sju företag tidigare positiva 
erfarenheter, två företag negativa erfarenheter och fyra företag varken positiva eller 
negativa erfarenheter. Det går inte att dra några slutsatser utifrån företagens storlek, då det 
är både mellanstora företag och mindre företag med varierande antal anställda som svarat 
att de vill vara med och påverka.  
 
Två företag har angett att de har tidigare positiva erfarenheter men har inte tagit ställning 
än om de har möjlighet att påverka så att fler individer kommer ut på arbetsmarknaden. Ett 
företag har angett att de har tidigare positiva erfarenheter men tyvärr inte möjlighet att 
påverka så att fler individer kommer ut på arbetsmarknaden.  
 
Undersökningen ger en del underlag som kan vara av visst intresse både för projektet och ur 
perspektivet verksamhetsutveckling vad gäller bland annat vilka stödinsatser ett företag 
önskar för att ha möjlighet att ta emot praktikanter eller individer med anställningsstöd.  
 
Vad gäller frågan om samarbete med kommunen framkommer enbart några få svar med 
specifika förslag och några ytterligare kommentarer utifrån att företaget är öppen för 
samarbete, övriga svarande på frågan (drygt hälften) var vid tillfällen inte riktigt klar med vad 
det skulle kunna vara eller beskrev att de inte var öppna för samarbete.  
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 DATUM 2023-12-28  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Ekonomiavdelningen  Till Kommunstyrelsen 
HANDLÄGGARE Jeanette Lijesnic  
   
DIARIENR KS/2023:80   
  
 

 
 

Begäran om anstånd för förlängd svarstid gällande finansiering av 
Heden, nytt särskilt boende i Malmköping 

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta  
 
att ärendet om nytt särskilt boende i Malmköping får förlängd svarstid till och 

med kvartal två 2024. 
 
 
Sammanfattning 
Ärendet om nytt särskilt äldreboende återremitterades på kommunfullmäktige 
2023-10-30 för att invänta de delar i kommunfullmäktiges beslut 2023-01-30 § 4 
som fortsatt saknas, att återkomma med tidplan, ekonomisk kalkyl och plats för 
såväl tillfälliga som nya permanenta korttidsplatser samt hyreskonsekvenser. 
Vid vård- och omsorgsnämndens sammanträde 2023-12-14 beslutade nämnden 
att återremittera ärendet. Då nämnden ansåg att förslagen på 
evakueringsplatser behöver utredas ytterligare, gällande att redovisa hur 
medarbetarna ska hanteras vid tillfällig flytt, att se till så att erforderliga 
säkerhetskrav har beaktats och myndighetskrav har tillgodo sätts samt att fler 
och mer passande alternativ på evakueringsplatser redovisas. Återremissen 
innebär att uppdraget inte är komplett och innebär att svarstiden behöver 
förlängas till och med kvartal två 2024. 

 
 
Håkan Bergsten Jeanette Lijesnic 
Kommunchef Ekonomichef 
 
 
Skickas till: 
Vård- och omsorgsnämnden 
Akt 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 

 
§ 110 KS/2023:74 - 000 
 
Svar på uppdrag att utvärdera och se över effekterna av 
näringslivsrådet och näringslivsstrategin 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta  
 
att uppdraget om återrapportering är slutfört, 
 
att  uppdra till kommunledningsförvaltningen att se över näringslivsrådets roll 

och funktion, samt 
 
att upphäva näringslivsstrategi för Flens kommun Företagandet startar här 

(2017:10) vilken enligt plan ersätts av kommande kommunövergripande 
handlingsplan gällande näringslivsfrågor. 

______________________  
Emma Dahlin (M) deltar inte i beslutet 
 
Bakgrund 
År 2022 gavs Kommunstyrelsen i uppdrag att i dialog med näringslivskontoret 
och näringslivsrådet att utvärdera arbetet samt effekterna av näringslivsrådet 
och näringslivsstrategin för att identifiera eventuella utvecklingsområden för ett 
ännu bättre näringslivsklimat. Uppdraget redovisades, men återremitterades vid 
kommunstyrelsens möte 4 april 2023. 
 
Näringslivsstrategin togs fram och beslutades år 2017 och har sin grund i Flens 
kommuns vision och värdegrund. Samma år tillsattes Näringslivsrådet med 
branschrepresentanter. Under åren som har gått har ingen utvärdering eller 
uppföljning av effekter gjorts förrän nu och representanterna i näringslivsrådet är 
till stor del samma som när rådet startades. Utvärderingen återfinns i bilaga. 
 
Då det idag pågår ett arbete med översyn av kommunens vision så bör även 
näringslivsstrategin ses över, alternativt att den avvecklas. 
Kommunledningsförvaltningens förslag är att näringslivsarbetet i framtiden styrs 
genom den kommunövergripande handlingsplan som är under framtagande. 
Detta för att bli mer handlingskraftiga och skapa bättre förutsättningar för ökad 
möjlighet till kontinuerlig utvärdering, revidering och uppföljning. 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 
Näringslivsrådet har bidragit till en ökad dialog mellan Flens kommun och 
näringslivet och därmed bidragit till informationsutbyte om branschernas 
respektive kommunens aktuella läge. Det är svårt att peka ut specifika effekter 
som har kommit av arbetet i rådet, men ett gott exempel är idén om att 
genomföra en företagsgala och att samverkan mellan skola och näringsliv har 
växt fram ut tankar från näringslivsrådet. 
 
Det är lämpligt att se över näringslivsrådet och dess sammansättning för att 
säkerställa att relevanta branscher är representerade utifrån antagen strategisk 
plan 2024–2027, vilken har ett brett fokus på tillväxtfrågor och uppsatta mål kring 
företagsklimatet. Idag saknas det bland annat representanter från bygg- och 
transportbranschen som är två stora branscher inom vår region. Alternativt att 
representanter utses utifrån geografiskt läge i kommunen för sprida 
informationen från näringslivsrådet bredare. Att kontinuerligt byta 
branschrepresentanter i rådet bidrar till nya perspektiv och att fler branscher får 
chans att delta i det gemensamma arbetet mot ett bättre näringslivsklimat. 
 
Ur ett medborgarperspektiv är det viktigt att styrdokument som berör 
näringslivsarbetet revideras och aktualiseras, att näringslivsrådet har rätt 
sammansättning för att främja dialogen med de största branscherna i kommunen 
och arbetet mot ett förbättrat företagsklimat. Ett gott företagsklimat har positiv 
inverkan på den kommunala ekonomin både på kort och lång sikt. Genom ett 
ökat engagemang hos kommunens företag i till exempel utbildningsfrågor och 
kompetensutveckling/kompetensförsörjning bidrar det till att fler individer ges 
möjlighet till egen försörjning och även att fler företag väljer att etablera sig i 
Flens kommun. 
 
Genom omvärldsbevakning framkommer även att flera kommuner valt en mer 
informell mötesform och att representanterna i näringslivsråden byts ut varje år 
för att skapa en bättre och bredare dialog utifrån företagens aktuella behov. 
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-10-17  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Samhällsutveckling  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Frida Vidén  
   
DIARIENR KS/2023:74   
  
 

 
 

Återrapportering av uppdrag att utvärdera och se över effekterna 
av näringslivsrådet och näringslivsstrategin.  

 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta  
 
att uppdraget av återrapportering är slutfört, 
 
att  uppdra till kommunledningsförvaltningen att se över näringslivsrådets roll 

och funktion, samt 
 
att upphäva näringslivsstrategi för Flens kommun Företagandet startar här 

(2017:10) vilken enligt plan ersätts av kommande kommunövergripande 
handlingsplan gällande näringslivsfrågor. 

 
 
Sammanfattning 
År 2022 gavs Kommunstyrelsen i uppdrag att i dialog med näringslivskontoret 
och näringslivsrådet att utvärdera arbetet samt effekterna av näringslivsrådet 
 och näringslivsstrategin för att identifiera eventuella utvecklingsområden för  
ett ännu bättre näringslivsklimat. Uppdraget redovisades, men åter- 
remitterades vid kommunstyrelsens möte 4 april 2023. 
 
Näringslivsstrategin togs fram och beslutades år 2017 och har sin grund i Flens 
kommuns vision och värdegrund. Samma år tillsattes Näringslivsrådet med 
branschrepresentanter. Under åren som har gått har ingen utvärdering eller 
uppföljning av effekter gjorts förrän nu och representanterna i näringslivsrådet 
är till stor del samma som när rådet startades. Utvärderingen återfinns i bilaga. 
 
Då det idag pågår ett arbete med översyn av kommunens vision så bör även 
näringslivsstrategin ses över, alternativt att den avvecklas. 
Kommunledningsförvaltningens förslag är att näringslivsarbetet i framtiden 
styrs genom den kommunövergripande handlingsplan som är under 
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framtagande. Detta för att bli mer handlingskraftiga och skapa bättre 
förutsättningar för ökad möjlighet till kontinuerlig utvärdering, revidering och 
uppföljning. 
 
Näringslivsrådet har bidragit till en ökad dialog mellan Flens kommun och 
näringslivet och därmed bidragit till informationsutbyte om branschernas 
respektive kommunens aktuella läge. Det är svårt att peka ut specifika effekter 
som har kommit av arbetet i rådet, men ett gott exempel är idén om att 
genomföra en företagsgala och att samverkan mellan skola och näringsliv har 
växt fram ut tankar från näringslivsrådet. 
 
Det är lämpligt att se över näringslivsrådet och dess sammansättning för att 
säkerställa att relevanta branscher är representerade utifrån antagen strategisk 
plan 2024–2027, vilken har ett brett fokus på tillväxtfrågor och uppsatta mål 
kring företagsklimatet. Idag saknas det bland annat representanter från bygg- 
och transportbranschen som är två stora branscher inom vår region. Alternativt 
att representanter utses utifrån geografiskt läge i kommunen för sprida 
informationen från näringslivsrådet bredare. Att kontinuerligt byta 
branschrepresentanter i rådet bidrar till nya perspektiv och att fler branscher får 
chans att delta i det gemensamma arbetet mot ett bättre näringslivsklimat. 
 
Ur ett medborgarperspektiv är det viktigt att styrdokument som berör 
näringslivsarbetet revideras och aktualiseras, att näringslivsrådet har rätt 
sammansättning för att främja dialogen med de största branscherna i 
kommunen och arbetet mot ett förbättrat företagsklimat. Ett gott 
företagsklimat har positiv inverkan på den kommunala ekonomin både på kort 
och lång sikt. Genom ett ökat engagemang hos kommunens företag i till 
exempel utbildningsfrågor och kompetensutveckling/kompetensförsörjning 
bidrar det till att fler individer ges möjlighet till egen försörjning och även att 
fler företag väljer att etablera sig i Flens kommun. 
 
Genom omvärldsbevakning framkommer även att flera kommuner valt en mer 
informell mötesform och att representanterna i näringslivsråden byts ut varje år 
för att skapa en bättre och bredare dialog utifrån företagens aktuella behov. 
 
 
Beslutsunderlag 
Rapport – Utvärdering näringslivsstrategi 
 
 
 
 
Sanna Almqvist Frida Vidén 
Samhällsutvecklingschef Näringslivschef 
 
 
Skickas till: 
Akt 
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Bilaga: Utvärdering Näringslivsstrategi 
 
Näringslivsstrategin är uppdelad i fyra delar med tillhörande målsättningar. 
 Här nedan återrapporteras varje mål. 
 
Med företagspuls i hjärtat  
Flens kommun ska upplevas som en serviceinriktad, transparent och företagarvänlig 
kommun med en hög kvalitet i myndighetsutövning. 
 
- Kommuninvånarnas behov av utbildning och arbete samt näringslivets behov av 
kompetens ska beaktas vid planering och utveckling av infrastruktur.  
 
Kommunen arbetar löpande med infrastrukturfrågor för att underlätta för våra invånare 
att resa till både utbildning och arbete. 
Som en del i detta arbete har kommunen tillsammans med Sörmlandstrafiken startat en 
ny busslinje som går mellan Flens station och Norra Talja för att underlätta får Volvos 
personal att ta sig till och från arbetet efter företagsflytten och bidrar även att flera 
företags anställda på linjens dragning också får möjlighet att åka buss.  
 
- Kommunens service kännetecknas av tillgänglighet, hög kompetens, god service och 
ett bra bemötande. 
 
Ett omfattande arbete har genomförts och pågår inom myndighetsutövningen för att 
underlätta och ge god och likvärdig service till medborgare och företag. Flertalet e-
tjänster har tagits fram för att underlätta ansökningsprocesserna och en ny webb har 
lanserats för ökad tillgänglighet och öka användarvänligheten. Arbetet har resulterat i 
en omfattande klättring på NKI. 
 
- Det ska finnas en väl fungerande intern etableringsprocess och service för alla 
verksamheter inom näringslivet som söker kommunens tjänster  
 
Tjänstepersoner och politiker har utbildats av Stockholm Business Alliance, SBA, inom 
området etableringsförfrågningar och kommunen har även svarat på 
etableringsförfrågan och fått mycket beröm för det snabba och informativa arbetet som 
har gjorts. 
Arbetet med En väg in fortsätter och utvecklas för att öka servicen och korta 
beslutsvägarna. 
Anställningsprocess av Mark- och etableringsansvarig, MEX, pågår. 
 



- Kommunen ska ha ett inventerat markinnehav med hög grad av planberedskap för att 
möta invånarnas och näringslivets behov. 
 
Detta är ett pågående arbete med framtagande av planingsstrategi och fler detaljplaner 
är under bearbetning. 
 
Där människor och företag växer tillsammans  
Tillgång till bra utbildning, från förskola till högskola, bidrar till kommunens utveckling 
och främjar kommuninvånarna till ett livslångt lärande. Det bidrar till 
kompetensförsörjning på arbetsmarknaden.  
- Utbildningsnivån i kommunen ska höjas med en bra grund- och gymnasieskola samt 
vuxenutbildning  
 
Flens kommun ligger idag i framkant med den digitala utvecklingen inom skolan genom 
KomTek och EdTech. Samtal om samarbeten med företag i kommunen pågår. 
Gymnasiet arbetar idag för att starta upp en industriteknisk utbildning till hösten 2024. 
Gymnasiet tittar på möjligheterna att starta en industriteknisk utbildning med start 
höstterminen år 2024. Arbetet sker i samarbete med vuxenutbildningen och 
näringslivet. 
 
- I ett öppet och nära samarbete mellan skola och näringsliv ska företagarintresset 
väckas hos barn och elever. 
 
Ett samarbete mellan Europaskolan, Prins Wilhelms gymnasium, Forum Flen och 
näringslivschef har startas upp och det genomförs ett gemensamt arbete. Det har tagit 
fram ett årshjul och information har skickats ut gällande praktikperioder för att 
underlätta för företagen att ta emot prao-elever. Det gemensamma arbetet och 
dialogen fortsätter kring aktuella frågor. 
 
- Insatser arbetsförlagd utbildning, praktik och riktade kompetens- och 
utbildningssatsningar ska stämmas av mot näringslivets kompetensbehov  
 
Det finns idag ett kompetensråd där Flens kommun samarbetar med Katrineholm och 
Vingåker kring näringslivets kompetensbehov och utbildningsfrågor. Deltar gör 
representanter kommunernas näringslivskontor och HR-avdelningar, Sörmlands 
Sparbank, Viadidakt, Arbetsförmedlingen och Katrineholm Tekniska College, KTC. Syftet 
med det kompetensrådet är att se över de gemensamma kompetensbehoven och hur 
de kan tillgodoses genom utbildningsinsatser. 
 



- Insatser för högre utbildning ska drivas i samverkan kommun, näringsliv och akademi - 
Kommunen ska tillsammans med arbetsförmedlingen och näringslivet matcha 
nyanländas kompetens mot arbetsmarknadens behov.  
 
Idag pågår inget arbete specifikt med att matcha nyanländas kompetens, men det pågår 
ett samverkansarbete med Arbetsförmedlingen för att sänka arbetslösheten och få ut 
fler personer i egen försörjning. Den aktuella arbetslösheten ligger idag på 11,7 % 
(20023-09) 
Arbetsmarknadsenheten startar en öppen verksamhet vid tre tillfällen där de ska hjälpa 
individer med cv/personligt brev och även bjudit in bemanningsenheten i kommunen 
och företag som har rekryteringsbehov för att möjlighet till direktmatchning. 
 
En plats för tillväxt i samverkan  
Samverkan mellan kommun och näringsliv kännetecknas av förtroende, öppenhet, 
energi och ett stort engagemang för Flens kommun - Genom kreativa och innovativa 
mötesplatser utvecklas Flens kommun som attraktiv ort för boende, besökare och 
näringsidkare  
 
- Arbetsmarknadsrådet drivs av kommunen och är basen för samverkan i 
kompetensbehov och matchning. 
 
Det finns idag inget Arbetsmarknadsråd, men kan jämföras med kompetensrådet som 
beskrivs ovan. 
 
- Branschorganisationer i Flen är viktiga samarbetspartners för kommunen. 
 
Det finns idag ett Näringslivsråd med branschrepresentanter, men antalet 
branschorganisationer på lokal nivå är få. 
Samarbeten sker idag med Forum Flen, Nyföretagarcentrum, Almi och Region Sörmland. 
Ett närmare samarbete med Företagarna är under process. 
 
- I samverkan med regionala parter ska Flens kommun vara aktiv och drivande för att 
skapa en gynnsam utveckling för orten och regionen. 
 
Samverkan sker med Region Sörmland och övriga sörmländska kommuner genom 
regelbundna nätverksträffar inom olika verksamhetsområden. Samarbeten sker med 
Stockholm Business Alliance, SBA i frågor som gäller företagsetableringar och 
marknadsföring av regionen. 
 
Med hjärta för företagen  



Flens kommun ska ha en positiv vi-känsla mellan företagare och kommun. Attityder till 
företagande ska påverkas i en positiv riktning  
 
- att vara företagare i Flens kommun ska ses som ett självklart alternativ!  
 
Här finns ett fortsatt arbete att göra. Attityden till företagande och bland företagen i 
kommunen varierar och det visar sig i Svenskt Näringslivs ranking och NKI.  
Positivt är att Flens kommun fortsätter att visa positiva siffror när det gäller 
nyföretagande i jämförelse med riket och de andra sörmländska kommunerna. 
 
- Förtroendevalda och tjänstemän talar alltid gott om det goda företagandet - 
Kommunen kommunicerar tydligt en positiv bild av företagande och framhåller goda 
exempel. 
 
På samma sätt som arbetet med attityden till företagande, bör arbetet med att 
förtroendevalda och tjänstepersoner får ökade kunskaper om näringslivets betydelse 
och fortsätter tala gott om företagande fortsätta.  
Arbetet har inte nått ända fram än och kan bland annat bli bättre på att framhålla goda 
exempel och att fler politiker och tjänstpersoner får möjlighet att besöka våra lokala 
företag. 
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§ 22  KS/2023:37  042 
 
Bokslut för kommunstyrelsens verksamheter 2022 
 
Kommunstyrelsen beslutar 
 
att fastställa 2022 års bokslut för kommunstyrelsen, samt 
 
att inte anse uppdraget om att utvärdera och se över effekterna av 

näringslivsrådet och näringslivsstrategin som slutfört och återkomma till 
kommunstyrelsen med efterfrågad rapportering, det vill säga 
utvärderingen och effekterna av näringslivsrådet och näringslivsstrategin 
samt identifierade utvecklingsområden för förbättrat näringslivsklimat.  

______________________ 
  
 Bakgrund 

Kommunstyrelsens bokslut för år 2022 innehåller uppföljning av mål, uppdrag 
och ekonomi.  
 
Kommunstyrelsen visar på ett underskott om 1 600 000 kronor mot budget.  
Några exempel på faktorer som bidrar till det negativa resultatet är högre 
kostnader för allmän kollektivtrafik, upphandling av plattformen Agerus och 
avskrivning av datorer.  
 
Under 2022 utmärker sig det strategiska området ”Med sikte på en hållbar 
framtid i samverkan med omvärlden” i kommunstyrelsens uppföljning. 
Genomfört arbete har lett till god måluppfyllelse. Mer detaljer återfinns i 
rapporten. 
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
att fastställa 2022 års bokslut för kommunstyrelsen. 
 
Yrkanden 
Emma Dahlin (M) yrkar tillägg med att inte anse uppdraget om att utvärdera och 
se över effekterna av näringslivsrådet och näringslivsstrategin som slutfört och 
återkomma till kommunstyrelsen med efterfrågad rapportering, det vill säga 
utvärderingen och effekterna av näringslivsrådet och näringslivsstrategin samt 
identifierade utvecklingsområden för förbättrat näringslivsklimat. 
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Joacim Väppling (KD), Berit Hyllbrant (L) och Christine Hallinder (SD) yrkar bifall 
till Emma Dahlins (M) tilläggsyrkande.  
 
Propositionsordning 
Ordförande finner att det förutom kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag 
finns ett tilläggsyrkande.  
 
Vid ställd proposition på kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag finner 
ordförande att kommunstyrelsen beslutar att bifalla detsamma. 
 
Vid ställd proposition på Emma Dahlins (M) tilläggsyrkande finner ordförande att 
kommunstyrelsen beslutar att bifalla detsamma.  
 
 
 
 
 

 
Skickas till: 
Akt 
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§ 111 KS/2023:187 - 629 
 
Svar på uppdrag om att utreda hur hyresmodell för skolor kan 
förändras 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna att uppdraget avseende att utreda hur hyresmodell för skolor kan 

förändras så att enbart ytor för skolverksamhet ingår i skolans budget för 
hyror återrapporteras i samband med bokslutet för 2023. 

______________________  
 
Bakgrund 
I den strategiska planen 2020–2023 med budget för 2023 fick kommunstyrelsen 
och barn-, utbildnings- och kulturnämnden i uppdrag att utreda hur hyresmodell 
för skolor kan förändras så att enbart ytor för skolverksamhet ingår i skolans 
budget för hyror. Uppdraget redovisas i barn-, utbildnings- och kulturnämnden 
den 7 december 2023 och därefter går det till kommunstyrelsen. 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att uppdraget redovisas till 
kommunstyrelsen vid sammanträdet den 15 april 2024, i samband med bokslutet 
för år 2023, då samtliga uppdrag biläggs årsredovisningen. 
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-11-22  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Ekonomiavdelningen  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Jeanette Lijesnic  
   
DIARIENR KS/2023:187   
  
 

 
 

Svar på uppdrag om att utreda hur hyresmodell för skolor kan 
förändras  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna att uppdraget avseende att utreda hur hyresmodell för skolor kan 

förändras så att enbart ytor för skolverksamhet ingår i skolans budget för hyror 
återrapporteras i samband med bokslutet för 2023. 

 
 
Sammanfattning 
I den Strategiska planen 2020–2023 med budget för 2023 fick kommunstyrelsen och 
barn-, utbildnings- och kulturnämnden i uppdrag att utreda hur hyresmodell för skolor 
kan förändras så att enbart ytor för skolverksamhet ingår i skolans budget för hyror. 
Uppdraget redovisas i barn-, utbildnings- och kulturnämnden den 7 december 2023 och 
därefter går det till kommunstyrelsen. Kommunledningsförvaltningen föreslår att 
uppdraget redovisas till kommunstyrelsen vid sammanträdet den 15 april 2024, i 
samband med bokslutet för år 2023, då samtliga uppdrag biläggs årsredovisningen. 
 
 
 
Håkan Bergsten Jeanette Lijesnic 
Kommunchef Ekonomichef 
 
 
Skickas till: 
Akt 
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§ 112 KS/2023:147 - 000 
 
Nämndinitiativ från Cecilia Friis (MP) om att tillskriva regeringen 
om att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal verksamhet 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnar ärendet kommunstyrelsen utan 
eget ställningstagande. 
______________________  
 
Bakgrund 
Vänsterpartiet och Miljöpartiet har initierat att Flens kommun, kommunstyrelsen, 
ska tillskriva regeringen om att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal 
verksamhet. 
 
Initiativet är en ren politisk fråga som kommunledningsförvaltningen avstår från 
att yttra sig över. 
 
Yrkande 
Ann-Charlotte Munter (S) yrkar att kommunstyrelsens arbetsutskott överlämnar 
ärendet utan eget ställningstagande till kommunstyrelsen.  
 
Propositionsordning 
Ordförande finner att det finns ett yrkande.  
 
Vid ställd proposition på Ann-Charlotte Munter (S) yrkande finner ordförande att 
kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att bifalla detsamma. 
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-11-13  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Kommunjuristen Till Kommunstyrelsen 
HANDLÄGGARE Niklas Witt  
   
DIARIENR KS/2023:147   
  
 

 
 

Nämndinitiativ från Cecilia Friis (MP) om att tillskriva regeringen 
om att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal verksamhet  

  
Förslag till beslut 
Kommunledningsförvaltningen har inget förslag till beslut. 
 
 
Sammanfattning 
Vänsterpartiet och Miljöpartiet har initierat att Flens kommun, 
kommunstyrelsen, ska tillskriva regeringen om att anmälningsplikt inte bör 
införas i kommunal verksamhet. 
 
Initiativet är ett rent politisk fråga som kommunledningsförvaltningen avstår 
från att yttra sig över. 
 
 
 
 
 
Håkan Bergsten Niklas Witt 
Kommunchef Kommunjurist 
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§ 85  KS/2023:147 000 
 
Nämndinitiativ från Cecilia Friis (MP) om att tillskriva regeringen 
om att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal verksamhet 
 
Kommunstyrelsen beslutar 
 
att remittera nämndinitiativet till kommunledningsförvaltningen för 

beredning och beslut vid kommunstyrelsens sammanträde den 20 
november 2023. 

______________________  
 
Bakgrund 
Cecilia Friis (MP) inkommer med ett nämndinitiativ om att kommunstyrelsen 
tillskriver regeringen om att anmälningsplikt inte bör införas i kommunal 
verksamhet. Särskilt inte gällande pedagogisk verksamhet, fritidsverksamhet, 
kulturell verksamhet för barn och unga, eller socialtjänsten. 
 
Nämndinitiativ ska, enligt reglemente för kommunstyrelsen och nämnderna i 
Flens kommun (2003:1 – 101) lyftas på nästkommande arbetsutskott för 
diskussion om hur initiativet bör behandlas mot bakgrund av förvaltningens 
beredning. Eftersom utskicket till arbetsutskottet äger rum samma dag som 
kommunstyrelsens sammanträde kommer nämndinitiativet istället behandlas 
av arbetsutskottet den 6 november. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Skickas till: 
Kommunledningsförvaltningen 
Akt



Nämndinitiativ till kommunstyrelsen

I Tidöavtalet står det att det ska lämnas förslag till en ordning med 
"anmälningsplikt mellan Polisen och myndigheter som antas komma i kontakt 
med personer som befinner sig illegalt i landet". Det beskrivs hur kommuner och 
myndigheter ska vara skyldiga att informera Migrationsverket om papperslösa i 
syfte att försvåra möjligheten att leva i landet utan tillstånd.

Dessa formuleringar har många fackförbund och civilsamhällesorganisationer 
reagerat på. Välfärdsanställdas uppgift är att ge personer utbildning, vård, 
omsorg och socialt stöd utifrån behov. Enligt t.ex. barnkonventionen har alla barn 
rätt till utbildning, lek och en meningsfull fritid. Alla människor har rätt till vård 
som inte kan anstå, oavsett legal status och rätt till nödbistånd från 
socialtjänsten.

Det finns stora risker för liv och hälsa med anmälningsplikt inom välfärden. De 
människor som lever som papperslösa i Sverige kommer på grund av rädsla att 
avstå från att söka nödvändig vård, nödbistånd från socialtjänsten eller till och 
med pedagogisk verksamhet för barn. Det finns till exempel särskilda farhågor 
kring våldsutsatthet för kvinnor där socialtjänsten kan göra viktiga insatser.

Kommunstyrelsen bör därför, precis som ett flertal kommun- och regionstyrelser 
gjort, tillskriva regeringen, om vikten av att inte införa informationsplikt eller 
anmälningsplikt i kommunal verksamhet. Även om det finns en skrivning i 
Tidöavtalet om att anmälningsplikt skulle kunna strida om ömmande värden, till 
exempel i sjukvården, finns det ingen som helst garanti för att förskola, skola eller 
socialtjänst kommer att omfattas av dessa.

Det är av vikt att som kommunala politiska företrädare agera i tid innan beslut, för
att påvisa de stora konsekvenserna förslaget skulle innebära i den kommunala 
verksamheten.

Vänsterpartiet och Miljöpartiet föreslår därför

• att kommunstyrelsen tillskriver regeringen om att anmälningsplikt inte bör
införas i kommunal verksamhet. Särskilt inte gällande pedagogisk 
verksamhet, fritidsverksamhet, kulturell verksamhet för barn och unga, 
eller socialtjänsten.

Flen, 2023-09-05

Anton Ragnarsson (V)
Cecilia Friis (MP)
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§ 113 KS/2023:183 - 041 
 
Kommunstyrelsens nämndplan 2024–2027 med budget 2024 och 
plan för intern kontroll 2024 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att anta kommunstyrelsens nämndplan 2024–2027 med budget 2024 inklusive 

plan för intern kontroll 2024, samt 
 
att allvarligare fel eller brister som identifieras genom den interna kontrollen 

omgående rapporteras för kommunstyrelsen.  
______________________  
Emma Dahlin (M) deltar inte i beslutet 
 
Bakgrund 
I strategisk plan 2024–2027 som beslutades av kommunfullmäktige 2023-09-25 § 
96 fastställelses tre strategiska områden med fyra kommunövergripande mål. I 
nämndplan för kommunstyrelsen har nämndmål upprättats utifrån den work-
shop som hölls för kommunstyrelsen 2023-10-24 och har sin utgångspunkt i 
styrelsens ansvar, verksamhet och rådighet.  
 
Kommunstyrelsen ska bidra till kommunfullmäktiges mål om befolkningstillväxt 
genom ett bra samarbete mellan Flens kommun och näringslivet, ha en effektiv 
planprocess samt stärka Flens platsvarumärke. Minskad klimatpåverkan och ökad 
biologisk mångfald ska stärkas av kommunstyrelsen genom att årligen säkerställa 
att åtgärder i redan beslutade planer genomförs.  
 
För att minska arbetslösheten och öka resultaten i skolan ska kommunstyrelsen 
fortsatt arbete för att vara en attraktiv arbetsgivare. Det är ett 
kommunövergripande mål som förväntas ge effekt på samtliga förvaltningar. 
Vidare ska kommunstyrelsen skapa förutsättningar för ett systematiskt arbete 
med social hållbarhet.  
 
För att öka tryggheten i kommunen ska kommunstyrelsen arbeta 
kunskapsbaserat och strategiskt med det brottsförebyggande arbetet. 
Kommunstyrelsen ska också öka förmågan att hantera händelser som avviker från 
det normala utifrån ett krisberedskapsperspektiv.  

  



 PROTOKOLLSUTDRAG                                 Sida 

 

  246 
 
  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 

Plan för intern kontroll består av tre kommunövergripande kontrollmoment vilka 
fastställts av kommunstyrelsen i oktober 2023. Därtill finns fem specifika 
kontrollmoment vilka kommunstyrelsen prioriterat vid workshoptillfället i 
oktober.  
 
Kommunstyrelsens grundbudget är justerad från 113 534 000 kr till 121 385 000 
kr utifrån ny organisation. Fördelning på verksamhetsområde samt en 
investeringsbudget finns specificerat i nämndplanen.  
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-11-17  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Ekonomiavdelningen  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Evelina Roos  
   
DIARIENR KS/2023:183   
  
 

 
 

Kommunstyrelsens nämndplan 2024-2027 med budget 2024 samt 
plan för intern kontroll 2024  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att anta kommunstyrelsens nämndplan 2024-2027 med budget 2024 inklusive 

plan för intern kontroll 2024, samt 
 
att allvarligare fel eller brister som identifieras genom den interna kontrollen 

omgående rapporteras för kommunstyrelsen.  
 
 
Sammanfattning 
I Strategisk plan 2024-2027 som beslutades av kommunfullmäktige 2023-09-25 
§ 96 fastställelses tre strategiska områden med fyra kommunövergripande mål. 
I nämndplan för kommunstyrelsen har nämndmål upprättats utifrån den 
work-shop som hölls för kommunstyrelsen 2023-10-24 och har sin utgångspunkt 
i  styrelsens ansvar, verksamhet och rådighet.  
 
Kommunstyrelsen ska bidra till kommunfullmäktiges mål om befolkningstillväxt 
genom ett bra samarbete mellan Flens kommun och näringslivet, ha en effektiv 
planprocess samt stärka Flens platsvarumärke.  Minskad klimatpåverkan och 
ökad biologisk mångfald ska stärkas av kommunstyrelsen genom att årligen 
säkerställa att åtgärder i redan beslutade planer genomförs.  
 
För att minska arbetslösheten och öka resultaten i skolan ska kommunstyrelsen 
fortsatt arbete för att vara en attraktiv arbetsgivare. Det är ett 
kommunövergripande mål som förväntas ge effekt på samtliga förvaltningar. 
Vidare ska kommunstyrelsen skapa förutsättningar för ett  systematiska arbete 
med social hållbarhet.  
 



   2 (2) 

 

För att öka tryggheten i kommunen ska kommunstyrelsen arbeta 
kunskapsbaserat och strategiskt med det brottsförebyggande arbetet. 
Kommunstyrelsen ska också öka förmågan att hantera händelser som avviker 
från det normala utifrån ett krisberedskapsperspektiv.  

 
Plan för intern kontroll består av tre kommunövergripande kontrollmoment 
vilka fastställts av kommunstyrelsen i oktober 2023. Därtill finns fem specifika 
kontrollmoment vilka kommunstyrelsen prioriterat vid work-shop tillfället i 
oktober.  
 
Kommunstyrelsens grundbudget är justerad från 113 534 tkr till 121 385 tkr 
utifrån ny organisation. Fördelning på verksamhetsområde samt en 
investeringsbudget finns specificerat i nämndplanen.  
 
Beslutsunderlag 

 Nämndplan 2024-2027 med budget 2024 – kommunstyrelsen, inklusive 
plan för intern kontroll 2024 

 Dokumentation av riskvärdering för plan för inter kontroll 
kommunstyrelsen 2024 

 
 
 
Jeanette Lijesnic Evelina Roos 
Ekonomichef Verksamhetscontroller 
 
 
Skickas till: 
Akt 

 



* Beslutad av kommunstyrelsen
2024-xx-xx §xx

Nämndplan 2024-2027 med budget 2024 -
Kommunstyrelsen



Så här använder vi nämndplanen

När nämndplanen är antagen bearbetas den i förvaltningsledningsgruppen som fördelar
målen i den process de ingår i så att varje mål har en ansvarig processägare. Processägaren
är ansvarig för att målen omsätts i verksamhet.

Implementering
Samtliga chefer ansvarar för att nämndplanen är känd i organisationen och att de
verksamhetsplaner som skapas i verksamheterna kopplar an till de mål som
kommunstyrelsen pekat ut i nämndplan.

Måltexterna i dokumentet beskriver vad som ska uppnås, vad den förväntade effekten är
och vilket samverkansbehov som behövs för att nå målet. De ligger till grund för de
aktiviteter som görs i verksamheterna för att nå målen och används vid uppföljning.

Uppföljning
Mål, måltexter och budget följs upp fyra gånger per år i nämndrapporter samt i en
sammanfattande årsredovisning. Indikatorer följs upp två gånger per år.

Nämndrapport 1 redovisas på nämndsammanträde i april (maj KS).
Nämndrapport 2 redovisas på nämndsammanträde i juni (augusti KS).
Nämndrapport 3 är en delårsrapport och inkluderar uppföljning av nämndplanens
indikatorer och status på nämndens egna kontrollmoment i intern kontroll. Den redovisas
på nämndsammanträde i september (oktober KS)
Nämndrapport 4 redovisas på nämndsammanträde i november.
Efter årets slut redovisas hela året samt indikatorer och intern kontroll i årsbokslut.

Styrning och ledning
Tjänsteorganisation:
I nämndrapporterna redovisar respektive tjänsteorganisation hur dess verksamheter har
bidragit till målen, vilken effekt som går att se och om det finns behov av åtgärder eller
vidare insatser framåt för att nå måluppfyllelse. Vid behov redovisas åtgärder som
genomförs för att nå budget i balans. Vid behov av åtgärder som kräver nämndbeslut
föreslår tjänsteorganisation sådana åtgärder i samband med att nämndrapporterna
redovisas till nämnd.

Nämnd:
Om kommunstyrelsen ser behov av åtgärder som kräver nämndbeslut utifrån det som
redovisas i nämndrapporterna kan det föreslås genom yrkande på det
nämndsammanträde där nämndrapporten redovisas.
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1 Inledning

1.1 Styrmodell och nämndplanens sammanhang i styrkedjan

Flens kommuns riktlinje för styrning och ledning, Flens kommuns styrmodell, utgör struktur
och ramverk för att styra Flens kommun i riktning mot vision och uppsatta mål. I
styrmodellen fogas politik och verksamhet samman på olika nivåer i organisationen.

I nämndplanen ska mål från Strategisk plan brytas ner till nämndnivå men en planperiod på
fyra år med årlig revidering. Nästa led i styrkedjan är de verksamhetsplaner som upprättas i
nämndens förvaltningen.

Uppföljningsprocessen är lagstyrd och i Flens kommun sker detta genom månadsrapport

och tre nämndrapporter utöver delårsredovisning och årsredovisning.
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1.2 Nämndens ansvarsområde och organisation

1.2.1 Kommunstyrelsens uppdrag

Kommunstyrelsens uppgift är att leda och samordna utformningen av övergripande och

strategiska mål samt göra framställningar i målfrågor som inte är förbehållen annan nämnd.

Vidare ska kommunstyrelsen utöva uppsikt över övriga nämnder och gemensamma

nämnders beslut. Kommunstyrelsen ansvarar för den ekonomiska förvaltningen, beredning

och yttranden i ärenden till kommunfullmäktige samt verkställigheten av

kommunfullmäktiges beslut. Kommunstyrelsen ansvarar för kommunens samlade

personal-och lönepolitik, är arbetslöshetsnämnd och ansvarar för kommunens uppgifter om

åtgärder vid extraordinära händelser.

1.2.2 Kommunstyrelsens organisation

Kommunstyrelsen består av 11 ledamöter och 11 ersättare. Inom kommunstyrelsens
verksamheter finns kommunens samlade stöd och servicefunktioner men också funktioner
med strategisk och kommunövergripande perspektiv. Nedan beskrivs respektive avdelning.

Ekonomiavdelningen
Ekonomiavdelningen ansvarar för planering, budgetering, uppföljning och redovisning på
kommunövergripande nivå. På avdelningen hanteras också inköp och upphandling samt
kravhantering. Avdelningen arbetar styrande och stödjande gentemot övriga nämnders
verksamheter.

HR och kommunikation
På HR och kommunikation finns kommunens samlade stöd avseende personalfrågor såsom
arbetsmiljö, arbetsrätt och personaladministration. Kompetenser med ansvar för
kommunikation finns också samlade här.

Samhällsutvecklingsavdelning
Samhällsutvecklingsavdelningen samlar kommunens strategiska kompetenser inom
näringsliv, destinationsutveckling, utredning, social hållbarhet, miljö, plan- och exploatering,
beredskap, infrastruktur och brottsförebyggande.

Demokratiservice
På demokratiservice är kommunstyrelsens, kommunfullmäktiges och
samhällsbyggnadsnämnden nämndadministration samlad. På avdelningen finns också ett
kommunövergripande politikerstöd samt kompetenser inom arkiv, informationssäkerhet och
dataskydd.

It- och serviceavdelningen
IT- och service tillhandahåller service gentemot alla nämnders förvaltningar och medborgare.
Strategiskt arbete avseende digitalisering ligger också samt kontakt service och bokning och
fritid.
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2. Strategiska områden med mål och uppdrag

2.1 Flen - en tillväxtkommun

Kommunfullmäktiges mål: Flens kommun har 17 000 invånare 2030. Åtgärder för minskad

klimatpåverkan och ökad biologisk mångfald genomförs årligen och synliggörs för

kommuninvånare och företag.

Beskrivning: Flens kommuns befolkningsmängd ska öka och den önskade effekten är mer

balanserad demografi, ett stabilare skatteunderlag och en kvalificerad arbetskraft vilken

främjar kommunens utveckling i sin helhet. Barnfamiljer ska lockas av goda boendemiljöer,

bra pendlingsmöjligheter och barnomsorg samt utbildning av kvalitet. Flens kommun kan

med stöd av framtagna strategier erbjuda attraktiv mark för exploatering, både till företag

och hållbara boendemiljöer, stråk och mötesplatser. Med välfungerande digital infrastruktur

gynnas näringsliv, skola och invånare. Arbete med hållbarhet ska genomsyra

verksamheterna. Tidigare beslutade styrdokument ger en riktning samtidigt som nya initiativ

kan tas och förankras. Kommunikation av hållbarhetsarbetet sker i första hand i befintliga

forum och kanaler, och bidrar till måluppfyllelse genom att inspirera och väcka intresse. Den

gröna infrastrukturen med en levande landsbygd och aktivt brukande av jord och skog

gynnar den biologiska mångfalden och tilltalar såväl invånare som besökare.

2.1.1 Kommunstyrelsens mål

Mål: Det finns en bra samverkan mellan Flens kommun och näringslivet.

Måltext: Kommunstyrelsen ska under planperioden fortsätta arbeta för en bättre samverkan

mellan Flens kommuns befintliga och potentiella företagare. Önskad effekt av god

samverkan mellan kommun och näringsliv är en företagsvänlig miljö som förenklar för

företagande, bidrar till ökad etablering och stärker kommunens attraktivitet. Antalet

företagsbesök ska under planperioden utökas och befintliga samverkansforum fortgå och

utvecklas efter behov.

Effekt på hållbarhetsmål:
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*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut

**Plats 26 av 196 deltagande kommuner 2022

Mål: Plan- och exploateringsprocessen i Flens kommun är effektiv

Måltext: En effektiv planprocess innebär att olika perspektiv på planarbetet jobbas in i ett

tidigt skede, säkrar att planerna går från uppdrag till handling på ett effektivt sätt samt att de

prioriteras utifrån en helhetsbild på kommunen och därmed bidrar till de strategiska målen.

En effektiv planprocess bidrar till det strategiska målet om befolkningstillväxt i Flen, ökad

kundnytta, kundnöjdhet och Flens attraktivitet. Syftet med målet är att planarbetet

prioriteras utifrån möjligheter att etablera företag, skapa arbetstillfällen och öka möjligheter

för inflyttning. För att uppnå det utarbetas en tydlig strategi för kommunens markinnehav

och exploatering. På sikt ska en eller flera indikatorer utformas som mäter effektiviteten och

kopplas till målet. Till en början kommer målet enbart att följas upp kvalitativt.

Effekt på hållbarhetsmål:

Mål: Flens kommuns platsvarumärke ska stärkas

Måltext: Ett starkt platsvarumärke främjar hela Flens kommun och kan ha god effekt på såväl

platsen Flen, Flens kommuns målsättningar om tillväxt och men också dess utmaningar. För

att skapa en positiv och attraktiv bild av kommunen ska kommunikationen vara ett verktyg

och en möjliggörare som stärker bilden av Flen. Målet kräver samarbete över nämnd- och

förvaltningsgränser och förväntas ge bäring och synergieffekter på flera av de

kommunövergripande målen även om det i kommunstyrelsens plan ska bidra till

kommunfullmäktiges mål om tillväxt. Indikatorerna som är kopplade till målet är utifrån det

verktyg som ska användas för att stärka platsvarumärket.

Effekt på hållbarhetsmål:
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Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Företagsklimat enl. Svenskt Näringsliv, ranking
Källa: Svenskt Näringsliv

215 (2023) Topp 25 %

Företagsklimat NKI (Nöjd Kund Index)
Källa: Svenskt Näringsliv

80 (2023)** Topp 25 %



Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Andel positiva artiklar om Flens kommun
Källa: Meltwater

4% (2022) minst 30%

Följare på Flens kommuns Linkedin
Källa: LinkedIn

1440 (2023) 5000

Antal besökare på Flens kommuns webb
Källa: SiteVision

ca 312 000/år
(2023)

500 000/år

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut

Mål: Åtgärder för minskad klimatpåverkan och ökad biologisk mångfald genomförs årligen

och synliggörs för kommuninvånare och företag.

Måltext: Kommunstyrelsen ska säkerställa att målsättningar och åtaganden i Avfallsplan

2023-2032 samt Energi- och klimatplan genomförs. Kommunstyrelsen ska även säkerställa

att det finns aktuella planeringsunderlag för natur- och vattenfrågor i Flens kommun.

Vattendelen i kommunens natur- och vattenvårdsprogram revideras i och med framtagandet

av en vattenplan och det finns därför anledning att se över programmets naturvårdsdel och

uppdatera till en grönplan eller liknande. Grönplanen kan både vara ett planeringsunderlag

för den fysiska planeringen och en handlingsplan som preciserar kommunens arbete med

grönstruktur, grönska och ekosystemtjänster.

Effekt på hållbarhetsmål:

Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Påbörjade eller genomförda åtgärder i avfallsplanen
Källa: Eget system

20 (2023) 37

Påbörjade eller genomförda åtgärder i energi- och
klimatplan
Källa: Eget system

0 (ny plan antas
2024)

Alla (exakt
antal anges när
planen är
antagen)

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut
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2.2 Flen - där människor får växa och ta plats

Kommunfullmäktiges mål: År 2027 är andelen arbetslösa i åldern 18-64 under

riksgenomsnittet.

Beskrivning: En av flera förutsättningarna för att en individ ska kunna växa och ta plats i

samhället är förmågan och möjligheten till egen försörjning. Flens kommun arbetar utifrån

individens behov där språkinsatser är en viktig faktor. Vidare ska praktikplatser och goda

utbildningsmöjligheter i samverkan med andra aktörer fortsatt minska andelen arbetslösa.

Målet förväntas ge synergieffekter på tryggheten utifrån sambandet mellan socioekonomi

och brottslighet. Skolresultaten hos barn och unga ökar utifrån att barn till föräldrar med

sysselsättning presterar bättre.

Kommunfullmäktiges mål: Flens kommun ska vara topp 25 % av alla kommuner när det

gäller elever i årskurs 9 som når kunskapskraven.

Beskrivning: Utbildning är viktigt för att få goda förutsättningar att lyckas i livet.

Förutsättningarna för att klara kunskapskraven i åk 9 sätts tidigt och därför är det viktigt att

ha en utvecklande undervisning även i lägre årskurser. Flens kommun har ansvar för alla

barn folkbokförda i kommunen även om rådigheten endast finns inom kommunal

verksamhet. För att nå målet behöver goda förutsättningar komma från flera håll, såsom

måltider och meningsfull fritid. Arbete för ökad psykisk hälsa bland unga är viktigt för

måluppfyllelse.

2.2.1 Kommunstyrelsens mål

Mål: Flens kommun är en attraktiv arbetsgivare

Måltext: Det grundläggande i målet om att vara en attraktiv arbetsgivare är att Flens

kommun ska ha förutsättningarna att klara av det välfärdsuppdrag som åligger kommunen.

För att klara kompetensförsörjningen nu och framåt ska Flens kommun ha ett gott ledarskap

i sina verksamheter och en god arbetsmiljö som minskar sjukfrånvaron. Med hjälp av

systematiskt arbetsmiljöarbete, verksamhetsutveckling, tydliga processer och ett

förebyggande arbete med tidiga insatser ska Flens kommun vara en attraktiv arbetsgivare.

Effekt på hållbarhetsmål:

Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

ENPS
Ambassadör Flens kommun (Kommun)**
Källa: Eget system

-31 (2022) 10
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ENPS
Ambassadör Flens kommun (Arbetsplats)***
Källa: Eget system

-31 (2022) 10

HME (Hållbart medarbetarengagemang)
Källa: Eget system

77 (2022) 80

Attraktiv arbetsgivarindex
Källa: Eget system

73 (2022) 95

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut

**Mäter hur stor andel som skulle rekomendera Flens kommun som arbetsgivare

***Mäter hur stor andel som skulle rekommendera sin arbetsplats hos Flens kommun

Mål: Kommunstyrelsen ska skapa förutsättningar för ett systematiskt arbete med social

hållbarhet

Måltext: Utifrån kommunstyrelsens uppdrag, ansvar och rådighet ska kommunstyrelsen

skapa förutsättningar för ett gemensamt systematiskt arbete med social hållbarhet. Under

planperioden ska kommunstyrelsen genomföra kvalitetsförbättringar som bidrar till de

hållbarhetsmål som enligt hållbarhetsrapporten kräver mycket omfattande eller fler

ytterligare förbättringar. Målet ska leda till att skickliggöra kommunledningsförvaltningen

liksom övriga förvaltningar och följs upp med hjälp av mäta de årliga förbättringarna.

Effekt på hållbarhetsmål:

Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Årliga kvalitetsförbättringar som berör perspektiven
i social hållbarhet
Källa: Eget system

0 (2023) 4

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut
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2.3 Flen - för trygghet genom hela livet

Mål: År 2027 upplevs Flens kommun som en allt tryggare kommun.

Beskrivning:. Den sociala sammanhållningen mellan grupper i samhället behöver öka och

alla kommunens verksamheter ska upplevas som inbjudande. Brotts- och våldsförebyggande

arbete är en viktig del i att öka upplevelsen av trygghet att skapa attraktiva och levande

mötesplatser i kommunen. Målet avser också hälsofrämjande arbete för såväl

kommunanställda som kommuninvånare. Insatser som uppmuntrar som rörelse för barn,

vuxna och äldre bidrar också till måluppfyllelse.

2.3.1 Kommunstyrelsens mål

Mål: Kommunstyrelsen driver ett kunskapsbaserat och strategiskt brottsförebyggande

arbete

Måltext: Det brottsförebyggande arbetet i Flens kommun samordnas av kommunstyrelsen

och utgår från ett etablerat arbetssätt som är kunskapsbaserat, i enlighet med Lag

(2023:196) om kommuners ansvar för brottsförebyggande arbete. Syftet med arbetet är en

gemensam syn i vad Flens kommun behöver i form av brottsförebyggande åtgärder. För att

måluppfyllelse ska nås är målmedveten och systematisk samverkan med övriga nämnder

avgörande. Kommunstyrelsen ska också genomgå en kompetensutveckling för att öka

kunskapen och medvetenheten om välfärdsbrottslighet för att förebygga risker och otillåten

påverkan samt kunna förebygga brott. Kopplade indikatorer är från Strategisk plan och vad

kommunfullmäktige vill ska förbättras under planperioden.

Effekt på hållbarhetsmål:

Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Invånare 16-84 år som avstår från att gå ut ensam, andel
(%)
Källa: Kolada

Tot: 25 (2022)
K: 37 (2022)
M: 12(2022

Minska

Oftast eller alltid trygg på väg till och från skolan %
(Elever åk 7)
Källa: Liv & Hälsa ung

Tot: 96 (2020)
F: 93 (2020)
P: 98 (2020)

Öka

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut
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Mål: Kommunstyrelsen utvecklar kommunens förmåga att hantera händelser som avviker

från det normala utifrån ett krisberedskapsperspektiv

Måltext: Kommunens arbete med krisberedskap samordnas av kommunstyrelsen och utgår

ifrån lag (2006:544) om kommuners och regioners åtgärder inför och vid extraordinära

händelser i fredstid och höjd beredskap. Utifrån kommunfullmäktiges mål om att Flens

kommun ska bli tryggare och kommunstyrelsens samordningsansvar för krisberedskap ska

kommunstyrelsens mål stärka det interna arbetet utifrån ett förebyggande syfte samt stärka

hanteringen av händelser som avviker från det normala. Arbetet styrs av Plan för Flens

kommuns beredskapsarbete 2023-2026 med stöd av underliggande rutiner. Målet kräver en

samverkansgrupp med representanter från alla förvaltningar och bolag. Förväntad effekt är

starkare systematik och en samsyn i arbetet. Målet följs upp med indikatorer som ska öka

förmågan att hantera händelser som avviker från det normala i samtliga förvaltningar och

bolag.

Effekt på hållbarhetsmål:

Indikator* Utgångsvärde Målvärde 2027

Det finns representanter från samtliga förvaltningar
och bolag som aktivt samordnar verksamhet utifrån
krisberedskapsperspektiv
Källa: Egen mätning

Nej (2023) Ja

Samtliga förvaltningar och bolag har implementerat
Plan för utbildning och övning.
Källa: Egen mätning

Nej (2023) Ja

Årlig övning, med utvärdering och åtgärdsplan i
samtliga förvaltningar och bolag
Källa: Egen mätning

Nej (2023) Ja

*Följs upp i samband med nämndrapport 3/delår och bokslut
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2.4 Kommunstyrelsens uppdrag

Uppdrag beslutade i samband med kommunstyrelsen nämndplan kommer att tilldelas egna

ärenden och följas upp enligt ordinarie ärendehantering.

● Uppdra till kommunledningsförvaltningen att utreda behov av samhällsservice på

kommunens orter och landsbygd med utgångspunkt i befolkningsutveckling, behov och

önskemål samt kommunens ekonomiska förutsättningar. Syftet med utredningen är att

säkerställa att kommunens invånare har rimlig tillgång till en god samhällsservice,

oavsett var de bor i kommunen. Utredningen ska även bidra till att kommunens resurser

används på ett effektivt och hållbart sätt. Utredningen ska redovisas till

kommunstyrelsen med förslag på åtgärder under 2024.

● Uppdra till kommunchef att analysera effekter av genomförda organisatoriska

förändringar utifrån beslut i kommunfullmäktige 2022-11-07 §144 om

organisationsöversyn, tillhörande utredningar med beslut samt

verksamhetsekonomernas plancering. Uppdraget ska redovisas till kommunstyrelsen

kvartal 4 2024.
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3. Nämndens ekonomiska ramar 2024

3.1 Driftbudget 2024

I Strategisk plan 2024-2027 med budget 2024 tilldelades kommunstyrelsen en

grundbudget på 113 534 Tkr. Budgeten har till nämndplan för 2024 justerats till följd av den

nya organisationen beslutad av kommunfullmäktige.

Verksamhetsområde/ansvarsområde Tkr

Kommunstyrelsen 4 731

Stab 5 857

HR 18 145

Ekonomi 23 220

Samhällsutveckling 32 368

Demokratiservice 5 291

IT och service 31 773

Summa 121 385

3.2 Investeringsbudget 2024

Investeringsbudget Tkr

Löpande investeringar 2 525

Utbyggnad bredband 3 000

Digitalisering 3 000

Planberedskap 2 000

Exploatering 9 000

Strategiska markinköp 7 000

Serverhall 2 000

Summa 28 525
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Bilaga 1. Plan för intern kontroll 2024 - Kommunstyrelsen

Ramarna för nämndernas och de helägda kommunala bolagens arbete med intern kontroll
anges i “Riktlinjer för intern styrning och kontroll i Flens kommun” som beslutats av
kommunfullmäktige. Enligt riktlinjerna ska varje nämnd och bolag årligen besluta en plan för
intern kontroll i samband med beslut om nämndplan med budget för nästkommande år
(eller motsvarande).

1. Kontroller

Redovisa planeringen av respektive kontroll med hjälp av nedanstående tabell. Vid behov
kan ytterligare kolumner läggas till.
Planen för intern kontroll ska omfatta följande information:
● Rutin/process/område. Uppgift om vilken del av verksamheten kontrollen avser.
● Kontrollmoment. Beskrivning av vad det är som ska kontrolleras.
● Ansvarig. Uppgift om vem som är ansvarig för att kontrollen ska genomföras.
● Kontrollmetod. Beskrivning av hur kontrollen ska genomföras. I valet av kontrollmetod.
● Frekvens. Ange hur ofta kontrollen ska genomföras.
● Risk. Kontrollerna ska utgå från en genomförd risk- och väsentlighetsanalys.

2. Rapportering

Rapportering till ansvarig nämnd /bolagsstyrelse ska ske. Formerna för rapporteringen av
resultatet av genomförda kontroller ska säkerställa att:
● Identifierade brister rapporteras uppåt i organisationen
● Att nämnden/styrelsen omedelbart får en rapport om allvarligare brister identifierats
● Att nämnden/styrelsen minst en gång per år får en samlad rapport av hur den interna
kontrollen fungerar, vilka brister kontrollerna identifierat och vilka åtgärder som vidtagits.
● Att den årliga rapporteringen som görs i varje nämnd och bolag delges
kommunstyrelsen och revisorerna, samt att information om uppmärksammade betydande
brister lämnas till kommunstyrelsen snarast.
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a. Kommunövergripande kontrollmoment 2024 (fastställda 9 oktober, KS 20231009 §
90)

Rutin/process/område Kontrollmoment Ansvarig Kontrollmetod Frekvens

Arbetsmiljö Kontroll av att
”Flens kommuns
rutin för det
systematiska
arbetsmiljöarbetet”
följs

Förvaltningschef /
VD

Ex, något av:
- Stickprov av chefers
arbetsmiljödelegation (i
Opus)
- Stickprov kartläggning
arbetsmiljörisker, eller
skyddsrond
- Stickprov dokumentation
av åtgärder/insatser

2 ggr per
år

Styrning och ledning /
politiska beslut

Kontroll av att
strategiska politiska
beslut verkställs
enligt beslut

Förvaltningschef /
VD

Stickprov från
nämndens/styrelsens
beslutsärenden. Minst tio
ärenden utifrån uppdrag i
strategisk plan/nämndplan
eller enskilda beslut. (Fokus
principiellt viktiga och/eller
strategiska ärenden)

En gång
per år

Dataskydd och sekretess Kontroll av att
rutiner finns för hur
dataskyddsförordni
ngen (GDPR) och
offentlighets- och
sekretesslagstiftnin
gen (OSL) ska följas

Förvaltningschef/
Kontorschef/ VD
delegerar, i
samarbete med
kommunens
dataskyddsombud

Kontrollmetod anpassas
efter nämndens/bolagets
förutsättningar

En gång
per år
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b. Specifika kontrollmoment Kommunstyrelsen 2024

Rutin/process/område Kontrollmoment Ansvarig Kontrollmetod Frekvens

Styrning Kontroll av att politiskt
beslutade övergripande
styrdokument i
författningssamlingen är
aktuella

Avdelningschef
Demokratiservice

Stickprov - prövning av
minst 15 övergripande
styrdokument. Prövning
av om dokumenten är
aktuella i meningen att de
följer gällande
lagstiftning, refererar till
aktuell lagstiftning
och/eller följer aktuell
politisk inriktning i
kommunen utifrån
strategisk plan

En gång
per år

Styrning Kontroll av hur väl
ägardirektiv svarar mot
övergripande kommunal
styrning (SP, ÖP, HP)1

Kommunjurist Dokumentanalys av
bolagens ägardirektiv i
förhållande till
övergripande
styrdokument

En gång

Inköp, Upphandling Kontroll av följsamhet till
avtal

Controller
inköp/upphandlin
g

Stickprov på enhetsnivå 2 gånger
per år

Arbetsgivare - LAS-regler * Kontroll av att rutiner
finns för hur LAS-regler
ska beaktas vid
anställning och
bemanning, och att
dessa är förankrade hos
chefer och hos personal
som sköter löpande
bemanning
* Kontroll av att rutiner
följs vid varje rekrytering
* Kontroll av status på
förvaltningarnas
LAS-listor för att bedöma
risk för inkonverteringar

HR-avdelning/ i
samverkan med
rekryterande
chef;
avdelningschef
HR
huvudansvarig

Kontrollfråga från
rekryterande chef till
HR/bemanning vid varje
rekryteringstillfälle. Rutin
ska finnas för kontroll av
LAS-listor. HR följer upp
hur rutinen följs.

En gång
per
kvartal

1 SP = Strategisk plan 2024-2027; HP = Hållbarhetsprogram för Flens kommun 2030; ÖP = Översiktsplan
Sörmlands hjärta - med plats för alla
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Bilaga 2. Riktlinjer och planer

Följande riktlinjer, planer och program är antagna av kommunstyrelsen eller
kommunfullmäktige och är styrande och vägledande för enheternas operativa
genomförande.

● Hållbarhetsprogram för Flens kommun 2030
● Arbetsmarknadsprogram 2021-2024 (2020:23-032)

● Avfallsplan 2023-2032
● Översiktsplan - Sörmlands hjärta med plats för alla

● Mobilitetsplan 2023-2026 (2023:8-510)

● Drivmedelsplan för en fossiloberoende fordonsflotta i Flens kommunkoncern till 2030
(2019:11-409)

● Riktlinje för styrning och ledning - Flen kommuns styrmodell (2021:02-001)
● Riktlinje vid försäljning av kommunal egendom (2017:02-050)
● Riktlinje för digitalisering (2022:01-005)
● Riktlinjer för god ekonomisk hushållning (2013:03-042)

● Riktlinje för e-tjänster (2023:4-003)

● Delegationsordning för kommunstyrelsen (2015:2 -002)
● Plan för Flens kommuns krisberedskap 2023-2026 (förväntas antas i december 2023)
● Energi-och klimatplan (förväntas antas under 2023)
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 

§ 114 KS/2023:77 - 456 
 
Återrapportering av uppdrag att ta fram förslag med kostnad för 
utökning av återvinningscentraler för privatpersoner 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna återrapporteringen angående utökning av återvinningscentraler 

för privatpersoner i Flens kommun.  
______________________  
 
Bakgrund 
Den 25 oktober 2022 inkom ett medborgarförslag om att införa en mobil 
återvinningscentral i Flens kommun. Syftet skulle vara att göra det lättare för till 
exempel äldre, personer med funktionsnedsättning och/eller dem som saknar bil 
att återvinna det avfall som ska lämnas på återvinningscentralen (ÅVC). 
Kommunfullmäktige beslutade 2022-11-07 §130 att medborgarförslaget får 
ställas.  
 
Fullmäktige beslutade 2023-04-24 §26 att avslå medborgarförslaget med 
hänvisning till att det redan finns alternativ insamling för de som har svårt att 
lämna avfall på ÅVC:n, samt att uppdra till kommunstyrelsen att i samverkan med 
Flen Vatten och Avfall AB ta fram ett förslag med kostnad på hur man skulle 
kunna utöka antalet ÅVC:er (för privatpersoner) i orterna Bettna, Hälleforsnäs 
och Malmköping med exempelvis ”Nyköpingsmodellen” som utgångspunkt, samt 
att uppdraget ska återrapporteras till kommunstyrelsen senast kvartal 3 2023. 
 
Sörmland Vatten och Avfall AB (SVAAB) inkom den 14 september 2023 med en 
utredningsrapport angående utökat antal ÅVC:er i Flens kommun, dels utifrån 
Nyköpingsmodellen med mobila ÅVC:er och dels utifrån ett upplägg med 
stationära mindre ÅVC:er med begränsade öppettider.  
 
Utredningsrapporten kommer fram till att den beräknade årliga kostnaden för 
införande av mobil ÅVC beräknas uppgå till 1 453 887 kr för en etablering per 
månad och 2 399 607 kr för två etableringar per månad. Den stora 
kostnadsposten är rörliga kostnader, med 945 000 kr respektive 1 891 000 kr, 
medan räntekostnader och avskrivningar är relativt låga på drygt 123 000 kr. 
Fasta kostnader för administration, skottning och tillstånd är ca 385 000 kr per år. 
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  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsens arbetsutskott  2023-12-04
 
 
Årskostnaden för införandet av stationära ÅVC:er i Bettna, Hälleforsnäs och 
Malmköping beräknas bli betydligt högre än för mobil ÅVC, 4 616 300 kr per år. 
Anledningen är dels att de är öppna tre gånger i månaden mot en respektive två 
för mobil ÅVC, dels att stationära ÅVC:er kräver betydligt högre investeringar, då 
varje ÅVC behöver en egen uppsättning containrar, området behöver grusas, 
asfalteras, hägnas in och förses med belysning med mera. 
 
SVAAB rekommenderar inte att utöka antalet ÅVC:er i Flens kommun. Detta då 
Flens kommun redan idag har ett väl utbyggt system för mottagning av 
hushållens grovavfall med återvinningscentral Frutorp, miljöbilen för farligt avfall, 
och möjligheten att beställa hämtning av grovavfall två gånger per år. SVAAB 
sköter driften i tre kommuner och om en kommun avviker i utbud skapar det 
ökade administrativa kostnader. Beräkningsgrunder för taxeunderlag kommer 
även avvika från övriga ägarkommuner om tjänsterna varierar mellan 
kommunerna, vilket minskar SVAAB:s möjlighet till att arbeta effektivt.  
 
Dessutom ska Sveriges samtliga kommuner år 2027 ha infört fastighetsnära 
insamling av förpackningar. Det innebär att alla kommuninvånare ska kunna 
lämna sitt förpackningsavfall (metall-, plast-, glas-, och kartongförpackningar 
samt returpapper) där de idag lämnar sitt mat- och restavfall. I Flen, Katrineholm 
och Vingåkers kommuner kommer det troligtvis även samlas in glödljus, batterier 
och småelektronik i samma system. 
 
Kommunledningsförvaltningen delar SVAAB:s bedömning. Utifrån ett 
medborgarperspektiv finns det vissa fördelar med att utöka antalet ÅVC:er då det 
underlättar för privatpersoner att sortera sitt avfall. Dock införs fastighetsnära 
insamling av förpackningar inom några år och det finns redan tilläggstjänster hos 
SVAAB för t.ex. grovavfall och farligt avfall. Dessutom finns det i kommunens 
avfallsplan en åtgärd som handlar om att utreda möjligheten till fastighetsnära 
insamling av ytterligare avfallsfraktioner förutom förpackningsavfall.  
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Ur ett kommunalekonomiskt perspektiv innebär utökning av antalet ÅVC:er stora 
kostnader vilket inte är försvarbart med tanke på kommunens ansträngda 
budgetläge. Ur ett hållbarhetsperspektiv är återvinning av avfall viktigt, men 
etablering av fler ÅVC:er, framförallt stationära sådana, innebär att mark behöver 
tas i anspråk vilket kan vara negativt för naturvärden. Det innebär även en ökad 
risk för nedskräpning, vilket redan idag är ett problem vid kommunens 
återvinningsstationer. Ur ett juridiskt perspektiv har kommunen ansvar för det 
kommunala avfallet men har stor frihet i att utforma sina avfallsföreskrifter och 
sitt avfallssystem.  

 
Sörmland Vatten och Avfall AB genomförde utredningen till en kostnad av 55 300 
kronor.  
 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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 DATUM 2023-09-21  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Samhällsutveckling  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Josefin Smeds  
   
DIARIENR KS/2023:77   
  
 

 
 

Återrapportering av uppdrag att ta fram förslag med kostnad för 
utökning av återvinningscentraler för privatpersoner  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna återrapporteringen angående utökning av återvinningscentraler 

för privatpersoner i Flens kommun.  
 

 
Sammanfattning 
Den 25 oktober 2022 inkom ett medborgarförslag om att införa en mobil 
återvinningscentral i Flens kommun. Syftet skulle vara att göra det lättare för till 
exempel äldre, personer med funktionsnedsättning och/eller dem som saknar 
bil att återvinna det avfall som ska lämnas på återvinningscentralen (ÅVC). 
Kommunfullmäktige beslutade 2022-11-07 §130 att medborgarförslaget får 
ställas.  
 
Fullmäktige beslutade 2023-04-24 §26 att avslå medborgarförslaget med 
hänvisning till att det redan finns alternativ insamling för de som har svårt att 
lämna avfall på ÅVC:n, samt att uppdra till kommunstyrelsen att i samverkan 
med Flen Vatten och Avfall AB ta fram ett förslag med kostnad på hur man 
skulle kunna utöka antalet ÅVC:er (för privatpersoner) i orterna Bettna, 
Hälleforsnäs och Malmköping med exempelvis ”Nyköpingsmodellen” som 
utgångspunkt, samt att uppdraget ska återrapporteras till kommunstyrelsen 
senast kvartal 3 2023. 
 
Sörmland Vatten och Avfall AB (SVAAB) inkom den 14 september 2023 med en 
utredningsrapport angående utökat antal ÅVC:er i Flens kommun, dels utifrån 
Nyköpingsmodellen med mobila ÅVC:er och dels utifrån ett upplägg med 
stationära mindre ÅVC:er med begränsade öppettider.  
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Utredningsrapporten kommer fram till att den beräknade årliga kostnaden för 
införande av mobil ÅVC beräknas uppgå till 1 453 887 kr för en etablering per 
månad och 2 399 607 kr för två etableringar per månad. Den stora 
kostnadsposten är rörliga kostnader, med 945 000 kr respektive 1 891 000 kr, 
medan räntekostnader och avskrivningar är relativt låga på drygt 123 000 kr. 
Fasta kostnader för administration, skottning och tillstånd är ca 385 000 kr per 
år. 
 
Årskostnaden för införandet av stationära ÅVC:er i Bettna, Hälleforsnäs och 
Malmköping beräknas bli betydligt högre än för mobil ÅVC, 4 616 300 kr per år. 
Anledningen är dels att de är öppna tre gånger i månaden mot en respektive två 
för mobil ÅVC, dels att stationära ÅVC:er kräver betydligt högre investeringar, 
då varje ÅVC behöver en egen uppsättning containrar, området behöver grusas, 
asfalteras, hägnas in och förses med belysning med mera. 
 
SVAAB rekommenderar inte att utöka antalet ÅVC:er i Flens kommun. Detta då 
Flens kommun redan har idag ett väl utbyggt system för mottagning av 
hushållens grovavfall med återvinningscentral Frutorp, miljöbilen för farligt 
avfall, och möjligheten att beställa hämtning av grovavfall två gånger per år. 
SVAAB sköter driften i tre kommuner och om en kommun avviker i utbud skapar 
det ökade administrativa kostnader. Beräkningsgrunder för taxeunderlag 
kommer även avvika från övriga ägarkommuner om tjänsterna varierar mellan 
kommunerna, vilket minskar SVAABs möjlighet till att arbeta effektivt.  
 
Dessutom ska Sveriges samtliga kommuner år 2027 ha infört fastighetsnära 
insamling av förpackningar. Det innebär att alla kommuninvånare ska kunna 
lämna sitt förpackningsavfall (metall-, plast-, glas-, kartongförpackningar, 
returpapper) där de idag lämnar sitt mat- och restavfall. I Flen, Katrineholm och 
Vingåkers kommuner kommer det troligtvis även samlas in glödljus, batterier 
och småelektronik i samma system. 
 
Kommunledningsförvaltningen delar SVAABs bedömning. Utifrån ett 
medborgarperspektiv finns det vissa fördelar med att utöka antalet ÅVC:er då 
det underlättar för privatpersoner att sortera sitt avfall. Dock införs 
fastighetsnära insamling av förpackningar inom några år och det finns redan 
tilläggstjänster hos SVAAB för t.ex. grovavfall och farligt avfall. Dessutom finns 
det i kommunens avfallsplan en åtgärd som handlar om att utreda möjligheten 
till fastighetsnära insamling av ytterligare avfallsfraktioner förutom 
förpackningsavfall.  
 
Ur ett kommunalekonomiskt perspektiv innebär utökning av antalet ÅVC:er 
stora kostnader vilket inte är försvarbart med tanke på kommunens ansträngda 
budgetläge. Ur ett hållbarhetsperspektiv är återvinning av avfall viktigt, men 
etablering av fler ÅVC:er, framförallt stationära sådana, innebär att mark 
behöver tas i anspråk vilket kan vara negativt för naturvärden. Det innebär även 
en ökad risk för nedskräpning, vilket redan idag är ett problem vid kommunens 
återvinningsstationer. Ur ett juridiskt perspektiv har kommunen ansvar för det 
kommunala avfallet men har stor frihet i att utforma sina avfallsföreskrifter och 
sitt avfallssystem.  
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SVAAB genomförde utredningen till en kostnad av 55 300 kr.  
 
 
Beslutsunderlag 
Utredningsrapport – Utökat antal återvinningscentraler i Flens kommun 
(SVAAB) 
Bilaga 1 – Statistik mobil ÅVC i Sverige 
Bilaga 2 – Besök mobil ÅVS i Nyköping 
Bilaga 3 – Besöksstatistik miljöbilen i Flens kommun 2022 
 
 
 
 
 
Sanna Almqvist Josefin Smeds 
Samhällsutvecklingschef Miljöstrateg 
 
 
Skickas till: 
Sörmland Vatten och Avfall AB 
Akt 



 Sida 1 av 19 

 

Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

 
Katrineholm 9 september 2023 

  Utredningsrapport 

Utökat antal återvinningscentraler i Flens kommun 
 
 

 
Nyköpings mobila ÅVC. 
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Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

 

Författare  
Emil Pantzar 
Affärsområdesstrateg renhållning 
Sörmland Vatten och Avfall AB 
 
Martin Svenberg 
Controller 
Sörmland Vatten och Avfall AB 
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Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

Innehållsförteckning 
 

Innehållsförteckning  3 

Sammanfattning, förslag till beslut  4 

Förord  5 

Kommunens grovavfallshantering  6 

Återbruk, arbetsmiljö och säkerhet  7 

"Nyköpingsmodellen"  8 

Mobil ÅVC, kostnadsfaktorer (mobil samt stationär ÅVC) 9 

Investeringskostnad mobil ÅVC  11 

Driftkostnader och personal  12 

Drift- och årlig totalkostnad mobil ÅVC  13 

Årlig totalkostnad mobil ÅVC  14 

Stationär ÅVC  15 

Investeringskostnad stationär ÅVC  16 

Drift- och årlig totalkostnad stationär ÅVC  17 

Påverkan på renhållningstaxan  17 
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Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

Sammanfattning 

Den beräknade årliga kostnaden för införande av mobil ÅVC beräknas uppgå till 
1 453 887 kr för en etablering per månad och 2 399 607 kr för två etableringar. Den 
stora kostnadsposten är rörliga kostnader, med 945 000 kr respektive 1 891 000 kr, 
medan räntekostnader och avskrivningar är relativt låga på drygt 123 000 kr. Fasta 
kostnader för administration, skottning och tillstånd mm uppgår till 385 000 kr per år.  
 
Årskostnaden för införandet av stationära ÅVC:er i Bettna, Hälleforsnäs och Malmkö-
ping beräknas bli betydligt högre än för mobil ÅVC, 4 616 300 kr per år. Anledningen 
är dels att det är öppet tre gånger i månaden mot en respektive två för mobil ÅVC, 
dels att stationära ÅVC:er kräver betydligt högre investeringar, då varje ÅVC behöver 
en egen uppsättning containrar, området behöver grusas och asfalteras och hägnas 
in och förses med belysning osv.  
 

Förslag till beslut 
Flens kommun har idag ett väl utbyggt system för mottagning av hushållens grovav-
fall med återvinningscentral Frutorp, miljöbilen och möjligheten att beställa hämtning 
av grovavfall såsom cyklar, badkar, wc osv. SVAAB sköter driften i tre kommuner, om 
en kommun avviker i utbud och till exempel erbjuder andra insamlingsmetoder skapar 
det ökade administrativa kostnader. Det innebär vidare att kommunen behöver sepa-
rat hantering kring revidering av föreskrifter för avfallshantering, det skapar ineffektivi-
tet då föreskrifterna inte kan likformas i alla tre kommuner. Beräkningsgrunder för tax-
eunderlag kommer även avvika från övriga ägarkommuner om tjänsterna varierar 
mellan kommunerna, vilket minskar SVAABs möjlighet till att arbeta effektivt. En ser-
vice som inte följer övriga ägarkommuners utbud kräver separata upphandlingar och 
driftuppföljningar, vilket även det fördyrar och ökar administrationen. Regeringens 
krav på fastighetsnära insamling av förpackningar är bara 3 år bort, något som till stor 
del minskar behovet av både mobil och stationär ÅVC. Införande av mobil ÅVC i 
Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping skulle innebära en höjning av renhållningstaxan 
med 6,7% för månatlig etablering och 11,1% höjning av renhållningstaxan för etable-
ring två gånger per månad. För stationär ÅVC i dessa orter skulle renhållningstaxan 
behöva höjas med 21,4%.  
 
Investeringskostnader, dagens insamlingssystem (grovavfall, miljöbil, Frutorp), drift-
kostnader, befolkningsmängd, arbetsmiljö och kommande införande av fastighetsnära 
insamling av förpackningar gör att SVAABs rekommendation är att inte utöka antalet 
ÅVC:er enligt medborgarförslaget. 
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Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

Förord 

Utredningens bakgrund 
Den 25 oktober 2022 inkom ett medborgarförslag om att införa en mobil återvinnings-
station i Flens kommun. Syftet skulle vara att göra det lättare för till exempel äldre, 
personer med funktionsnedsättning och/eller dem som saknar bil att återvinna det av-
fall som ska lämnas på återvinningscentralen. I medborgarförslaget används begrep-
pet mobil återvinningsstation men det korrekta begreppet är mobil återvinningscen-
tral. Kommunfullmäktige beslutade 2022-11-07 §130 att medborgarförslaget får stäl-
las. 
 
I denna rapport presenteras de ekonomiska konsekvenserna om detta förslag skulle 
antas och huruvida Sörmland Vatten och Avfall AB (Sörmland Vatten eller SVAAB) 
kan stå bakom förslaget.  

Flens kommuns svar på förslaget om att införa mobil återvinningsstation 
Kommunfullmäktige beslutar: 
 
att avslå medborgarförslaget med hänvisning att det redan finns alternativ insamling 
för de som har svårt att lämna avfall på återvinningscentralen, samt 
 
att uppdra åt kommunstyrelsen i samverkan med Flen Vatten och Avfall AB att ta 
fram ett kostnadsförslag på hur man skulle kunna utöka antalet återvinningscentraler 
(för privatpersoner) i orterna Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping med exemplet 
”Nyköpingsmodellen” som utgångspunkt, samt att uppdraget ska återrapporteras till 
kommunstyrelsen senast kvartal 3 2023.  

Avgränsning och metod 
Avfall under kommunalt ansvar regleras i Miljöbalken enligt 15 kap 20 och 20 a §§ där 
det slås fast att detta endast gäller avfall från hushåll. I denna rapport behandlas såle-
des endast avfall från hushåll/privatpersoner.   
 
I rapporten har information inhämtats från Avfall Sverige, Avfall Web, Naturvårdsver-
ket, intervjuer och studiebesök i Nyköpings kommun. 
 



 Sida 6 av 19 

 

Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
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Kommunens grovavfallshantering 

ÅVC Frutorp 
I Flens kommun sköts återvinningscentralen av Sörmland Vatten och Avfall AB. An-
läggningen är öppen vardagar 07:00 – 16:00 med kvällsöppet till 19.00 på onsdagar. 
På lördagar är anläggningen öppen mellan 09:00 – 13:00. På ÅVC Frutorp kan man 
lämna samtliga fraktioner, även textil, återbruk, trädgårdsavfall, aspets, däck och vit-
varor. Frutorp byggdes om under 1,5 år och färdigställdes 2017, byggnationen kos-
tade cirka 40 miljoner. Frutorp har en väldigt hög kundnöjdhet, 92%, Sverigemedel 
85%. 

Miljöbilen 
Under augusti varje år erbjuds kommuninvånarna att lämna miljöfarligt avfall till en 
miljöbil. Exempel på farligt avfall är lacknafta, spillolja och oljefilter, färg- och lackres-
ter och smått elavfall. Miljöbilen stannar på följande platser: Mellösa, Hälleforsnäs, 
Malmköping, Sparreholm, Flen och Bettna.  
 
Anledningen till det reducerade antalet orter är att det inte varit några besökare alls 
på andra orter i kommunen där miljöbilen har hämtat tidigare år. Besökarantalet på 
dessa fem orter 2022 var totalt 26 besök. Besöksstatistik för miljöbilen i Flens kom-
mun återfinns i bilaga 3.  
 
Värt att notera är också att sedan 1 oktober 2015 måste företag som säljer elektronik 
ta emot uttjänta elprodukter. I mindre butiker gäller ”en-mot-en-principen”, vilket inne-
bär att man kan lämna in en motsvarande produkt vid köp av en ny. Större butiker har 
ett mer omfattande ansvar att ta emot uttjänt elektronik.  
 

Grovavfall 
Varje hushåll får avgiftsfritt beställa hämtning av upp till sex kollin med en maxvikt på 
25 kg. Det som räknas som grovavfall är till exempel möbler, cyklar, barnvagnar, 
speglar och porslin, badkar, wc och tvättfat. Vid fler än sex kollin kan hämtning bestäl-
las mot en avgift. Boende i småhus (villa, radhus eller fritidshus) har möjligheten att 
lämna grovavfall vid egen tomtgräns två gånger per år, vår och höst. Grovavfalls-
hämtning utförs i och kring orterna: 

• Altnäs 

• Dunker 

• Hälleforsnäs 

• Malmköping 

• Mellösa 

• Orrhammar 

• Yxtaholm  
Bettna 

• Fornbo 

• Forssa 

• Sparreholm 

• Fållökna 

• Malmsjöberg 

• Skebokvarn 

• Vadsbro 

• Årdala 

Fastighetsnära insamling (FNI) 
År 2027 ska Sveriges samtliga kommuner ha infört fastighetsnära insamling av för-
packningar. Det innebär att alla kommuninnevånare ska kunna lämna sitt förpack-
ningsavfall (metall-, plast-, glas-, kartongförpackningar, returpapper) där de idag läm-
nar sitt mat- och restavfall. I Flen, Katrineholm och Vingåkers kommuner kommer det 
troligtvis även samlas in glödljus, batterier och småelektronik i samma system. 
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Återbruk 

I den här utredningen har vi inte tagit hänsyn till container/yta för återbruk eller före-
byggande, en plats där besökarna kan lämna saker som fortfarande fungerar för att 
ge produkten ett andra liv. Ska man driftsätta en ny ÅVC bör man ta med en åter-
bruksdel i beräkningarna också. Utan möjligheter till återanvändning kommer en ÅVC 
endast arbeta med energiåtervinning och till viss del materialåtervinning (steg 3 och 4 
i avfallstrappan), vilket inte är acceptabelt i dagens samhälle. Anledningen till att det 
inte är med i beräkningarna beror på att SVAAB och Flens kommun bör komma fram 
till ambitionsnivån på återbruk tillsammans. Inkludering av återbruk skulle innebära en 
tillkommande kostnad. 
 

Avfallstrappan 
 

 
Vid eventuellt införande bör en ÅVC inkludera möjligheten för besökarna att  
lämna saker för återanvändning. 

 
Arbetsmiljö och säkerhet 
Personal vid en tillfällig ÅVC är mer utsatt än vid en ÅVC som är byggd för att användas 
dagligen. Oftast saknas ramp, lyfthjälpmedel, trafikregleringshjälpmedel etc. På en till-
fällig ÅVC, till skillnad från en ÅVC som används dagligen, riskerar personalen i större 
utsträckning att behöva hjälpa besökarna att lämna sitt avfall. Vid ÅVC:er med daglig 
drift lastas avfallet, oftast,  i containrarna från en ramp, vid en tillfällig ÅVC lastas avfallet 
från marken. Begränsningen i kapacitet gör även att personalen ofta behöver stuva om 
i containrarna för att skapa plats. Uppställningsplatserna är inte alltid optimala, är det 
grusade ytor försvårar det körning med palldragare eller andra hjälpmedel. Det dammar 
mycket sommartid samt försvårar snöskottning och halkbekämpning vintertid. Det finns 
även svårigheter med trafikstyrning, då det inte alltid är lätt att ordna en bra och tydlig 
trafiksituation på en uppställningsplats för en tillfällig ÅVC. Ibland kan platsen behöva 
märkas upp med koner, avspärrningsband för att skapa en hållbar arbetsmiljö och en 
säker plats att besöka. Uppställningsplatserna kan även vara blockerade av parkerade 
bilar, snöhögar etc. så att etablering inte går att genomföra. 
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”Nyköpingsmodellen”  
Nyköping har en stor ÅVC som har öppet sex dagar i veckan, sedan har de fyra stat-
ionära ÅVC:er som har öppet någon dag i veckan samt en mobil återvinningscentral 
som sätts upp på totalt 14 platser i kommunen vid olika tillfällen. De stationära plat-
serna samt den mobila ÅVC:n bemannas av två heltidsanställda. Den mobila ÅVC:n 
består av: 

• Tre sidöppnande lastväxlarcontainrar.  

• 3,5 tons lätt lastbil för farligt avfall. 

• Mindre rastvagn med toalett för personalen. 
 
På den mobila ÅVC:n kan invånarna lämna begränsad mängd avfall och endast vissa 
fraktioner, såsom trä, tryckimpregnerat trä, porslin, keramik, brännbart och metall. 
Personalen tar även emot elavfall, batterier, glödlampor och farligt avfall. Det finns 
dock en begränsning i hur mycket avfall som kan lämnas. Man kan lämna en mängd 
som motsvarar bagageutrymmet i en personbil – cirka en kubikmeter. För mer avfall 
än så hänvisas till de stationära ÅVC:erna.  
 
För att framföra den lätta lastbilen med bakgavellyft krävs en högre körkortsbehörig-
het än för vanlig personbil. Vidare behöver personalen vara ADR-utbildad. ADR står 
för ”Accord européen relatif au transport international des marchandises Dangereuse 
par Route” och blir översatt på svenska: europeiskt regelverk för internationell trans-
port av farligt gods på landsväg.  
 
Detta gör den mobila ÅVC:n sårbar för driftstörningar, då det vid t ex sjukdom eller 
semestrar är svårt att hitta personal med erforderlig utbildning. I Sverige finns exem-
pel där hanteringen av farligt avfall ligger hos upphandlad entreprenör medan övrig 
drift, transport och mottagning av grovavfall sker av egen personal. Detta fördyrar drif-
ten av systemet.  
 
Som tidigare nämnts begränsar Nyköpings kommun det avfall som avlämnas till en 
kubikmeter per tillfälle, och har dessutom förbud mot släpkärra. Personalen på den 
mobila ÅVC:n i Nyköping upplever det som svårt att ha kontroll på volymen som be-
sökarna har med sig och undviker konfrontationer på plats för att det inte ska påverka 
arbetsmiljön negativt. En annan aspekt om man inte inför begränsningar i mängden 
avfall som får lämnas är att det då blir svårplanerat med tanke på begränsad kapa-
citet i containrarna. Blir det fullt i containrarna måste man stänga den mobila ÅVC:n 
då det inte finns möjligheter för omlastning på plats.  
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Mobil ÅVC 
Utställningsorter: Bettna, Hälleforsnäs, Malmköping. 
Frekvens: en respektive två gång(er) per månad. 
 
En mobil ÅVC, likt ”Nyköpingsmodellen”, kan ta emot följande fraktioner: Trä, tryckim-
pregnerat trä, porslin, keramik, brännbart, metall, elavfall, batterier, glödlampor och 
farligt avfall.  
 
En mobil ÅVC kan inte ta emot: förpackningsavfall, wellpapp, däck eller trädgårdsav-
fall på grund av begränsat antal containrar och utrymme.  
 
Vid full sortering på den mobila ÅVC:n (trä, tryckimpregnerat trä, porslin, keramik, 
brännbart, metall, elavfall, batterier, glödlampor och farligt avfall) krävs tre container-
enheter. Dessa kan då transporteras med lastbil med släp (lastväxlare). Tid för fram-
körning, lastning och avlastning av utrustning är viktigt att ta hänsyn till i förhållande 
till öppettider. En betydande del av personalens tid går åt till etablering och avetable-
ring av den mobila ÅVC:n på en uppställningsplats. I exemplet har vi räknat på sid-
öppnade containrar för att kunna låsa containrarna när den mobila ÅVC:n inte är öp-
pen.  

 
Vid drift av en mobil ÅVC är personal och transporter den primära kostnaden. I tabell 
1 sammanfattas de kostnader som identifieras gällande mobila ÅVC-system. 
 

Tabell 1 kostnadsfaktorer (mobil ÅVC samt stationär ÅVC) 
 

Transport av utrustning (con-
tainrar) och framkörning av for-
don 
 

Långa avstånd är kostnadsdrivande. 
 

Personal (två stycken) Ob-tillägg eller övertidsersättning är van-
ligt. 
 

Behandlingskostnad Begränsad utsortering kan medföra dy-
rare behandling. 
 

Kommunikation Mer omfattande än vid en ÅVC som är 
öppen varje dag, speciellt vid årlig revide-
ring av scheman. 
 

Utrustning En betydande kostnad i uppstarten då ny 
utrustning och material ska införskaffas. 
 

Uppställningsplatser Etablering av hårdgjorda ytor för uppställ-
ning av mobil/stationär ÅVC (med el). Vid 
stationär ÅVC tillkommer kostnad för sta-
ket och grindar. 
 

Administration och upphandling En mobil ÅVC medför ökad administration 
och egna upphandlingar. 
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Den mobila ÅVC:n är i behov av hårdgjorda ytor där containrarna kan ställas upp. 
Ytorna bör vara försedda med el så att den mobila ÅVC:n kan ha belysning i contain-
rarna och värme i rastvagnen. Ytorna bör vara väl tilltagna då besökarna kommer 
med bil och ska parkera utan att skapa en arbetsmiljö där risk för krockar eller påkör-
ningar föreligger. Efter samtal med personal på den mobila ÅVC:n i Nyköping fram-
kom det att de har alldeles för små ytor där de ställer upp den mobila ÅVC:n. Den 
minsta ytan Nyköping har är 1 200 m² men personalen önskar att ytorna vore större 
just på grund av trafiksituationen på platserna.  
 
Ytorna måste besökas dagen innan den mobila ÅVC:n etableras för att placera ut ko-
ner så att inga bilar är parkerade där containrarna ska ställas ut. 
 
Behovet av att kommunicera uppställningsplatser, schema och vilka fraktioner ÅVC:n 
kan ta emot gör, i förhållande till en stationär ÅVC, att kommunikationsinsatserna blir 
mer omfattande.  
 

 
Farlig avfallmottagning, 3,5 tons lastbil med bakgavellyft. 
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Investeringskostnad 
Beroende på upphandlingar, egen regi eller entreprenör, avstånd och antal uppställ-
ningsplatser med mera kan kostnader för mobil ÅVC variera mycket.  
 
I den här utredningen har vi valt att utgå från ”Nyköpingsmodellen”. En stor avvikelse 
med den modellen jämfört med den i förslaget är antal platser. I Nyköping är den mo-
bila ÅVC:n uppställd på 14 olika platser, och de som arbetar på den mobila ÅVC:n ar-
betar fyra dagar i veckan, vilket gör att de har fast anställd personal som enbart arbe-
tar med den mobila ÅVC:n. Denna utredning beaktar färre antal platser och färre an-
tal insamlingstillfällen per år. Kostnaden för fordon, material, kommunikation, iord-
ningställande av uppsamlingsplatser delas därför med antalet gånger som den mobila 
ÅVC:n har öppet per år. Det gör att kostnaden bli högre för varje tillfälle den mobila 
ÅVC:n etableras. För sammanställning se tabell 2. 
 

Tabell 2 investeringskostnad mobil ÅVC 
  

Avskrivningstid 15 år 

Kalkylränta 5% 

Avskrivningar 68 667 kr per år 

Räntekostnader 51 500 kr per år 

Sidöppnande lastväxlarcontainrar 
(3 st.) 504 800 kr 

Anpassning av sidöppnande con-
tainer, profilering, skyltmaterial 
m.m.  75 000 kr 

Små containrar för sortering 128 000 kr 

Täckt 25 m3 - container för bränn-
bart 82 000 kr 

Rastvagn med toalett för personal 200 000 kr 

Sortering, rangering och uppställ-
ningsplats för containrar och for-
don för farligt avfall. 

Yta för uppställning av containrar 
och rastvagn när de inte används. 
Finns inte ytan idag behöver den 
anläggas. Eventuellt behov av ga-
rage. 

Saneringsutrustning vid eventuellt 
spill/läckage  40 000 kr 

Uppställningsytor med el. (Krävs 
tillstånd på platserna?) 

Har kommunen hårdgjorda ytor 
idag som motsvarar kraven, finns 
det el. Kan kommunen hyra ytor på 
de aktuella platserna om egna ytor 
inte finns?  

Summa: 1 030 000 kr (plus iordningställande eller hyra av uppställnings-
platserna, samt eventuell hyra och plats på Frutorp). 
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Driftkostnader och personal 
I kommuner som nyttjar någon form av mobil ÅVC behövs minst två anställda för att 
driva den mobila ÅVC:n. Anledningen till att arbetet kräver minst två personer är för 
att skapa en acceptabel arbetsmiljö, tillåta raster under arbetspasset samt för att följa 
kollektivavtal och leva upp till arbetsmiljöregler. Vid hantering av farligt avfall måste 
chauffören ha behörighet att genomföra transport av farligt gods, och samtlig perso-
nal som deltar i mottagandet av farligt avfall måste även ha en relevant utbildning.  
 
I detta exempel har beräknats att den mobila ÅVC:n har öppet 1 eller 2 gånger per ort 
och månad, vilket gör det mer ekonomiskt fördelaktigt att hyra in personal för dessa 
tillfällen än att ha två personer anställda. Detta innebär samtidigt att kvalitén på mot-
tagningen riskerar att bli lägre jämfört med att ha egen personal då det inte finns 
några garantier att inhyrd personal arbetar med dessa frågor kontinuerligt.  
 
Det förekommer att mobila ÅVC:er i Sverige som drivs med hjälp av inhyrd personal 
upplever vissa problem med personalförsörjningen. En försvårande faktor är att per-
sonalen måste vara behörig i ADR samt ska kunna utföra transportklassning av farligt 
gods.  
 
Nyköping har rekryterat personal på heltid, till sin mobila ÅVC då omfattningen för 
mobil ÅVC utgör grunden för hela anställningen. I Västerås (VAFAB Miljö) tillsätter 
man 1 – 2 extrapersonal inför förväntade kundtillströmningar på exempelvis helger 
och platser där man erfarenhetsmässigt vet att belastningen är större. 
 

 
Mobil ÅVC uppställd på en parkering utanför en matvarubutik i Nyköping. 
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Tabell 3 driftkostnader mobil ÅVC (beräknade kostnader vid drift av den 
mobila ÅVC:n i entreprenadform). 
  

Farligt avfall-fordon  
(anställd 1) 

3 600 kr i utkörningskostnad plus 750 kr per 
timme för mottagningspersonal, 6 timmar to-
talt 8 100 kr per tillfälle. 

Utkörning och hemtagning av 
containrarna och utkörning av 
rastvagn 

 
Lastbil med släp 5 timmar ca 1 350 kr per 
timme, totalt 6 750 kr per tillfälle. Utkörning 
av rastvagn med ÅVC-bil 1 500 kr per tillfälle. 

Bemanning av mobil ÅVC 
(anställd 2)  

 
1 anställd i 8 timmar (två timmar för utkörning 
och hemtagning). Kostnad ca 500 kr i timmen 
totalt 4 000 kr per tillfälle. (Eventuellt tillkom-
mande kostnader för ADR-utbildning samt 
BE-körkort). 

Skottning och sandning *Uppskattat till 75 000 kr per år 

Tillstånd och behörigheter 
(ex. ADR, farligt avfall-utbild-
ning) *Uppskattat till 10 000 kr per år 

Administration *Uppskattat till 300 000 kr per år 

Sortering och behandling av 
insamlat avfall 

 
Maskinkörning (tömning av containrar), in-
vägning och manuell sortering, 1 person 3 
timmar med maskinkörning. Hjullastare 790 
kr per timma, personal 350 kr per timma. Be-
handlingsavgifter för sluthantering av avfallet 
uppskattat till 2 500 kr per tillfälle. Summa  
5 920 kr per tillfälle.  

 
Summa:  26 270 kr per tillfälle i driftkostnader (*plus 385 000 kr per år i årliga 
utgifter) 

 

Tabell 4a årlig totalkostnad mobil ÅVC  
  

Alternativ 1  
Etablering 1 gång per månad i Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping. 

Rörliga kostnader  
(36 etableringar) 945 720 kr 

Fasta kostnader 385 000 kr 

Räntor och avskrivningar 123 167 kr 

Summa alternativ 1 1 453 887 kr per år 

 
I alternativet tillkommer kostnader för iordningställande av ytor samt eventu-
ell hyra av uppställningsplatser. 
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Tabell 4b årlig totalkostnad mobil ÅVC 
  

Alternativ 2 
Etablering 2 gånger per månad i Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping 

Rörliga kostnader (72 etableringar) 1 891 440 kr 

Fasta kostnader 385 000 kr 

Räntor och avskrivningar 123 267 kr 

Summa alternativ 2 2 399 607 kr per år 

I alternativet tillkommer kostnader för iordningställande av ytor samt eventu-
ell hyra av uppställningsplatser. 

 
 

 
Rastvagn med WC, används vid både mobil och stationär ÅVC. 
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Stationär ÅVC  
I följande exempel redovisas alternativet en stationära ÅVC i orterna Bettna, Hälle-
forsnäs och Malmköping enligt ”Nyköpingmodellens” stationära ÅVC i Stigtomta, 
Nävekvarn, Tystberga och Jönåker. 
 
ÅVC:n i Stigtomta håller öppet två till tre gånger per månad, 14:00 – 19:00. Stigtomta 
ÅVC består av en grusad inhägnad yta om ~4 800 kvm och tar emot följande frakt-
ioner: trä, tryckimpregnerat trä, porslin, keramik, metall och farligt avfall, samt energi-
återvinning (tidigare brännbart), trädgårdsavfall, wellpapp, isolering och stoppade 
möbler. Till skillnad från mobil ÅVC finns inte begränsningen att avfallet ska rymmas i 
en personbil utan här tillåts bil med släp. ÅVC:n i Stigtomta har även en återvinning-
station utanför staketet där invånarna kan sortera sitt förpackningsmaterial dygnet 
runt, återvinningsstationen har vi inte räknat med i den här rapporten, det är dock att 
föredra att samlokalisera ortens återvinningsstation i anslutning till den stationära 
ÅVC:n. Detta för att besökararen ska kunna sortera allt sitt avfall på ett och samma 
ställe. 
 
Vid en stationär ÅVC finns tio fasta containrar, med två containrar som back-up vid 
byte. Vidare krävs en 3,5 ton lätt lastbil med bakgavellyft för farligt avfall samt en rast-
vagn som roteras mellan de stationära ÅVC:erna. Att kunna låsa containrarna är ett 
krav för att undvika dumpning, felsortering och höga behandlingskostnader. 
 
Vidare behöver marken iordningsställas, vilket bland annat betyder att den behöver 
grusas, eller ännu hellre asfalteras för att förebygga dammbildning och göra det lät-
tare att rangera containrar. En stationär ÅVC bör även förses med belysning, samt 
hägnas in. För stationära ÅVC:er krävs även nödvändiga tillstånd.  
 
I detta exempel räknas med samma öppettider som i Stigtomta, tre gånger per må-
nad.  
 
Detta ger en totalkostnad på 4 616 300 kr per år, vilket är betydligt mer än alternativet 
med mobil ÅVC.  
 
För beräkning och kalkyl, se tabell 5–7.  
 

 
Stationär ÅVC, Stigtomta. 
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Tabell 5 investeringskostnad stationär ÅVC 
  

Avskrivningstid 
15 år respektive 25 år för  

markanläggning 

Kalkylränta 5% 

Avskrivningar 602 800 kr per år 

Räntekostnader 572 100 kr per år 

Belysning 400 000 kr 

Inhägnad/grind 1 290 000 kr 

Projektering 450 000 kr 

Tillstånd 150 000 kr 

Iordningsställande mark (enbart 
kostnad för asfaltering) 6 000 000 kr 

Täckt container 25 m3, 36 st. 2 952 000 kr 

Rastvagn med toalett för personal 200 000 kr 

Sortering, rangering och uppställ-
ningsplats för containrar och for-
don för farligt avfall 

 
Yta för uppställning av containrar och 
rastvagn när det inte används. Finns 
inte ytan idag behöver den anläggas. 
Eventuellt behov av garage. 

Saneringsutrustning vid eventuellt 
spill/läckage  40 000 kr 

 
Summa: 11 442 000 kr (plus iordningställande eller hyra av uppställnings-
platserna, eventuell hyra och plats på Frutorp). 

 
 
 
 
 
 
 
 



 Sida 17 av 19 

 

Sörmland Vatten och Avfall AB Telefon: 0150-800 100 
Vingåkersvägen 18 E-post: kundservice@sormlandvatten.se 
641 51 Katrineholm  
 
 

 

Tabell 6 driftkostnader stationär ÅVC (kostnaderna beräknade vid drift av 
den stationära ÅVC:n i entreprenadform). 
  

Farligt avfall-fordon  
(anställd 1) 

3 600 kr i utkörningskostnad plus 750 kr per 
timme för mottagningspersonal, 6 timmar to-
talt 8 100 kr per tillfälle. 

Utkörning och hemtagning av 
containrarna och utkörning av 
rastvagn. 

Lastbil för containerrangering 6 timmar ca 1 
350 kr per timme, totalt 8 100 kr per tillfälle. 
Utkörning av rastvagn med ÅVC-bil 1 500 kr 
per tillfälle. 

Bemanning av mobil ÅVC 
(anställd 2)  

1 anställd i 6 timmar (en timme för utkörning 
och hemtagning). Kostnad ca 500 kr i tim-
men totalt  
3 000 kr per tillfälle. (Eventuellt tillkom-
mande kostnader för ADR-utbildning samt 
BE-körkort). 

Skottning och sandning *Uppskattat till 75 000 kr per år 

Tillstånd och behörigheter för 
personal *Uppskattat till 10 000 kr per år 

Administration *Uppskattat till 300 000 kr per å. 

Behandlingsavgifter insamlat 
avfall 

Behandlingsavgifter för sluthantering av av-
fallet uppskattat till 7 500 kr per tillfälle.  

  
Summa:  28 200 kr per tillfälle i driftkostnader (*plus 385 000 kr per år i årliga 
utgifter) 

 

Tabell 7 årlig totalkostnad stationär ÅVC 
  

Öppet 3 gånger per månad i Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping 

Rörliga kostnader (108 tillfällen) 3 056 400 kr 

Fasta kostnader 385 000 kr 

Räntor och avskrivningar 1 174 900 kr 

Summa: 4 618 967 kr per år 

Påverkan på renhållningstaxan 
Den totala kostnaden för månatlig etablering i Bettna, Hälleforsnäs och Malmköping 
beräknas till 1 453 887 kr per år. Kostnaden beräknas stiga till 2 399 607 kr per år om 
intervallet utökas till två etableringar i månaden. Detta skulle innebära en höjning av 
renhållningstaxan med 6,7% för alternativ 1 och 11,1% för alternativ 2.  
 
Som framgår ovan är kostnaden för tre stationära ÅVC:er betydligt högre, 4 616 300 
kr per år, detta skulle innebära en höjning av renhållningstaxan med 21,4%. Som 
jämförelse är den prognostiserade årskostnaden 2023 för Frutorps avfallsanläggning 
5 843 000 kr med öppettider 6 dagar per vecka.  
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Ordlista 

 
ADR: är en förkortning för Accord européen relatif au transport international des mar-
chandises dangereuses par route och översatt, europeiskt regelverk för internationell 
transport av farligt gods på landsväg. 
 
Farligt avfall: Till farligt avfall räknas allt som kan vara giftigt, cancerframkallande, frä-
tande, fosterskadande, miljöfarligt, smittförande eller brandfarligt. I ett vanligt hushåll 
kan det handla om exempelvis kemikalier, färger, lösningsmedel, läkemedel och växt-
skyddsmedel. 
 
Mobil ÅVC: En lösning för mottagande av hushållens grovavfall, ej fullskalig sortering. 
En mobil ÅVC:n flyttas mellan tillfälliga etableringar. 
 
Miljöbil: En mobil farlig avfallmottagning där man tar emot och sorterar farligt avfall. 
 
Stationär ÅVC: En återvinningscentral som är stationär på en och samma plats, med 
fullskalig sortering. 
 
SVAAB: Sörmland Vatten och Avfall AB. 
 
Återvinningsstation: även benämnt som ÅVS, är stationär, för återlämning av för-
packningsmaterial. Drivs idag av FTI, men 1 januari 2024 tar Sörmland Vatten över 
insamlingen av förpackningar och därmed även återvinningstationerna. 
 
ÅVC: Återvinningscentral, bemannad större anläggning för hushållens grovavfall, träd-
gårdsavfall, elavfall, farligt avfall etc. Flens ÅVC på Frutorps avfallsanläggning. 
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Bilagor 
 
Bilaga 1: Statistik mobil ÅVC Avfall Web 2022. 
 
Bilaga 2: Besök mobil ÅVC Nyköping. 
 
Bilaga 3: Besöksstatistik miljöbilen Flens kommun 2022. 



Statistik mobil ÅVC Sverige 2022 Bilaga 1

Kommun/ förbund År

Icke stationära 

hämtningsplat

ser (st)

Antal besök 

vid mobila 

ÅVC:er (st)

Besöksfrekven

s mobila ÅVC 

(besök/ pers)

Kostnad ÅVC 

anläggning 

(kr/person)

Ale 2022 3 400 0,01 169

Arjeplog 2022 4 - 1316

Boden 2022 1 - -

Borlänge 2022 17 - 127

Borås 2022 3 - 221

Båstad 2022 1 - -

Danderyd 2022 10 - 117

Degerfors 2022 2 - 150

Emmaboda 2022 6 - 253

Falkenberg 2022 3 400 0,01 -

Falun 2022 3 0 -

Gislaved 2022 3 - -

Haninge 2022 19 - -

Hedemora 2022 8 0 319

Håbo 2022 1 - 259

Härnösand 2022 6 180 0,01 -

Järfälla 2022 5 300 0 113

Kinda 2022 1 - -

Kretslopp Sydost 2022 9 502 0 -

Kristinehamn 2022 2 3648 0,15 325

Kungälv 2022 3 1508 0,03 129

Lidingö 2022 1 - 121

Ljusdal 2022 2 - 274

Ludvika 2022 29 750 0,03 -

Mark 2022 18 - 196

Nacka 2022 21 2578 0,02 -

Nyköping 2022 14 9018 0,15 -

Nynäshamn 2022 3 - -

Nässjö 2022 4 - 240

Piteå 2022 15 - -

Sigtuna 2022 23 - 129

Smedjebacken 2022 27 176 0,02 -

Sollentuna 2022 3 - 119

Solna 2022 3 1969 0,02 -

Stenungsund 2022 11 922 0,03 236

Stockholm 2022 28 86290 0,08 81

Sundbyberg 2022 43 - 121

Sundsvall 2022 6 - 131

Söderköping 2022 6 - 193

Södertälje 2022 19 4808 0,05 -

Tjörn 2022 4 - -

Täby 2022 6 0 120

Uddevalla 2022 2 225 0 85

Ulricehamn 2022 19 - -

Upplands Väsby 2022 4 - 118

VafabMiljö 2022 12 - -

Vallentuna 2022 36 1937 0,06 144

Varberg 2022 1 58 0 -

Vaxholm 2022 17 - 236

Värmdö 2022 46 - 142

Örebro 2022 1 154 0 134

Österåker 2022 17 - 147

Medeltal: 0,03 208,55 kr
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Besök mobil ÅVC Nyköping 
Besök Nyköpings mobila ÅVC 2023-06-22 (ICA Supermarket Oppeby). 
Den mobila ÅVC:n i Nyköping har 14 stycken uppställningsplatser i kommunen, samt 
att personalen även bemanningar 4 stycken fasta ÅVC:er som är öppna en eftermid-
dag varannan vecka. 
 
Uppställningsplatser (kommunal/privat mark) kräver polistillstånd för uppställning av 
tre containrar, en personal bod och ett insamlingsfordon för farligt avfall och elektro-
nik. 
 

Särskilda krav på hantering (kunskap), mottagning och transport av farligt avfall. 
Tillstånd från Länsstyrelsen för att få samla in- och transportera farligt avfall (FA). Det 
är krav på skriftligt transportdokument vid varje transport med vikt på insamlat farligt 
avfall, vilket kräver våg i fordonet. De som arbetar med insamlingen måste ha ADR-
utbildning för att få genomföra transporten. 
 
Utrustning och upplägg: 
- 3,5 tons bakgavellyftlastbil leasad på 3 år. 
- Lastväxlar lastbil med släp. 
- Vallavagnen ”rastvagn” med toalett och vatten. Avskrivningstid 10 år. 
- 2 personal med BE-kort och ADR-utb. 100% arbetstid, schemalagt 09:00 – 20:00 
måndag – torsdag, lediga fredag - söndag. 
- En lastbilschaufför ~2-3 timmar per dag för transport av containrarna. 
- Måste ställa ut koner på platsen dagen innan för att inte bilar ska stå i vägen när de 
ska lämna containrarna. 
- Elverk för att driva belysning och byggbod där det inte finns el. 
- Containrarna står kvar över natten, lastbilschaufför hämtar och kör till Björshult ÅVC, 
arbetsdagen börjar med att sortera gårdagens avfall på Björshult. Lastbilschauffören 
kör ut tomma containrar direkt efter han hämtat gårdagens containrar (Nyköping har 
dubbla uppsättningar containrar). 
- Skriver transportdokument själva för farligt avfall, kräver våg på fordonet.  
- Syrafasta lådor som surras vid transport på farligt avfallfordonet. 
- Uppställningsplatserna hyrs (de som kommunen inte förfogar över själva). 
- Personalen skottar, saltar och grusar själva på platserna vid behov. 
- Problem att hitta platser som tar både den mobila ÅVCn, rangering för containrarna 
och parkering för besökande bilar. Platsen vi besökte är 1200m2 och den är för liten 
enlig de som arbetar med den mobila ÅVC:n. 
- Problem med FA, svårt att följa reglerna (osäkerhet om de följer reglerna), svår skyl-
tat när man inte vet vad det är de transporterar. 
- Fler av uppställningsplatserna är vid ÅVSer. 
- Tar inte emot wellpapp eller trädgårdsavfall  (klarar inte av att samla in/transportera, 
för stora volymer). 
- Kräver genomskinliga säckar, eller töm säcken. Svårt för kunder som inte sorterat 
innan eller kommer med svarta sopsäckar, var ska de sortera avfallet på uppställ-
ningsplatsen? Lätt att det blir skräpigt på platsen. 
 
- Betjänar 14 mobila platser samt 4 stationära (som är öppet en eftermiddag varan-
nan vecka). De stationära platserna kräver 50–60 containrar i rotationssystem och 
uppställningsplats på Björshult. 
- Under fredag – söndag behövs uppställningsplats för den mobila ÅVC:n. Plats för 
containrar samt fordom i garage. 



Besöksstatistik miljöbilen Flens kommun 2022. Bilaga 3

Flens Kommun

Avfall Mellösa Hälleforsnäs Sparreholm Malmköping Bettna Totalt

Antal besök 2 9 4 3 8 26

Spillolja 0 19 7 2 2 30

Oljefilter 0 0 0 0 0 0

Absorbenter / 

trasor
0

0 0 0 0 0

Lösningsmed

el
0

13 0 0 5 19

Färgburkar 

lösningsmede

lsbaserade 1 46 6 9 5 82

Färgburkar, 

vattenbaserad

e 0 32 0 18 6 62

Aerosoler / 

sprayburkar
0

3 0 2 3 9

Camping- och 

startgas 

(aerosoler) 0 0 0 0 0 0

Blybatterier 0 0 10 0 60 70

Glykol 0

Kvicksilverins

trument 0 1 0 0 0 1

Fotokemikalie

r 0 0 0 0 0 0

Alkalisk tvätt 0 0 0 0 0 0

Sur tvätt 0 0 0 0 0 0

Rengöringsm

edel VL 0 0 0 0 0 0

Lysrör 0 0 0 0 8 8

*Ljuskällor 3 4 3 2 3 16

Bekämpnings

medel 0 0 0 0 0 0

Småkemikalie

r 0 0 0 0 0 1

Gaser/gasol 0 0 0 0 0 0

Riskavfall 

skärande/stic

kande 0 0 0 0 0 0

Asbest 0 0 0 0 0 0

*Osoterade 

småbatterier 0 18 4 5 27

Elskrot 0 13 11 5 48 77

Läkemedel 0 0 0 0 0 0

* Rader markerade med grönt kommer att samlas in fastighetsnära senast 2027.
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På grund av jäv deltar inte Arne Lundberg (S) i överläggning eller beslut av 
detta ärende. 
 
§ 26  KS/2022:131  456 
 
Svar på medborgarförslag om att införa mobil 
återvinningsstation 
 
Kommunfullmäktige beslutar 
 
att avslå medborgarförslaget med hänvisning till att det redan finns 

alternativ insamling för de som har svårt att lämna avfall på 
återvinningscentralen, samt 

 
att uppdra till kommunstyrelsen i samverkan med Flen Vatten och Avfall 

AB ta fram ett förslag med kostnad på hur man skulle kunna utöka 
antalet återvinningscentraler (för privatpersoner) i orterna Bettna, 
Hälleforsnäs och Malmköping exempelvis ”Nyköpingsmodellen” som 
utgångspunkt, samt att uppdraget ska återrapporteras till 
kommunstyrelsen senast kvartal 3 2023. 

______________________ 
  
 Bakgrund 

25 oktober 2022 inkom ett medborgarförslag om att införa en mobil 
återvinningsstation. Syftet skulle vara att göra det lättare för till exempel 
äldre, personer med funktionsnedsättning och/eller de som saknar bil att 
återvinna det avfall som ska lämnas på återvinningscentralen. I 
medborgarförslaget används begreppet mobil återvinningsstation men det 
korrekta begreppet är mobil återvinningscentral. Kommunfullmäktige 
beslutade 2022-11-07 § 130 att medborgarförslaget får ställas.  

 
I Flens kommun sköts avfallshämtning och återvinningscentralen av Sörmland 
Vatten och Avfall AB. För farligt avfall och smått elavfall finns det idag ett 
mobilt insamlingssystem via Miljöbilen som kommer till alla kommunens orter 
i augusti varje år. I övrigt finns för närvarande inga planer för att införa 
insamling via mobil återvinningscentral.  
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Fastighetsägare kan dock avropa flera hämtningsmöjligheter utöver 
alternativet att själv transportera avfallet till återvinningscentralen. 
Fastighetsägare för småhus har till exempel möjlighet att beställa hämtning av 
grovavfall två gånger per år vid tomtgräns och hyra en container för grovavfall 
enligt gällande taxa. 
 
Fastighetsägare för flerbostadshus är skyldig att tillhandahålla utrymme för 
grovavfall för sina hyresgästers räkning samt ombesörja borttransport av 
dessa. Fastighetsnära insamling av hushållens förpackningsavfall, (metall-, 
pappers-, plast-, färgade- och ofärgade glasförpackningar) kommer i enlighet 
med Förordning (2022:1274) om producentansvar för förpackningar att vara 
fullt utbyggt i Sverige senast 2027.  

 
Därmed föreslår kommunledningsförvaltningen att medborgarförslaget avslås 
med hänvisning till att det redan finns alternativ insamling för de som har 
svårt att lämna avfall på återvinningscentralen.  
 
Förslag till beslut  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta 
att avslå medborgarförslaget med hänvisning till att det redan finns 

alternativ insamling för de som har svårt att lämna avfall på 
återvinningscentralen, samt 

att uppdra till kommunstyrelsen i samverkan med Flen Vatten och Avfall AB 
ta fram ett förslag med kostnad på hur man skulle kunna utöka antalet 
återvinningscentraler (för privatpersoner) i orterna Bettna, Hälleforsnäs 
och Malmköping exempelvis ”Nyköpingsmodellen” som utgångspunkt, 
samt att uppdraget ska återrapporteras till kommunstyrelsen senast 
kvartal 3 2023. 

 
Yrkanden 
Peter Munter (S), William Kohlström (S) och Anton Ragnarsson (V) yrkar bifall 
till kommunstyrelsens förslag. 
 
Emma Dahlin (M) yrkar avslag till kommunstyrelsens förslag till andra att-sats. 
 
Christine Hallinder (SD) och Anna Jernemalm (KD) yrkar bifall till Emma 
Dahlins (M) avslagsyrkande. 
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Propositionsordning 
Ordförande finner att det förutom kommunstyrelsens förslag finns ett 
avslagsyrkande. 
 
Vid ställd proposition på kommunstyrelsens förslag till första att-sats finner 
ordförande att kommunfullmäktige beslutar att bifall detsamma.  
 
Vid ställd proposition på kommunstyrelsens förslag till andra att-sats mot 
Emma Dahlins (M) avslagsyrkande finner ordförande att kommunfullmäktige 
beslutar att bifalla kommunstyrelsens förslag. 
 
Votering begärs. 
 
Följande propositionsordning läses upp och godkänns. 
Den som bifaller kommunstyrelsens förslag röstar JA och den som avslår 
detsamma röstar NEJ. 
 
20 röstar JA till att bifalla kommunstyrelsens förslag. 
17 röstar NEJ till att avslå kommunstyrelsens förslag. 
 
JA-röster avger: 
Daniel Ljungkvist (S), Helén Stockow (S), Peter Munter (S) 
Mari-Louise Andersson (S), Beata Karlsson (S), Ann-Katrin Elofsson (S), Teija 
Haavisto (S), Johanna Tegelstam (C), Huda Omar (V), Anton Ragnarsson (V), 
Ing-Marie Sundin (V), Amanda Nääf (MP), Roger Tiefensee (C), Angelika 
Lövgren (S), Hans Åfeldt (S), Patricia Müller Sjö (S), William Kohlström (S) och 
Lena Holmberg Broström (V). 
 
NEJ-röster avger: 
Emma Dahlin (M), Katarina Lagerstedt (M), Martina von Bothmer (M), Jessica 
Källström (M), Göran Jönsson (M), Andreas Nahlbom (M), Sven-Gunnar 
Johansson (M), Anna Jernemalm (KD), Berit Hyllbrant (L), Christine Hallinder 
(SD), Johan Hallinder (SD), Watson George (SD), Monica Samuelsson (SD), Guy 
Johansson (SD), Thomas Ledenvik (KD) och Cecilia Hellberg (SD). 
 
Ordförande finner att kommunfullmäktige beslutar att bifalla 
kommunstyrelsens förslag till andra att-sats. 
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Reservation 
Berit Hyllbrant (L), Christine Hallinder (SD), Cecilia Hellberg (SD) och Anna 
Jernemalm (KD) reserverar sig mot beslutet. 

 
 

Skickas till: 
Förslagsställaren 
Kommunstyrelsen 
Flen Vatten och Avfall AB 
Akt 
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§ 115 KS/2023:41 - 000 
 
Granskning av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen (GDPR) 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna delrapporten av kommunstyrelsens efterlevnad av 

dataskyddsförordningen (GDPR) 2023, samt 
 
att slutrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda senast 

kvartal 2 år 2024. 
______________________  
 
Bakgrund 
Flens kommun har under åren 2021 - 2022 arbetat aktivt med dataskyddsfrågor. 
Vilket granskades av dataskyddsombudet under år 2022. Kommunstyrelsen 
fattade 2023-04-03 §26 beslut om att med stöd av dataskyddsombudets 
granskning utveckla dataskyddsarbetet för att uppfylla dataskyddsförordningens 
krav, samt att återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen 
tillhanda senast kvartal 4 år 2023. 
 
Vissa områden behöver prioriteras och åtgärder måste vidtas. Ett systematiskt 
arbete med dataskydd kräver nyckelpersoner som organiserar och leder insatser 
inom respektive område, där personuppgiftsansvarige - GDPR-samordnare ingår i 
kommunens dataskyddsorganisation. Kommunen ska ha en fungerande 
dataskyddsorganisation som består av kommunövergripande GDPR-samordnare 
och GDPR-samordnare för varje personuppgiftsansvarig 
 
Viktigaste prioriteringar för kommunstyrelsen utöver de kommunövergripande 
åtgärderna: 
1. Skapa nätverk med GDPR-samordnare för varje funktion. 
2. Organisera och genomföra träffar för Kommunstyrelsens GDPR-

samordnare. 
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På grund av omorganisation och en hopslagning av 
kommunledningsförvaltningen och samhällsbyggnadsförvaltningen saknas vissa 
roller inom rollfördelningen i dagsläget inom GDPR-arbetet. Arbetet med 
handlingsplanen är därav försenad men kommer att återupptas så snart 
rollfördelningen är klar och med stöd av dataskyddsombudets granskning 
utveckla dataskyddsarbetet för att uppfylla dataskyddsförordningens krav. En 
återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda senast 
kvartal 2 år 2024. 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen  
Akt 
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 DATUM 2023-11-21  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Demokratiservice  Till Kommunstyrelsens arbetsutskott 
HANDLÄGGARE Jenny Blomberg  
   
DIARIENR KS/2023:41   
  
 

 
 

Delrapport av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen (GDPR) 2023  

  
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att godkänna delrapporten av kommunstyrelsens efterlevnad av 

dataskyddsförordningen (GDPR) 2023, samt 
 
att slutrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda senast 

kvartal 2 år 2024. 
 
 
Sammanfattning 
Flens kommun har under åren 2021 - 2022 arbetat aktivt med dataskyddsfrågor. 
Vilket granskades av dataskyddsombudet under år 2022. Kommunstyrelsen 
fattade 2023-04-03 §26  beslut om att med stöd av dataskyddsombudets 
granskning utveckla dataskyddsarbetet för att uppfylla dataskyddsförordningens 
krav, samt att återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen 
tillhanda senast kvartal 4 år 2023. 
 
Vissa områden behöver prioriteras och åtgärder måste vidtas. Ett systematiskt 
arbete med dataskydd kräver nyckelpersoner som organiserar och leder insatser 
inom respektive område, där personuppgiftsansvarige - GDPR-samordnare ingår 
i kommunens dataskyddsorganisation. Kommunen ska ha en fungerande 
dataskyddsorganisation som består av kommunövergripande GDPR-samordnare 
och GDPR-samordnare för varje personuppgiftsansvarig 
 



   2 (2) 

 

 
 
Viktigaste prioriteringar för kommunstyrelsen utöver de kommunövergripande 
åtgärderna: 
1. Skapa nätverk med GDPR-samordnare för varje funktion. 
2. Organisera och genomföra träffar för Kommunstyrelsens 

GDPR-samordnare. 
 
 
På grund av omorganisation och en hopslagning av 
kommunledningsförvaltningen och samhällsbyggnadsförvaltningen saknas vissa 
roller inom rollfördelningen i dagsläget inom GDPR-arbetet. Arbetet med 
handlingsplanen är därav försenad men kommer att återupptas så snart 
rollfördelningen är klar och med stöd av dataskyddsombudets granskning 
utveckla dataskyddsarbetet för att uppfylla dataskyddsförordningens krav. En 
återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda senast 
kvartal 2 år 2024. 
 
 
Beslutsunderlag 
- Rapport av efterlevnad av dataskyddsförordningen i kommunstyrelsen i 

Flens kommun 2021–2022 
 
 
 
 
Axel Wevel Jenny Blomberg 
Biträdande förvaltningschef Administratör 
 
 
Skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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§ 26  KS/2023:41  000 
 
Granskning av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen  
 
Kommunstyrelsen beslutar 
 
att med stöd av dataskyddsombudets granskning utveckla dataskyddsarbetet 
 för att uppfylla dataskyddsförordningens krav, samt 
 
att en återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda 

senast kvartal 4 år 2023. 
______________________ 

  
 Bakgrund 

Kommunstyrelsen är personuppgiftsansvarig för personuppgiftsbehandlingarna 
som utförs av kommunledningsförvaltningen. Kommunstyrelsen har utsett ett 
dataskyddsombud som enligt artikel 39 1b dataskyddsförordningen ska övervaka 
den interna efterlevnaden av dataskyddsförordningen. Dataskyddsombudet har 
under 2022 genomfört kontroll av hur dataskyddsarbetet bedrivs i Flens kommun 
inklusive kommunstyrelsens förvaltning. Resultaten av kontrollen är en rapport 
som beskriver dataskyddsarbetet samt de åtgärder som dataskyddsombudet 
anser är nödvändiga för att efterlevnaden av dataskyddsförordningen ska 
säkerställas. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Skickas till: 
Akt 
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§ 15  KS/2023:41 000 

 
Granskning av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen 

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att med stöd av dataskyddsombudets granskning utveckla dataskyddsarbetet för 

att uppfylla dataskyddsförordningens krav, samt 
 
att en återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda 

senast kvartal 4 år 2023. 
______________________ 
 
Bakgrund 
Kommunstyrelsen är personuppgiftsansvarig för personuppgiftsbehandlingarna 
som utförs av kommunledningsförvaltningen. Kommunstyrelsen har utsett ett 
dataskyddsombud som enligt artikel 39 1b dataskyddsförordningen ska övervaka 
den interna efterlevnaden av dataskyddsförordningen. Dataskyddsombudet har 
under 2022 genomfört kontroll av hur dataskyddsarbetet bedrivs i Flens kommun 
inklusive kommunstyrelsens förvaltning. Resultaten av kontrollen är en rapport 
som beskriver dataskyddsarbetet samt de åtgärder som dataskyddsombudet 
anser är nödvändiga för att efterlevnaden av dataskyddsförordningen ska 
säkerställas. 
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Granskning av kommunstyrelsens efterlevnad av 
dataskyddsförordningen   
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår kommunstyrelsen besluta 
 
att med stöd av dataskyddsombudets granskning utveckla dataskyddsarbetet 

för att uppfylla dataskyddsförordningens krav, samt 
 
att en återrapport av genomfört arbete ska vara kommunstyrelsen tillhanda 

senast kvartal 4 år 2023. 
 
Sammanfattning 
Kommunstyrelsen är personuppgiftsansvarig för personuppgiftsbehandlingarna 
som utförs av kommunledningsförvaltningen. Kommunstyrelsen har utsett ett 
dataskyddsombud som enligt artikel 39 1b dataskyddsförordningen ska 
övervaka den interna efterlevnaden av dataskyddsförordningen. 
Dataskyddsombudet har under 2022 genomfört kontroll av hur 
dataskyddsarbetet bedrivs i Flens kommun inklusive kommunstyrelsens 
förvaltning. Resultaten av kontrollen är en rapport som beskriver 
dataskyddsarbetet samt de åtgärder som dataskyddsombudet anser är 
nödvändiga för att efterlevnaden av dataskyddsförordningen ska säkerställas 
 
 
 
Håkan Bergsten Sara Molander 
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1. Inledning

Sedan den 25 maj 2018 gäller dataskyddsförordning i Sverige och i EU:s andra medlemsstater.

Dataskyddsförordningen reglerar hur personuppgifter ska behandlas med syftet att skydda den

enskildes (den registrerades) rättigheter. Om kommunens personuppgiftsansvariga inte följer

dataskyddsförordningen finns det en risk att de registrerades personliga integritet kränks och att

kommunens anseende skadas.

Flens kommun, Gnestas kommun, Oxelösunds kommun och Vingåkers kommun samarbetar

kring dataskyddsförordningen. Kommunerna har inom ramen för samarbetet kommit överens om

att använda ett gemensamt dataskyddsombud.

Enligt dataskyddsförordningen (artikel 39 p 1b) ska dataskyddsombudet bland annat övervaka

efterlevnaden av dataskyddsförordningen och den personuppgiftsansvariges strategi för skydd av

personuppgifter. Detta inbegriper ansvarstilldelning, information till och utbildning av personal

som deltar i behandling och tillhörande granskning. 

2. Syfte med kontrollen 

Syftet med denna rapport är att ge personuppgiftsansvariga, kommunstyrelsen och nämnder, en

bild av hur arbetet har fortlöpt, ge en aktuell lägesbild samt belysa vilka utvecklingsområden

som finns och vilka åtgärder som bör vidtas. 

3. Utvalda områden

Valet av fokusområden för tillsynen 2022 är framtagna med hänsyn tagen till tidigare

granskningar som var genomförda år 2020 samt risker som har bedömts som mest

förekommande.
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Följande fokusområden har granskats:

● Dataskyddsombud

● Dataskyddsorganisationen

● Utbildning av personal 

● Registrerades rättigheter 

● Personuppgiftsbiträdesavtal

● Personuppgiftsincidenter

● Översyn av registerförteckningar 

● Behörigheter

● Konsekvensbedömningar

● Överföring av personuppgifter till tredjeland

● Kamerabevakning

4. Sammanställning av granskningen i hela
kommunen

Flens kommun har under åren 2021 - 2022 arbetat aktivt med dataskyddsfrågor. Vissa områden

bör dock prioriteras och åtgärder måste vidtas. Ett systematiskt arbete med dataskydd har blivit

möjligt tack vare nyckelpersoner som organiserar och leder insatser inom respektive

personuppgiftsansvarige - GDPR-samordnare och ingår i kommunens dataskyddsorganisation.

Kommunen har en fungerande dataskyddsorganisation som består av kommunövergripande

GDPR-samordnare och GDPR-samordnare för varje personuppgiftsansvarig, se tabellen nedan.
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Den personuppgiftsansvarige Antal GDPR

samordnare

Namn och funktion

Kommunstyrelsen 3 1. Kommunövergripande Lena
Lindqvist 

2. Övergripande för
kommunstyrelsen - Jenny
Blomberg 

3. HR-avdelningen - Petter
Arvidsson

Barn- utbildnings- och

kulturnämnden

2 1. Jessica Tallkint

2. Mogens Lauridsen

Samhällsbyggnadsnämnden 2 1. Marie Berg

2. Carina Eriksson

Socialnämnden 2 1. Sandra Östling

2. Sofia Holmqvist

Överförmyndarnämnden 1 1. Jenny Dunberg

Flens kommunfastigheter AB 2 1. Catarina Ottosson

2. Stefan Pettersson

Flens Bostads AB 1 1. Arne Fältin

Sörmland Vatten och Avfall AB 2 1. Jenny Wallander

2. Helen Sylvefjord

4



GDPR-samordnare träffas regelbundet. Interna möten med GDPR-samordnare leds av

kommunövergripande GDPR-samordnare och äger rum en gång i månaden förutom sommaren.

GDPR-samordnare för alla personuppgiftsansvariga medverkar i möten. Under år 2022 har

dataskyddsombudet varit sammankallande till interna möten i avsaknaden av ordinarie

kommunövergripande GDPR-samordnare.

Förutom den interna organisationen har dataskyddsombudet organiserat och drivit en extern

organisation som GDPR-samordnare från flera kommuner har ingått i. Syftet med den externa

organisationen är att erbjuda GDPR-samordnare en möjlighet att samarbeta över kommunens

gränser. Den 14 december 2022 har flera dataskyddsombud tillsammans organiserat och

genomfört GDPR-dagen för GDPR-samordnare från 12 kommuner och 6 kommunala bolag, som

dataskyddsombudet initierade.

Externa möten (möten med GDPR-samordnare från andra kommuner) leds av

dataskyddsombudet och äger rum cirka fyra gånger per år. Sammanlagt handlar det om cirka 30

möten per år där GDPR-samordnare träffas i följande grupper:

1. Kommunövergripande GDPR-samordnare.

2. GDPR-samordnare för kommunstyrelsen.

3. GDPR-samordnare för barn- och utbildningsnämnden.

4. GDPR-samordnare för kulturnämnden.

5. GDPR-samordnare för miljö- och samhällsbyggnadsnämnden.

6. GDPR-samordnare för socialnämnden och vård- och omsorgsnämnden.

7. GDPR-samordnare för kommunala bolag.

Inom ramen för samarbetet har GDPR-samordnare bland annat:

● delat sina erfarenheter, 

● skapat gemensamma mallar och dokument, 
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● diskuterat åtgärder för att förebygga personuppgiftsincidenter, 

● diskuterat och fått svar på frågor, 

● använt gemensamma strategier gällande utbildning av personal, inventering av

arbetsprocesser som innehåller personuppgifter, inventering av

personuppgiftsbiträdesavtal, konsekvensbedömningar. 

Alla personuppgiftsansvariga, kommunstyrelsen och nämnder har utsett ett dataskyddsombud

samt informerat Integritetsskyddsmyndigheten om detta. Dataskyddsombudets kontaktuppgifter

finns publicerade på kommunens hemsida.

Dataskyddsombudet tar fram och följer en aktivitetsplan, se bifogad. Enligt planen organiseras

och genomförs cirka 50 utbildningsinsatser per år, se bifogad utbildningskalender. För de

grupper av medarbetare som inte hanterar personuppgifter dagligen och inte behöver fördjupade

kunskaper i GDPR har det tagits fram en kortare film - introduktion för dataskyddsförordningen.

Filmen finns publicerad på intranät och kan visas på APT. Den har också delats med andra

kommuner och använts av dem som utbildningsmaterial. 

Alla personuppgiftsansvariga ligger efter i genomförandet av konsekvensbedömningar. För att

hjälpa personuppgiftsansvariga har dataskyddsombudet tillsammans med dataskyddsombud från

flera andra kommuner tagit fram en mall för bland annat konsekvensbedömningar som nu kan

användas av våra personuppgiftsansvariga. Arbetet har pågått under nästan hela år 2021. Först

har det tagits fram en mall och sedan har den testats av representanter från 12 kommuner, cirka

70 personer, som delades i tre grupper och under flera månaders tid har genomfört

konsekvensbedömningar tillsammans.

Aktiviteter som består av både utbildningar och workshops leds av flera dataskyddsombud.

Många GDPR-samordnare har varit aktiva i det här arbetet. Efter det har det skapats flera

samarbetsgrupper från olika kommuner som tillsammans gör konsekvensbedömningar, som till

exempel digital tillsyn inom hemtjänsten, lånekortshantering, visselblåsning, annat. Utmaningen

är att genomförande av  konsekvensbedömningar tar tid som GDPR-samordnare inte har. Arbetet

bör fortsätta och prioriteras. 
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Kommunerna behöver hjälpas åt när det gäller tillämpningen av

dataskyddsförordningen. Dataskyddsombudet har därför startat upp flera olika samarbeten samt

engagerat sig på andra sätt för att kunna stötta sina personuppgiftsansvariga. 

Dataskyddsombudet:

● Organiserar och deltar i DSO-nätverkandet av flera kommuner och bolag

● Deltar i DSO-nätverkandet i Stockholm

● Ingår i referensgrupp för nätverket för digitalisering i förskola och skola i Sörmland och

Västmanland

● Är styrelseledamot i Forumet för Dataskydd med cirka 800 medlemmar,

dataskyddsombud och informationssäkerthetsansvariga från hela Sverige

Ogiltigförklaring av Privacy Shield har gjort det olagligt att överföra personuppgifter till USA

när USA inte längre tillhör länder med adekvat skyddsnivå. Detta har lett till svårigheter att

kunna använda sociala medier, appar, system och verktyg som har koppling till USA. För att

hjälpa de personuppgiftsansvariga har dataskyddsombudet tagit fram vägledning om överföring

av personuppgifter till tredjeland, se bifogad. Sedan har det i samarbete med andra

dataskyddsombud skrivits vägledning gällande användning av sociala medier, som sedan

distribuerades till alla kommuner i Sverige och SKR. SKR har inte framfört några invändningar

på bedömningen i dokumentet när dokumentet diskuterades i den arbetsgrupp som har varit

ansvarig för framtagandet.  

Problemet med kontroll av behörigheter kvarstår och rutiner för kontroll av behörigheter saknas i

många fall.
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Fokus för hela kommunen:

1. Besluta om dataskyddsorganisationen.

2. Utse tid för dataskyddsarbete för varje GDPR-samordnare.

3. Se över, utvärdera och uppdatera rutiner om begäran om registerutdrag, rättelse, radering,

dataportabilitet, personuppgiftsincidenter, personuppgiftsbiträdesavtal,

konsekvensbedömningar och kamerabevakning.

4. Utbilda personal i rutiner som gäller.

5. Ta fram en plan för dataskyddsarbete.

6. Informera alla medarbetare om utbildningskalender och se till att alla medarbetare har

kunskap om dataskyddsförordningen.

7. Inkludera utbildning i GDPR i introduktionsplan för nyanställda.

8. Se över inventerade behandlingar av personuppgifter.

9. Informera de registrerade om behandlingar av personuppgifter.

10. Se över personuppgiftsbiträdesavtal och se till att alla avtal är diarieförda. 

11. Kartlägga behandlingar av personuppgifter som kräver konsekvensbedömningar och ta

fram en plan för genomförandet av konsekvensbedömningar i prioriteringsordning.

12. Se över behörighetsstyrning och ta fram rutiner.

Viktigaste prioriteringar för kommunstyrelsen:

1. Skapa nätverk med GDPR-samordnare för varje funktion.

2. Organisera och genomföra träffar för kommunstyrelsens GDPR-samordnare.
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Viktigaste prioriteringar för barn-, utbildnings- och kulturnämnden:

1. Skapa nätverk för GDPR-samordnare för varje funktion (samordnare för varje skola,

förskola, bibliotek osv.) som ska ledas av nuvarande GDPR-samordnare.

2. Organisera och genomföra träffar för GDPR-samordnare inom barn-, utbildnings- och

kulturnämnden med inriktade aktiviteter, som till exempel workshops och utbildningar.

3. Ta fram rutiner gällande granskning av appar samt organisera och genomföra arbetet med

granskning av appar.

4. Inventera kameror, utvärdera underlag och vidta åtgärder enligt rutiner.

Viktigaste prioriteringar för samhällsbyggnadsnämnden:

1. Se över GDPR-samordnarens ansvarsområde, registerförteckning med hänsyn tagen till

omorganisationen.

2. Inventera kameror, utvärdera underlag och vidta åtgärder enligt rutiner.

Viktigaste prioriteringar för socialnämnden:

1. Se över GDPR-samordnarens ansvarsområde, registerförteckning med hänsyn tagen till

omorganisationen.

2. Se till att nya nämnd utser dataskyddsombud, informerar IMY samt offentliggör

dataskyddsombudets kontaktuppgifter .

3. Skapa nätverk för GDPR-samordnare för varje funktion (samordnare för varje enhet) som

ska ledas av GDPR-samordnare på förvaltningsnivå.

4. Organisera och genomföra träffar för GDPR-samordnare med inriktade aktiviteter, som

till exempel workshops och utbildningar.
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5. Resultat av granskningen och åtgärder gällande
kommunstyrelsen som personuppgiftsansvarig

5.1 Dataskyddsombud
Enligt dataskyddsförordningen (artikel 37.1) måste myndigheter och offentliga organ utse ett

dataskyddsombud. Den personuppgiftsansvarige ska offentliggöra dataskyddsombudets

kontaktuppgifter och meddela dessa till tillsynsmyndigheten (artikel 37.7).

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

Inga åtgärder.

5.2 Dataskyddsorganisation
Den personuppgiftsansvarige ska tillhandahålla dataskyddsombudet de resurser som krävs för att

fullgöra dataskyddsombudets uppgifter (artikel 39). Varje personuppgiftsansvarige bör därför

utse personer som ansvarar för GDPR-arbetet inom respektive personuppgiftsansvarige samt

organisera deras arbete på ett sådant sätt att GDPR-krav ska uppfyllas.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Utse en tid för GDPR-arbetet, till exempel en dag i veckan eller utse GDPR-samordnare

på heltid.

2. Bygga upp en intern dataskyddsorganisation för den personuppgiftsansvarige -

kommunstyrelsen med GDPR-samordnare för varje funktion.

3. Organisera träffar för GDPR-samordnare inom kommunstyrelsen.

4. Uppdatera plan för dataskyddsarbete.

5. Uppdatera delegationsordningen.
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5.3 Utbildning

Den personuppgiftsansvarige ska enligt artikel 5.2 kunna visa och bevisa att lagstiftningen följs.

En del i det arbetet är att dokumentera och kunna visa vilken utbildning rörande

dataskyddsfrågor som de anställda har fått.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Informera medarbetare om utbildningskalendern samt uppmana dem att genomgå

utbildningar.

2. Se till att alla medarbetare deltar i utbildningen minst en gång per år.

3. Se till att den 15 minuter långa introduktionsfilmen om GDPR visas upp på APT minst

en gång per år.

4. Inkludera grundläggande utbildning i GDPR i introduktionsplan för nyanställda och se

till att alla nyanställda genomgår en grundläggande utbildning i GDPR.

5.4 Registrerades rättigheter
De personer vars personuppgifter behandlas (de registrerade) har ett antal rättigheter enligt

dataskyddsförordningen. Dessa rättigheter innebär i korthet att de registrerade ska få information

om när och hur deras personuppgifter behandlas och ha kontroll över sina egna uppgifter. Den

registrerades rättigheter framkommer av artikel 12-22 i dataskyddsförordningen. Den

personuppgiftsansvarige ska ha rutiner för att kunna tillmötesgå de registrerades rättigheter.

Den personuppgiftsansvarige måste informera de registrerade om hur deras personuppgifter

behandlas:

● på hemsidan

● i e-tjänster

● i blanketter

● i pappersform
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REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Se över alla behandlingar av personuppgifter och ta fram information till respektive

arbetsprocess om behandlingar av personuppgifter.

2. Publicera information om behandlingar av personuppgifter på kommunens webbplats.

3. Uppdatera rutiner och utbilda medarbetare i de rutiner som gäller. Ta fram en

kommunikationsplan.

4. Inventera blanketter och uppdatera dem med information om hur personuppgifter

behandlas.

5. Se över behovet av e-tjänster och bygg upp e-tjänster.

5.5 Personuppgiftsbiträdesavtal
Den personuppgiftsansvarige och personuppgiftsbiträdet måste upprätta ett så kallat

personuppgiftsbiträdesavtal. Dataskyddsförordningen räknar upp vad ett sådant biträdesavtal ska

innehålla.

Det är den personuppgiftsansvarige (kommunstyrelse och varje nämnd) som ska se till att

personuppgiftsbiträdesavtal upprättas med alla personuppgiftsbiträden. Det är viktigt att alla

personuppgiftsbiträdesavtal dokumenteras och är sökbara.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Inventera huvudavtal enligt vilka personuppgifter behandlas.

2. Gör en analys om vilka huvudavtal som saknar PUB-avtal.

3. Se till att alla befintliga huvudavtal och PUB-avtal diarieförs.

4. Se till att alla PUB-avtal finns på plats, motsvarar SKR:s mall och finns registrerade i

diariesystem med huvudavtal.

5. Utbilda personal i rutiner gällande hantering av PUB-avtal.
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5.6 Personuppgiftsincidenter
En personuppgiftsincident kan få allvarliga konsekvenser för de registrerade. De kan råka ut för

till exempel ekonomisk skada eller kränkning av sina friheter och rättigheter. En

personuppgiftsincident som inte hanteras på ett lämpligt sätt kan också påverka tilltron till den

organisation som behandlar personuppgifter. Det kan dessutom leda till sanktionsavgifter.

Vissa typer av personuppgiftsincidenter måste anmälas till Integritetskyddsmyndigheten (IMY)

inom 72 timmar efter det att personuppgiftsansvarige fått vetskap om incidenten (artikel 33) och

berörda personer kan behöva informeras om att en incident har inträffat (artikel 34). Det är

viktigt att den personuppgiftsansvarige har rutiner för hantering av personuppgiftsincidenter,

upptäcker incidenter, internrapporterar och anmäler till IMY.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Utbilda personal i personuppgiftsincidenter och dess hantering.

2. Se till att alla rapporter om personuppgiftsincidenter diarieförs i Lex enligt gällande

rutiner.

5.7 Registerförteckning
Enligt dataskyddsförordningen (artikel 30.1) ska varje personuppgiftsansvarig föra ett register

över behandlingar av personuppgifter som utförs under dess ansvar.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Inventera alla behandlingar av personuppgifter.

2. Se till att alla behandlingar finns registrerade i Draftit.

3. Granska befintliga behandlingar i Draftit.

4. Uppdatera information till de registrerade på hemsidan.
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5.8 Behörigheter
Enligt dataskyddsförordningen (artikel 5 f) ska personuppgifterna skyddas med lämpliga

tekniska och organisatoriska åtgärder så att de inte blir åtkomliga för obehöriga. Det är den

personuppgiftsansvariges ansvar (artikel 24.1 och 25) att genomföra dessa tekniska och

organisatoriska åtgärder för att säkerställa att behandlingen utförs i enlighet med

dataskyddsförordningen. Den personuppgiftsansvarige ska även se över åtgärderna och

uppdatera dem vid behov. Exempelvis bör det finnas rutiner för hur behörigheter tilldelas och

avslutas och det bör ställas krav på verksamhetssystem att det finns möjlighet att

behörighetsstyra.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Ta fram rutiner för behörighetsstyrning.

2. Utbilda personal i de rutiner som gäller.

5.9 Konsekvensbedömning
Om en typ av behandling, särskilt med användning av ny teknik och med beaktande av dess art,

omfattning, sammanhang och ändamål, sannolikt leder till en hög risk för fysiska personers

rättigheter och friheter ska den personuppgiftsansvarige före behandlingen utföra en bedömning

av den planerade behandlingens konsekvenser för skyddet av personuppgifter. Den

personuppgiftsansvarige ska rådfråga dataskyddsombudet, om ett sådant utsetts, vid

genomförande av en konsekvensbedömning avseende dataskydd (artikel 35).

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Inventera alla behandlingar av personuppgifter som kräver genomförande av

konsekvensbedömningar.

2. Placera behandlingar av personuppgifter i prioriteringsordning.

3. Ta fram en plan för genomförandet av konsekvensbedömningar.
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4. Genomför konsekvensbedömningar.

5. Se till att göra konsekvensbedömningar innan beslut om inköp av nya verktyg eller

system görs om en konsekvensbedömning krävs.

5.10 Överföring av personuppgifter till tredjeland
Det finns strikta regler i dataskyddslagstiftningen för när personuppgifter får lämnas till länder

utanför EU/EES, så kallat tredjeland. Detta gäller all överföring, även till personuppgiftsbiträden

som inte själva använder personuppgifterna i sin verksamhet utan bara lagrar, driftar, supportar,

utvecklar, underhåller eller servar systemet. Observera att ordet överföring även omfattar

åtkomst till personuppgifterna i tredjeland, även om de lagras inom EU/EES.

Ogiltighetsförklarandet av Privacy Shield har gjort det olagligt att överföra personuppgifter till

USA när USA inte längre tillhör länder med adekvat skyddsnivå. En annan

överföringsmekanism kan vara relevant att använda men problemet kvarstår med amerikansk

lagstiftning som tillåter amerikanska myndigheter att begära information (inklusive

personuppgifter) från amerikanska leverantörer. Vi kan ej begränsa överlämning av information

genom att skriva ett personuppgiftsbiträdesavtal. Det som kan vara möjligt att titta på som en

potentiell lösning är att använda kryptonycklar som ägs av den personuppgiftsansvarige och/eller

använda pseudonymiserade personuppgifter som kan lämnas ut till amerikanska myndigheter.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Inventera alla personuppgiftsbiträdesavtal där personuppgifter överförs till USA och

vidta åtgärder.

2. Genomför konsekvensbedömningar av behandlingar av personuppgifter där överföring

till USA förekommer.

3. Ställ krav i upphandlingar och utred nya leverantörer noggrant för att se till att de inte

kommer att överföra personuppgifter till tredjeländer eller att de vidtar tillräckliga

säkerhetsåtgärder.
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5.11 Kamerabevakning
Kamerabevakning enligt kamerabevakningslagen handlar alltid om att bevaka en viss person,

som kan identifieras via kamerabevakningen och utgör en behandling av personuppgifter.

Detta gör att alla krav i dataskyddsförordningen måste bli uppfyllda vid användning av kameror.

Kamerabevakning är dessutom inte en lösning som ska väljas i första hand. Ofta finns det andra

åtgärder, som bör vidtas, prioriteras och redovisas före kamerabevakningen.

REKOMMENDERADE ÅTGÄRDER

1. Fastställa rutiner gällande kamerabevakning.

2. Utbilda personal i de rutiner som gäller.
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1. Inledning

Den 25 maj 2018 började EU:s dataskyddsförordning gälla i Sverige och i EU:s andra

medlemsstater. Dataskyddsförordningen (General Data Protection Regulation, även kallad

GDPR) reglerar hur personuppgifter ska behandlas med syftet att skydda den enskildes (den

registrerades) rättigheter. Följer kommunen inte dataskyddsförordningen finns det en risk att

de registrerades personliga integritet kränks och att kommunens anseende skadas.

Flens kommun, Gnestas kommun, Oxelösunds kommun och Vingåkers kommun samarbetar

kring dataskyddsfrågor. Personuppgiftsansvariga inom respektive kommun, kommunstyrelsen

och nämnder samt kommunala bolag, har genom samarbetet utsett ett gemensamt

dataskyddsombud. Sammanlagt är dataskyddsombud ansvarig för 28

personuppgiftsansvariga, såsom:

● 4 kommunstyrelser

● 18 nämnder och

● 6 kommunala bolag.

Ombudets roll är att kontrollera att dataskyddsförordningen (GDPR) följs inom

organisationen genom att till exempel utföra kontroller och informationsinsatser. Det innebär

bland annat att:

● Samla in information om hur organisationen behandlar personuppgifter

● Kontrollera att organisationen följer bestämmelser och interna styrdokument

● Informera och ge råd inom organisationen.

Dataskyddsombudet ska också:

● Ge råd om konsekvensbedömningar genom att delta i genomförandet

● Vara kontaktperson för Integritetsskyddsmyndigheten (IMY)

● Vara kontaktperson för de registrerade, inklusive personalen inom organisationen

● Samarbeta med IMY, till exempel vid tillsyn.
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Dataskyddsombudet har därför utifrån sina arbetsuppgifter samt med hänsyn tagen till viktiga

prioriteringsområde tagit fram aktivitetsmål för år 2023, såsom:

1. Uppföljning av kontroll av efterlevnad av dataskyddsförordningen

2. Dataskyddsorganisationen, möten och tillgänglighet

3. Utbildning av personal

4. Kompetensutveckling och samarbete

5. Konsekvensbedömningar

6. Råd och stöd

2. Kontroll av efterlevnad av dataskyddsförordningen

Enligt artikel 39 p 1b dataskyddsförordningen ska dataskyddsombudet bland annat övervaka

efterlevnaden av dataskyddsförordningen och den personuppgiftsansvariges strategi för skydd

av personuppgifter, inbegripet ansvarstilldelning, information till och utbildning av personal

som deltar i behandling och tillhörande granskning.

Under år 2022 har dataskyddsombudet granskat kommunstyrelser och nämnder i fyra

kommuner, som ombudet var ansvarig för. Sammanlagt har det granskats 22

personuppgiftsansvariga. Det är viktigt att kommuner ser till att informera alla

personuppgiftsansvariga om resultatet av granskningen via förvaltningschefer,

GDPR-samordnare eller dataskyddsombud.

Under år 2023 planerar dataskyddsombudet genomföra uppföljning av granskning av

kommunala bolag. En kontroll av efterlevnad av dataskyddsförordningen tar cirka 12 timmar.

Sammanlagt år 2023:

● Flens kommunfastigheter AB - 12 timmar

● Flens bostads AB - 12 timmar

● Gnestahem AB - 12 timmar

● Oxelösunds kustbostäder - 12 timmar

● Oxelö Energi - 12 timmar

● Sörmland Vatten och Avfall AB - 12 timmar
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3. Nätverkande och kompetensutveckling av

GDPR-samordnare

Enligt punkt två artikel 39 dataskyddsförordningen ska den personuppgiftsansvarige

tillhandahålla dataskyddsombudet de resurser som krävs för att fullgöra dataskyddsombudets

uppgifter.

Varje personuppgiftsansvarige bör därför utse personer som ansvarar för GDPR-arbetet inom

respektive personuppgiftsansvarige samt organisera deras arbete på ett sådant sätt att

GDPR-krav ska uppfyllas.

Det finns en fungerande dataskyddsorganisation i våra fyra kommuner som leds av

dataskyddsombudet och kommunövergripande GDPR-samordnare. Varje

personuppgiftsansvarige har utsett 1-4 GDPR-samordnare som har mandat att leda

GDPR-arbete inom respektive område. GDPR-samordnarens roll har beskrivits i vårt

gemensamma levande dokument ”Riktlinjer för tillämpning av dataskyddsförordningen” som

har antagits av de flesta personuppgiftsansvariga.

GDPR-samordnare har samarbetat över kommungränserna. Detta samarbetet har initierats

och leds av dataskyddsombudet. GDPR-samordnarens möte har skett i sådana grupper såsom:

1. Kommunövergripande GDPR-samordnare

2. GDPR-samordnare för kommunstyrelsen

3. GDPR-samordnare för barn- och utbildningsförvaltningen

4. GDPR-samordnare för kulturförvaltningen

5. GDPR-samordnare för miljö- och samhällsbyggnadsförvaltningen

6. GDPR-samordnare för socialförvaltningen och vård och omsorg

7. GDPR-samordnare för skolor och förskolor

8. GDPR-samordnare för kommunala bolag.

Inom ramen för det samarbete har GDPR-samordnare delat med sig sina erfarenheter, skapat

gemensamma mallar och dokument, diskuterat åtgärder för att förebygga

personuppgiftsincidenter, diskuterat och fått svar på frågor, använt gemensamma strategier

gällande utbildning av personal, inventering av arbetsprocesser som innehåller
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personuppgifter, inventering av personuppgiftsbiträdesavtal, konsekvensbedömningar med

mera.

Under år 2022 har det startats en ny grupp såsom GDPR-samordnare för skolor och förskolor.

Syftet med detta att involvera flera personer i dataskyddsarbete på plats, att bygga

dataskyddsorganisation för barn- och utbildningsfrågor och effektivisera insatser. Många

kommuner har välkomnat initiativ och deltagit i möten. Det har skett två möten med denna

grupp (GDPR-samordnare för skolor och förskolor) och fyra möten med andra grupper.

Det är dataskyddsombudet som bjuder in till möten, förbereder information och

uppdateringar inom dataskyddsområde. Förberedelsearbetet tar cirka 2 timmar och själva

mötet 1,5 timme.

Sammanlagt - 3,5 timmar per möte per varje tillfälle, det vill säga 7 (grupper) X 3,5 timmar X

4 tillfällen per år + 1 (grupp) X 3.5 timmar X 2 tillfällen per år = 98 + 7 = 105 timmar/år som

delas på fyra kommuner.

Under år 2023 kommer dataskyddsombudet att genomföra möten vid tre tillfällen för varje

grupp, vilket motsvarar för kommuner 7 grupper X 3,5 timmar X 3 tillfällen per år = 74

timmar per år och för kommunala bolag 1 (grupp) X 3.5 timmar X 3 tillfällen per år - 14

timmar per år.

Sammanlagt förslag för år 2023:

● Varje kommun - 18 timmar/år

● Varje kommunalt bolag - 2 timmar/år

4. Utbildning med dataskyddsombudet

Genom att öka medvetenhet och kunskap om dataskyddsförordningen så kommer riskerna

som finns med personuppgiftshantering troligtvis att minska, efterlevnad av regler blir bättre,

och acceptansen och förståelsen för dataskyddsfrågor i stort ökas.

Den som är personuppgiftsansvarig är enligt dataskyddsförordningen (artikel 5.2) inte bara

ansvarig för följa lagstiftningen, utan ska också kunna visa och bevisa att lagstiftningen följs.

En del i det arbetet är att dokumentera och kunna visa vilken utbildning rörande

dataskyddsfrågor som de anställda har fått.
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Varje år genomförs många utbildningar som planeras i början av året och presenteras i en så

kallad utbildningskalender. I december 2022 har GDPR-samordnare från 10 kommuner och 6

kommunala bolag deltagit i GDPR-dagen, en heldagsaktivitet med utbildning och workshop

som har organiserats och genomförts av flera dataskyddsombud på Hedenlunda slott.

Deltagarna delades i grupper enligt ansvarsområde, diskuterat frågor och delat med sig

erfarenheter. Evenemanget har varit väldigt uppskattat och kommer även att äga rum år 2023.

Utbildningsinsatser kommer även att prioriteras för år 2023, se Bilaga 2 -

Utbildningskalender. Nya utbildningar har även tagits fram efter dialogen med

GDPR-samordnare, såsom utbildning för nya som GDPR-samordnare och workshop i

konsekvensbedömningar.

Sammanlagt förslag år 2023:

● Varje kommun - 10 timmar/år

● Varje kommunalt bolag - 10 timmar/år

5. Kompetensutveckling och samarbete

Enligt artikel 37 p. 5 dataskyddsförordningen ska dataskyddsombud utses på grundval av

yrkesmässiga kvalifikationer och, i synnerhet, sakkunskap om lagstiftning och praxis

avseende dataskydd samt förmågan att fullgöra de uppgifter som avses i artikel 39 i

dataskyddsförordningen.

IMY har uttalat att dataskyddsombudet ska ha tillräcklig kunskap om

dataskyddslagstiftningen och om organisationens verksamhet för att kunna följa

personuppgiftsbehandlingen och för att kunna säkerställa att personuppgifterna behandlas

korrekt. Ju mer komplex personuppgiftsbehandlingen är, och ju större mängd känsliga

uppgifter som behandlas, desto mer sakkunskap, stöd och resurser behöver

dataskyddsombudet.

Det är viktigt att ett dataskyddsombud har:

• djupgående kunskap om dataskyddsförordningen

• kunskap om dataskyddslagstiftning och hur den tillämpas nationellt och i EU

• kunskap om organisationens it-system, datasäkerhet och dataskyddsbehov
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• kunskap om affärssektorn eller myndighetsregleringen och organisationen i

fråga

• förståelse av hur personuppgifter behandlas i organisationen

• förmåga att främja en dataskyddskultur inom organisationen.

Dataskyddsombudet bör delta i olika utbildningsinsatser samt få tillgång till litteratur som

behövs för att förbättra kunskaper i dataskyddsfrågor.

Det är flera kommuner som behöver hjälpas åt när det gäller tillämpningen av

dataskyddsförordningen.

Dataskyddsombudet har därför startat upp flera olika samarbeten samt engagerat sig på andra

sätt för att kunna stötta sina personuppgiftsansvariga.

Dataskyddsombudet:

● Deltar i DSO-nätverkandet i Södermanland

● Deltar i DSO-nätverkandet i Stockholm

● Ingår i referensgrupp för nätverket för digitalisering i förskola och skola i Sörmland

och Västmanland

● Är styrelseledamot i Forumet för Dataskydd med cirka 800 medlemmar från hela

Sverige

Sammanlagt förslag år 2023:

● Varje kommun - 10 timmar/år

● Varje kommunalt bolag - 10 timmar/år

6. Konsekvensbedömning

Om en typ av behandling, särskilt med användning av ny teknik och med beaktande av dess

art, omfattning, sammanhang och ändamål, sannolikt leder till en hög risk för fysiska

personers rättigheter och friheter ska den personuppgiftsansvarige före behandlingen utföra

en bedömning av den planerade behandlingens konsekvenser för skyddet av personuppgifter.
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Den personuppgiftsansvarige ska rådfråga dataskyddsombudet, om ett sådant utsetts, vid

genomförande av en konsekvensbedömning avseende dataskydd (artikel 35).

Det är hundratals behandlingar som kräver genomförande av konsekvensbedömningar inom

kommunala verksamhet. Konsekvensbedömningar bör prioriteras och dataskyddsombudet

ska vara aktiv i det arbete.

De personuppgiftsansvariga inom kommunal verksamhet får bestämma själva hur mycket tid

de vill lägga på konsekvensbedömningar. Det kan dock enligt dataskyddsombudets

bedömning inte vara mindre än 15 konsekvensbedömningar per kommun och tre per

kommunalt bolag per år. Varje konsekvensbedömning tar i genomsnitt cirka 8 timmar.

Sammanlagt förslag år 2023:

● Varje kommun - 120 timmar/år

● Varje kommunalt bolag - 24 timmar/år

7. Råd och stöd

Enligt artikel 39 p 1a dataskyddsförordningen ska dataskyddsombudet bland annat informera

och ge råd till den personuppgiftsansvarige och de anställda som behandlar personuppgifter.

Sammanlagt förslag år 2023:

● Varje kommun - 10 timmar/år

● Varje kommunalt bolag - 10 timmar/år
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8. Sammanställning förslag för år 2023/underlag för
fakturering

2023 Timmar
totalt

Kommun:

1. Flens kommun
2. Gnesta
kommun
3. Oxelösunds
kommun
4. Vingåkers
kommun

Kommunala bolag:

1. Flens kommuns
fastigheter AB
2. Flens bostads AB
3. Gnestahem AB
4. Oxelösunds
kustbostäder
5. Oxelöenergi
6. Sörmland Vatten
och Avfall AB

Uppföljning granskning
kommunala bolag

72 - 12

Nätverkandet och
kompetensutveckling av
GDPR-samordnare

88 18 2

Utbildning med DSO 100 10 10

Kompetensutveckling av
DSO

100 10 10

Konsekvensbedömningar,
inklusive workshop

624 120 24

Råd och stöd,
inklusive frågor, PUB-avtal,
personuppgiftsincidenthante
ring och annat

100 10 10

SAMMANLAGT PER ÅR
2023 I TIMMAR

1084 158 68

SAMMANLAGT ÅR 2023
I TUSEN KRONOR

75 30
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9. Utbildningskalender 2023

1. Digital grundläggande utbildning i GDPR
Länk till anmälan: Anmälan digital grundläggande utbildning i GDPR

Var: DIGITALT

Tid: 08:30 – 11:45 eller 13:15 – 16:25

Utbildningstillfällen:
1. Den 21 mars 2023, kl. 08:30 – 11:45
2. Den 16 maj 2023, kl. 13:15 – 16:25
3. Den 19 september 2023, kl. 08:30 – 11:45
4. Den 15 november 2023, kl. 13:15 – 16:25

2. ”Digitalt kaffe med GDPR”
Länk till anmälan:

1. April 2023, kl.  08:30 - 09:00 - Anmälan till ”Digitat kaffe med GDPR”
2. Augusti 2023, kl. 14:30 - 15:00 – Anmälan till ”Digitalt kaffe med GDPR”
3. November 2023, kl. 08:30 - 09:00 – Anmälan till ”Digitalt kaffe med GDPR”

Var: DIGITALT

Tid: 08:30 – 09:00 eller 14:30 - 15:00
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Utbildningstillfällena:

Datum i

april

Datum i

augusti

Datum i

november

1. Personuppgifter, att tänka på 6 1 1

2. Leverantörer och avtal om

personuppgifter

11 2 2

3. Om något har gått fel med

personuppgifter,

personuppgiftsincidenter

12 8 14

4. När behöver vi tänka på risker

och dokumentera dem,

konsekvensbedömningar

13 9 15

5. Hur kamerabevakning omfattas

av GDPR och vilka krav som ställs

18 15 21

6. Våra rättigheter enligt GDPR 19 16 22

7. Vad händer när personuppgifter

hamnar utanför EU/EES

25 28 27

8. Beslut och sanktionsavgifter 28 29 29

3. För dig som är ny som GDPR-samordnare

Länk till anmälan: Anmälan till dig som är ny som GDPR-samordnare

Var: DIGITALT

Tid: 09:00 – 12:00
13:15 - 16:15
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Utbildningstillfällen:
1. Den 9 maj 2023, kl. 09:00 – 12:00
2. Den 5 december 2023, kl. 13:15 – 16:15

4. Workshop konsekvensbedömningar
Länk till anmälan: Anmälan till workshop konsekvensbedömningar

Var: på plats och digitalt

Tid: 09:00 – 12:00 och
13:15 - 16:15

Utbildningstillfällen:
1. Den 4 april 2023, kl. 09:00 – 12:00, DIGITALT
2. Den 31 maj 2023, kl. 13:15 – 16:15, DIGITALT
3. Den 26 september 2023, kl. 09:00 - 12:00, PÅ PLATS, Flen, Flens kommun,

Sveavägen 1, våning 4, sal Malmköping
4. Den 28 november 2023, kl. 09:00 - 12:00, PÅ PLATS, Flen, Flens kommun,

Sveavägen 1, våning 4, sal Malmköping

5.   Inspelad kort grundläggande utbildning i GDPR

Utbildningen har anpassats till dem som har förståelsesvårigheter eller har inte behov av en
grundläggande utbildning. Filmen rekommenderas att titta igenom på APT. I samband med
utbildningstillfället kan det förekomma diskussioner, frågor och funderingar. Deltagare kan
hänvisas till utbildningskalender om de vill vidareutbildas i dataskyddsförordningen.

Alla är så välkomna:)!

Länk till filmen:

https://drive.google.com/file/d/1jBqWJZnuGxsb_XeWHD0FUC_-V4IuQnB_/view?usp=

sharing
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 DATUM 2024-01-03  
 
   
  TJÄNSTESKRIVELSE 
 

Kommunledningsförvaltningen  
 

 
TJÄNSTESTÄLLE Kommunjuristen Till Kommunstyrelsen 
HANDLÄGGARE Niklas Witt  
   
DIARIENR KS/2023:191   
  
  

 Angående nämndinitiativ från Berit Hyllbrant (L)   
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslås besluta 
 
att uppdra till Flens kommunfastigheter att efter samverkan med Vård- och 

omsorgsnämnden, snarast inleda förhandlingar med Katrineholms kommun 
om i förtid avsluta hyresavtalet avseende Malmgården, Köpmangatan 4, 
Sköldinge. Kostnaden för hyresavtalet faller på Flen Kommunfastigheter AB. 

 
Sammanfattning 
Berit Hyllbrant (L) inkom 2023-11-24 med ett nämndinitiativ avseende 
evakueringsboende äldreomsorgsplatser. 
 
Kommunledningsförvaltningen har i beredningen av ärendet inhämtat 
hyresavtal mellan Flens Kommunfastigheter AB och Katrineholms kommun 
avseende Malmgården, Köpmangatan 4, Sköldinge. 
 
Bolaget hyr 1.238 kvadratmeter, för en tid av tre år, 2023-10-01 – 2026-09-30, 
med en årshyra om 1.222.100 kr. Något avtal eller uppdrag mellan Vård- och 
omsorgsnämnden och bolaget avseende evakueringsboende har inte 
återfunnits.  
 
Då kommunledningsförvaltningen fått besked från nämnden att det inte 
föreligger något beslut av evakueringsboende för närvarande så föreslås 
kommunstyrelsen besluta att uppdra till Flens kommunfastigheter att efter 
samverkan med Vård- och omsorgsnämnden, snarast inleda förhandlingar med 
Katrineholms kommun om att i förtid avsluta hyresavtalet avseende 
Malmgården, Köpmangatan 4, Sköldinge. Kostnaden för hyresavtalet faller på 
Flens Kommunfastigheter AB. 

 
Håkan Bergsten Niklas Witt 
Kommunchef Kommunjurist 
 
Skickas till: Flens Kommunfastigheter AB samt Vård- och omsorgsnämnden



























 PROTOKOLLSUTDRAG                                 Sida 

 

  242 
 
  Sammanträdesdatum 
 

Kommunstyrelsen  2023-11-20
 
 
§ 125 KS/2023:191 011 
 
Nämndinitiativ från Berit Hyllbrant (L) angående hyra av 
äldreomsorgsplatser i Sköldinge 
 
Kommunstyrelsen beslutar 
 
att remittera nämndinitiativet till kommunledningsförvaltningen för 

beredning och beslut vid snarast möjliga kommunstyrelsesammanträde. 
______________________  
 
Bakgrund 
Berit Hyllbrant (L) inkommer med ett nämndinitiativ om hyra av 
äldreomsorgsplatser i Sköldinge. 
 
Nämndinitiativ ska, enligt reglemente för kommunstyrelsen och nämnderna i 
Flens kommun (2003:1 – 101) lyftas på nästkommande arbetsutskott för 
diskussion om hur initiativet bör behandlas mot bakgrund av förvaltningens 
beredning. Eftersom nämndinitiativet inte kommer hinna beredas till 
kommunstyrelsens arbetsutskott den 4 december kommer de istället 
behandlas på nästkommande sammanträde. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Skickas till: 
Akt



 
  
 
 
 
 
  
NÄMNDINITIATIV KS 2023-11-20 
 
Med stöd av ”Ägardirektiv för Flens Kommunfastigheter AB” (FKAB), 
 
2. Kommunens insyn och ledningsfunktion 
Bolagets verksamhet står under uppsikt av kommunstyrelsen. 
Kommunstyrelsen utövar kommunens ledningsfunktion över bolaget. 
Kommunstyrelsen ska ges den information och tillställas de handlingar 
som den begär. 
 
På förekommen anledning och avsaknad av information i ärendet 
angående förhyrda omsorgsplatser i Sköldinge, Katrineholm vore det av 
högsta vikt att kommunstyrelsen begär de handlingar (protokoll och avtal) 
som ligger till grund för överenskommelse dels mellan Flens kommun och 
Katrineholms kommun och dels mellan FKAB och Vård- och Omsorgs-
nämnden (VON) i Flen.  
 
Det vore ytterst olyckligt om Flens kommun hyr ”luft” (tomma lokaler i 
annan kommun) då vi under rådande omständigheter har en ansträngd 
ekonomi att ta hänsyn till.  
 
Då denna fråga är en del av kommunens kanske största satsning någonsin, 
(byggandet av ett nytt SÄBO i Malmköping), så borde KS hålla sig 
informerad om vad som händer i ärendet.  
 
 
Sparreholm 2023-11-20 
 
Berit Hyllbrant, gruppledare Liberalerna i Flen 



Delegationsbeslut fattade under perioden 2024-01-02   

 
 
 
Beslutsnummer Beslutsdatum Beskrivning Delegat 
KS Delegation §/2023 § 15 2023-12-05 Tillförordnad HR chef Joakim Danielsson 

 
KS Delegation §/2023 § 16 2023-12-27 Tillförordnad kommunchef Flens 

kommun 1–7 januari 2024 
 

Håkan Bergsten 
 

KSAU §/2023 § 116 2023-12-04 Utvärdering av Idrottspolitiskt 
program för Flens kommun 2020–
2023 
 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskott 

KSAU §/2023 § 117 2023-12-04 Remiss av plan för yt- och 
grundvatten 2024-2028 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskott 
 

PLEX delegation §/2023 § 102 2023-11-15 Bergsgatan Malmköping 2023.71 
godkänt grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 103 2023-11-21 Kyrkvägen 1 Flen 2023.72 godkänt 
i efterhand akut grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 104 2023-11-21 Malmgatan 10 Flen 2023.73 
godkänt grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 105 2023-11-24 Salstag. Flen 2023:74 akut 
vattenläcka godkänt grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 106 2023-11-28 Von Kraemers väg 2023.77 
godkänt grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 107 2023-11-28 Von Kraemers väg 2023.77 
godkänt grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 108 2023-11-28 Blockvägen Flen 2023.76 godkänt 
grävtillstånd 
 

Anna Dejerud 

PLEX delegation §/2023 § 109 2023-12-12 Yttrande om samråd gällande 
ledningsrätt för vatten- och 
avloppsledningar, Orrhammar 
1:167 (D22755) 
 

Sanna Almqvist 

UPPH Delegation §/2023 § 37 2023-12-11 Tilldelningsbeslut oneflow-signed-
6266581 
 

Anna Dejerud 

UPPH Delegation §/2023 § 38 2023-12-11 Samarbetsavtal Servicemätning 
Brilliant 
 

Jonas Ekmark 

UPPH Delegation §/2023 § 39 2023-12-19 Tilldelningsbeslut oneflow-signed-
6325851 
 

Åsa Johansson 

UPPH Delegation §/2023 § 40 2023-12-12 Fullmakt Telge Inköp AB år 2024 
sign 

Åsa Johansson 



     1 (3) 

 DATUM 2024-01-02  
 
 

 Postadress Besöksadress Telefon Bankgiro E-post 
    

 642 81 Flen Sveavägen 1 0157-430000 5854-6045 flens.kommun@flen.se  
 Flen 

 
Anmälningsärenden till kommunstyrelsen 2023-11-10 - 2024-01-02  
För att begära ut anmälningsärenden kontakta ks@flen.se 

 
 Energikontoret i Mälardalen AB  

- Styrelseprotokoll Energikontoret i Mälardalen AB 2023-12-07 
- Registreringsbevis Energikontoret i Mälardalen AB 

 
 Flens Bostads AB  

- Styrelseprotokoll Flens Bostads AB 2023-12-18  
 

 Flens kommunfastigheter AB 
- Styrelseprotokoll Flens kommunfastigheter AB nummer 6 2023-10-25 

  
 Flen Vatten och Avfall AB 

- Styrelseprotokoll Flen Vatten och Avfall AB 2023-11-10 
- Kontrollbalansräkning Flen Vatten och Avfall AB 2023-11-10, bilaga till 

styrelseprotokoll 
- Styrelseredogörelse Flen Vatten och Avfall AB 2023-11-10, bilaga till 

styrelseprotokoll 
- Nyemmissionsbeslut Flen Vatten och Avfall AB 2023-11-10, bilaga till 

styrelseprotokoll 
- Protokoll extra bolagsstämma Flen Vatten och Avfall AB 2023-11-29 
- Styrelseprotokoll Flen Vatten och Avfall AB 2023-12-07 

 
 Kommunala Funktionsrättsrådet 

- Kommunala funktionsrättsrådets beslut 231116 § 8, Sammanträdestider 2024 
 

 Kommunala Pensionärsrådet 
- Kommunala pensionärsrådets beslut 230926 § 9, Revidering av 

författningssamling, Avgifter inom fritidsverksamhet och lokalhyror för Flens 
kommun 

- Kommunala pensionärsrådets beslut 231114 § 11, Sammanträdesdagar-/tider 
för kommunala pensionärsrådet år 2024 

 
 Myndigheten för press, radio och tv 

- Avregistrering av sändningsverksamhet 
- Avregistrering av sändningsverksamhet, bilaga hur man överklagar beslut 

 
 Region Sörmland 

- Kallelse till regionala utvecklingsnämndens sammanträde den 15 december 
2023 
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 Samhällsbyggnadsnämnden 

- Månadsrapport januari-september 2023 
- Samhällsbyggnadsnämndens beslut 231121 § 115, ekonomisk uppföljning 

januari-september 2023 
- Ekonomisk uppföljning januari-november 2023 
- Samhällsbyggnadsnämndens beslut 230829, månadsuppföljning januari-juni 

2023 
- Samhällsbyggnadsnämndens beslut 231212 § 130, månadsuppföljning januari-

november 2023 
- Samhällsbyggnadsnämndens beslut 231212 § 123, Indexreglering av 

timavgifter inom bygg- och miljöavdelningens område 
- Samhällsbyggnadsnämndens beslut 231212 § 131, möjliga 

effektiviseringsåtgärder om två procent av samhällsbyggnadsnämndens 
verksamhet, med risk- och konsekvensbedömning 
 
 

 Samordningsförbundet RAR i Sörmland 
- Samordningsförbundet RAR i Sörmland Verksamhetsplan och budget 2024 
- Minnesanteckningar medlemsmöte Förbundsstyrelsen RAR i Sörmland 2023-

11-24 
 

 Social- och arbetsmarknadsnämnden 
- Social- och arbetsmarknadsnämndens beslut 231206 § 64, Social- och 

arbetsmarknadsnämndens månadsrapport oktober 2023 
- Månadsrapport oktober 2023 
- Social- och arbetsmarknadsnämndens beslut 231206 § 61, Riktlinje för 

missbruk- och beroendevård 
- Social- och arbetsmarknadsnämndens beslut 231206 § 62, Riktlinje för sociala 

hyreskontrakt och jourlägenhet 
- Social- och arbetsmarknadsnämndens beslut 231206 § 68, Återrapportering 

till kommunstyrelsen – förslag på effektiviseringsåtgärder om minst 2 % av 
social- och arbetsmarknadsnämndens verksamhet utöver beslutade 
åtgärdsprogram 

- Bilaga med förslag på effektiviseringsåtgärder om minst 2% av social- och 
arbetsmarknadsnämndens verksamhet utöver beslutade åtgärdsprogram 
 

 Sydarkivera 
- Protokollsutdrag Sydarkivera § 47 Förbundsstyrelse 2023-12-01 
- Bilaga till protokollsutdrag Sydarkivera § 47 Förbundsstyrelse, Redovisning av 

digitala arkivleveranser 2 2023 
- Protokollsutdrag Sydarkivera § 48 Förbundsstyrelse 2023-12-01 
- Bilaga till protokollsutdrag Sydarkivera § 48 Förbundsstyrelse, 

Sammanfattande rapport inventering av personal HR-system 2023 
- Sydarkivera resultat webbarkivering 2023 Flens kommun 
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 Synskadades riksförbund 

- Glädjande att diskriminering mot ledarhundsförare drivs vidare 
 

 Sörmland Vatten och Avfall AB  
- Styrelseprotokoll Sörmland Vatten och Avfall AB 2023-12-07 

 
 Unikabruket AB  

- Styrelseprotokoll Unikabruket 2023-12-15 
 

 Vård- och omsorgsnämnden  
- Vård- och omsorgsnämndens beslut 231123 § 83, Månadsrapport september 
- Vård- och omsorgsnämndens beslut 231123 § 84, Månadsrapport oktober 
- Vård- och omsorgsnämndens beslut 231214 §94 – Riktlinje för fast 

omsorgskontakt i hemtjänsten 
 

 Överförmyndarnämnden 
- Överförmyndarnämndens beslut 231205 § 43 – Revidering av 

överförmyndarnämndens delegationsordning   
- Överförmyndarnämndens beslut 231205 § 44 – Revidering av 

överförmyndarnämndens informationshanteringsplan 
- Överförmyndarnämndens beslut 231205 § 46 – Revidering av arkivbeskrivning 

för överförmyndarnämnden  
 
  




